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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 3ης Μαρτίου 2022 

Ώρα έναρξης:  11.02 π.μ. 

Αρ. 20 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει ξεκινήσει, συνάδελφοι, συναδέλφισσες, η ολομέλεια.  Παρακαλώ να πάρετε τις θέσεις σας. 

 Στις 24 Φεβρουαρίου η Ρωσία εξαπέλυσε γενικευμένη στρατιωτική επίθεση στην Ουκρανία, αφού 
προηγουμένως προχώρησε στην παράνομη μονομερή αναγνώριση, ως ανεξάρτητων και κυρίαρχων, των ούτω 
καλουμένων «Λαϊκών Δημοκρατιών» του Donetsk και του Luhansk.   

 Γινόμαστε μάρτυρες μιας ανείπωτης τραγωδίας στην καρδιά της Ευρώπης, με σκηνές χάους, οδύνης και 
απελπισίας να μεταδίδονται λεπτό προς λεπτό.  Ξύπνησαν εφιάλτες για την Ευρώπη και τον κόσμο, 
ανακαλώντας τις φρικαλεότητες δύο παγκοσμίων πολέμων, αλλά και μελανές σελίδες που γράφτηκαν 
μεταγενέστερα στη σύγχρονη ευρωπαϊκή ιστορία.  

 Η Κύπρος θυμάται και δεν ξεχνά.  Δεν μπορεί να ξεχάσει, γιατί οι πληγές της τουρκικής εισβολής και της 
συνεχιζόμενης κατοχής τμήματος του εδάφους της, των πεσόντων, των προσφύγων και των αγνοουμένων μας 
αιμάσσουν ακόμα.  Γιατί η λογική των δύο μέτρων και των δύο σταθμών δεν προσφέρει καλές υπηρεσίες και δε 
βοηθά στο να κλείσουν αυτές οι πληγές.  Και μάλιστα, όταν ο θύτης υποκριτικά και προκλητικά επικαλείται το 
Διεθνές Δίκαιο για την Ουκρανία, το οποίο παραβιάζει κατάφωρα εδώ και σαράντα οκτώ χρόνια στην Κύπρο.  

 Η Κύπρος στέκεται στο πλευρό του σκληρά δοκιμαζόμενου ουκρανικού λαού, ακλόνητα προσηλωμένη 
στο διεθνές δίκαιο, στον σεβασμό της κυριαρχίας, της ανεξαρτησίας και της εδαφικής ακεραιότητας όλων των 
κρατών και των θεμελιωδών ευρωπαϊκών αρχών και αξιών.  Στο πλαίσιο αυτό η χώρα μας ευθυγραμμίζεται 
πλήρως με τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων αντέδρασε άμεσα, με ψήφισμα που υιοθέτησε ομόφωνα την ίδια ημέρα, 
καταδικάζοντας την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία και τονίζοντας την επιτακτική ανάγκη για τερματισμό της 
αιματοχυσίας και επιστροφή στον διάλογο, ως τη μόνη δυνατή οδό, για αποκλιμάκωση και ειρηνική διευθέτηση.   

 Οι εικόνες των ανελέητων βομβαρδισμών, των νεκρών, των έντρομων γυναικών και παιδιών στα 
καταφύγια μας στοιχειώνουν.  Η εξελισσόμενη ανθρωπιστική κρίση στην Ουκρανία, που διαχέεται σε γειτονικές 
της χώρες, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη, απαιτεί ενότητα, αλληλεγγύη και συλλογικές δράσεις για άμεση 
ανακούφιση του λαού της Ουκρανίας. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων του πολέμου στην Ουκρανία. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 «Θέλει αρετήν και τόλμην η ελευθερία» αναφέρει στο ποίημά του «Εις Σάμον» ο Ανδρέας Κάλβος.  Για 
αυτή την αρετή και τόλμη, που με αυταπάρνηση επέδειξε από το κρησφύγετό του πριν από εξήντα πέντε χρόνια, 
τιμάται σήμερα ο υπαρχηγός της ΕΟΚΑ Γρηγόρης Αυξεντίου.  Κάθε χρόνο στις 3 Μαρτίου μνημονεύουμε την 
απαράμιλλη γενναιότητα και αυτοθυσία ενός αγωνιστή που αντιστάθηκε παλικαρίσια μέχρι τέλους στον 
αποικιοκρατικό ζυγό.  Ο Ζήδρος της Λύσης, ο Σταυραετός του Μαχαιρά, στην ηλικία των είκοσι εννέα μόλις ετών 
έγινε παρανάλωμα του πυρός για τα ιδανικά που φλόγιζαν μέσα του, αφού αναφώνησε από τα σπλάχνα της γης 
που τον έθρεψε «μολών λαβέ» στον Άγγλο στρατηγό που τον καλούσε να παραδοθεί.  «Εκείνο το “Όχι” δεν το 
επανέλαβε η ηχώ, ήταν πολύ βαρύ για να το μεταφέρει» έγραψε σε ποίημά του για τον Γρηγόρη Αυξεντίου ο 
Κύπριος ποιητής Κώστας Μόντης.  Πολύ βαρύ και για μας σήμερα…  Εμπνευσμένος από την ηρωική θυσία του 
Αυξεντίου, ο Γιάννης Ρίτσος απέδωσε στον «Αποχαιρετισμό» τις τελευταίες σκέψεις του ήρωα:  «Δε δέχομαι, όχι, 
τη θυσία για τον θάνατο.  Τη δέχομαι μονάχα για τη ζωή, για μια ζωή που πια δε θα απαιτεί καμιά θυσία.  Είμαι 
έτοιμος».  Τέσσερα χρόνια πριν από τη θυσία του άξιου τέκνου της Κύπρου μας ο Γιώργος Σεφέρης έγραφε 
προφητικά στο ποίημά του «Σαλαμίνα της Κύπρος»:  «Και τούτα τα κορμιά πλασμένα από ένα χώμα που δεν 
ξέρουν, έχουν ψυχές.  Μαζεύουν σύνεργα για να τις αλλάξουν, δε θα μπορέσουν· μόνο θα τις ξεκάμουν, αν 
ξεγίνουνται οι ψυχές».  Για αυτή τη μεγάλη ψυχή που δεν την ξέκαμε ο κατακτητής, που περιφρόνησε τον θάνατο 
και επέλεξε το μονοπάτι της λευτεριάς, όπως κάνουν οι αληθινοί ήρωες, ο Γρηγόρης Αυξεντίου πέρασε στο 
πάνθεο των αθανάτων γράφοντας μια από τις λαμπρότερες σελίδες της σύγχρονης ιστορίας της Κύπρου.   

 Ας υποκλιθούμε σε έναν ήρωα που πια δεν είναι μόνο δικός μας, σε έναν ήρωα που το ανάστημά του 
ξεπερνά τα τοπικά και χρονικά πλαίσια.  Ως ελάχιστη απόδοση τιμής στη μνήμη του ήρωα Γρηγόρη Αυξεντίου 
έχουμε χρέος να μην αποσιωπήσουμε τα ιδανικά μας, αλλά να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε γι’ αυτά. 

Στη μνήμη του ήρωα σας καλώ σε ενός λεπτού σιγή.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Αγαπητές βουλεύτριες και αγαπητοί βουλευτές, 

 Στις 8 Μαρτίου δεν τιμούμε μόνο τις μάνες των ηρώων, αλλά και τις ηρωίδες μάνες, τις οικοκυρές, τις 
νοσηλεύτριες, τη γυναίκα πρόσφυγα, τη γυναίκα μετανάστρια, την επιχειρηματία, την πολιτικό, την ακτιβίστρια, 
την κάθε γυναίκα ξεχωριστά.  Είναι μεγάλη τιμή, αλλά και ευθύνη να απευθύνομαι ως γυναίκα Πρόεδρος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων στις γυναίκες εκείνες που, ενώ κάνουν τον προσωπικό τους αγώνα καθημερινά, 
προκειμένου να ανταποκριθούν στους πολλαπλούς τους ρόλους, στερούνται τα αυτονόητα.  Στερούνται πολλές 
φορές το δικαίωμα να μιλήσουν και να ακουστούν, να δουλέψουν και να αναγνωριστεί η εργασία τους.  Σε κάποια 
μέρη του κόσμου οι γυναίκες στερούνται στοιχειωδών δικαιωμάτων, ακόμα και της ίδιας της ζωής, λόγω φύλου.  
Το γεγονός ότι δίδεται τόσο μεγάλη σημασία στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας καταδεικνύει από μόνο του το 
πρόβλημα, μια μέρα προβληματισμού και αναστοχασμού.   

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αφιερώνει τη φετινή Παγκόσμια Ημέρα Γυναίκας στον αγώνα των γυναικών 
σε παγκόσμια κλίμακα κατά του κορωνοϊού.  Η απόφαση αυτή πάρθηκε αφενός λόγω του μεγάλου αριθμού 
εργαζόμενων γυναικών σε υπηρεσίες υγειονομικής περίθαλψης και αφετέρου λόγω της αποδεδειγμένης αύξησης 
των περιστατικών βίας προς τις γυναίκες κα προς νεαρά κορίτσια σε συνθήκες που η πανδημία επέφερε.   

 Τις γυναίκες όμως δεν πρέπει να τις θυμόμαστε και να τις τιμούμε μόνο στις 8 Μαρτίου κάθε έτους.  Ως 
γυναίκα μπορώ με βεβαιότητα να σας πω ότι αυτό που πραγματικά χρειάζεται μια γυναίκα είναι σεβασμό, ίσες 
ευκαιρίες, ισότιμη αντιμετώπιση, ίσα δικαιώματα, ίσες ευθύνες.  Η 8η Μαρτίου θα μπορούσε και πρέπει απλώς 
να αποτελεί αφορμή για απολογισμό και ανασκόπηση των βημάτων που έχουν γίνει για αναγνώριση του ρόλου 
και της θέσης των γυναικών στην κοινωνία.   

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Δε θέλω να εστιάσω στο γεγονός ότι η 8η Μαρτίου καθιερώθηκε από το 1910 από τη Διεθνή Γυναικεία 
Διάσκεψη της Κοπεγχάγης ως η Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, αλλά στο τι έχει γίνει από τότε, εκατό δώδεκα 
χρόνια μετά.  Σίγουρα έχουν γίνει πολλά σημαντικά βήματα, μεταξύ αυτών και η υιοθέτηση από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση του Χάρτη Πορείας για την Ισότητα μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, η Εκστρατεία της Λευκής Κορδέλας, 
νομοθετικές ρυθμίσεις, στις οποίες θα αναφερθώ βεβαίως και στη συνέχεια.  

 Ωστόσο, στον δρόμο για πλήρη ισότητα σε όλους τους τομείς της ζωής, οικογένεια, εργασία, κοινωνία, 
πολιτική, έχουν ριζώσει βαθιά έμφυλες προκαταλήψεις και στερεότυπα.  Και ας μιλήσουμε με δεδομένα.  
Σύμφωνα με την Παγκόσμια Οργάνωση Εργασίας, οι γυναίκες πλήττονται περισσότερο από την ανεργία απ’ ό,τι 
οι άντρες.  Περισσότερες από τις μισές γυναίκες στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν παρενοχληθεί σεξουαλικά 
κάποια στιγμή στη ζωή τους.  Το 44% των Ευρωπαίων πιστεύει ότι ο σημαντικότερος ρόλος των γυναικών είναι 
η φροντίδα του σπιτιού και της οικογένειας.  Συχνά οι γυναίκες, για να κερδίσουν την ισοτιμία με το άλλο φύλο, 
πρέπει να εργασθούν πολύ σκληρότερα.  Τέλος -ας μην πάμε μακριά- η μικρή εκπροσώπηση των γυναικών στην 
κυπριακή Βουλή καταδεικνύει την απουσία των γυναικών από τα κέντρα λήψης αποφάσεων και την ηγεσία. 
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 Η Κύπρος έχει προχωρήσει ήδη στην επικύρωση Οδηγιών για την ισότητα στην απασχόληση, καθώς και 
στην εναρμόνισή της με τις πρόνοιες της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας προς τις Γυναίκες και της Ενδοοικογενειακής βίας.  Επιπλέον, ως το κατεξοχήν 
νομοθετικό σώμα, η Βουλή έχει εκσυγχρονίσει το νομοθετικό οπλοστάσιο του κράτους για την καταπολέμηση 
της έμφυλης βίας, της παρενόχλησης, της παρενοχλητικής παρακολούθησης και του σεξισμού.  Ως εκ τούτου, 
επιβάλλεται να επιταχυνθεί η προσπάθεια υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα Ανδρών και 
Γυναικών, με απώτερο στόχο την ανατροπή των πατριαρχικών και ανδροκρατούμενων κοινωνικών, οικονομικών 
και πολιτικών δομών και μηχανισμών, κυρίως στους τομείς της τεχνολογίας και των θετικών επιστημών.  
Προτεραιότητα επίσης πρέπει να δοθεί στην ενίσχυση της γυναικείας επιχειρηματικότητας και στη 
δραστηριοποίηση των γυναικών στην έρευνα και την καινοτομία. 

 Η επίτευξη της ισότητας των φύλων απαιτεί, εκτός από την εξάλειψη των νομοθετικών διακρίσεων σε 
βάρος της γυναίκας, αλλαγή νοοτροπίας και συνεργασία όλων των θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
των κρατών μελών, των γυναικείων οργανώσεων, των κοινωνικών εταίρων και των πολιτών.  Χρειάζεται να 
ισχυροποιήσουμε τη φωνή μας και να μην επαναπαυθούμε στις όποιες «νίκες».  Αυτό, γιατί οι ισορροπίες είναι 
εύθραυστες, γιατί όποιο δημοκρατικό πολίτευμα στηρίζεται σε ανισότητες και διακρίσεις έχει σαθρά θεμέλια.  

 Ως η πρώτη γυναίκα Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά και ως γυναίκα κυρίως 
απευθυνόμενη σε γυναίκες έχω να πω ότι μπορούμε!  Μπορούσαμε και στο παρελθόν, θα μπορέσουμε και στο 
μέλλον να καταρρίψουμε τα κάστρα των έμφυλων διακρίσεων.  Διαχρονικά η γυναίκα έχει αποδείξει έμπρακτα 
ότι μπορεί να διαχειριστεί κρίσιμα και κομβικά ζητήματα, ότι της αξίζει κάθε τιμή και αναγνώριση και ότι κάθε άλλο 
παρά ασθενές φύλο είναι.   

 Σε αυτό το σημείο νιώθω την ανάγκη να απευθύνω ένα μεγάλο δημόσιο «ευχαριστώ» σε όσους και όσες 
εργάστηκαν και εργάζονται για την κατοχύρωση των δικαιωμάτων των γυναικών και την εδραίωση των 
κεκτημένων.  Να συγχαρώ ιδιαιτέρως την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, που εργάζεται άοκνα προς αυτή την κατεύθυνση.  Απευθύνω 
προσωπικά θερμό χαιρετισμό σε όλες τις γυναίκες της Κύπρου, τις μητέρες, τις συζύγους, τις αδελφές των 
αγνοουμένων μας, των πεσόντων και των θυμάτων της κυπριακής τραγωδίας, προς τις εγκλωβισμένες μας και 
τις γυναίκες πρόσφυγες.  Σας διαβεβαιώ ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων θα είναι αρωγός και όχι ουραγός στον 
αγώνα για πλήρη κατοχύρωση των δικαιωμάτων των γυναικών σε όλους τους τομείς.  Θερμές ευχαριστίες θα 
μου επιτρέψετε να απευθύνω και στις αγαπητές συναδέλφισσες και εύχομαι στην καθεμία ξεχωριστά υγεία, 
προσωπική και οικογενειακή ευτυχία και καλούς αγώνες στον πολιτικό στίβο!   

Σας ευχαριστώ! 

 Και παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 24 και 25 Φεβρουαρίου οι βουλευτές κ. Γιώργος Κάρουλλας, ως επικεφαλής, Γιώργος Κουκουμάς, 
Ζαχαρίας Κουλίας, Αλέκος Τρυφωνίδης και Αλεξάνδρα Ατταλίδου συμμετείχαν στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη 
για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας 
(ΚΠΑΑ) στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διάστασης της τρέχουσας Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η κρίση στην Ουκρανία αποτέλεσε το μοναδικό θέμα της ημερήσιας διάταξης.  

 Ο κ. Κάρουλλας αναφέρθηκε στο ομόφωνο Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για την Ουκρανία.  
Επισήμανε ότι η Κύπρος βιώνει εδώ και σαράντα οκτώ σχεδόν χρόνια όσα βιώνει σήμερα ο ουκρανικός λαός και 
τόνισε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει με συνέπεια και αποφασιστικότητα να αντιμετωπίζει κάθε παραβίαση του 
Διεθνούς Δικαίου. 

 Ο κ. Κουκουμάς υπογράμμισε την ανάγκη για επιστροφή στον διάλογο, αποστρατιωτικοποίηση και 
ειρηνική επίλυση του ζητήματος της Ουκρανίας.  Χαρακτήρισε πλήγμα για την αξιοπιστία της Ένωσης το γεγονός 
ότι δεν καταδικάζει με τον ίδιο τρόπο τη ρωσική και την τουρκική επιθετικότητα.  

 Ο κ. Τρυφωνίδης ανάφερε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να αξιολογήσει την παρουσία της στη διεθνή 
σκηνή, τονίζοντας την ανάγκη να επικρατήσει ο διάλογος και οι κανόνες του διεθνούς δικαίου για αποκλιμάκωση 
της κρίσης στην Ουκρανία. 

 Η κ. Ατταλίδου υπογράμμισε τη σημασία υιοθέτησης αυστηρών μέτρων και επίδειξης μηδενικής ανοχής 
στους παραβάτες του διεθνούς δικαίου και κάλεσε την Ευρωπαϊκή Ένωση να προβεί στα απαραίτητα μέτρα που 
θα διασφαλίσουν τη στρατηγική αυτονομία της. 

 Η Διάσκεψη υιοθέτησε Δήλωση στήριξης του λαού της Ουκρανίας και καταδίκης της ρωσικής εισβολής 
στη χώρα.  Στο περιθώριο της Διάσκεψης πραγματοποιήθηκε επίσης συνάντηση των αντιπροσωπιών των 
χωρών «GroupMed», κατά την οποία συζητήθηκαν οι γεωπολιτικές εντάσεις και ανακατατάξεις στην περιοχή της 
Μεσογείου. 
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 Η αντιπροσωπία είχε επίσης διμερή συνάντηση με μέλη της αντιπροσωπίας της Γαλλικής Γερουσίας στη 
Διάσκεψη, άλλα και άλλα μέλη της Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων, Άμυνας και Ενόπλων Δυνάμεων της 
Γαλλικής Γερουσίας.  

 Επίσης, στις 24 και 25 Φεβρουαρίου η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ως επικεφαλής, ο κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης και ο κ. Χρίστος Σενέκης, μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), συμμετείχαν στις εργασίες της 
21ης Χειμερινής Συνάντησης της Συνέλευσης, που πραγματοποιήθηκε σε υβριδική μορφή.  Κυρίαρχο θέμα ήταν 
η ουκρανική κρίση. 

 Σε συνεδρίες της Μόνιμης Επιτροπής και της Επιτροπής Πολιτικών Θεμάτων και Ασφάλειας η κ. 
Χαραλαμπίδου τόνισε ότι η γενικευμένη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία αποτελεί παραβίαση του Διεθνούς 
Δικαίου και των αρχών της Τελικής Πράξης του Ελσίνκι.  Κάλεσε σε άμεση παύση των εχθροπραξιών και 
απεύθυνε έκκληση για προστασία των αμάχων και πλήρη σεβασμό των εμπλεκόμενων μερών στο διεθνές 
ανθρωπιστικό δίκαιο.  Συναφώς, η κ. Χαραλαμπίδου αναφέρθηκε στο ψήφισμα που υιοθέτησε ομόφωνα η Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. 

 Επίσης, ενώπιον της Μόνιμης Επιτροπής ο κ. Χατζηγιάννης κάλεσε τα εμπλεκόμενα μέρη να επιστρέψουν 
στη διπλωματία και στον διάλογο, εκφράζοντας σοβαρή ανησυχία για τον ανθρωπιστικό αντίκτυπο της 
σύγκρουσης και υπογραμμίζοντας την ανάγκη προστασίας της Ειδικής Αποστολής Παρατηρητών του ΟΑΣΕ στην 
Ανατολική Ουκρανία.  

 Εξάλλου, σε συζήτηση για το ίδιο θέμα στην Επιτροπή Οικονομικών Θεμάτων, Επιστήμης, Τεχνολογίας 
και Περιβάλλοντος ο κ. Σενέκης υπογράμμισε ότι η Κύπρος, ως μία χώρα η οποία για σαράντα οκτώ σχεδόν 
χρόνια βιώνει τις οδυνηρές συνέπειες της τουρκικής εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής μέρους του εδάφους 
της, τάσσεται υπέρ του άμεσου τερματισμού της στρατιωτικής επέμβασης στην Ουκρανία και της επιστροφής 
στον διάλογο.  Ο κ. Σενέκης επισήμανε ακόμα ότι οι οικονομικές επιπτώσεις της ουκρανικής κρίσης προκαλούν 
έντονη ανησυχία, σε μια περίοδο που η Ευρώπη είναι αντιμέτωπη με την κατακόρυφη άνοδο στις τιμές ενέργειας, 
καθώς και με πληθωριστικές πιέσεις, σε συνδυασμό με την αστάθεια που επικρατεί στις διεθνείς 
χρηματοοικονομικές αγορές και τις αναταράξεις στην παγκόσμια αλυσίδα εφοδιασμού. 

 Σε συζήτηση τέλος με θέμα τη δημοσιογραφία ως προϋπόθεση για τη δικαιοσύνη και το κράτος δικαίου, 
στην Επιτροπή για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Ζητήματα, ο κ. Χατζηγιάννης 
σημείωσε ότι η ανεξάρτητη, αμερόληπτη και υπεύθυνη δημοσιογραφία και διασφάλιση πλουραλιστικού 
περιβάλλοντος για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης αποτελούν βασικούς πυλώνες της δημοκρατίας, καθώς 
ενισχύουν τη διαφάνεια και τη λογοδοσία.  

 Στις 28 Φεβρουαρίου οι κ. Δημήτρης Δημητρίου, ως επικεφαλής, Νίκος Κέττηρος και Χρύσανθος 
Σαββίδης, μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στη Μικτή Ομάδα Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (ΜΟΚΕ) της 
Ευρωπόλ, συμμετείχαν μέσω διαδικτύου στη 10η Συνάντηση της Ομάδας, που πραγματοποιήθηκε στο πλαίσιο 
κοινοβουλευτικής διάστασης της Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σε συζήτηση για τις τελευταίες δραστηριότητες της Ευρωπόλ και την αναθεώρηση του Κανονισμού της 
Ευρωπόλ ο κ. Δημητρίου εξέφρασε ανησυχία για το ότι, σύμφωνα με τον Ευρωπαίο Επόπτη Προστασίας 
Δεδομένων, η Ευρωπόλ δεν έχει συμμορφωθεί πλήρως με τις απαιτήσεις του πλαισίου προστασίας 
προσωπικών δεδομένων και ζήτησε ενημέρωση για το πώς οι ανησυχίες αυτές μπορούν να ξεπεραστούν, χωρίς 
να διακυβεύονται οι αναλυτικές δυνατότητες της Ευρωπόλ.  

 Ο κ. Κέττηρος, σε συζήτηση με θέμα «Η συνεισφορά της Ευρωπόλ στην καταπολέμηση της παράνομης 
διακίνησης μεταναστών», υπογράμμισε ότι η παράτυπη μετανάστευση δε θα πρέπει να αντιμετωπισθεί με την 
ενίσχυση κατασταλτικών και αποτρεπτικών μηχανισμών και ότι οι αρχές της αλληλεγγύης και της δίκαιης 
κατανομής βαρών θα πρέπει να διέπουν το υπό συζήτηση ευρωπαϊκό σύμφωνο για τη μετανάστευση και το 
άσυλο.  

 Ο κ. Σαββίδης σημείωσε ως πολύ θετική εξέλιξη την υπογραφή Μνημονίου Συναντίληψης για τη διαχείριση 
της μετανάστευσης μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και αρμόδιων 
οργανισμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκφράζοντας παράλληλα την ελπίδα ότι το μνημόνιο θα ενισχύσει τις 
δυνατότητες αποτροπής της εργαλειοποίησης της μετανάστευσης από την Τουρκία εις βάρος της Κύπρου. 

 Στις 2 Μαρτίου ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, συμμετείχε διαδικτυακά στη διάσκεψη των προέδρων των επιτροπών των 
εθνικών κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αρμόδιων για τον ψηφιακό χώρο και το διάστημα, που 
διοργανώθηκε στο πλαίσιο της τρέχουσας Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σε 
παρέμβασή του στην ενότητα «Τι επιφυλάσσει το μέλλον για τις ευρωπαϊκές ψηφιακές πολιτιστικές βιομηχανίες» 
ο κ. Χατζηγιάννης σημείωσε ότι η πανδημία COVID-19 επιτάχυνε εντατικά τη χρήση ψηφιακών τεχνολογιών στις 
πολιτιστικές βιομηχανίες, δημιουργώντας ταυτόχρονα νέες ευκαιρίες και νέες προκλήσεις.  O κ. Χατζηγιάννης 
υπογράμμισε την ανάγκη υιοθέτησης και εφαρμογής νομοθεσίας και πολιτικών που θα υποβοηθήσουν την 
ψηφιακή μετάβαση, επιτρέποντας ταυτόχρονα στις νέες αγορές να καταστούν περισσότερο βιώσιμες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

 Τα πρώτα θέματα, με αριθμούς 1, 2, 3, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Δήμων Νόμος του 
2020», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος 
του 2015».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός και των τριών νομοσχεδίων είναι η αναθεώρηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου που διέπει 
την τοπική αυτοδιοίκηση, με απώτερο στόχο τη βελτίωση του ρυθμιστικού, εποπτικού και συντονιστικού πλαισίου 
του συστήματος τοπικής διακυβέρνησης στην Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Ειδικότερα, σκοπός του υπ’ αριθμόν 1 θέματος είναι η κατάργηση του υφιστάμενου περί Δήμων Νόμου 
και αντικατάστασή του με νέα νομοθεσία, η οποία θα διέπει τη λειτουργία και τη διακυβέρνηση των δήμων, ώστε 
να εκσυγχρονιστεί το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο και οι δήμοι να αποκτήσουν την αναγκαία διοικητική και 
οικονομική αυτοτέλεια και να καταστούν οικονομικά και λειτουργικά βιώσιμοι ως τοπικές αρχές. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του βασικού νόμου, ενόψει της προωθούμενης μεταρρύθμισης της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, και να εισαχθούν ρυθμίσεις για την παροχή κοινών υπηρεσιών από ορισμένες κοινότητες, μέσω 
της σύστασης και λειτουργίας τοπικών συμπλεγμάτων παροχής υπηρεσιών, όπως είναι μεταξύ άλλων η συλλογή 
οικιακών αποβλήτων, η παροχή υγειονομικών υπηρεσιών και υπηρεσιών καθαριότητας και η ρύθμιση της 
τροχαίας κινήσεως. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση και τη λειτουργία 
επαρχιακών συμπλεγμάτων, ήτοι ενός επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης σε κάθε επαρχία, με αρμοδιότητες 
οι οποίες θα ασκούνται σε επαρχιακό επίπεδο και θα αφορούν στην υδατοπρομήθεια, στη λειτουργία 
αποχετευτικών συστημάτων και στη διαχείριση στερεών αποβλήτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Μαρίνος Μουσιούττας  

 Μαρίνα Νικολάου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 

 Βαλεντίνος Φακοντής                              εκπροσωπώντας την 

 Νίκος Σύκας    κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Νίκος Γεωργίου                               Μη μέλη της επιτροπής:   

 Πανίκος Λεωνίδου     Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Χρίστος Σενέκης Ηλίας Μυριάνθους 

 Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε 
δεκαέξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16ης Σεπτεμβρίου 2021 και 24ης 
Φεβρουαρίου 2022.  

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών και 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων 
Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης και Αλεξάνδρα Ατταλίδου, καθώς και τα μη μέλη κ. Δημήτρης Δημητρίου, Μάριος Μαυρίδης, 
Χαράλαμπος Πάζαρος, Γιώργος Λουκαΐδης, Χρίστος Χριστόφιας, Χρύσανθος Σαββίδης, Σωτήρης Ιωάννου και 
Μαρίνος Σιζόπουλος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή μελέτησε τα εν λόγω νομοσχέδια κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
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πρόνοιες του Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω της σημασίας και των 
σκοπών των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

Σκοπός όλων των νομοσχεδίων είναι η αναθεώρηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου που διέπει την 
τοπική αυτοδιοίκηση, με απώτερο στόχο τη βελτίωση του ρυθμιστικού, εποπτικού και συντονιστικού πλαισίου 
του συστήματος τοπικής διακυβέρνησης στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

Υπενθυμίζεται ότι τα εν λόγω νομοσχέδια συζητήθηκαν εκτενώς κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο, χωρίς να καταστεί δυνατό να ολοκληρωθεί η μελέτη τους πριν από τη λήξη της εν λόγω βουλευτικής 
περιόδου. Ως εκ τούτου, κρίθηκε αναγκαίο όπως αυτά μελετηθούν διεξοδικά από τη νέα Βουλή.        

 Ειδικότερα, η εξέταση του πρώτου και του δεύτερου νομοσχεδίου άρχισε από την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο, ενώ, όσον αφορά το τρίτο νομοσχέδιο, αυτό κατατέθηκε στη Βουλή το έτος 2015, 
παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών της τότε Βουλής και η μελέτη του 
συνεχίστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη αναφορικά με τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο νυν Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκος 
Νουρής, καθώς και οι πρώην Υπουργοί Εσωτερικών Σωκράτης Χάσικος και κ. Κωνσταντίνος Πετρίδης, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο τέως Υπουργός Οικονομικών κ. Χάρης Γεωργιάδης, 
εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, της Υπηρεσίας Εσωτερικού 
Ελέγχου της Δημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών Εφορειών, του Υγειονομικού Φόρουμ, 
του Συνδέσμου Δημοτικών Γραμματέων Κύπρου, του Συνδέσμου Φίλων Αγίας Φύλας και της Ομάδας 
Πρωτοβουλίας Δημοτών για τη Διάσωση του Δήμου Γεροσκήπου. Πέραν των εν λόγω αρμοδίων και 
ενδιαφερόμενων πλευρών, παρέστησαν και εκπρόσωποι των συμβουλίων των δήμων και των κοινοτήτων που 
είχαν εκφράσει ενδιαφέρον να διατυπώσουν τις θέσεις τους όσον αφορά τους στόχους και τη φιλοσοφία της 
προτεινόμενης μεταρρύθμισης. 

Υπενθυμίζεται επίσης ότι το τρίτο νομοσχέδιο, του οποίου η εξέταση άρχισε από το έτος 2015 και 
συνεχίστηκε κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο, αποτελούσε μέρος ευρύτερων νομοθετικών ρυθμίσεων 
που είχαν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία στη Βουλή για τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό του 
νομοθετικού πλαισίου που διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση, με το οποίο προτείνονταν, πέραν της θέσπισης νέας 
νομοθεσίας με βάση τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, επιμέρους τροποποιήσεις στον περί Δήμων Νόμο 
και στον περί Κοινοτήτων Νόμο. Εξαιτίας όμως των στενών χρονικών περιθωρίων που είχαν παρασχεθεί για την 
εξέταση των υπό αναφορά νομοσχεδίων, λόγω της επικείμενης τότε διάλυσης της Βουλής για τη διεξαγωγή των 
βουλευτικών εκλογών του έτους 2016, η ολοκλήρωση της μελέτης τους δεν κατέστη δυνατή και κρίθηκε αναγκαίο 
όπως αυτά μελετηθούν διεξοδικά από την επόμενη Βουλή.        

Ωστόσο, όπως είναι γνωστό, κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο η εκτελεστική εξουσία 
αποφάσισε να προχωρήσει σε ουσιαστική αναθεώρηση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για τη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Συγκεκριμένα, η εκτελεστική εξουσία απέσυρε τα δύο εκ των τριών 
νομοσχεδίων που είχαν κατατεθεί το έτος 2015, ήτοι τα νομοσχέδια για τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου και 
του περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, και προέβη στην κατάθεση δύο νέων νομοσχεδίων σε αντικατάσταση 
των αποσυρθέντων νομοσχεδίων, με απώτερο στόχο την αναθεώρηση του προτεινόμενου αρχικά νομοθετικού 
πλαισίου για τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση, το οποίο είχε 
παραμείνει σε εκκρεμότητα. 

Σημειώνεται επίσης ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής κατά τη 
βουλευτική περίοδο πριν από τη διενέργεια των βουλευτικών εκλογών του έτους 2016, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, το 
Γενικό Λογιστήριο, τα συμβούλια αποχετεύσεων, τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, το ΕΤΕΚ, ο Σύνδεσμος 
Συμβουλίων Ύδρευσης-Αποχέτευσης Κύπρου, ο Σύνδεσμος Γραμματέων Κοινοτικών Συμβουλίων, ο Σύνδεσμος 
Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου, οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
ΟΗΟ-ΣΕΚ, ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΕΟΔΥΛ και ΠΑΣΕ-ΔΗΤΑ (ΠΟΑΣ) είχαν την ευκαιρία να εκφράσουν τις 
απόψεις και τις εισηγήσεις τους επί του ευρύτερου θέματος της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης και να 
καταθέσουν γραπτά υπομνήματα.  

Η επιτροπή κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο εξέτασε στο πλαίσιο των ως άνω αναφερόμενων 
συνεδριάσεών της τα τρία υπό αναφορά νομοσχέδια, όπως αυτά αναθεωρήθηκαν στη βάση των αποφάσεων 
που είχαν ληφθεί από την επιτροπή της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου. Στο στάδιο της μελέτης τους κατά 
την παρούσα βουλευτική περίοδο λήφθηκαν υπόψη αφενός το ιστορικό βάσει του οποίου απορρίφθηκε η 
πρόταση της εκτελεστικής εξουσίας για τη διεξαγωγή παγκύπριου δημοψηφίσματος σε σχέση με την 
προωθούμενη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο και αφετέρου η πρόσφατη θέσπιση 
νομοθετικών ρυθμίσεων, ώστε να επεκταθεί κατά δυόμισι χρόνια η θητεία των αιρετών αξιωματούχων των 
τοπικών αρχών, η οποία θα έληγε, βάσει της ισχύουσας νομοθεσίας, τον μήνα Δεκέμβριο του έτους 2021.  
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Υπογραμμίζεται ότι στο πλαίσιο αυτό κατατέθηκαν γραπτώς ενώπιον της επιτροπής επιστολές και 
υπομνήματα από πληθώρα εμπλεκόμενων φορέων και επηρεαζόμενων μερών για σκοπούς υποβολής 
επιπρόσθετων θέσεων και εισηγήσεων αναφορικά με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο για τη μεταρρύθμιση 
της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του υφιστάμενου περί Δήμων Νόμου και η 
αντικατάστασή του με νέα νομοθεσία, η οποία θα διέπει τη λειτουργία και τη διακυβέρνηση των δήμων, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο και οι δήμοι να αποκτήσουν την αναγκαία διοικητική και οικονομική 
αυτοτέλεια, για να καταστούν οικονομικά και λειτουργικά βιώσιμοι ως τοπικές αρχές.   

Ειδικότερα, με τον εν λόγω προτεινόμενο νόμο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή,  προβλέπονται 
κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Διασφάλιση της διοικητικής αυτοτέλειας των δήμων χωρίς οποιαδήποτε παρέμβαση του κράτους στη 
διαδικασία έγκρισης της δομής των θέσεων στους δήμους.  

2. Προώθηση της οικονομικής αυτοτέλειας των δήμων με την κατάργηση της παροχής κρατικής χορηγίας και 
κατ’ ακολουθίαν τη χορήγηση στους δήμους των εσόδων που προκύπτουν από την καταβολή των τελών 
κυκλοφορίας των οχημάτων ιδιωτικής και δημόσιας χρήσης. 

3. Μείωση στο ελάχιστο της κρατικής παρέμβασης στη διαδικασία έγκρισης των προϋπολογισμών των 
δήμων, ενίσχυση της διαφάνειας, θεσμοθετώντας μηχανισμούς ελέγχου και λογοδοσίας, και ενθάρρυνση 
της συμμετοχής των πολιτών στη διαδικασία λήψης αποφάσεων σε τοπικό επίπεδο.  

4. Ανάθεση πολεοδομικής αρμοδιότητας στους δήμους, ώστε όλοι οι δήμοι σταδιακά να καταστούν 
πολεοδομικές αρχές. 

5. Μεταφορά στους δήμους της αρμοδιότητας διαχείρισης των παραλιών και σε μεταγενέστερο στάδιο των 
αρμοδιοτήτων και εξουσιών που σήμερα ασκούνται από τις σχολικές εφορίες.  

6. Εισαγωγή νέου μοντέλου διακυβέρνησης των δήμων, βάσει του οποίου αφενός θα εκλέγεται με ενιαία 
εκλογή ο δήμαρχος, ο οποίος θα είναι ο επικεφαλής των υπηρεσιών του δήμου, και αφετέρου θα 
εκλέγονται από τους εκλογείς εκάστου δημοτικού διαμερίσματος ο αντιδήμαρχος και οι δημοτικοί 
σύμβουλοι. 

7. Εισαγωγή ρυθμίσεων αναφορικά με την πρώτη εκλογή για την ανάδειξη των νέων δημοτικών συμβουλίων 
μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, ώστε αυτή να διεξαχθεί το έτος 2024, 
ταυτόχρονα με τη διενέργεια των επερχόμενων εκλογών για την ανάδειξη των μελών του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου.   

8. Παράταση της τρέχουσας θητείας των αιρετών αξιωματούχων των τοπικών αρχών μέχρι τη διεξαγωγή 
των επόμενων εκλογών σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης το έτος 2024. 

9. Θεσμοθέτηση της σύστασης και λειτουργίας συμβουλίων διαχείρισης κοινών υποθέσεων για ένα 
μεταβατικό στάδιο μέχρι την πλήρη εφαρμογή των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, τα οποία θα 
συντείνουν στην ομαλή μετάβαση στο νέο πλαίσιο λειτουργίας των δήμων.   

10. Καθίδρυση νέων δήμων δυνάμει του προτεινόμενου νόμου και καθορισμός των δημοτικών διαμερισμάτων 
τα οποία θα συναποτελούν έκαστο νέο δήμο. 

Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του ενόψει της προωθούμενης μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης 
και να εισαχθούν ρυθμίσεις για την παροχή κοινών υπηρεσιών από ορισμένες κοινότητες, μέσω της σύστασης 
και λειτουργίας τοπικών συμπλεγμάτων παροχής υπηρεσιών, όπως είναι μεταξύ άλλων η συλλογή οικιακών 
αποβλήτων, η παροχή υγειονομικών υπηρεσιών και υπηρεσιών καθαριότητας και η ρύθμιση της τροχαίας 
κινήσεως.  

Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σύσταση και λειτουργία συμβουλίου για κάθε σύμπλεγμα παροχής υπηρεσιών, το οποίο θα είναι αρμόδιο 
για την παροχή των υπηρεσιών που καθορίζονται δυνάμει του προτεινόμενου νόμου στις κοινότητες που 
εντάσσονται στο σύμπλεγμα. 

2. Καταβολή ετησίως σε κάθε κοινότητα κρατικής χορηγίας, όπως αυτή θα προτείνεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και θα εγκρίνεται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

3. Αναθεώρηση ορισμένων διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, ώστε να συνάδουν με τις 
αντίστοιχες διατάξεις του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου. 

4. Εισαγωγή ρυθμίσεων για το δικαίωμα πρόσβασης των πολιτών σε πληροφόρηση που αφορά υποθέσεις 
τοπικού χαρακτήρα, καθώς και για τη συμμετοχή αυτών σε τοπικό επίπεδο στα κοινά. 
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Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση και τη λειτουργία επαρχιακών 
συμπλεγμάτων, ήτοι ενός επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης σε κάθε επαρχία, με αρμοδιότητες οι οποίες 
θα ασκούνται σε επαρχιακό επίπεδο και θα αφορούν στην υδατοπρομήθεια, στη λειτουργία αποχετευτικών 
συστημάτων και στη διαχείριση στερεών αποβλήτων.  

Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προνοούσε τη σύσταση, τον 
τρόπο λειτουργίας και τις αρμοδιότητες των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης, στις οποίες 
περιλαμβάνονταν ορισμένες αρμοδιότητες που έχουν σήμερα τόσο η κεντρική κυβέρνηση όσο και οι τοπικές 
αρχές, όπως είναι η έκδοση πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών, η παροχή υπηρεσιών ύδρευσης και 
αποχέτευσης και η διαχείριση των στερεών αποβλήτων. Επιπροσθέτως, προέβλεπε την κατάργηση του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, του περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) Νόμου και του 
περί των Συμβουλίων Εκμετάλλευσης Χώρων Διάθεσης ή Αξιοποίησης Οικιακών Αποβλήτων Νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η προτεινόμενη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης εντάσσεται στο πλαίσιο της ευρύτερης μεταρρύθμισης της δημόσιας 
διοίκησης, με απώτερο στόχο την αποτελεσματική και αποδοτική παροχή υπηρεσιών, ώστε ο πολίτης να 
απολαμβάνει περισσότερες και πιο ποιοτικές υπηρεσίες με το χαμηλότερο δυνατό κόστος, ανεξαρτήτως του 
τόπου διαμονής του, κατά τρόπο βιώσιμο, διαφανή και δίκαιο.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, συνεκτιμώντας όλα τα σημερινά δεδομένα, 
κατέληξε ότι, προκειμένου να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που διαχρονικά παρατηρούνται στους τομείς 
αρμοδιότητας της τοπικής αυτοδιοίκησης, απαιτείται, αντί της υιοθέτησης αποσπασματικών νομοθετικών 
ρυθμίσεων, όπως συνέβη στο παρελθόν, να επέλθουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις στο ισχύον νομοθετικό 
πλαίσιο, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να καταστεί πιο αποτελεσματικό, στη βάση μιας ολοκληρωμένης 
προσέγγισης. Ως εκ τούτου, επεξεργάστηκε με τους εμπλεκόμενους φορείς μια ολοκληρωμένη δέσμη 
νομοσχεδίων. Συναφώς, όπως επισημαίνεται, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται γενικότερα ότι θα 
εκσυγχρονιστεί στον αναγκαίο βαθμό το ρυθμιστικό, εποπτικό και συντονιστικό πλαίσιο του συστήματος τοπικής 
αυτοδιοίκησης στην Κυπριακή Δημοκρατία και ότι θα διαφοροποιηθεί ριζικά η κατάσταση που σήμερα επικρατεί.  

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα εν λόγω στοιχεία, η κατάθεση το 2015 στη Βουλή του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου για την αναδιάρθρωση της τοπικής αυτοδιοίκησης κρίθηκε σκόπιμη στο πλαίσιο της 
υλοποίησης δράσεων βάσει των δεσμεύσεων που είχαν περιληφθεί στο Μνημόνιο Συναντίληψης που 
υπογράφηκε μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της τρόικας.  

 Όπως περαιτέρω προκύπτει από τα κατατεθέντα στοιχεία σε σχέση με το πρώτο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, αυτό ετοιμάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών κατόπιν αφενός διαβούλευσης με την Ένωση 
Δήμων Κύπρου και αφετέρου διενέργειας τεχνοοικονομικής μελέτης προς ανάλυση των πληθυσμιακών, 
γεωγραφικών και οικονομικών κριτηρίων και δεικτών, στη βάση των οποίων θα λαμβάνονταν οι πολιτικές 
αποφάσεις για τις συνενώσεις ορισμένων τοπικών αρχών. Η υπό αναφορά μελέτη κατέδειξε ότι ο αριθμός των 
υφιστάμενων δήμων είναι μεγάλος, ότι αυτοί έχουν περιορισμένη οικονομική και διοικητική αυτοτέλεια και η 
βιωσιμότητά τους βασίζεται αποκλειστικά στην κρατική χορηγία.  

 Πέραν των πιο πάνω, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη παράταση της 
τρέχουσας θητείας των αιρετών αξιωματούχων των τοπικών αρχών παρέχεται στα υφιστάμενα συμβούλια ο 
αναγκαίος χρόνος, ώστε να προβούν στις απαραίτητες ενέργειες ύστερα από τη θέσπιση της νέας νομοθεσίας 
για σκοπούς εφαρμογής της μεταρρύθμισης στην τοπική αυτοδιοίκηση. Εξάλλου, με την προτεινόμενη ρύθμιση 
για τη διεξαγωγή των εκλογών όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση ταυτόχρονα με τις εκλογές για την ανάδειξη 
των ευρωβουλευτών, επιτυγχάνεται εξοικονόμηση των δαπανών που συνεπάγονται οι εκλογικές διαδικασίες που 
διενεργούνται σε διαφορετικές χρονικές περιόδους στη Δημοκρατία. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του τρίτου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή, όσον αφορά το προτεινόμενο σύστημα εκλογής για τη συγκρότηση των συμβουλίων των επαρχιακών 
οργανισμών αυτοδιοίκησης προβλέπεται η άμεση εκλογή προσώπων για σκοπούς συμμετοχής σε αυτά. Πάρα 
ταύτα, όπως καταγράφεται στην εισηγητική έκθεση που το συνοδεύει, σε περίπτωση που κριθεί σκόπιμο όπως 
τα συμβούλια των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης συγκροτούνται με έμμεση εκλογή που θα 
πραγματοποιείται μεταξύ των εκλελεγμένων δημοτικών συμβουλίων και των κοινοτικών συμβουλίων, η 
εκτελεστική εξουσία δε θα φέρει οποιαδήποτε ένσταση. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών για το δεύτερο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο, αυτό ετοιμάστηκε στη βάση των εισηγήσεων που υπέβαλε η Ένωση Κοινοτήτων 
Κύπρου, αλλά και των υποδείξεων της τεχνοοικονομικής μελέτης που διεξήχθη αναφορικά με τη δημιουργία 
τοπικών συμπλεγμάτων στις κοινότητες για σκοπούς παροχής ορισμένων υπηρεσιών. Η εν λόγω μελέτη 
κατέδειξε, πέρα από τα προτεινόμενα συμπλέγματα ανά επαρχία, τις υπηρεσίες τις οποίες θα μπορούσε να 
παρέχουν τα εν λόγω συμπλέγματα και ενδεικτικά οργανογράμματα προσωπικού. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης των νομοσχεδίων τόσο οι πρώην Υπουργοί Εσωτερικών όσο και ο νυν 
Υπουργός Εσωτερικών δήλωσαν ότι τα προτεινόμενα νομοθετήματα για τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης είναι καίριας σημασίας και η κατάθεσή τους κρίθηκε σκόπιμη, για να αναθεωρηθεί εκ βάθρων η 
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υφιστάμενη νομοθεσία, ώστε να συνάδει προς τις σύγχρονες αντιλήψεις και προσεγγίσεις όσον αφορά την τοπική 
διακυβέρνηση, καθώς και προς τις νέες προσδοκίες της σύγχρονης κυπριακής κοινωνίας για αναθεώρηση του 
τρόπου λειτουργίας του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης και ενίσχυση της διαφάνειας, της 
αποτελεσματικότητας και της αποδοτικότητας αυτού.  

Ο τέως Υπουργός Οικονομικών κ. Χάρης Γεωργιάδης ενημέρωσε για αριθμό ζητημάτων που αφορούν 
μεταξύ άλλων στην οικονομική κατάσταση των δήμων εν γένει και επισήμανε την ανάγκη άμεσης υιοθέτησης της 
προωθούμενης μεταρρύθμισης, ώστε ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης να καταστεί σε συγκεκριμένο χρονικό 
ορίζοντα πιο αποτελεσματικός. Συναφώς, όπως ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε, η επίτευξη του υπό αναφορά 
στόχου, ήτοι της αποτελεσματικότητας στη λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκησης χωρίς αύξηση του κόστους 
λειτουργίας, αναμένεται ότι θα οδηγήσει σε ορθολογική διαχείριση των πόρων που διοχετεύονται στις τοπικές 
αρχές, δεδομένου ότι με τις εξοικονομήσεις που θα επέλθουν καθίσταται δυνατή η αξιοποίηση του αναμενόμενου 
οικονομικού οφέλους προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως είναι η υλοποίηση αναπτυξιακών έργων. Παράλληλα, ο 
εν λόγω αξιωματούχος τόνισε την ανάγκη ενίσχυσης της οικονομικής αυτονομίας των τοπικών αρχών και ανέφερε 
ότι αυτή δύναται να διασφαλιστεί με την απόδοση στις τοπικές αρχές των εσόδων που προκύπτουν από την 
επιβολή συγκεκριμένης φορολογίας ή ορισμένων τελών που σήμερα εισπράττονται από το κράτος. 

Οι εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών 
του τρίτου νομοσχεδίου, καθώς και των δύο νομοσχεδίων που τελικά αποσύρθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, 
εξέφρασαν μεταξύ άλλων επιφυλάξεις ως προς το κατά πόσο οι προτεινόμενες ρυθμίσεις είναι προς την ορθή 
κατεύθυνση από άποψη χρήσης των πόρων που λαμβάνουν οι τοπικές αρχές με οικονομικό, αποδοτικό και 
αποτελεσματικό τρόπο. Σε μεταγενέστερο δε στάδιο, κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο, υπέβαλαν ενώπιον 
της επιτροπής αναλυτικά απόψεις, σχόλια και εισηγήσεις επί των προνοιών των υπό συζήτηση νομοσχεδίων. 

 Σημειώνεται ότι, παρά το γεγονός ότι οι πλείστοι παρευρεθέντες στη συζήτηση εκπρόσωποι των 
ενδιαφερόμενων πλευρών, αλλά και τα επηρεαζόμενα μέρη που απέστειλαν γραπτώς τις απόψεις τους, τόσο 
κατά την παρούσα όσο και κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο, συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, διατύπωσαν παρατηρήσεις και επιφυλάξεις αφενός επί του 
προτεινόμενου και αφετέρου επί του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου για τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά τις βασικές εκφρασθείσες θέσεις τους σε σχέση με την αναθεώρηση του 
ισχύοντος πλαισίου λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης, οι εκπρόσωποι τόσο της Ένωσης Δήμων Κύπρου 
όσο και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου τόνισαν μεταξύ άλλων την ανάγκη διασφάλισης της διοικητικής και 
οικονομικής αυτοτέλειας των τοπικών αρχών, τονίζοντας ότι τα έσοδα των τοπικών αρχών επ’ ουδενί πρέπει να 
μειωθούν. Εξέφρασαν επίσης προβληματισμό για το γεγονός ότι, σε περίπτωση που αποφασισθεί οι τοπικές 
αρχές να λαμβάνουν τα συνολικά έσοδα που προκύπτουν από την επιβολή τελών κυκλοφορίας των οχημάτων 
ιδιωτικής και δημόσιας χρήσης και ποσό τελών που αναμένεται να καταβληθεί κατ’ έτος τελικά δεν καταβληθεί, 
το εν λόγω ποσό θα συνιστά μόνιμη ετήσια αποκοπή.   

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τη φιλοσοφία των 
προτεινόμενων νόμων και θεωρούν ότι η πολιτεία οφείλει να προβεί στη λήψη δραστικών μέτρων, προκειμένου 
να επιλυθούν τα υφιστάμενα προβλήματα που παρουσιάζονται όσον αφορά τους τομείς της αρμοδιότητας των 
τοπικών αρχών. Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι η Ένωση Δήμων Κύπρου υιοθετεί κατά βάση 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της προτεινόμενης μεταρρύθμισης, με γνώμονα την ανάγκη εκσυγχρονισμού της 
λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης, διασφαλίζοντας τη διοικητική και οικονομική αυτοτέλεια αυτής, ώστε να 
ανταποκρίνεται αποτελεσματικά στα σημερινά δεδομένα. Παράλληλα, εξέφρασαν ικανοποίηση για το γεγονός ότι 
αρκετές εισηγήσεις της Ένωσης Δήμων Κύπρου έχουν ενσωματωθεί στις προτεινόμενες ρυθμίσεις, όπως και για 
την προωθούμενη θεσμοθέτηση αυτής, η οποία αποτελεί το συντονιστικό όργανο των δήμων, ως νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου. 

Περαιτέρω, σχολιάζοντας τις πρόνοιες του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση μείωσης των ετήσιων εσόδων των δήμων, δεν πρέπει να εναπόκειται στο Υπουργικό 
Συμβούλιο να αποφασίζει για την παροχή κρατικής χορηγίας. Ως εκ τούτου, κρίνεται σκόπιμο να εισαχθεί 
πρόνοια στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία να διασφαλίζεται ότι οι δήμοι θα λαμβάνουν ετήσια 
κρατική χορηγία, ώστε τα ετήσια έσοδά τους κατ’ έτος να μην είναι λιγότερα από τον μέσο όρο των εσόδων 
των αμέσως προηγούμενων τριών ετών, αναπροσαρμοζόμενα ανά πενταετία σύμφωνα με τον ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας. 

2. Η πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει την άσκηση διοικητικής εποπτείας από τον Υπουργό 
Εσωτερικών επί των δήμων πλήττει τη διοικητική αυτοτέλεια αυτών, παρ’ όλο που καθορίζεται ότι αφορά 
αποκλειστικά στην τήρηση της αρχής της νομιμότητας στη λειτουργία των δήμων και ότι δε δύναται να 
συνιστά έλεγχο σκοπιμότητας ή να εμποδίζει την ανάληψη από μέρους τους πρωτοβουλιών και την 
ελεύθερη δράση τους. 
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3. Για σκοπούς ενίσχυσης της οικονομικής και της διοικητικής αυτοτέλειας των δήμων κρίνεται σκόπιμο όπως 
οι κανονισμοί που θα εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του προτεινόμενου νόμου για τον καθορισμό τελών 
και δικαιωμάτων μη τυγχάνουν της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου. 

4. Η προβλεπόμενη περίοδος των πέντε ετών μετά την πάροδο της οποίας καθορίζεται ότι θα αναληφθούν 
από τους δήμους οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες των σχολικών εφοριών συνεπάγεται άσκηση των εν 
λόγω αρμοδιοτήτων και εξουσιών σε βάθος χρόνου, χωρίς να προβάλλεται οποιαδήποτε αιτιολογία προς 
τούτο. 

5. Για σκοπούς απόδοσης στους δήμους νέων αρμοδιοτήτων και εξουσιών σε ένα ευρύ φάσμα θεμάτων 
απαιτείται η διασφάλιση της παροχής των απαραίτητων οικονομικών πόρων, ώστε να είναι οικονομικά 
ανεξάρτητοι από το κεντρικό κράτος. 

6. Τα κριτήρια στα οποία βασίζονται οι συνενώσεις των δήμων δεν πρέπει να είναι μονοδιάστατα, αλλά να 
λαμβάνουν υπόψη διάφορες παραμέτρους, όπως είναι μεταξύ άλλων τα γεωγραφικά, πληθυσμιακά, 
κοινωνικά και οικονομικά δεδομένα σε τοπικό επίπεδο. 

Επιπροσθέτως, στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών του τρίτου νομοσχεδίου, 
προτού κατατεθεί στη Βουλή το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, το οποίο προβλέπει την άσκηση από τους 
δήμους της αρμοδιότητας για την αδειοδότηση των αναπτύξεων, οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου 
εξέφρασαν τη διαφωνία τους για την προτεινόμενη μεταφορά της εν λόγω αρμοδιότητας από τους δήμους, που 
είναι σήμερα οικοδομικές αρχές, στα προτεινόμενα επαρχιακά συμπλέγματα και τόνισαν την ανάγκη εξέτασης 
ρυθμίσεων για την αποπληρωμή των υφιστάμενων δανείων που αφορούν στη συγχρηματοδότηση 
αναπτυξιακών έργων των δήμων. 

Πέραν των πιο πάνω απόψεων, οι ίδιοι εκπρόσωποι υπέβαλαν στην επιτροπή σωρεία εισηγήσεων ως 
προς επιμέρους πρόνοιες του πρώτου και του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, ορισμένες εκ των οποίων 
έγιναν αποδεκτές από την επιτροπή και ενσωματώθηκαν στα κείμενα των νομοσχεδίων.  

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου διαφώνησαν με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο 
για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, επισημαίνοντας ειδικότερα 
ότι με τις πρόνοιες αυτού που ρυθμίζουν τη συνένωση υφιστάμενων κοινοτήτων με υφιστάμενους δήμους, με 
στόχο τη δημιουργία των προτεινόμενων νέων δήμων, μεταφέρεται το πενήντα τοις εκατό (50%) περίπου του 
πληθυσμού της υπαίθρου στις αστικές περιοχές. Ως εκ τούτου, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, οι προτεινόμενες 
συνενώσεις ορισμένων τοπικών αρχών αναμένεται ότι θα επιφέρουν αποψίλωση της υπαίθρου και 
επιπροσθέτως με την υιοθέτησή τους θα πληγούν οι αρχές της επικουρικότητας, της εγγύτητας, της 
συμμετοχικότητας και της συνοχής, χωρίς να παρέχονται τα εχέγγυα για την παροχή στον πολίτη ποιοτικά 
αναβαθμισμένων υπηρεσιών με το κατά το δυνατόν χαμηλότερο κόστος. 

Πέραν της πιο πάνω διαφωνίας που διατύπωσαν οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου όσον 
αφορά τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νόμων, εισηγήθηκαν στην επιτροπή μεταξύ άλλων 
τα πιο κάτω: 

1. Την τροποποίηση ορισμένων προνοιών του δεύτερου νομοσχεδίου και την εισαγωγή σε αυτό 
επιπρόσθετων προνοιών για σκοπούς περαιτέρω εκσυγχρονισμού της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας. 

2. Τη διαφοροποίηση της σύνθεσης των προτεινόμενων με το τρίτο νομοσχέδιο συμβουλίων των 
επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης, ώστε οι κοινότητες να εκπροσωπούνται σε αυτά στον 
απαιτούμενο βαθμό για σκοπούς ισότιμης μεταχείρισης όλων των τοπικών αρχών στις αστικές περιοχές 
και στην ύπαιθρο. 

3. Τη διατήρηση του ισχύοντος καθεστώτος στις κοινότητες όσον αφορά την υδατοπρομήθεια και τη 
λειτουργία των αποχετευτικών συστημάτων. 

Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ δήλωσαν ότι πάγια θέση του εν λόγω φορέα είναι η εισαγωγή των 
απαιτούμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, ώστε να καταστεί δυνατή η δημιουργία ενιαίας αρχής αδειοδότησης και 
ελέγχου των αναπτύξεων σε επαρχιακό επίπεδο, η οποία να αποτελεί ταυτόχρονα τόσο πολεοδομική όσο και 
οικοδομική αρχή. Επιπροσθέτως, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι η έκδοση αδειών οικοδομής προϋποθέτει 
την εξέταση από την αρμόδια αρχή θεμάτων αμιγώς τεχνικών για τον καθορισμό του τρόπου κατασκευής 
οποιασδήποτε οικοδομής, πέραν των πολεοδομικών πτυχών, οι οποίες εξετάζονται σε προγενέστερο στάδιο, 
στο πλαίσιο της έκδοσης της οικείας κατά περίπτωση πολεοδομικής άδειας. Συναφώς, υποστήριξαν ότι οι τοπικές 
αρχές πρέπει κατά βάση να έχουν ουσιαστικό λόγο στο πλαίσιο της πολεοδομικής αδειοδότησης αναπτύξεων, 
δεδομένου ότι ενδέχεται να επηρεάζονται οι ανέσεις υφιστάμενων οικοδομών. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε 
σχέση με τις πρόνοιές τους και τα μέλη της υπέβαλαν σωρεία εισηγήσεων, με γνώμονα την ανάγκη διασφάλισης 
της επιτυχούς εφαρμογής της προτεινόμενης μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης και ενίσχυσης της 
αποτελεσματικότητας και της αποδοτικότητας στη λειτουργία του όλου θεσμού. 
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 Τα ζητήματα που αποτέλεσαν αντικείμενο ιδιαίτερου προβληματισμού στην επιτροπή στο στάδιο της 
μελέτης του πρώτου νομοσχεδίου κατά την προηγούμενη, αλλά και κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο 
συνοψίζονται κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Στην προτεινόμενη παράταση της τρέχουσας θητείας των αιρετών αξιωματούχων των τοπικών αρχών 
κατά δυόμισι χρόνια, ήτοι μέχρι το έτος 2024, κατά το οποίο προτείνεται να διενεργηθούν οι επόμενες 
εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης.  

Σημειώνεται ότι σε σχέση με το θέμα αυτό εν τέλει λήφθηκε απόφαση για προώθηση προς ψήφιση των 
απαιτούμενων για τον σκοπό αυτό νομοθετικών ρυθμίσεων πριν από την ψήφιση από την ολομέλεια του 
σώματος του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου που θα διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση. 

2. Στις προτεινόμενες συνενώσεις ορισμένων τοπικών αρχών για τη δημιουργία των νέων δήμων στο 
πλαίσιο της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης και το ενδεχόμενο αύξησης του αριθμού των εν 
λόγω οντοτήτων. 

3. Στο ενδεχόμενο διεξαγωγής δημοψηφισμάτων σε επίπεδο τοπικών αρχών πριν από τη δημιουργία των 
νέων δήμων και την ένταξή τους σε αυτούς, κατόπιν διενέργειας των απαιτούμενων συνενώσεων ανάμεσα 
στις τοπικές αρχές.  

Σημειώνεται ότι το εν λόγω ζήτημα αποτέλεσε αντικείμενο ευρείας συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, 
κυρίως όσον αφορά την αναγκαιότητα διενέργειας δημοψηφισμάτων τοπικού χαρακτήρα στο πλαίσιο της 
προτεινόμενης μεταρρύθμισης πριν από την ίδρυση των νέων δήμων, αλλά και τα συνταγματικά κωλύματα 
και νομικά ζητήματα που ενδεχομένως να ανακύπτουν σε περίπτωση υιοθέτησης σχετικής νομοθετικής 
ρύθμισης. 

4. Στον αριθμό των αντιδημάρχων και των δημοτικών συμβούλων που θα συμμετέχουν σε έκαστο δημοτικό 
συμβούλιο, καθώς και στον τρόπο εκλογής των αντιδημάρχων.  

5. Στη δυνατότητα μερικής αναθεώρησης του ισχύοντος εκλογικού συστήματος, ώστε να καθίσταται δυνατή 
η συμμετοχή των υποψηφίων των κομμάτων, των υποψηφίων των συνασπισμών κομμάτων και των 
ανεξάρτητων υποψηφίων στη δεύτερη κατανομή θέσεων δημοτικών συμβούλων, ανεξαρτήτως εάν έχουν 
δικαιωθεί ή όχι με οποιαδήποτε θέση κατά την πρώτη κατανομή θέσεων. 

6. Στις περιπτώσεις στις οποίες συντρέχει κώλυμα εκλογιμότητας ή υπάρχει ασυμβίβαστο όσον αφορά την 
εκλογή των δημάρχων, των αντιδημάρχων και των δημοτικών συμβούλων.  

7. Στη δυνατότητα εισαγωγής ρυθμίσεων στον προτεινόμενο νόμο για τον καθορισμό ανώτατου ορίου 
θητειών όσον αφορά το αξίωμα του δημάρχου, του αντιδημάρχου ή/και του δημοτικού συμβούλου.  

8. Στον καθορισμό πλαισίου αντιμισθίας και αποζημίωσης για τους δημάρχους, τους αντιδημάρχους και τους 
δημοτικούς συμβούλους.  

9. Στις αρμοδιότητες των νέων δήμων όσον αφορά την αδειοδότηση αναπτύξεων.  

10. Στην προτεινόμενη μεταφορά στους δήμους των αρμοδιοτήτων και εξουσιών που έχουν σήμερα οι 
σχολικές εφορίες.  

11. Στη σύνθεση και στις αρμοδιότητες της δημοτικής επιτροπής ελέγχου.  

12. Στα θέματα που άπτονται του προϋπολογισμού, των εσόδων και της οικονομικής διαχείρισης των δήμων.  

13. Στην αναθεώρηση των τελών που επιβάλλονται από τους δήμους για την αποκομιδή σκυβάλων, τη 
διαμονή σε τουριστικά καταλύματα, τη διατήρηση ή χρήση οποιασδήποτε οικοδομής, χώρου ή 
οποιουδήποτε άλλου επαγγελματικού υποστατικού με σκοπό την άσκηση επιχειρηματικής 
δραστηριότητας, καθώς και των επιβαλλόμενων σε νομικά πρόσωπα δικαιωμάτων για την άσκηση 
αντίστοιχης δραστηριότητας. 

14. Στην άσκηση διοικητικής εποπτείας στους δήμους από τον Υπουργό Εσωτερικών. 

15. Στην προβλεπόμενη δυνατότητα των δήμων να δημιουργούν μικρούς χώρους εστίασης στις παραλίες και 
επιπροσθέτως να υποβάλλουν κατ’ έτος στον Υφυπουργό Τουρισμού σχέδιο για προενοικίαση 
στρωμάτων ή/και ομπρελών θαλάσσης στις αδειοδοτημένες από τους δήμους επιχειρήσεις επί της 
παραλίας.  

16. Στη διαδικασία που θα εφαρμόζεται για σκοπούς διορισμού των υπαλλήλων των δήμων. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών του δεύτερου νομοσχεδίου, η επιτροπή 
εξέφρασε αντίστοιχους προβληματισμούς και επιφυλάξεις για συναφή με τα ως άνω αναφερόμενα ζητήματα. 
Όσον αφορά δε το τρίτο νομοσχέδιο, την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα τα ακόλουθα: 

1. Το σύστημα εκλογής για τη σύσταση των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης. 
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2. Ο καθορισμός της έδρας κάθε επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης. 

3. Η σύνθεση των συμβουλίων των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης και των επιτροπών που θα 
λειτουργούν στο πλαίσιο αυτού. 

4. Οι αρμοδιότητες των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης, ειδικότερα σε σχέση με τον περιβαλλοντικό 
σχεδιασμό και την αδειοδότηση αναπτύξεων. 

5. Τα επιβαλλόμενα δυνάμει του προτεινόμενου νόμου τέλη και δικαιώματα. 

6. Η ανάληψη των χρεών των τοπικών αρχών προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για την προμήθεια 
ύδατος. 

7. Η άσκηση εκτελεστικών αρμοδιοτήτων από τους γενικούς διευθυντές των επαρχιακών οργανισμών 
αυτοδιοίκησης. 

8. Τα εργασιακά ζητήματα που προκύπτουν όσον αφορά τη σύσταση των επαρχιακών οργανισμών 
αυτοδιοίκησης. 

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που το τρίτο νομοσχέδιο αρχικά προέβλεπε την έκδοση πολεοδομικών και 
οικοδομικών αδειών από τους επαρχιακούς οργανισμούς αυτοδιοίκησης, στο στάδιο της συζήτησης αυτού, 
προτού κατατεθούν στη Βουλή το πρώτο και το δεύτερο νομοσχέδιο, απαλείφθηκαν οι σχετικές με το όλο ζήτημα 
πρόνοιές του, έτσι που η εν λόγω αρμοδιότητα να ασκείται από τις τοπικές αρχές αντί από τους εν λόγω 
οργανισμούς. Παράλληλα, στο στάδιο αυτό το τρίτο νομοσχέδιο τροποποιήθηκε περαιτέρω από την επιτροπή, 
ώστε τα συμβούλια των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης να συγκροτούνται με έμμεση εκλογή που θα 
πραγματοποιείται μεταξύ των ήδη εκλελεγμένων δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων.  

Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας προέβησαν σε ορισμένες παρατηρήσεις 
αναφορικά με νομικής και νομοτεχνικής φύσεως ζητήματα στο πλαίσιο της κατ’ άρθρον μελέτης των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων από την επιτροπή.  

Επιπροσθέτως, επισήμαναν την ανάγκη προώθησης από την εκτελεστική εξουσία της τροποποίησης και 
άλλων νομοθεσιών, πέραν των υπό τροποποίηση με τα εν λόγω νομοσχέδια βασικών νομοθεσιών, ώστε να 
επέλθουν οι αναγκαίες διορθωτικές ρυθμίσεις προς αποκλεισμό της συνύπαρξης συγκρουόμενων ρυθμίσεων 
στο όλο νομοθετικό πλαίσιο που αφορά τον θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης, για σκοπούς ασφάλειας δικαίου 
και εύρυθμης εφαρμογής του εν λόγω νομοθετικού πλαισίου. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις και απόψεις που διατυπώθηκαν από μέρους 
των μελών της επιτροπής και των ενδιαφερόμενων πλευρών, υιοθέτησε ορισμένες από αυτές και υπέβαλε στην 
επιτροπή εισηγήσεις για αναθεώρηση ορισμένων προνοιών των νομοσχεδίων στη βάση των εν λόγω θέσεων 
και απόψεων, καθώς και τροποποιήσεις που αποσκοπούν στη διασαφήνιση και στη νομοτεχνική βελτίωση των 
προνοιών του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου. 

Σε σχέση με το ζήτημα της διά νόμου παραχώρησης παράτασης της θητείας των αιρετών αξιωματούχων 
μέχρι το έτος 2024 και ως εκ τούτου τη μετάθεση της ημερομηνίας των επερχόμενων εκλογών το Υπουργείο 
Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας σύμφωνα με την 
οποία η εν λόγω παράταση δεν αντίκειται στο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και κατά τεκμήριο 
καθίσταται νόμιμη με τη θέσπιση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου.  

Όσον αφορά το θέμα της διεξαγωγής δημοψηφισμάτων πριν από τη δημιουργία των νέων δήμων, το 
Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας του Συμβουλίου της 
Ευρώπης στην οποία αναφέρεται ότι οι διά νόμου συνενώσεις τοπικών αρχών στην προκειμένη περίπτωση της 
Κύπρου χωρίς την προηγούμενη διενέργεια δημοψηφισμάτων σε τοπικό επίπεδο είναι συμβατές με το άρθρο 5 
του Ευρωπαϊκού Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που προβλέπει ότι για κάθε τροποποίηση των εδαφικών ορίων 
των τοπικών αρχών απαιτείται να διεξάγονται εκ των προτέρων διαβουλεύσεις με τις ενδιαφερόμενες τοπικές 
αρχές, θέτοντας αποκλειστικά ως ενδεχόμενο την προηγούμενη διεξαγωγή δημοψηφίσματος. 

Αναφορικά με το όλο θέμα της αδειοδότησης των αναπτύξεων το Υπουργείο Εσωτερικών συμφώνησε με 
τη μεταφορά της εν λόγω αρμοδιότητας στους επαρχιακούς οργανισμούς αυτοδιοίκησης, με γνώμονα ότι σε 
μεταγενέστερο στάδιο θα προωθηθούν οι απαιτούμενες νομοθετικές ρυθμίσεις για ενοποίηση της πολεοδομικής 
άδειας με την άδεια οικοδομής. Επιπροσθέτως, ενημέρωσε διεξοδικά την επιτροπή για τις διατάξεις του 
ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου που αφορά στην άσκηση πολεοδομικής εξουσίας, με τις οποίες διασφαλίζεται 
η διαβούλευση στο πλαίσιο της αδειοδότησης των αναπτύξεων με τις τοπικές αρχές, τους επηρεαζόμενους 
τοπικούς φορείς και ομάδες πολιτών. 

Όσον αφορά το ενδεχόμενο αύξησης του αριθμού των προτεινόμενων με το πρώτο νομοσχέδιο νέων 
δήμων, το Υπουργείο Εσωτερικών διατύπωσε την έντονη διαφωνία του επί του εν λόγω ζητήματος για λόγους 
που έγκεινται στην ανάγκη διασφάλισης της βιωσιμότητας της σκοπούμενης μεταρρύθμισης της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 
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Παράλληλα, στο πλαίσιο της όλης συζήτησης επισήμανε την ανάγκη προώθησης της προτεινόμενης 
μεταρρύθμισης πάραυτα, δεδομένων των ειλημμένων δεσμεύσεων της Κυπριακής Δημοκρατίας προς άντληση 
κονδυλίων από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Υπενθυμίζεται ότι, η επιτροπή της προηγούμενης Βουλής, ύστερα από μακρά συζήτηση μεταξύ των μελών 
της και των κυβερνητικών αρμοδίων τόσο επί θεμάτων ουσίας όσο και επί τεχνικών ζητημάτων, κατά τη διάρκεια 
της οποίας συζητήθηκαν ενδελεχώς πολλές πτυχές του όλου θέματος της μεταρρύθμισης της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, και αφού λήφθηκαν υπόψη όλες οι παράμετροι, προέβη σε επαναδιατύπωση μεγάλου μέρους 
των κειμένων των νομοσχεδίων, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου και να επέλθουν οι δέουσες βελτιώσεις από νομοτεχνικής απόψεως. 

Ειδικότερα, τα εν λόγω νομοσχέδια είχαν τροποποιηθεί στη βάση των αποφάσεων που λήφθηκαν από 
την επιτροπή, ώστε για τα ζητήματα καίριας σημασίας να διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Ίδρυση των νέων δήμων στο πλαίσιο της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης και ένταξη σε αυτούς 
ορισμένων τοπικών αρχών ως δημοτικών διαμερισμάτων ύστερα από τη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων σε 
επίπεδο τοπικών αρχών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

2. Αναθεώρηση των προτεινόμενων συνενώσεων, ώστε μεταξύ άλλων ορισμένοι δήμοι να μη συνενωθούν 
με οποιαδήποτε άλλη τοπική αρχή.  

3. Μεταφορά στους επαρχιακούς οργανισμούς αυτοδιοίκησης της αρμοδιότητας της αδειοδότησης 
αναπτύξεων, δεδομένου ότι σε μεταγενέστερο στάδιο θα προωθηθούν οι απαιτούμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις για ενοποίηση της πολεοδομικής άδειας με την άδεια οικοδομής.  

4. Συμμετοχή των υποψηφίων των κομμάτων, των υποψηφίων των συνασπισμών κομμάτων και των 
ανεξάρτητων υποψηφίων στη δεύτερη κατανομή θέσεων δημοτικών συμβούλων, ανεξαρτήτως εάν έχουν 
δικαιωθεί ή όχι με οποιαδήποτε θέση κατά την πρώτη κατανομή θέσεων. 

5. Καθορισμό ανώτατου ορίου θητειών όσον αφορά την εκλογή των αιρετών αξιωματούχων των τοπικών 
αρχών, ώστε πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει για τρεις συνολικά θητείες να μη δύναται να 
επανεκλεγεί στο ίδιο αξίωμα.   

6. Καθορισμό πλαισίου αντιμισθίας και αποζημίωσης για τους δημάρχους, τους αντιδημάρχους και τους 
δημοτικούς συμβούλους. 

7. Παροχή κρατικής χορηγίας στους δήμους υπό μορφήν επιχορήγησης ή παραχώρησης άλλων κρατικών 
εσόδων προς αυτούς, ύστερα από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, σε περίπτωση ουσιώδους 
μείωσης των εσόδων από τα τέλη κυκλοφορίας των ιδιωτικής και δημόσιας χρήσης οχημάτων. 

8. Αναθεώρηση των τελών που επιβάλλονται για την αποκομιδή σκυβάλων, τη διαμονή σε τουριστικά 
καταλύματα και την άσκηση επιχειρηματικής δραστηριότητας. 

9. Αναθεώρηση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου αναφορικά με τη διαχείριση των παραλιών, ώστε 
οποιεσδήποτε αλλαγές στο ισχύον νομοθετικό πλαίσιο να επέλθουν σε μεταγενέστερο στάδιο με 
ταυτόχρονη τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου.  

 Συναφώς, σε μεταγενέστερο στάδιο, στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης των νομοσχεδίων, ο 
Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής μεταξύ άλλων τις ακόλουθες θέσεις:  

1. Βασική προϋπόθεση για την εκταμίευση κονδυλίων από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελεί η υιοθέτηση των απαιτούμενων νομοθετικών ρυθμίσεων στο πλαίσιο της 
προτεινόμενης μεταρρύθμισης, ώστε εν πάση περιπτώσει να διασφαλίζεται η οικονομική βιωσιμότητα των 
δήμων.  

2. H κυβέρνηση εφαρμόζει πολιτική ταχείας αδειοδότησης αναπτύξεων, ώστε η Κυπριακή Δημοκρατία να 
καταστεί χώρα φιλική προς επενδυτές και ως εκ τούτου η απλοποίηση της διαδικασίας εξέτασης και 
χορήγησης πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών, διά της ενοποίησης των εν λόγω αδειών, αποτελεί 
αδήριτη ανάγκη.  

3. Ο καθορισμός ενορίας υφιστάμενου δήμου ως δημοτικού διαμερίσματος του νέου δήμου στον οποίο θα 
ενταχθεί ο υφιστάμενος δήμος είναι από νομικής, οικονομικής και διοικητικής απόψεως ιδιαίτερα 
προβληματικός. 

4. Η ένταξη κοινοτήτων είτε σε δήμο άλλης επαρχίας είτε σε σύμπλεγμα παροχής υπηρεσιών άλλης επαρχίας 
δεν είναι εφικτή για λόγους νομικής, οικονομικής και διοικητικής φύσεως. 

5. Η μεταφορά στους δήμους των αρμοδιοτήτων και εξουσιών που έχουν σήμερα οι σχολικές εφορίες 
αναμένεται να υλοποιηθεί το έτος 2029. 

6. Τα επιμέρους ζητήματα αναφορικά με τη σύσταση και λειτουργία δημοτικής αστυνομίας αναμένεται να 
ρυθμιστούν σε κατοπινό στάδιο. 
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7. Η διαχείριση των χώρων πρασίνου ήδη ρυθμίζεται βάσει διαδικασίας για κατά παρέκκλιση αδειοδότηση. 

8. Ορισμένα ζητήματα που άπτονται της οικονομικής διαχείρισης και του προϋπολογισμού των δήμων 
χρήζουν επανεξέτασης, προκειμένου να συνάδουν με τις διατάξεις του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου, αλλά και για σκοπούς διασφάλισης της οικονομικής αυτοτέλειας 
των νέων οντοτήτων. 

Επιπροσθέτως, λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις και απόψεις που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής 
και τις ενδιαφερόμενες πλευρές, ο Υπουργός Εσωτερικών προέβη στην υποβολή εισηγήσεων για τροποποίηση 
των κειμένων των νομοσχεδίων αναφορικά με τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Την εκλογή του προέδρου εκάστου επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης από το εκλογικό σώμα, την 
αύξηση των μελών των συμβουλίων των οργανισμών σε δεκαεπτά μέλη και τις αρμοδιότητες και τα 
καθήκοντα των γενικών διευθυντών αυτών. 

2. Την οικονομική ενίσχυση των δήμων με ποσό ύψους εκατό δεκαεπτά εκατομμυρίων ευρώ (€117 εκατομ.) 
ετησίως, στη βάση των ευρύτερων δημοσιονομικών συνθηκών, ήτοι υπό την αίρεση ότι δε θα υφίστανται 
δύσκολες δημοσιονομικές συνθήκες στη Δημοκρατία.   

3. Τη μη χορήγηση στους δήμους των εσόδων που προκύπτουν κατ’ έτος από τα τέλη κυκλοφορίας των 
οχημάτων ιδιωτικής και δημόσιας χρήσης. 

4. Την αναλυτικότερη καταγραφή των αρμοδιοτήτων και εξουσιών των επαρχιακών οργανισμών 
αυτοδιοίκησης αναφορικά με την αδειοδότηση αναπτύξεων. 

5. Την απόδοση στις οικείες τοπικές αρχές μέρους των εσόδων των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης 
τα οποία θα προέρχονται από την είσπραξη τελών, δικαιωμάτων ή επιβαρύνσεων δυνάμει των διατάξεων 
του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου και του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου ως 
αντιστάθμισμα για την απώλεια εσόδων λόγω της μεταφοράς αρμοδιότητας. 

6. Τη μεταφορά δανείων, χρεών ή υποχρεώσεων των τοπικών αρχών στους επαρχιακούς οργανισμούς 
αυτοδιοίκησης, εφόσον αφορούν στη δημιουργία υποδομών για την προμήθεια ύδατος και όχι τυχόν 
προηγούμενες οφειλές για την παροχή ύδατος. 

7. Τη διασαφήνιση της προτεινόμενης ρύθμισης αναφορικά με τη χορήγηση από τους επαρχιακούς 
οργανισμούς αυτοδιοίκησης στις οικείες τοπικές αρχές του εβδομήντα τοις εκατό (70%) των δικαιωμάτων 
αξιοποιούμενης γης και εμβαδού οικοδομής, ώστε αυτή να αφορά μόνο τις νέες αναπτύξεις σε περιοχές 
που δεν είναι ενταγμένες στα όρια υφιστάμενων συμβουλίων υδατοπρομήθειας.  

8. Τη σύσταση προσωρινών συντονιστικών συμβουλίων τα οποία θα λειτουργούν κατά τη μεταβατική 
περίοδο μέχρι και τη σύσταση των νέων επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης. 

 Τοποθετούμενος επί του θέματος της διεξαγωγής δημοψηφισμάτων και των νομικών ζητημάτων που 
ανακύπτουν, ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι αφενός σε περίπτωση υιοθέτησης νομοθετικής ρύθμισης για 
τη διεξαγωγή τοπικών δημοψηφισμάτων τίθενται συνταγματικά κωλύματα και αφετέρου η διεξαγωγή παγκύπριου 
δημοψηφίσματος είναι νομικά εφικτή στον βαθμό που αντλεί τη νομιμοποιητική της βάση από ειδική νομοθεσία. 
Συναφώς, αναφέρθηκε στη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 
2021, σύμφωνα με την οποία η διενέργεια δημοψηφισμάτων μετά την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου δεν είναι 
δυνατή ως ετεροχρονισμένη, εφόσον συνάγεται ότι η ισχύς και εφαρμογή του συνόλου των διατάξεων αυτού 
εμμέσως τίθενται υπό την αίρεση της διενέργειας δημοψηφισμάτων. 

 Πέραν των πιο πάνω, σημείωσε ότι στην παράγραφο 177 της Έκθεσης του Κογκρέσου των Τοπικών και 
Περιφερειακών Αρχών του Συμβουλίου της Ευρώπης, σε σχέση με την εφαρμογή του άρθρου 5 του Ευρωπαϊκού 
Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αναφέρεται ότι η διεξαγωγή δημοψηφισμάτων δεν αποτελεί υποχρέωση της 
Δημοκρατίας για σκοπούς συμμόρφωσης με το εν λόγω άρθρο.   

 Σημειώνεται ότι, όσον αφορά τις θέσεις και απόψεις που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής αναφορικά 
με τις προτεινόμενες συνενώσεις των τοπικών αρχών, ο Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις επί του εν λόγω θέματος, επισημαίνοντας την ανάγκη διασφάλισης 
της βιωσιμότητας των νέων δήμων.  

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου επανέλαβαν τις θέσεις τους επί του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου, ως ανωτέρω αναφέρονται, και επιπροσθέτως εξέφρασαν επιφυλάξεις όσον αφορά το 
ζήτημα της διενέργειας τοπικών δημοψηφισμάτων αναφορικά με την αποδοχή ή την απόρριψη των 
προτεινόμενων συνενώσεων των τοπικών αρχών, τονίζοντας ότι το αναθεωρημένο νομοθετικό πλαίσιο που θα 
διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέπει να έχει καθολική εφαρμογή σε παγκύπρια βάση. Παράλληλα, 
σημείωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση που μειωθούν τα έσοδα από την καταβολή τελών για την έκδοση των αδειών κυκλοφορίας 
οχημάτων ένεκα της διαφαινόμενης αύξησης στο μέλλον της χρήσης ηλεκτροκίνητων οχημάτων, η 
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οικονομική βιωσιμότητα των δήμων θα τεθεί εν αμφιβόλω, δεδομένου ότι τα εν λόγω έσοδα είναι ήδη 
μειωμένα κατά περίπου είκοσι εκατομμύρια ευρώ (€20 εκατομ.) συγκριτικά με τις αρχικές εκτιμήσεις.   

2. Η υφιστάμενη διαδικασία αδειοδότησης μικρών αναπτύξεων σε χώρους πρασίνου εντός των δημοτικών 
ορίων, ήτοι αθλητικών εγκαταστάσεων ή χώρων υγιεινής, είναι ιδιαίτερα προβληματική ως προς την 
εφαρμογή της. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου επίσης επανέλαβαν τις ως άνω αναφερόμενες θέσεις 
τους επί του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου και εξέφρασαν επιπρόσθετους προβληματισμούς και 
επιφυλάξεις όσον αφορά το κόστος που θα κληθούν να επωμισθούν οι κάτοικοι των κοινοτήτων συνεπεία της 
συνένωσής τους με δήμους και άλλες κοινότητες, ήτοι οντότητες μεγαλύτερου μεγέθους. Επιπροσθέτως, 
τάχθηκαν υπέρ της διενέργειας δημοψηφισμάτων και εισηγήθηκαν την υιοθέτηση επιμέρους ρυθμίσεων στον 
περί Κοινοτήτων Νόμο για σκοπούς περαιτέρω εκσυγχρονισμού του. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή επέφερε στα αναθεωρημένα κείμενα των νομοσχεδίων 
επιπρόσθετες τροποποιήσεις, ώστε μεταξύ άλλων να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Υιοθέτηση των εισηγήσεων που υπέβαλε ο Υπουργός Εσωτερικών που αφορούν στην οικονομική 
ενίσχυση των δήμων, στην αδειοδότηση των αναπτύξεων, στη μεταφορά στους επαρχιακούς οργανισμούς 
αυτοδιοίκησης χρεών των τοπικών αρχών αναφορικά με τη δημιουργία υποδομών για την προμήθεια 
ύδατος και στη μεταβατική περίοδο μέχρι και τη σύσταση των εν λόγω οργανισμών. 

2. Περαιτέρω αναθεώρηση των προτεινόμενων για τη δημιουργία των νέων δήμων συνενώσεων, όπως και 
των τοπικών συμπλεγμάτων που θα συσταθούν στις κοινότητες για σκοπούς παροχής ορισμένων 
υπηρεσιών.  

3. Παροχή δυνατότητας καθορισμού ενορίας υφιστάμενου δήμου ως δημοτικού διαμερίσματος του νέου 
δήμου κατόπιν απόφασης του Υπουργού Εσωτερικών. 

4. Θεσμοθέτηση της υποχρέωσης καταβολής στις οικείες τοπικές αρχές χρηματικού ποσού το οποίο θα 
ανέρχεται σε ποσοστό ύψους εξήντα τοις εκατό (60%) επί των τελών, δικαιωμάτων ή επιβαρύνσεων που 
θα εισπράττονται δυνάμει των διατάξεων του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου και του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου.  

5. Επέκταση κατά πέντε χρόνια της προβλεπόμενης μεταβατικής περιόδου εντός της οποίας τα κοινοτικά 
συμβούλια θα εξακολουθούν να ασκούν τις αρμοδιότητες και εξουσίες τους αναφορικά με την προμήθεια 
ύδατος. 

Επιπροσθέτως, αναφορικά με το ζήτημα της σύνθεσης των συμβουλίων των επαρχιακών οργανισμών 
αυτοδιοίκησης και το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για εκπροσώπηση των κοινοτήτων σε αυτά στον 
απαιτούμενο βαθμό, για σκοπούς διασφάλισης της ισότιμης μεταχείρισης των τοπικών αρχών των αστικών 
περιοχών με τις τοπικές αρχές της υπαίθρου, αποφάσισε όπως τροποποιήσει περαιτέρω το κείμενο του τρίτου 
νομοσχεδίου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Εκλογή των αντιπροέδρων των συμβουλίων των επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης με ψηφοφορία 
από γενική συνέλευση στην οποία θα εκπροσωπούνται οι οικείες κοινότητες. 

2. Αύξηση των μελών των εν λόγω συμβουλίων κατά έναν εκπρόσωπο, ο οποίος θα προέρχεται από τις 
κοινότητες. 

Περαιτέρω, αποφάσισε να μην απαλείψει τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου σύμφωνα με τις οποίες 
προβλέπεται ότι για την ίδρυση των νέων δήμων στο πλαίσιο της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης και 
την ένταξη σε αυτούς ορισμένων τοπικών αρχών ως δημοτικών διαμερισμάτων αποτελεί προϋπόθεση η 
διεξαγωγή τοπικών δημοψηφισμάτων, τα οποία προτείνεται να διεξαχθούν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Πέραν των πιο πάνω η επιτροπή αποφάσισε όπως επιμέρους ζητήματα τα οποία τέθηκαν στο στάδιο της 
μελέτης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων αναφορικά με τον ρόλο και το πλαίσιο δράσης της τοπικής 
αυτοδιοίκησης ρυθμιστούν σε μεταγενέστερο στάδιο, ενδεχομένως με την τροποποίηση άλλων εν ισχύι ειδικών 
νομοθεσιών, με γνώμονα την ανάγκη όπως αυτά μελετηθούν διεξοδικά, παρέχοντας ταυτόχρονα χρόνο στις 
ενδιαφερόμενες πλευρές να εκθέσουν τις απόψεις τους. Τα εν λόγω ζητήματα αφορούν στα ακόλουθα:  

1. Στο ενδεχόμενο σύστασης ανεξάρτητης αρχής με αρμοδιότητες αναφορικά με την πλήρωση κενών 
θέσεων δημοτικών υπαλλήλων και την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας όπως και κάθε παρεμπίπτον και 
συναφές προς αυτά θέμα. 

2. Στην ισχύουσα πολεοδομική νομοθεσία εν γένει, καθώς και στα ειδικότερα θέματα που άπτονται της 
κήρυξης και συντήρησης διατηρητέων οικοδομών, της άρσης της επικινδυνότητας που απορρέει από 
ορισμένες οικοδομές, της διαχείρισης των κοινόκτητων οικοδομών και της προστασίας της παραλίας.  

3. Στην αποτελεσματική εφαρμογή του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου όσον αφορά τη ρύθμιση της 
οχληρίας και την πλανοδιοπώληση. 
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4. Στις υποδείξεις και παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή αναφορικά με την εφαρμογή του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου. 

 Συναφώς, η επιτροπή επέφερε σημαντικές αλλαγές επί του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου, 
προκειμένου να επέλθουν σε αυτό οι δέουσες νομοτεχνικές και επί της ουσίας βελτιώσεις και να επιτευχθούν 
κατά το δυνατόν οι απαραίτητες συγκλίσεις επί των θεμάτων για τα οποία εκφράστηκαν διαφωνίες και 
επιφυλάξεις από μέρους των ενδιαφερόμενων πλευρών.  

Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο 
πάνω, αλλά και κρίνοντας αναγκαία την επιτάχυνση των διαδικασιών υποβολής του προτεινόμενου νομοθετικού 
πλαισίου στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Ταυτόχρονα, επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν ενώπιον του σώματος τροπολογίες, με απώτερο στόχο την 
περαιτέρω βελτίωση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους, θα τροποποιηθούν 
οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Δήμων Νόμος του 2022», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2022» και «Ο περί Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης Νόμος του 2022», αντίστοιχα.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Δήμων Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει αριθμός τροπολογιών από όλα τα κόμματα, καθώς και κοινές τροπολογίες.  Σας έχει ήδη 
κοινοποιηθεί ο χρόνος που έχει διατεθεί στα κόμματα για τη συζήτηση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου 
για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, και αυτός έχει ως ακολούθως:  Στον Δημοκρατικό Συναγερμό 
σαράντα πέντε λεπτά, στο ΑΚΕΛ σαράντα, στο ΔΗΚΟ τριάντα πέντε, στα κόμματα ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ και 
Οικολόγους από είκοσι λεπτά και στον ανεξάρτητο βουλευτή δέκα λεπτά. 

 Κρίθηκε επίσης χρήσιμο όπως δοθεί χρόνος μέχρι και δεκαπέντε λεπτά στον πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, για να αναφερθεί στα κύρια θέματα, τα οποία απασχόλησαν την 
επιτροπή και περιλαμβάνονται στην έκθεσή της, που έχει ήδη κυκλοφορήσει.  Επ’ ευκαιρία, θα ήθελα να συγχαρώ 
τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής Εσωτερικών για την εξαιρετική δουλειά που έχουν κάνει όλο αυτό το 
διάστημα.  Πραγματικά συνέβαλαν στη διεργασία και προετοιμασία, για να έχουμε μπροστά μας το κείμενο με 
τις τροπολογίες, που θα μας ευκολύνει και στη συνέχεια στη ψήφιση. 

 Τον λόγο έχει πρώτα ο πρόεδρος της επιτροπής ο κ. Δαμιανού, και στη συνέχεια ξεκινάμε από τον 
ανεξάρτητο βουλευτή και τα μικρότερα κόμματα προς τα μεγαλύτερα.  

 Ναι, κύριε Λεωνίδου, μέχρι να ετοιμαστεί ο κ. Δαμιανού. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Απλώς, δεν ξέρω αν είναι σε αυτό το στάδιο, επειδή έχουμε πρόθεση να αποσύρουμε δύο τροπολογίες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στη συνέχεια. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ωραία!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τις βάλουμε μία μία τις τροπολογίες, και εκεί και όπου υπάρχει αίτημα για απόσυρση, αυτή θα 
αποσύρεται. 

 Κύριε Δαμιανού, σας ακούμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  
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 Επιτρέψτε μου, πριν εκφωνήσω την ομιλία μου με την ιδιότητα του προέδρου της Επιτροπής Εσωτερικών, 
να πω ότι ως ΑΚΕΛ συμφωνούμε και υπερθεματίζουμε στα όσα έχετε αναφέρει σχετικά πάλι με την ισοτιμία και 
ισότητα των φύλων και να προσθέσουμε ότι στη δική μας αντίληψη αυτή η κοινωνική προσπάθεια πρέπει να 
αφορά τόσο τις γυναίκες όσο και τους άντρες και ιδιαίτερα εκείνους τους άντρες οι οποίοι διατηρώντας χυδαία 
σεξιστικά πρότυπα θεωρούν τάχατες ότι οι γυναίκες είναι μόνο κατάλληλες για τα καλλιστεία, κάτι το οποίο 
καταδικάζουμε με βδελυγμία.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα είναι μια καλή μέρα για το κοινοβούλιο.  Εύχομαι να εξελιχθεί και σε καλή μέρα για την τοπική 
αυτοδιοίκηση, άρα και για τους πολίτες.  Δεν είναι υπερβολή, αν λεχθεί πως σήμερα μια Οδύσσεια φτάνει στο 
τέλος της.  Μετά από δέκα χρόνια συζητήσεων, ανατροπών, παλινδρομήσεων, συγκρούσεων και αβεβαιότητας 
γίνεται κατορθωτό να οδηγηθούν στην ολομέλεια της Βουλής τρία σημαντικά νομοσχέδια:  «Ο περί Δήμων 
Νόμος», «Ο περί Κοινοτήτων Νόμος» και «Ο περί Επαρχιακών Οργανισμών Νόμος».  Με σκληρή δουλειά, 
επιμονή και αποφασιστικότητα η επιτροπή Εσωτερικών επιτελεί το καθήκον της, ένα καθήκον που έγινε 
επιτακτικό μετά τη λήψη από αυτό το σώμα της οδυνηρής απόφασης για αναβολή των εκλογών με στόχο ακριβώς 
την ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης.   

 Ως πρόεδρος της επιτροπής δε θα ήμουν αντικειμενικός, αν δεν υπογράμμιζα την καθοριστική συνδρομή 
σε αυτή την προσπάθεια των εταίρων μας -όπως εξελίχθηκε η συζήτηση στην επιτροπή Εσωτερικών- του 
Υπουργού Εσωτερικών και των συνεργατών του, του γενικού διευθυντή του υπουργείου, του προέδρου και 
μελών της Ένωσης Δήμων Κύπρου, του προέδρου και μελών της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.   

 Στα έντεκα σχεδόν χρόνια, κυρία Πρόεδρε, που υπηρετώ ως μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων ήταν 
πρωτόγνωρη η βούληση όλων να συνδράμουν την προσπάθεια για γεφύρωση των διαφορών, για εξεύρεση 
συγκλίσεων και συναινέσεων.  Και θα ήθελα να πιστεύω ότι αυτή η συμπεριφορά θα διαρκέσει και κατά τη 
διάρκεια της σημερινής ολομέλειας.   

 Ανάλογη ήταν και η στάση του συνόλου των μελών της επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και συναδέλφων 
που συμμετείχαν σε ορισμένες συνεδριάσεις.  Τους ευχαριστώ από καρδιάς, διότι μέσα από τη συζήτηση, την 
αντιπαράθεση ιδεών και απόψεων κατά κανόνα καταλήγαμε στη σύνθεση.   

 Έχοντας γνώση των ανοιχτών ζητημάτων, αλλά και των διακυβευμάτων που είχαμε ενώπιόν μας, όταν 
επανεκκινούσε η συζήτηση μετά τις βουλευτικές εκλογές, μπορώ να πω με βεβαιότητα ότι όλοι επέδειξαν 
υπευθυνότητα και συνέπεια.  Προσωπικά, δε με ξενίζει ο αριθμός των τροπολογιών, οι οποίες εξάλλου 
ομαδοποιούνται σε μονοψήφιο αριθμό θεμάτων.   

 Τα επίμαχα ζητήματα ήταν γνωστά ανέκαθεν.  Το γεγονός ωστόσο ότι μέσα σε ασφυκτικά 
χρονοδιαγράμματα βρέθηκαν συγκλίσεις σε πέραν των ογδόντα πέντε ζητημάτων, μερικά εκ των οποίων ήταν 
κεφάλαια ολόκληρα, όπως για παράδειγμα η χρηματοδότηση από το κεντρικό κράτος, αποτελεί ένδειξη της 
απόστασης που καλύφθηκε.   

 Συνάμα, θα ήμουν αγνώμων, αν δεν έκανα εκ μέρους του συνόλου των μελών της επιτροπής ειδική μνεία 
στους συναδέλφους της προηγούμενης επιτροπής Εσωτερικών, στην πρόεδρο Ελένη Μαύρου, σε συναδέλφους 
που δεν επανεκλέγησαν, αλλά και σε συναδέλφους που παραμένουν ως μέλη της επιτροπής, όπως ο κ. 
Λεωνίδου, ο κ. Ευσταθίου και ο κ. Μουσιούττας.  Είναι η δική τους συλλογική εργασία που έθεσε τα θεμέλια 
πάνω στα οποία στη συνέχεια ολοκληρώσαμε το οικοδόμημα.   

 Θέλω τέλος εκ μέρους όλων να ευχαριστήσω θερμά και να συγχαρώ για την ευσυνειδησία, την 
εργατικότητα, τον επαγγελματισμό και την υπομονή της όλα αυτά τα χρόνια τη γραμματέα της επιτροπής 
Εσωτερικών κ. Δέσποινα Παντελίδου.  Ήταν για μένα το δεξί μου χέρι, όπως και για όλα τα μέλη της επιτροπής.   

 Ευχαριστίες εκφράζω και στους υπόλοιπους λειτουργούς που βοήθησαν το έργο μας.  Η συνεργασία με 
την Πρόεδρο και τη γενική διευθύντρια της Βουλής κ. Ιερωνυμίδου, ιδιαίτερα κατά τις τελευταίες κρίσιμες μέρες, 
δημιούργησε τις συνθήκες για την ομαλή διεξαγωγή της σημερινής διαδικασίας.   

 Τέλος, νιώθω την ανάγκη να απολογηθώ προς τους συναδέλφους για τις λίγες εκείνες στιγμές που και 
εγώ ανέβασα τους τόνους και, αν το έκανα, γιατί το έκανα;  Ήταν ακριβώς από γνήσια ανησυχία για την πορεία 
της μεταρρύθμισης και σίγουρα όχι από κακή πρόθεση.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού προχωρήσω σε μια γενική αναφορά στα τρία νομοσχέδια, θα ήθελα να σταθώ σε ένα ζήτημα, 
αυτό της διαβούλευσης.  Είναι ισχυρή πεποίθησή μας ότι σε τέτοιας εμβέλειας ζητήματα, όπως είναι οι 
μεταρρυθμίσεις, που επηρεάζουν το σύνολο της κοινωνίας των πολιτών, πρέπει να εξαντλούνται όλα τα 
περιθώρια διαβούλευσης, ειδάλλως θα υπάρχουν πάντοτε αντιδράσεις.   
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 Ασφαλώς, στην προκείμενη περίπτωση το πρόβλημα συνίστατο στο ότι, ενώ έγινε κάποια διαβούλευση, 
ορισμένοι επηρεαζόμενοι δε βρήκαν, ως ανέμεναν, το σύνολο των θέσεών τους στα νομοσχέδια και βέβαια -
κακά είναι τα ψέματα- όταν το διακύβευμα είναι η αφαίρεση εξουσίας, οι αντιδράσεις πρέπει να θεωρούνται 
αναμενόμενες, όχι όμως κατ’ ανάγκη πάντοτε θεμιτές.  Σε κάθε περίπτωση η διαβούλευση με όρους διαφάνειας 
και σεβασμού στη διαφορετική άποψη ενισχύει τη δημοκρατία και πρέπει να προηγείται απαρέγκλιτα της 
κατάθεσης νομοσχεδίων.   

 Αναφορικά τώρα με τα νομοσχέδια, με τον περί Δήμων Νόμο εισάγεται η έννοια της διοικητικής 
αυτοτέλειας των δήμων και ως εκ τούτου αποκλείεται η παρέμβαση του κράτους στη διαδικασία λήψης 
αποφάσεων και στην εν γένει λειτουργία των δήμων.  Παράλληλα, εισάγεται η έννοια της οικονομικής αυτοτέλειας 
και διασφαλίζεται αντισταθμιστική χορηγία ύψους €117 εκατομ. ετησίως.   

 Επιπρόσθετα, μειώνεται στο ελάχιστο η παρέμβαση του κράτους στη διαδικασία έγκρισης των 
προϋπολογισμών των δήμων, ενισχύεται η διαφάνεια θεσμοθετώντας μηχανισμούς ελέγχου και διαφάνειας και 
δημόσιας λογοδοσίας, αλλά και ενθαρρύνεται η μεγαλύτερη συμμετοχή των πολιτών στη διαδικασία λήψης 
αποφάσεων. 

 Όσον αφορά τον περί Κοινοτήτων Νόμο, αυτός υπηρετεί τη σύσταση και τη λειτουργία τοπικών 
συμπλεγμάτων παροχής υπηρεσιών.  Στο εν λόγω νομοσχέδιο περιλήφθηκαν και οι εισηγήσεις της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου, καθώς και ορισμένες εισηγήσεις βάσει της μελέτης που διεξήχθη σχετικά με τη δημιουργία 
τοπικών συμπλεγμάτων στις κοινότητες.  Παράλληλα, μεταφέρθηκαν αρμοδιότητες που κατ’ αναλογία θα ισχύουν 
στον περί Δήμων Νόμο, εμπλουτίζοντας συνειδητά έτσι το θεσμικό πλαίσιο και για τη λειτουργία των κοινοτήτων.   

 Τέλος, το νομοσχέδιο «Ο περί Επαρχιακών Οργανισμών Νόμος» αφορά την ίδρυση και τη λειτουργία σε 
κάθε επαρχία ενός επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης, με αρμοδιότητες σε επαρχιακό επίπεδο, οι οποίες 
αφορούν τις αδειοδοτήσεις, την υδατοπρομήθεια, τα αποχετευτικά συστήματα και τη διαχείριση στερεών 
αποβλήτων.  Το νομοσχέδιο αυτό αποτελεί κατά την άποψή μου τη σημαντικότερη καινοτομία της 
μεταρρύθμισης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο πλαίσιο των σαράντα πέντε και πλέον πολύωρων συνεδριάσεων της επιτροπής Εσωτερικών τα μέλη 
της επιτροπής και οι κοινοβουλευτικές ομάδες επέφεραν πέραν των εκατό πενήντα αλλαγών και προσθηκών, 
εμπλουτίζοντας έτσι σημαντικά τα κυβερνητικά νομοσχέδια.   

 Δε θα κουράσω το σώμα απαριθμώντας τις τροποποιήσεις, αφού αυτές περιγράφονται εξαντλητικά σε 
αριθμό σελίδων στην έκθεση της επιτροπής Εσωτερικών.  Θα σημειώσω μόνο τούτο:  Θα είναι κρίμα, αν μέσα 
από τροπολογίες αλλοιωθεί η φιλοσοφία, η αρχιτεκτονική, η λογική των νομοσχεδίων, χωρίς ασφαλώς να 
αφαιρούμε το κυριαρχικό δικαίωμα του σώματος, αλλά και των συναδέλφων να έχουν τον τελευταίο λόγο, και 
καθοριστικό, μέσα από την ψηφοφορία. 

 Και μια έκκληση, κυρία Πρόεδρε, προς κάθε αποδέκτη.  Η επικείμενη ψήφιση από την ολομέλεια δεν 
πρέπει να δώσει το έναυσμα ούτε για πανηγυρισμούς ούτε για διθυράμβους αλλά ούτε για μεμψιμοιρία και 
άρνηση, διότι θα υπάρχουν διακυβεύματα και μετά την ψήφιση.  Θα πρέπει να είναι ωστόσο η απαρχή της 
διαδικασίας εφαρμογής με πειθώ, με διάλογο, με ευελιξία, αλλά και με αποφασιστικότητα, διότι όλοι κρίνονται εκ 
του αποτελέσματος και όχι από τις προθέσεις.  Εξάλλου, χρονικά η εφαρμογή αφορά τόσο την παρούσα όσο και 
την επόμενη κυβέρνηση του τόπου. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η ολομέλεια της Βουλής έχει ενώπιόν της ένα ολοκληρωμένο θεσμικό πλαίσιο, απόρροια συλλογικής 
προσπάθειας που δικαίως αποκαλείται «μεταρρύθμιση».  Εφόσον ψηφιστεί, το στοίχημα σε εκείνους που θα το 
παραλάβουν είναι συγκεκριμένο· να μετατρέψουν τις εξακόσιες και πλέον σελίδες των τριών νόμων σε πράξη, 
να δώσουν ζωή στο περιεχόμενο της μεταρρύθμισης.   

 Εμείς θα παρακολουθούμε στενά την εξέλιξη της εφαρμογής των νόμων και στο πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων μας θα παρεμβαίνουμε δημιουργικά.  Η μεταβατική περίοδος των δύο χρόνων που υπολείπεται 
μέχρι τις εκλογές του 2024 προσφέρεται, για να επέλθουν σταδιακά οι αναγκαίες αλλαγές.  Μα κύρια, 
προσφέρεται, για να πειστούν οι πολίτες ότι το τελικό αποτέλεσμα θα υπηρετεί τις ανάγκες τους και θα δημιουργεί 
τις προϋποθέσεις που θα καθιστούν την τοπική αυτοδιοίκηση αυτό που όλοι οραματιζόμαστε, μια πραγματική 
τοπική κυβέρνηση, όπως αρμόζει σε ένα κράτος που θέλει να είναι σύγχρονο, όπως πρέπει στους πολίτες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εμείς σας ευχαριστούμε, κύριε πρόεδρε της επιτροπής.   
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 Ξανά ευχαριστίες στην επιτροπή, σε εσάς προσωπικά και βεβαίως ευχαριστίες στις υπηρεσίες της Βουλής, 
στη γραμματεία της επιτροπής και ειδικότερα στην κ. Δέσποινα Παντελίδου, που πραγματικά υπερέβαλαν 
εαυτόν, για να μπορούμε σήμερα να έχουμε ενώπιόν μας το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο. 

 Ξεκινάμε λοιπόν με πρώτο ομιλητή τον ανεξάρτητο βουλευτή, ο οποίος έχει στη διάθεσή του δέκα λεπτά. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, ο λόγος σε εσάς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσω αυτά που έχω να σας πω με την πρόνοια για δημοψήφισμα.  Κάθε νόμος, κάθε απόφαση 
έχει τη μηχανική βάσει της οποίας λειτουργεί.  Η έννοια του δημοψηφίσματος  θα οδηγήσει, εάν εφαρμοστεί, σε 
αδιέξοδα, περιπέτειες και στο τέλος δήμοι, οι σημερινοί που υπάρχουν, θα βρεθούν μετέωροι.   

 Ας υποθέσουμε ότι γίνονται δημοψηφίσματα και να πάρουμε παράδειγμα τη Λεμεσό μαζί με τη Μέσα 
Γειτονιά.  Για να εφαρμοστεί η συνένωση αυτών των δύο δήμων,  θα πρέπει και οι δύο δήμοι, οι υφιστάμενοι 
σήμερα, να πουν «ναι».  Αν ο δήμος Μέσα Γειτονιάς πει «όχι», μένει εκτός.  Μένει η Λεμεσός.  Αν η Λεμεσός πει 
«όχι», δεν πραγματοποιείται συνένωση.  Αλλά ο νόμος βάσει του οποίου σήμερα υπάρχουν οι δήμοι καταργείται 
σήμερα.  Δε θα υπάρχει η έννοια.   

 Δεύτερον, αν ήταν να γίνει δημοψήφισμα, θα έπρεπε είτε να γίνει παγκύπριο, για να αποφασίσει η 
κυπριακή κοινωνία, ο κυπριακός λαός εάν θέλει και συνηγορεί και υπερθεματίζει σε αυτό το μεγάλο άλμα προς 
τα εμπρός, ή στη χειρότερη περίπτωση θα έπρεπε να γίνει δημοψήφισμα στα όρια του μελλοντικού δήμου, όχι 
κατά κοινότητα, όχι κατά δήμο.  Η άποψή μου λοιπόν είναι ότι το δημοψήφισμα θα έπρεπε να είχε γίνει πολύ 
παλαιότερα, σήμερα είναι αργά, δεν μπορεί να γίνει και κάνω έκκληση να ψηφιστεί η τροπολογία για διαγραφή 
αυτής της έννοιας.   

 Τρίτον, θεωρώ πράγματι ότι έγινε πάρα πολύ καλή δουλειά και από πλευράς Υπουργείου Εσωτερικών 
και ιδίως του υπουργού του κ. Νίκου Νουρή, όπως επίσης έγινε πάρα πολύ καλή δουλειά από την επιτροπή 
Εσωτερικών, στην οποία προεδρεύει ο κ. Δαμιανού.   Είναι λογικό ότι θα υπάρχουν κενά, είναι λογικό ότι οι 
νομοθέτες -καλή ώρα, όλοι εμείς- πιθανόν να μην προβλέψαμε όσα μπορούν να επισυμβούν στο μέλλον.  Αλλά 
σημαντικό τι είναι;  Ότι η σημερινή μέρα έχει δύο κυρίαρχα χαρακτηριστικά, πολύ μεγάλα και κυρίαρχα.  Είναι 
ένας μεγάλος σταθμός και την ίδια ώρα είναι μια αφετηρία για το μέλλον.  Εύχομαι μετά από κάποια χρόνια να 
πάμε στο τελευταίο επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης, που θα διαλαμβάνει εκλογές για εκλογή δημάρχου δύο 
γύρων, θα διαλαμβάνει εκλογή επάρχου με όλα τα καθήκοντα του διοικητή μιας επαρχίας, όπως συμβαίνει στη 
Γαλλία, στη Γερμανία, στην Ελλάδα και σε άλλες χώρες.  Για τα τωρινά μας δεδομένα, τα προβλήματα και τις 
ανάγκες της κυπριακής κοινωνίας, κρίνω ότι είναι ένα πάρα πάρα πολύ σημαντικό άλμα σε στέρεο έδαφος.  Πάμε 
με βήματα στέρεα, βήματα σιγουριάς.   

 Κρίνω από τις διάφορες συζητήσεις που άκουσα τις τελευταίες ημέρες στους διαδρόμους της Βουλής ότι 
θα πρέπει τα κόμματα να συμφιλιωθούν με την ιδέα ότι από αυτή την ημέρα τη σημερινή δε θα κατοχυρώσουν 
τα πολιτικά τους κάστρα.  Είναι μια εσφαλμένη άποψη.  Πρέπει να δούμε όλοι τη μεγάλη εικόνα, να δούμε όλα 
τα κόμματα -και εγώ μαζί σας- τη μεγάλη εικόνα για το μέλλον της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Άρα, ψηφοφορίες που 
θα ακολουθήσουν μετά, δίκην προστασίας κάποιων εκλογικών κάστρων ή για να πλήξει το ένα κόμμα τα εκλογικά 
κάστρα που θεωρεί δικά του, ωσάν να ήταν κκοτσιάνι πάνω του, θα είναι εσφαλμένη αυτή η πρακτική και θα 
δημιουργήσει προβλήματα στο μέλλον.  Εξάλλου, κανένα κόμμα δε θα ήθελε να του μείνει ένας δήμος στο μέλλον 
ο οποίος θα είναι θνησιγενής, δε θα μπορεί να επιβιώσει, δε θα έχει έσοδα και αυτό το κόμμα που σήμερα 
ενδεχομένως θα πανηγυρίσει ότι διατήρησε το εκλογικό του κάστρο ενδεχομένως, λέω, σε δύο-τρία χρόνια να 
μην μπορεί να δικαιολογήσει τη σημερινή του στάση και συμπεριφορά.   

 Επιπρόσθετα, κυρία Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρέπει να το πω, δε θα είναι ρόδινα και πολύ πιθανόν να 
διαπιστωθούν, να εκδηλωθούν πάρα πολύ μεγάλες γηγενείς αδυναμίες.  Άρα, αυτή η Βουλή θα έρθει να τις 
επιλύσει, θεωρώ σωστό.  Το παράξενο που με προβλημάτισε από τα τρία νομοσχέδια είναι το νομοσχέδιο για 
το συμβούλιο.  Είναι μεγάλες εξουσίες, είναι πάρα πολύ μεγάλες εξουσίες, απίστευτες οι δυνατότητες που δίνει 
το νομοσχέδιο και θεωρώ ότι αυτοί οι οποίοι θα διαχειρίζονται και θα κατανέμουν αυτούς τους τεράστιους πόρους 
στους δήμους πρέπει να είναι εκλελεγμένοι αξιωματούχοι άμεσα από τους δημότες, τους πολίτες της κάθε 
επαρχίας.  Κανένας διορισμένος δε θα μπορεί να κουμαντάρει αυτή την ιστορία που πάμε σήμερα να ψηφίσουμε.  
Με άλλα λόγια, αυτό που σας λέω είναι ότι θα πρέπει τον πρόεδρο αυτού του συμβουλίου να τον εκλέξει η 
κοινωνία η ίδια.   Δεν μπορεί ένας δήμαρχος για παράδειγμα, ας πούμε στη Λεμεσό, να μπορεί να λύσει, να 
τρέχει ταυτόχρονα τον δήμο Λεμεσού, τις παραλίες της Λεμεσού και την ίδια ώρα να μπορεί να έχει έγνοια και 
προτεραιότητα ίσου βαθμού ή ισοδύναμου βαθμού με τον δήμο του Ύψωνα, τον δήμο Πολεμιδιών, τον δήμο 
Γερμασόγειας.  Δε γίνεται!  Να το ξεκαθαρίσουμε.  Και αν σήμερα δεν μπορούμε να το διορθώσουμε, κύριε 
Λεωνίδου, τούτο το πράγμα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 
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 Ναι, λέω, αν δεν καταστεί εφικτό, μπορούμε στους επόμενους μήνες να το διορθώσουμε. 

 Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε, με το εξής:  Όπου διοχετεύονται πολλά χρήματα, πολλές εξουσίες, την ίδια 
ώρα αυτά τα χρήματα και αυτές οι εξουσίες θα πρέπει να συνοδεύονται απαραιτήτως από πλαίσιο δραστικού 
δημόσιου αποτελεσματικού ελέγχου.  Αν είναι να φτιάξουμε την καινούρια δομή της τοπικής αυτοδιοίκησης και 
να πληθύνουν οι σκιές εις βάρος του πολιτικού συστήματος των εκλέξιμων αντιπροσώπων του λαού είτε των 
δημάρχων, καλύτερα να μην το κάνουμε.  Άρα, ένα θέμα μείζον είναι ο τρόπος που θα ελέγχεται η απόφαση για 
κάθε ευρώ, η διαδρομή αυτού του ευρώ και τελικά εάν κατέληξε εκεί, στον σκοπό για τον οποίο ξεκίνησε να 
καταλήξει.  Αλλιώτικα, αγαπητοί μου συνάδελφοι, πολύ φοβάμαι ότι τα μεγαλύτερα σκάνδαλα που θα ζήσει ο 
τόπος μας θα είναι σε αυτή τη νέα μεταρρύθμιση, εάν αμελήσουμε ως Βουλή το μεγαλύτερό μας καθήκον του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου, που δε θα πρέπει να περιμένει η κοινωνία μόνο από εμάς.  Ήδη, από ό,τι 
αντιλαμβάνομαι, προβλέπεται ρητή διάταξη εσωτερικού ελέγχου, προβλέπεται επιτροπή σε κάθε δήμο 
εσωτερικού ελέγχου.  Το θέμα είναι πώς θα βοηθήσουμε εμείς, στον βαθμό που μπορούμε ο καθένας, αυτός ο 
έλεγχος να γίνεται αποτελεσματικά. 

 Επίσης, σε ό,τι αφορά τη διαφάνεια, διότι τα τελευταία χρόνια η Κύπρος έχει διασυρθεί διεθνώς ότι τάχα 
είναι ένα διεφθαρμένο πατόκορφα κράτος, ε, θα πρέπει να το προσέξουμε σε αυτή τη μεταβολή που κάνουμε.   

 Ταύτα λέγοντας, ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Προχωρούμε ευθύς αμέσως στο Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  Αντιλαμβάνομαι θα μιλήσει η 
κ. Ατταλίδου.  Έχετε στη διάθεσή σας είκοσι λεπτά.   

 Θα είστε η μόνη ομιλήτρια, κυρία Ατταλίδου; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, έχετε είκοσι λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η σημερινή μέρα αποτελεί σταθμό για τη Βουλή των Αντιπροσώπων και την Κυπριακή Δημοκρατία, έναν 
σταθμό που θα καθορίσει σημαντικά πράγματα για τη ζωή του τόπου σε όλα τα επίπεδα και με πολλαπλούς 
τρόπους.  Σήμερα αναμορφώνουμε ίσως το πιο οργανικό τμήμα της πολιτείας, τον αρμό της δημόσιας διοίκησης.  
Γιατί τι άλλο από αυτό είναι η τοπική αυτοδιοίκηση;  Κι αυτό διαπιστώνεται με ευκολία, αν αναλογιστεί κανείς 
πόσο σημαντικά επηρεάζουν τη λειτουργία και τον χαρακτήρα του κράτους σε τοπικό επίπεδο τα σημερινά 
νομοσχέδια.  Κυρίως προς την ικανότητά του να ανταποκριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις της κοινωνίας.  Απ’ 
την αλληλεπίδραση των πολιτών με το κράτος μέχρι τη διαχείριση και την κατανομή των οικονομικών πόρων.  
Από τις παρεχόμενες υπηρεσίες στους δημότες έως τις υποδομές προσβασιμότητας για τα άτομα με αναπηρίες.  
Από το κόστος για το νερό και τα σκύβαλα μέχρι την ύπαρξη ποδηλατοδρόμων στο αστικό δίκτυο.  Από το 
πράσινο στο πάρκο της γειτονιάς μέχρι την καθαριότητα κατά μήκος της ακτής.  

 Όλα αυτά, κάποια σε μικρότερο και άλλα σε μεγαλύτερο βαθμό, σκιαγραφούν την τοπική αυτοδιοίκηση, 
την οποία η πολιτεία διατείνεται τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια ότι θέλει να μεταρρυθμίσει.  Οι πολίτες θα 
ανέμεναν ότι σήμερα, μετά από δεκαπέντε χρόνια διεργασιών, η αντίληψη, η άποψη και τελικά η τοποθέτηση της 
κυβέρνησης για το ιδεατό μοντέλο τοπικής αυτοδιοίκησης θα ήταν ξεκάθαρη.  Και αυτό γιατί θα είχε περάσει απ’ 
όλα τα στάδια που απαιτεί ένα τέτοιο εγχείρημα.  Θα προέκυπτε από τη συμβολή τεχνοκρατικών μελετών 
υπεράνω κριτικής και αμφισβήτησης, μέσα από τη συμμετοχή της κοινωνίας, θα είχε τη στοιχειώδη συναίνεση 
των τοπικών αυτοδιοικήσεων και θα αντιμετωπιζόταν με συνοχή από τον πολιτικό κόσμο.  Αυτές θα ήταν 
πράγματι ώριμες συνθήκες για μια τόσο θεμελιώδη αλλαγή σε ένα οργανωμένο κράτος. 

 Αντ’ αυτού, σήμερα βρισκόμαστε εδώ μετά από χρόνια συζητήσεων, στις οποίες η τοπική αυτοδιοίκηση 
συμμετείχε αποσπασματικά τα προηγούμενα χρόνια και θεωρώ ότι αγνοήθηκε πλήρως στην τελική ευθεία του 
νομοσχεδίου. Ενός νομοσχεδίου, το οποίο στηρίχθηκε σε μια μελέτη που πληγώθηκε η αξιοπιστία της και οι 
προτάσεις της αμφισβητούνται από τις τοπικές αρχές.  Με δεδομένη την πλήρη άγνοια των πολιτών για το τι 
αλλαγές έρχονται στις ζωές τους και για άλλη μια φορά με τον πολιτικό κόσμο διχασμένο και εγκλωβισμένο σε 
κομματικές σκοπιμότητες και αισθητή πια την πίεση για το ότι η μεταρρύθμιση τίθεται ως προϋπόθεση για την 
άντληση κονδυλίων από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. 

 Είναι λυπηρό που παρατηρούμε ότι όλες οι μεταρρυθμίσεις δυστυχώς προωθούνται μόνο όταν η 
κυβέρνηση θα έχει να λάβει πόρους από το εξωτερικό.   Μπορεί να εντοπίσει εύκολα κανείς τον κοινό 
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παρονομαστή όλης αυτής της στρεβλής διαδικασίας στην κυβέρνηση.  Και ειδικότερα στο επιφορτισμένο με τη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης Υπουργείο Εσωτερικών δεν μπορούμε παρά να καταλογίσουμε το 
εκτελεστικό έλλειμμα των διαδικασιών.  Όχι γιατί το λέω εγώ ή το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, αλλά 
γιατί το επισημαίνει επανειλημμένα σε σχετική έκθεση, τον Σεπτέμβρη του 2021, το Κογκρέσο των Περιφερειακών 
και Τοπικών Αρχών του Συμβουλίου της Ευρώπης.  

 Το γεγονός ότι η κυβέρνηση δε διενήργησε ούτε προσχηματικά τις απαιτούμενες διαβουλεύσεις με τα 
επηρεαζόμενα μέρη της μεταρρύθμισης, καθώς επίσης και το γεγονός ότι μέχρι στιγμής δεν έχει διενεργήσει 
οποιουδήποτε τύπου δημοψήφισμα, προκειμένου να διασφαλίσει τη συναίνεση των τοπικών κοινωνιών, 
σύμφωνα με το Κογκρέσο των Περιφερειακών και Τοπικών Αρχών του Συμβουλίου της Ευρώπης, παραβαίνουν 
ή θέτουν υπό αμφισβήτηση το Άρθρο 5 της Ευρωπαϊκής Χάρτας της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.  Είναι αυτή η 
έλλειψη διαβούλευσης που μας οδηγεί στην υιοθέτηση της πρότασης για τη διεξαγωγή τοπικών 
δημοψηφισμάτων, για να μπορέσουν επιτέλους οι πολίτες να εκφράσουν την άποψή τους.  

 Κι όλα αυτά ως συνέχεια μιας -κατά την άποψή μας- αντιδημοκρατικής και απαράδεκτης αναβολής των 
εκλογών της τοπικής αυτοδιοίκησης τον Δεκέμβριο του 2021, την οποία μπορεί τυπικά να επικύρωσε η Βουλή 
και συγκεκριμένα τα πλείστα κόμματα, αλλά υποκίνησε το Υπουργείο Εσωτερικών και η κυβέρνηση, θέτοντας 
ένα ψευδοδίλλημα, όπως αποδεικνύεται σήμερα.  Στη θετική έκβαση του επίπλαστου διλήμματος που μας είχε 
τεθεί -κι ευτυχώς ως κίνημα δεν υιοθετήσαμε- υπήρχε και το επιχείρημα πως η αναβολή των εκλογών θα 
συνέβαλλε στην ομαλότερη διαμόρφωση και εφαρμογή του νομοσχεδίου, για να καταλήξουμε σήμερα εδώ.  Η 
κυβέρνηση τελικά πέρασε κάτω από τον πήχη που η ίδια έθεσε χαμηλά και τον οποίο εμείς έχουμε μπροστά μας.  
Υπό αυτές τις συνθήκες κληθήκαμε όλο το προηγούμενο διάστημα τόσο ως κίνημα όσο και όλοι εμείς, ως 
νομοθετικό σώμα, να βγάλουμε τα κάστανα από τη φωτιά.  Να κάνουμε δηλαδή ό,τι δεν έκανε η εκτελεστική 
εξουσία, να πραγματοποιήσουμε διαβουλεύσεις με τα επηρεαζόμενα μέρη στον βαθμό που μας επέτρεπε ο 
χρόνος, να μελετήσουμε διαφορετικά σενάρια συνενώσεων, να εντοπίσουμε ή να δημιουργήσουμε συγκλίσεις 
μεταξύ μας.  Σε μεγάλο βαθμό τα καταφέραμε.  

 Παρά το γεγονός ότι οι πολίτες και οι τοπικές κοινωνίες -ακόμα και σήμερα- δεν έχουν ενημερωθεί για το 
πώς τους επηρεάζει η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, παρά την απουσία ενός ενιαίου και διαφανούς 
συστήματος αξιολόγησης των προτεινόμενων σεναρίων, παρά την απουσία βαθμολόγησης στη βάση 
συγκεκριμένων δεικτών και κριτηρίων, παρά την απουσία συγκριτικής ανάλυσης ή την παροχή εναλλακτικών 
σεναρίων, καταφέραμε σε κάποιο βαθμό και με πολιτικό κόστος να βρούμε σημαντικές λύσεις. 

 Δε θα ισχυριστούμε πως ο δρόμος ήταν στρωμένος με ροδοπέταλα.  Η κουλτούρα καχυποψίας μεταξύ 
των τοπικών αρχών είναι διάχυτη, η άρνηση συνεργασίας όμορων δήμων και κοινοτήτων μεταξύ τους και η 
προσπάθεια διατήρησης μικρών «βασιλείων» φάνηκε πολλές φορές να υπερβαίνει το συμφέρον των δημοτών.  
Ακόμα κι από τα ίδια τα κόμματα πολλές προτάσεις για συνενώσεις δήμων και συμπλεγμάτων ή τη διαδικασία 
εκλογής δημοτικών συμβούλων είχαν εμφανή κομματικά κίνητρα.  Σε ό,τι μας αφορά, οι θέσεις και οι προτάσεις 
μας έχουν ως μόνη αφετηρία το συμφέρον των πολιτών και του τόπου γενικά.   

 Ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καταβάλαμε τεράστιες προσπάθειες τους τελευταίους μήνες, 
στο πλαίσιο των ουσιαστικών συζητήσεων που έγιναν με τους συναδέλφους στην επιτροπή Εσωτερικών της 
Βουλής, να εισαγάγουμε πρόνοιες που συμβαδίζουν με τις αξίες ενός πράσινου κινήματος και φυσικά που 
χαρακτηρίζουν την τοπική αυτοδιοίκηση ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους, όπως δηλαδή εμείς 
οραματιζόμαστε την Κύπρο. 

 Καταφέραμε να εμπλουτίσουμε τα νομοσχέδια μέσα από τροποποιήσεις, με πρόνοιες που αφορούν την 
προστασία του περιβάλλοντος στα αστικά κέντρα των δήμων, καθώς επίσης και με πρόνοιες που αφορούν τη 
διαφάνεια στη λήψη αποφάσεων των τοπικών αρχών.  Είμαστε επίσης πολύ ικανοποιημένοι, επειδή καταφέραμε 
να διατηρήσουμε το υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο προστασίας των παραλιών, αντί να τις μεταφέρουμε στις 
αρμοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης, ανοίγοντας έτσι την πόρτα της εκμετάλλευσής τους από οικονομικά 
συμφέροντα εις βάρος των πολιτών.  

 Ως πράσινο κίνημα, είμαστε επίσης ικανοποιημένοι και για όλες εκείνες τις προτάσεις που προήλθαν από 
άλλους χώρους και τις οποίες αξιολογήσαμε στη βάση των αρχών και τελικά στηρίξαμε και προωθήσαμε.   

 Πιο πολύ ωστόσο, είμαστε αισιόδοξοι για τη δημιουργία του δήμου Δυτικής Πάφου, γνωστού σ’ εμάς ως 
δήμου Ακάμα, αποτελούμενου από τον δήμο Πέγειας και τις κοινότητες Κισσόνεργας, Ακουρσού, Κάθικα, Πάνω 
Αρόδων, Κάτω Αρόδων και Ίνειας.  Ορισμένα δεδομένα που ενδυναμώνουν ακόμα περισσότερο την πεποίθησή 
μας ότι η πιο πάνω συνένωση μπορεί να έχει πολλαπλά οφέλη, τόσο για τις κοινότητες του Ακάμα όσο και για 
τον Δήμο Πέγειας, αφορούν την οικονομική ευρωστία του τελευταίου. Ο δήμος Πέγειας κατά τα έτη 2016, 2017 
και 2018 είχε πλεόνασμα €1,3 εκατομ., €2 εκατομ. και €2,3 εκατομ., αντίστοιχα.  Συνεπώς, αυτή η οικονομική 
δυναμική και ανθεκτικότητα αδιαμφισβήτητα αποτελεί και ένδειξη της δυνατότητας του δήμου να λειτουργήσει 
υποστηρικτικά σε πολλά επίπεδα προς τις όμορες κοινότητες.  Το σημαντικότερο όμως όφελος που, κατά την 
άποψή μας, θα έχουν από τη συνένωση αυτή οι κοινότητες του Ακάμα είναι η διοικητική τους αναβάθμιση σε 
δημοτικά διαμερίσματα και η ένταξή τους σε δημαρχούμενη περιοχή.  Αυτό θα επιτρέψει στις κοινότητες να 
επωφεληθούν από σημαντικά κονδύλια που αφορούν την πράσινη ανάπτυξη αφού, ως δημοτικά διαμερίσματα 
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ενός ενιαίου δήμου, θα έχουν στη διάθεσή τους αυξημένη τεχνογνωσία, πιο καταρτισμένο ανθρώπινο δυναμικό 
και διευρυμένες αρμοδιότητες.   

 Το 30% της χρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση μέχρι το 2050 θα αφορά την πράσινη ανάπτυξη, 
δεδομένο που διανοίγει μεγάλες προοπτικές για αυτό τον δήμο.  Επιπλέον αυτών, το γεγονός ότι ζητήσαμε και 
προστέθηκε ένας νέος τομέας αρμοδιότητας για τους δήμους που αφορά την περιβαλλοντική διαχείριση 
τοποθετεί τις κοινότητες του Ακάμα σε πλεονεκτική θέση για τη διεκδίκηση αυτών των κονδυλίων. 

 Αμοιβαίο όφελος θεωρούμε ότι θα υπάρχει και σε επιχειρησιακό και διοικητικό επίπεδο.  Για παράδειγμα, 
οι διαδικασίες εξυπηρέτησης πολιτών των υπό συνένωση οντοτήτων μπορεί εύκολα να ομογενοποιηθούν, αφού 
σήμερα αρκετές από τις κοινότητες δε διαθέτουν υλικοτεχνική υποδομή και τεχνογνωσία για την εξυπηρέτηση 
μεγάλου αριθμού πολιτών, συνεπώς πιο εύκολα θα προχωρήσουν στην υιοθέτηση νέων και πιο 
αποτελεσματικών διαδικασιών.  

 Ως προς την οργανωτική δομή και την ενδεχόμενη μεταφορά προσωπικού, μέσα από την αναμενόμενη 
παρουσία οικονομιών κλίμακας, αλλά και την παροχή υπηρεσιών από τις κοινότητες που μέχρι σήμερα δεν 
προσέφεραν, π.χ. έκδοση αδειών, καθαριότητα, υπηρεσίες υδατοπρομήθειας, αναμένεται να λειτουργήσουν 
προς όφελος των κοινοτήτων.  

 Η προτεινόμενη συνένωση ευνοεί και την εμφάνιση οικονομιών της κλίμακας όχι μόνο για την περίπτωση 
του Δήμου Ακάμα, αλλά για τις περισσότερες συμπτύξεις οντοτήτων που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Το γεγονός 
αυτό δίνει την ευκαιρία στους μικρότερους δήμους και κοινότητες για μια σειρά αλλαγών σε επιχειρησιακό, 
διοικητικό και οικονομικό επίπεδο. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους μπορούμε με ειλικρίνεια και γνήσιο ενδιαφέρον να κοιτάξουμε τους 
κατοίκους του Ακάμα στα μάτια, δημόσια, όχι πίσω από κλειστές πόρτες ούτε υπό την πίεση ευκαιριακών 
οικονομικών συμφερόντων, και να τους πούμε ότι εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
μετατρέπουμε σε πράξη την έγνοια μας για τις ανησυχίες τους, δίνοντας λύσεις για το πώς μπορεί πραγματικά 
να αναβαθμιστεί η ποιότητα ζωής τους στη βάση της βιώσιμης και αειφόρου ανάπτυξης. 

 Παράλληλα και για τους ίδιους λόγους, συνάδελφοι, σας καλώ να στηρίξετε την εν λόγω πρόνοια του 
νομοσχεδίου για το καλώς νοούμενο συμφέρον των κοινοτήτων της περιοχής και φυσικά του μέλλοντος της 
χερσονήσου του Ακάμα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι κομμάτι της παρακαταθήκης που θα αφήσουμε, ως 
νομοθετικό σώμα, στο κράτος μας για τις επόμενες δεκαετίες.  Έχουμε η καθεμία μας και ο καθένας μας χρέος 
απέναντι στον τόπο μας και τους πολίτες του να αφήσουμε πίσω μας οποιαδήποτε μικροκομματικά βαρίδια 
κουβαλούμε και να τοποθετηθούμε στη βάση του εκσυγχρονισμού της χώρας, με μοναδικό κριτήριο το πώς 
οραματιζόμαστε τη χώρα μας για τις επόμενες γενιές. 

 Ως Οικολόγοι, είχαμε υποβάλει τροπολογίες για άλλα θέματα για τα οποία ο πρόεδρος της επιτροπής και 
τα μέλη δεσμεύτηκαν να συζητήσουμε στις προσεχείς συνεδριάσεις.  Αυτές αφορούν θέματα ελέγχου ως οι 
εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, θέματα διαχείρισης διατηρητέων οικοδομών και οχληριών.  Δηλώνουμε 
δε ότι νέος στόχος μας για την τοπική αυτοδιοίκηση είναι η οριζόντια ψηφοφορία, που θα αναδείξει ανθρώπους 
με ικανότητες και όχι ανθρώπους που χρησιμοποιούν την τοπική αυτοδιοίκηση απλώς ως εφαλτήριο των 
πολιτικών τους φιλοδοξιών, αντί να υπηρετήσουν το συμφέρον των πολιτών και των τοπικών κοινωνιών.  

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες μου, αλλά και τη βαθιά εκτίμησή μου για τη 
γραμματεία της επιτροπής Εσωτερικών της Βουλής, που υπό τις άοκνες προσπάθειες της κ. Παντελίδου στήριξε 
ουσιαστικά αυτή τη διαδικασία.  Πραγματικά θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι χωρίς αυτή τη στήριξη δε θα 
βρισκόμασταν εδώ που βρισκόμαστε σήμερα.  Κυρία Παντελίδου, πραγματικά τις ευχαριστίες μας.   

 Θα ήθελα επίσης να υπογραμμίσω και να χαιρετίσω την εξαίρετη δουλειά που έκανε τόσο η προηγούμενη 
πρόεδρος της επιτροπής κ. Ελένη Μαύρου, που επί της θητείας της έκλεισαν πολλά σημαντικά θέματα της 
μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης, και φυσικά τον πρόεδρο της υφιστάμενης σύνθεσης της επιτροπής 
Εσωτερικών, τον κ. Άριστο Δαμιανού, ο οποίος πραγματικά ακούραστα και με μεγάλη συναίνεση τις πλείστες 
φορές βοήθησε, ώστε να προωθηθούν τα νομοσχέδια αυτά. 

 Τελειώνοντας, θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους μου, τα μέλη της επιτροπής, τα οποία 
προσπαθήσαμε όλοι μαζί με μεγάλη συναίνεση και  συναδελφικότητα να φτάσουμε σε συναινετικές λύσεις.  
Συνέβαλαν όλοι πολύ στο να καταλήξουμε εδώ και να έχουμε ενώπιόν σας αυτό το νομοσχέδιο. 

 Σας ευχαριστώ, συνάδελφοι, για όλη τη δουλειά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε κι εμείς, κυρία Ατταλίδου, για τις αναφορές σας. 
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 Και προχωράμε τώρα στον χρόνο που αναλογεί στη Δημοκρατική Παράταξη.  Αντιλαμβάνομαι ομιλητής 
θα είστε εσείς, κύριε Μουσιούττα, και θα χρησιμοποιήσετε όλο τον χρόνο που αναλογεί στη Δημοκρατική 
Παράταξη;  Ωραία, έχετε στη διάθεσή σας είκοσι λεπτά.  Και να παρακαλέσω πάρα πολύ όσοι βρίσκονται εκτός 
της αίθουσας της ολομέλειας, θα το πω μία και μοναδική φορά, να είναι προσεκτικοί και να συζητούν -
αντιλαμβάνομαι γίνεται προεργασία- χαμηλοφώνως, γιατί εδώ διεξάγονται οι διεργασίες της ολομέλειας και 
κάποιοι συνάδελφοι, συναδέλφισσες είναι στο βήμα και επιχειρηματολογούν. 

 Κύριε Μουσιούττα, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χαίρομαι ιδιαίτερα που φτάσαμε επιτέλους σήμερα στην ημέρα που, ενώ αναλώσαμε πάρα πολλά χρόνια, 
χρόνο όλοι μας -και η προηγούμενη επιτροπή Εσωτερικών υπό την κ. Μαύρου και η νυν Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών υπό τον κ. Δαμιανού- όλα τα μέλη της νυν και πρώην επιτροπής Εσωτερικών, το 
Υπουργείο Εσωτερικών, η Ένωση Δήμων, η Ένωση Κοινοτήτων και πολλοί άλλοι εμπλεκόμενοι, καθώς και οι 
υπηρεσίες της Βουλής και ιδιαίτερα η γραμματεία της επιτροπής, σπαταλήσαμε -με την καλή έννοια 
σπαταλήσαμε- ώρες ολόκληρες να συζητούμε, να διαφωνούμε, να βρίσκουμε συνθέσεις και να προχωρούμε, να 
αναβάλλουμε ακόμα και εκλογές, φτάσαμε επιτέλους σήμερα, 3 Μαρτίου, να έχουμε ενώπιόν μας τρία 
νομοθετήματα.  Διαφορές μεταξύ μας υπάρχουν, αλλά φτάσαμε στο σημείο ότι τελικά θα αποφασίσουμε για το 
μέλλον ή για το ποιο θα είναι το μέλλον της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο.  Μια μεγάλη μεταρρύθμιση, που 
χρειαζόταν να γίνει εδώ και καιρό.  Φτάνουμε σε ένα απάνεμο λιμάνι, αλλά η δουλειά η περισσότερη θα ξεκινήσει 
από την ώρα της ψήφισης των νομοθετημάτων, διότι η δουλειά που έχει να γίνει, για να υλοποιηθεί -και ακούει 
και ο γενικός διευθυντής του υπουργείου- τα δύο χρόνια περίπου που απομένουν μέχρι τον Μάιο του 2024 θα 
είναι χρόνια πάλι δύσκολα, ούτως ώστε να μπορέσουν αυτά που θα ψηφίσουμε να μπουν στο χαρτί και να 
μπορέσουν να υλοποιηθούν στην πράξη πλέον, για να έχουμε τον Μάη του 2024 τη νέα τοπική αυτοδιοίκηση, 
όπως θα αποφασίσει πλειοψηφικά φυσικά η ολομέλεια της Βουλής σήμερα. 

 Αν κάνω μια μικρή ιστορική αναδρομή, μιλούμε για μεταρρύθμιση η οποία ξεκίνησε εδώ και χρόνια.  
Άλλαξαν υπουργοί, άλλαξαν νομοθετήματα, άλλαξαν κυβερνήσεις, όμως η μεταρρύθμιση ήταν πάντα εκεί, για να 
προσπαθήσουμε να την υλοποιήσουμε.  Και φτάσαμε στα τρία νομοθετήματα που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, 
που σε αδρές γραμμές τι μας λένε;  Μας λένε ότι εμείς, οι εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του λαού, καλούμαστε να 
ψηφίσουμε μια μεταρρύθμιση της οποίας τα βασικά στοιχεία της είναι τα εξής:  Δίδει πρόσθετες αρμοδιότητες 
στις τοπικές αρχές, είτε κοινότητες είτε δήμους.  Δημιουργείται ένα νέο σώμα, το επαρχιακό συμβούλιο, 
συγκεντρώνοντας αρμοδιότητες που ήταν διάσπαρτες σε άλλους οργανισμούς.  Πρόθεση είναι να δοθούν 
ποιοτικότερες και πιο φθηνές υπηρεσίες στον πολίτη, για να εφαρμόσουμε στην πράξη, στην ουσία την αρχή της 
επικουρικότητας, που με λίγα λόγια λέει ότι οι αποφάσεις λαμβάνονται όσο πιο κοντά στον πολίτη. 

 Δίδονται πρόσθετες αρμοδιότητες στην τοπική αυτοδιοίκηση, παρ’ όλο που απέχουμε πολύ από άλλα 
κράτη.  Να θυμίσω ότι στην τοπική αυτοδιοίκηση άλλων κρατών υπάγονται και τα νοσοκομεία και τα σχολεία.  
Εμείς είμαστε ακόμα μακριά.  Όμως και με αυτές τις αρμοδιότητες που δίδονται, κάνουμε κάποια βήματα 
προόδου προς τα μπροστά. 

 Δίδεται περισσότερη οικονομική αυτοτέλεια στους δήμους, για να μην εξαρτώνται από την όποια 
κυβέρνηση αν έχει τα λεφτά ή αν θέλει να δώσει την ώρα που πρέπει να δώσει, την ώρα που έχουν ανάγκη τα 
λεφτά που χρειάζονται οι δήμοι και οι κοινότητες, για να μπορέσουν να λειτουργήσουν απρόσκοπτα και να 
κάνουν τους δικούς τους προγραμματισμούς. 

 Αυτά σε γενικές γραμμές είναι το τι επιδιωκόταν από τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Τα 
πετύχαμε;  Κάποια τα πετύχαμε, κάποια όχι.  Η προσπάθεια σίγουρα θα συνεχιστεί, διότι, όπως ανέφερα και 
πριν, όταν ψηφίσουμε και ξεκινήσει η πρακτική εφαρμογή, μπορεί να διαφανούν προβλήματα ή ελλείψεις ή 
πράγματα που δεν τα είχαμε σκεφτεί.  Και εδώ είμαστε -ή όποιοι θα είναι στο μέλλον- ούτως ώστε να δούμε και 
να διορθώνουμε, διότι ο ρόλος μας είναι να ψηφίζουμε, αλλά βλέπουμε τις αδυναμίες και προσπαθούμε πάντα 
να τις διορθώνουμε.   

 Αν μπούμε στην ουσία των τριών νομοθετημάτων, θα ξεκινούσα από το μεγάλο και αυτό μας απασχόλησε 
τον πιο πολύ χρόνο, αυτή η περί Δήμων νομοθεσία.  Δυστυχώς, έμεινε στον κόσμο η εντύπωση -μπορεί να 
φταίμε κι εμείς γι’ αυτό- ότι η μεταρρύθμιση αφορά ποιοι με ποιους και γιατί θα συνενωθούν.  Εμάς η δική μας η 
φιλοσοφία ως ΔΗΠΑ-Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων ήταν και είναι ότι...  Αφού μελετήσαμε τις διάφορες 
μελέτες που το Υπουργείο Εξωτερικών έχει κάνει, αφού μιλήσαμε με όλους τους ενδιαφερόμενους, καταλήξαμε 
σε ένα μοντέλο που μιλούσε για δεκατέσσερις δήμους.  Ήταν ένα μοντέλο το οποίο υποστηριζόταν ως επί το 
πλείστον στις μελέτες που έχουν γίνει, λάμβανε ισομερώς στοιχεία από όλες τις επαρχίες, δηλαδή δε λέμε σε μια 
επαρχία να γίνει το άλφα και στην άλλη επαρχία να γίνει το βήτα, λάβαμε υπόψη γεωγραφικά στοιχεία, οικονομικά 
στοιχεία, πλην όμως διαφαίνεται -και θα δούμε στη συνέχεια- ότι η δική μας η πρόταση δε βρίσκει απήχηση 
τουλάχιστον στην πλειοψηφία των μελών.  Εμείς όμως παλέψαμε, παλεύουμε και θα προσπαθήσουμε μέχρι 
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τέλους, για να πείσουμε, έστω και την υστάτη, για την αναγκαιότητα η νέα μεταρρύθμιση να είναι για μέχρι 
δεκατέσσερις δήμους.  Οι λόγοι είναι αυτοί που έχω αναφέρει προηγουμένως.   

 Ένα άλλο μεγάλο στοιχείο που εμπεριέχεται στη νομοθεσία είναι η διεξαγωγή ή όχι δημοψηφισμάτων.  
Δημοκρατία έχουμε, δημοκρατικοί άνθρωποι θεωρούμε ότι είμαστε κι εμείς, όπως και όλοι εδώ μέσα στην 
αίθουσα και όλος ο κόσμος έξω, πλην όμως θεωρούμε ότι η διεξαγωγή οποιασδήποτε μορφής δημοψηφίσματος 
εδώ που έχουν φτάσει τα πράγματα εμπεριέχει είτε σε μικρό είτε σε μεγάλο βαθμό τον κίνδυνο όλη αυτή η δουλειά 
που έχουμε κάνει να πάει στράφι.  Γιατί;  Να εξηγήσω.  Καταρχάς, υπάρχει γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
ότι δεν μπορεί μια νομοθεσία να τίθεται υπό την αίρεση δημοψηφίσματος.  Άρα, αν θα κάναμε δημοψήφισμα 
οποιασδήποτε μορφής, θα έπρεπε να είχε προηγηθεί της ψήφισης που θα κάνουμε εντός της ημέρας.  Υπήρχε 
αντίστοιχη πρόταση από το Υπουργείο Εσωτερικών τον περασμένο Μάρτη και καταψηφίστηκε από τη Βουλή. 

 Σήμερα έχουμε προτάσεις για δημοψηφίσματα, είτε ένα ενιαίο είτε περιφερειακό ή όπως άλλως πως 
ονομάζεται ή κατά μονάδα, για να αποφασίσουν δημοκρατικά οι άνθρωποι αν θέλουν τη συνένωσή τους με τον 
άλφα ή βήτα δήμο, με την άλφα ή βήτα κοινότητα ή αν τα συμπλέγματα σαν ολότητα θα αποφασίσουν αν θέλουν 
να ενωθούν ή όχι.  Κι εγώ ερωτώ, πέραν του αν είναι συνταγματικό ή όχι:  Εάν μια κοινότητα ή ένας δήμος 
αρνηθεί, τι θα γίνει;  Δε θα υλοποιηθεί στο συγκεκριμένο σημείο η μεταρρύθμιση.  Ναι, αλλά ποια είναι τα 
συνεπακόλουθα;  Τα συνεπακόλουθα είναι ότι η οικονομία της κλίμακας που έχει γίνει, για να δημιουργηθεί αυτό 
το σύμπλεγμα είτε κοινοτήτων ή αυτή η ενότητα δήμων, θα χαθεί, πόσω μάλλον αν ο δήμος αυτός είναι και 
ενδιάμεσα των άλλων δήμων.  Ε, πώς θα λειτουργήσει;  H νομοθεσία καταργείται.  Απαντήσεις γι’ αυτά δυστυχώς 
δεν υπάρχουν.  Εύχομαι κι ελπίζω να ακούσω απαντήσεις γι’ αυτά τα θέματα από συναδέλφους που στηρίζουν 
τα δημοψηφίσματα.   

 Πάμε σε άλλες τροπολογίες ή σημαντικά θέματα που μας απασχόλησαν και εμάς, αλλά και τους 
υπόλοιπους.  Ο τρόπος εκλογής.  Εμείς κρίναμε ότι είναι πιο σωστό στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και σ’ όλες 
τις εκλογικές αναμετρήσεις που υπάρχουν να προχωρήσουμε με την απλή, άδολη θα την ονόμαζα, αναλογική.  
Και τι εννοούμε;  Εννοούμε ότι κάθε σχηματισμός, κόμμα ή ομάδα που θέλει να ασχοληθεί με τα κοινά σε τοπικό 
επίπεδο θα μπορεί να το κάνει.  Εφόσον θα έχουμε συμπλέγματα δήμων ή και κοινοτήτων, θα μπορεί, αναλόγως 
του ποσοστού που θα έχει πάρει, να του αναλογούν ο αντίστοιχος αριθμός εδρών.  Να μην υπάρχει ο 
περιορισμός που υπάρχει στο εκλογικό σύστημα της Βουλής των Αντιπροσώπων, που υπάρχει το 3,6% ή το 
7,2%.  Εάν πάρει το ποσοστό που αναλογεί στην κατοχή έδρας είτε στην πρώτη είτε στη δεύτερη είτε ξέρω εγώ 
σε οποιαδήποτε κατανομή, τότε θα μπορεί να δικαιούται να καρπούται αυτή την έδρα. 

 Το μικρό μειονέκτημα που υπάρχει εδώ -και είναι με βάση το σύστημα και το βλέπουμε στις βουλευτικές 
εκλογές- είναι ότι θα ξεκινήσουν τα μεγάλα κόμματα να παίρνουν τις έδρες, εφόσον πάρουν από την πρώτη 
κατανομή, και τα μικρότερα κόμματα, εάν και εφόσον θα καρπωθούν έδρα, εξαρτάται καθαρά από το εκλογικό 
σύστημα πού, σε ποιο διαμέρισμα, να το πω έτσι, με τη φρασεολογία που χρησιμοποιείται, θα κατανεμηθεί αυτή 
η έδρα.  Βρίσκουμε αυτό το σύστημα πολύ καλύτερο, παρά κάποιες τροπολογίες κάποιων άλλων συναδέλφων, 
που είναι δικαίωμά τους, που με λίγα λόγια αποκλείουν με τις τροπολογίες τους τα μικρά κόμματα από το να 
έχουν έστω και αυτή τη μικρή εκπροσώπηση μέσα στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Και εδώ θα εξάρω τα δύο μεγάλα 
κόμματα, τα οποία, παρ’ όλον ότι ουσιαστικά χάνουν απ’ αυτό το σύστημα, εντούτοις, λειτουργώντας 
δημοκρατικά και διορατικά, αποφάσισαν -ή τουλάχιστον αυτό διαφαίνεται, αυτό έχω αντιληφθεί- να 
υπερψηφίσουν την τροπολογία αυτή.   

 Είχαμε βάλει τροπολογία για τον τρόπο εκλογής των αντιδημάρχων.  Εμείς πιστεύουμε ότι οι αντιδήμαρχοι, 
εφόσον θα εκλέγονται -και αυτή είναι η θέση μας- στα αντίστοιχα διαμερίσματα, οι δημοτικοί σύμβουλοι που θα 
εκλέγονται στα αντίστοιχα διαμερίσματα μεταξύ τους θα πρέπει να αποφασίζουν ποιος θα είναι ο αντιδήμαρχος, 
δηλαδή, χάριν της συζήτησης, ο δήμος Έγκωμης, που θα είναι διαμέρισμα ίσως του δήμου Λευκωσίας, έχει τρεις 
δημοτικούς συμβούλους.  Οι τρεις μεταξύ τους θα εκλέγουν ποιος θα είναι ο αντιδήμαρχος της Έγκωμης.   

 Επειδή δεν είναι μόνο οι εκλεγμένοι σύμβουλοι, δήμαρχοι, κοινοτάρχες που μας ενδιαφέρουν για τη 
μεταρρύθμιση, εμείς προχωρήσαμε και σε κάποια άλλα πρακτικά ζητήματα, τα οποία αφορούν την καθημερινή 
λειτουργία των δήμων, αλλά κυρίως αφορούν την ποιότητα ζωής των πολιτών.  Και εξηγούμε:  Κάνουμε 
εισηγήσεις που αφορούν την εκπομπή ήχων.  Αυτή η γάγγραινα του να μένεις δίπλα από μουσικοχορευτικό 
κέντρο και να μην μπορείς να κοιμηθείς το βράδυ και θα πρέπει να πας δικαστήριο, αφού εξαντλήσεις μια 
γραφειοκρατική διαδικασία, που μπορεί να πάρει τρία και τέσσερα χρόνια, θεωρώ εγώ ότι με κάποιο τρόπο 
επιτέλους πρέπει να καταργηθεί και βάζουμε εισηγήσεις μέσα, ακόμη και για εξώδικες ρυθμίσεις, ή βάζουμε το 
λιθαράκι, για να μπει στη νομοθεσία, ούτως ώστε είτε η εκτελεστική εξουσία να έρθει εδώ και τώρα είτε η Βουλή 
με προτάσεις νόμου εδώ και τώρα να μορφώσει έναν καλύτερο νόμο, ούτως ώστε να προφυλάσσεται η κοινή 
ησυχία του κόσμου, είτε εγγυητικές ονομάζονται είτε πρόστιμα ονομάζονται, διότι οφείλουμε να διαφυλάξουμε 
την ησυχία των πολιτών, των δημοτών μας.   

 Άλλες αφορούν τις επικίνδυνες οικοδομές.  Προχθές γίναμε μάρτυρες οικοδομών που κατέρρευσαν, 
νομίζω μια Λεμεσό και μια Λευκωσία, διότι, όταν χτίσεις ένα σπίτι, το έχτισες και τέλειωσε.  Δεν υπάρχει κανένας 
έλεγχος μετά για το αν το σπίτι που χτίστηκε το ’60, το ’50, το ’70, το ’80 είναι στερεό και αντέχει και δε θα υπάρχει 
πρόβλημα να θρηνήσουμε θύματα.  Και εδώ βάζουμε εισηγήσεις, ούτως ώστε να γίνει υποχρεωτικός με 



1401 

 

αρχιτέκτονα ή πολιτικό μηχανικό ο έλεγχος κάθε κάποια χρόνια των οικιών όλων μας, ούτως ώστε να ξέρουμε, 
να διασφαλίζεται ότι είναι ασφαλείς και για εμάς, αλλά και για τους περίοικους.   

 Τέλος, αναφερόμαστε στις τροπολογίες μας για κάποιες θέσεις υπαλλήλων, έτσι ώστε, εάν με τις 
συνενώσεις υπάρξουν δύο άτομα τα οποία κατέχουν την ίδια θέση, να υπάρχει ένας μηχανισμός, με τη σύμφωνη 
γνώμη πάντα των υπαλλήλων, να μπορούν να μετακινηθούν σε άλλη οντότητα, ούτως ώστε να συνεχίσουν τη 
δουλειά τους εκεί και να μη χρειαστεί η νέα οντότητα να προσλάβει καινούριο, άρα να έχουμε πλεονασμό 
υπαλλήλων. 

 Όσον αφορά τις κοινότητες, διότι αυτά που ανέφερα τα πλείστα αφορούν τους δήμους, εμάς οι εισηγήσεις 
μας αφορούν λιγότερες κοινότητες, εξού και στις συνενώσεις με δήμους αφαιρέσαμε κοινότητες, για να 
παραμείνουν συμπλέγματα.   

 Ως τώρα, όσον αφορά τα επαρχιακά συμβούλια, που είναι νέος θεσμός, οι δικές μας οι απόψεις ήταν ότι 
σε έναν τέτοιο θεσμό που θα ασχολείται επί καθημερινής βάσεως με τόσα πολλά θέματα -και είναι οι 
πολεοδομικές αρχές, είναι το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας, τα συμβούλια αποχέτευσης και τα ΟΕΔΑ- θα πρέπει 
να υπάρχει και η κατάλληλη τεχνογνωσία.  Και εδώ εμείς εισηγηθήκαμε ένα ευέλικτο ενδεκαμελές σώμα, ο 
πρόεδρος να είναι εκτελεστικός και να διορίζεται και τα υπόλοιπα μέλη να κατανεμηθούν μεταξύ είτε τεχνοκρατών 
των δήμων και κοινοτήτων είτε να υπάρχουν δήμαρχοι, κοινοτάρχες και τρία άτομα από τα δέκα τα οποία θα 
είναι τεχνοκράτες, για να μπορούν να βοηθούν.  Και μιλούμε για οργανισμούς που θα ασχοληθούν και με 
προσφορές εκατομμυρίων.  Αυτό θεωρούμε θα βοηθήσει και το έργο να γίνεται πιο σωστά και να λαμβάνονται 
οι καλύτερες, ει δυνατόν, αποφάσεις. 

 Αυτά γενικά όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση.  Εύχομαι και ελπίζω η καλή προσπάθεια που ανέφερε 
ο πρόεδρος -και συνηγορώ απόλυτα με αυτό που ανέφερε προηγουμένως ο πρόεδρος της επιτροπής, ο κ. 
Δαμιανού- να συνεχιστεί και σήμερα κατά την ψήφιση, αλλά κυρίως και μετά την ψήφιση, διότι όταν ξεκίνησα την 
ομιλία μου, είχα αναφέρει ότι σήμερα τελειώνει το πρώτο στάδιο και ξεκινά το δεύτερο στάδιο, που είναι ακόμα 
πιο δύσκολο.  Μπορεί να μην έχουμε εμείς ως Βουλή να ασχοληθούμε με αυτό το δεύτερο στάδιο, αλλά θα έχει 
να ασχοληθεί το υπουργείο και η κοινωνία.   

 Τι είναι αυτό το στάδιο;  Είναι αυτά που θα ψηφίσουμε εμείς σήμερα να μπορέσουν να μπουν στην πράξη, 
από το χαρτί στην πράξη, έτσι ώστε τον Μάιο του ’24 να μπορούν να λειτουργήσουν απρόσκοπτα οι νέες 
οντότητες που θα δημιουργηθούν, να μπορούν να έχουν τις αρμοδιότητες που τους δίνουμε μέσα από τη 
νομοθεσία, να μπορούν να έχουν την οικονομική ευχέρεια που τους δίνεται από τη νομοθεσία και να μιλούμε για 
μια τοπική αυτοδιοίκηση καλύτερη απ’ αυτήν που ζήσαμε τα τελευταία χρόνια.  Εμείς σίγουρα ως Βουλή και ως 
κόμματα θα σταθούμε εκεί, για να βοηθήσουμε εκεί και όπου χρειάζεται, ούτως ώστε αυτά να υλοποιηθούν. 

 Όμως μια παρατήρηση θα έκανα και θα κλείσω:  Ως πρώην μέλος της τοπικής αυτοδιοίκησης -όχι 
εκλεγμένος αλλά υπάλληλος τοπικής αυτοδιοίκησης- θεωρώ και πιστεύω, όπως και εσείς το ίδιο, φαντάζομαι, ότι 
η τοπική αυτοδιοίκηση, αν της δώσουμε τα όπλα, μπορεί να προσφέρει πάρα πολλά στον πολίτη, καλύτερα απ’ 
αυτά που προσφέρει το κράτος, διότι βρίσκεται δίπλα από τον πολίτη.  Και οι εξουσίες που δίδονται σιγά-σιγά, 
εάν και εφόσον πετύχει η τοπική αυτοδιοίκηση με αυτά που θα της δώσουμε, μπορούν να δοθούν και άλλα, διότι 
η τοπική αυτοδιοίκηση είναι μέσα στο σπίτι του πολίτη, δεν είναι μακριά από τον πολίτη και, όπως λειτουργούν 
σήμερα οι δήμοι και οι κοινότητες, είναι το αποκούμπι του πολίτη για μια πιο γρήγορη εξυπηρέτηση, για μια πιο 
γρήγορη επίλυση προβλημάτων που τον απασχολούν στην καθημερινότητά του, αν έχει ησυχία στη γειτονιά του, 
αν υπάρχει οχληρία, αν υπάρχουν υγειονομικά προβλήματα, αν υπάρχουν προβλήματα οδοποιίας, προβλήματα 
που τον καθένα μας ταλανίζουν κάθε μέρα. 

 Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα ξανά να ευχαριστήσω όσους συνέβαλαν, για να είμαστε σήμερα σε 
αυτή τη θέση να ψηφίζουμε την τοπική αυτοδιοίκηση και εύχομαι και ελπίζω και μετά την ψήφιση, όπως και αν 
ψηφιστεί η μεταρρύθμιση, πάλι μαζί να μπορέσουμε να βοηθήσουμε, για να υλοποιηθεί. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ σας ευχαριστώ, κύριε Μουσιούττα. 

 Ευχαριστούμε και για την τοποθέτηση της τηλεόρασης, αλλά την ώρα της ολομέλειας δεν ενώνουμε ή 
συνδέουμε τηλεοράσεις.  Παντελώς απαράδεκτο και να μην επαναληφθεί. 

 Λοιπόν, ακολουθεί τώρα η ΕΔΕΚ.  Αντιλαμβάνομαι, κύριε Σιζόπουλε, ότι θα χρειαστείτε τον μισό χρόνο ή 
όλο; Εντάξει, οπόταν έχετε είκοσι λεπτά στη διάθεσή σας και αναλόγως θα δούμε αν θα μπορέσει να μιλήσει και 
στη συνέχεια ο κ. Ευσταθίου. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Είναι προφανές ότι η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι αναγκαία και απαραίτητη.  Για να 
εκπληρωθεί όμως και να είναι ουσιαστική, πρέπει να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του θεσμού και να την οδηγεί 
σε μια ποιοτική αναβάθμιση προς όφελος των πολιτών.  Η τοπική αυτοδιοίκηση, ως η εξουσία που βρίσκεται 
πλησιέστερα στους πολίτες, θα πρέπει να λειτουργεί με διαφάνεια, να διασφαλίζει την ευρύτερη δυνατή 
εκπροσώπηση των πολιτών, να κατοχυρώνει τις δημοκρατικές διαδικασίες στον υπέρτατο βαθμό, να συμβάλλει 
στην ενιαία -και το τονίζω- ανάπτυξη της γεωγραφικής περιοχής του δημοτικού χώρου, οι προσφερόμενες 
υπηρεσίες προς τους πολίτες να είναι ποιοτικά αναβαθμισμένες, άμεσες, αλλά και με το λιγότερο δυνατό κόστος, 
να αποφεύγονται οι σπατάλες και η κακοδιαχείριση, που το έχουμε δει πάρα πολλές φορές να συμβαίνει στην 
τοπική αυτοδιοίκηση, και να υπάρχει μια συνετή οικονομική διαχείριση, για να μην επιβαρύνονται οι πολίτες με 
βαριές φορολογίες, ειδικά σε περιόδους οικονομικής κρίσης, όπως είναι αυτές που διερχόμαστε σήμερα. 

 Στο νομοσχέδιο που βρίσκεται ενώπιόν μας προς ψήφιση οι παραπάνω αρχές δυστυχώς δεν 
κατοχυρώνονται όλες.  Συγκεκριμένα, προτείνεται η ενοποίηση δήμων, για να μειωθεί ο αριθμός, για να 
καταστούν οικονομικά βιώσιμοι και για να αναβαθμιστούν οι προσφερόμενες υπηρεσίες στους δημότες τους.  Η 
ενοποίηση όμως δεν προτείνεται και δε στηρίζεται σε ορθολογικά κριτήρια αλλά σε σκοπιμότητες δυστυχώς. 

 Τα παραδείγματα είναι πολλά.  Σε άλλες περιπτώσεις υπάρχει πρόταση να ενωθούν τρεις και τέσσερις 
δήμοι, αλλά σε κάποιες άλλες περιπτώσεις κάποιοι δήμοι πρέπει να παραμείνουν μόνοι τους.  Πώς εξηγείται 
αυτό το φαινόμενο;  Κάποιος πρέπει να το εξηγήσει. 

 Το προτεινόμενο εκλογικό σύστημα.  Εκτός από τα δύο μεγάλα κόμματα, στην ουσία όλα τα υπόλοιπα 
σχεδόν αποκλείονται με ελάχιστες εξαιρέσεις.  Η ξεχωριστή εκλογή των αντιδημάρχων, αλλά και των δημοτικών 
συμβούλων από τα δημοτικά διαμερίσματα λειτουργεί στην ουσία ως μορφή πλειοψηφικού συστήματος και είναι 
πάρα πολύ χαρακτηριστικό να αναφέρουμε το παράδειγμα του προτεινόμενου δήμου της δυτικής Λεμεσού, ο 
οποίος θα έχει δεκαέξι δημοτικούς συμβούλους, αλλά οι εννιά θα είναι αντιδήμαρχοι.  Πέντε κοινότητες θα 
εκπροσωπούνται στο δημοτικό συμβούλιο μόνο με τον αντιδήμαρχο.  Με αυτό το εκλογικό σύστημα πόσα 
κόμματα-συνδυασμοί θα μπορέσουν να εκπροσωπηθούν στο δημοτικό συμβούλιο; 

 Η κάθε κοινότητα από την άλλη ή ο κάθε δήμος που θα ενωθεί θα λειτουργεί ως δημοτικό διαμέρισμα.  Για 
να βρίσκεται όμως, όπως προνοεί η νομοθεσία, σε απαρτία, θα πρέπει στις συνεδριάσεις να παρευρίσκονται οι 
μισοί συν ένας από τους δημοτικούς συμβούλους.  Όταν για αρκετές κοινότητες οι δημοτικοί σύμβουλοι θα είναι 
μόνο ο αντιδήμαρχος;  Αυτός είναι και ένας από τους λόγους που ως ΕΔΕΚ είμαστε αντίθετοι με τη μαζική 
αστικοποίηση των κοινοτήτων, γιατί στην ουσία θα περιθωριοποιηθεί ο ρόλος τους και θα υποβαθμίσουμε και 
τον ρόλο της Ένωσης Δήμων και της Ένωσης Κοινοτήτων που πρέπει να παραμείνει σημαντικός. 

 Ο δήμος Λεμεσού για παράδειγμα πληθυσμιακά θα είναι ο δεύτερος μεγαλύτερος, αν εγκριθούν οι 
συγκεκριμένες συνενώσεις, γιατί θα ενωθεί ο δήμος Λεμεσού με τον δήμο Μέσα Γειτονιάς.  Θα έχει στην ουσία 
δύο αντιδημάρχους.  Ο δήμος Δυτικής Λεμεσού όμως, που θα έχει το ένα πέμπτο του πληθυσμού του Δήμου 
της Λεμεσού, θα έχει εννιά αντιδημάρχους.  Αυτό πώς εξηγείται;  Και γιατί;  Η ενοποίηση αστικά έπρεπε να 
αποσκοπεί στην ενιαία και την ομοιόμορφη ανάπτυξη των δημοτικών περιοχών. 

 Η εκλογή των δημοτικών συμβούλων ανά δημοτικό διαμέρισμα είναι φυσικό ότι θα οδηγεί παράλληλα και 
στην προώθηση αιτημάτων ή/και μέτρων από πλευράς των δημοτικών συμβούλων προς όφελος των πολιτών ή 
των δημοτών του δικού τους δημοτικού διαμερίσματος, για να μπορούν στο μέλλον να εξασφαλίσουν την ψήφο 
τους.  Άρα, θα δημιουργούνται συνθήκες αχρείαστης αντιπαράθεσης εντός των δημοτικών συμβουλίων.  Και 
ποιος είναι ο λόγος τότε της ενοποίησης των δήμων;   

 Η δημιουργία λοιπόν διαμερισμάτων δημοτικών, που πρέπει να υπάρχουν τα δημοτικά διαμερίσματα, θα 
πρέπει να στηριχθεί σε εντελώς διαφορετικά κριτήρια.  Ο κάθε δήμος, ανάλογα με τη γεωγραφική και την 
πληθυσμιακή του έκταση, να καθορίσει και τον αριθμό των δημοτικών διαμερισμάτων που θα τον χαρακτηρίζουν.  
Το δημοτικό συμβούλιο στην πρώτη του συνεδρία να εκλέγει τους αντιδημάρχους, που ο καθένας απ’ αυτούς θα 
εποπτεύει το κάθε δημοτικό διαμέρισμα και θα έχει ταυτόχρονα την ευθύνη της επίβλεψης ότι οι υπηρεσίες 
παρέχονται στους δημότες της περιοχής σωστά, ότι υπάρχει ποιοτική προσφορά, ότι θα μπορούν να μεταφέρουν 
τα προβλήματα του διαμερίσματος στο δημοτικό συμβούλιο, να επιβλέπουν την εκτέλεση των έργων στο 
συγκεκριμένο δημοτικό διαμέρισμα και την ίδια στιγμή να προεδρεύουν των δημοτικών συνελεύσεων του 
διαμερίσματός τους. 

 Αυτά λοιπόν εμείς θεωρούμε ότι θα συμβάλουν στην ουσιαστική αναβάθμιση των δήμων.  Αυτά τα οποία 
προβλέπονται σήμερα στο νομοσχέδιο θα έχουν δυστυχώς αντίθετο αποτέλεσμα. 

 Επίσης θα πρέπει να σχολιάσω και την πρόθεση για ταύτιση των δημοτικών εκλογών με τις ευρωεκλογές.  
Όπως είναι γνωστό, η ΕΔΕΚ δεν ψήφισε την παράταση της θητείας των δημοτικών συμβουλίων και η δικαιολογία 
είναι για να μειώσουμε τις εκλογικές δαπάνες.  Εκτιμούμε ότι και αυτό είναι ακόμα μια επιλογή προς λανθασμένη 
κατεύθυνση.  Εάν όντως θέλαμε να μειώσουμε τον αριθμό των εκλογικών διαδικασιών ανά πενταετία, θα 
μπορούσαμε να ταυτίσουμε τις ευρωεκλογές μαζί με τις βουλευτικές εκλογές και όχι με τις δημοτικές, που έχουν 
το ίδιο περίπου πολιτικό υπόβαθρο, και με την ίδια εκλογική διαδικασία να μπορούμε να ψηφίσουμε και τους 
βουλευτές του κρατικού μας, του εθνικού μας κοινοβουλίου, αλλά και τους ευρωβουλευτές μας.  Το γιατί δεν 
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προωθήθηκε αυτό και προωθήθηκε άλλη διαδικασία νομίζω είναι κάτι το οποίο θα διαφανεί στο μέλλον.  
Εκτιμούμε ότι και σε αυτό υπάρχουν σκοπιμότητες. 

 Τέλος, είναι φανερό ότι με πρόθεση τη δήθεν μεταρρύθμιση προωθούνται διάφορες σκοπιμότητες από 
διάφορες πλευρές για εξυπηρέτηση συμφερόντων αλλά όχι της μεταρρύθμισης και όχι των πολιτών και τελικά 
πολύ φοβόμαστε ότι, αν το νομοσχέδιο ψηφιστεί ως έχει, δε θα επιφέρει τελικά μεταρρύθμιση στην τοπική 
αυτοδιοίκηση, αλλά υπάρχει κίνδυνος να την οδηγήσει σε απορρύθμιση, όπως και άλλους θεσμούς που 
δυστυχώς με τις ενέργειες και τις αποφάσεις μας τους οδηγήσαμε. 

 Όσον αφορά κάποιες πρόσθετες διευκρινίσεις για τα θέματα των δημοψηφισμάτων, από την αρχή η ΕΔΕΚ 
ήταν ξεκάθαρη όσον αφορά το θέμα των δημοψηφισμάτων.  Τα δημοψηφίσματα έπρεπε να έχουν τοπικό 
χαρακτήρα, ανάλογα με τα προβλήματα της κάθε περιοχής.  Έπρεπε να προηγηθούν της συζήτησης και της 
έγκρισης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, για να μπορούμε και οι βουλευτές να έχουμε αντίληψη οι πολίτες τι 
θέλουν.  Δεν ήταν δυνατό και εύκολο να αποδεχτούμε ενδεχομένως το σύνολο των αποφάσεων των πολιτών 
μέσα από αυτά τα δημοψηφίσματα, αλλά θα ήταν κάτι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Σήμερα πολύ διερωτώμαι 
με τη διαδικασία που υπάρχει τι ενδεχομένως θα εξυπηρετήσει η μια ή η άλλη άποψη. 

 Όσον αφορά την τελική θέση την οποία η ΕΔΕΚ θα λάβει στην ψήφιση ή όχι του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου, αυτή θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από την τύχη την οποία θα έχουν οι τροπολογίες τις οποίες 
έχουμε καταθέσει.  Όπως έχετε διαπιστώσει, είναι τροπολογίες επί των αρχών και όχι τροπολογίες σε άλλα 
ζητήματα, τα οποία είναι εξίσου σημαντικά, ή ενδεχομένως θέματα που έχουν σχέση με συμπλεγματοποιήσεις 
των δήμων, των κοινοτήτων και όλων των υπολοίπων, γιατί εμείς θέλουμε να στηρίξουμε τις βασικές αρχές πάνω 
στις οποίες θα στηριχθεί η μεταρρύθμιση και πάνω στις οποίες στη συνέχεια θα μπορούν να γίνουν 
οποιεσδήποτε βελτιώσεις, εάν και εφόσον διαπιστωθεί ότι πιθανόν να χρειάζονται μέχρι τις εκλογές κάποιες 
πρόσθετες βελτιώσεις. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα και εγώ με τη σειρά τη δική μου να ευχαριστήσω όλα τα μέλη της επιτροπής 
Εσωτερικών της Βουλής, και της σημερινής και των προηγουμένων, για τον χρόνο τον οποίο ανάλωσαν.  Είναι 
γεγονός ότι, παρά τις διαφωνίες μας, υπήρξαν, πιστεύω, εποικοδομητικές συζητήσεις και σε πολλές περιπτώσεις 
αρκετά ζητήματα έχουν βελτιωθεί και ο στόχος ακριβώς είναι όλοι από την πλευρά μας, ο καθένας στον βαθμό 
των δυνατοτήτων του, να συμβάλουμε εποικοδομητικά στη βελτίωση αυτών των θεσμών, οι οποίοι είναι πάρα 
πολύ σημαντικοί και πάρα πολύ καθοριστικοί για τους πολίτες. 

 Τέλος, να ευχαριστήσω και τους λειτουργούς της Βουλής, τις υπηρεσίες της Βουλής, για τη συνδρομή και 
τη βοήθεια την οποία είχαμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ.  Να κάνουμε παύση στον χρόνο, για να μπορέσει να έρθει στο βήμα ο κ. Ευσταθίου 
για τα δέκα λεπτά και σαράντα δευτερόλεπτα που έχουν απομείνει. 

 Κύριε Ευσταθίου, ο λόγος σ’ εσάς. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Δε θα χρειαστώ τα δέκα λεπτά, γιατί ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ τα έχει πει σχεδόν όλα. 

 Αυτό το οποίο θα ήθελα εγώ να πω είναι ότι στόχος της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης ήταν 
και παραμένει η ανάγκη για την αυθυπαρξία, την αυτάρκεια, την αυτοτέλεια και την αποτελεσματικότητα των 
οργανισμών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Η θέση της ΕΔΕΚ είναι ότι χάθηκε μια πολύ καλή ευκαιρία να επιτύχουμε αυτούς τους στόχους μέσα από 
τα τρία νομοσχέδια τα οποία συζητούμε.  Χάθηκε η ευκαιρία να δημιουργηθεί η δευτεροβάθμια τοπική 
αυτοδιοίκηση.  Πολύ φοβούμαι ότι ο επαρχιακός οργανισμός δεν μπορεί να παίξει τον ρόλο του δευτεροβάθμιου 
και δεν είθισται, δεν είναι προορισμένος να τον παίξει.  Πολύ φοβούμαστε ότι πιθανότατα να μετατραπεί σε μια 
μετάλλαξη της επαρχιακής διοίκησης πλήρως ελεγχόμενης από την εκτελεστική εξουσία, κάτι το οποίο ασφαλώς 
και δε συνάδει με τα οράματα και τους προβληματισμούς μας. 

 Χάθηκαν αυτές οι ευκαιρίες και ενόψει αυτών θα ήθελα να καταλήξω στα ακόλουθα:  Προσπαθήσαμε με 
την παρέμβασή μας ως κόμμα να εμπλουτίσουμε τα νομοσχέδια με κάποια ζητήματα αρχών.  Να θυμίσω ότι, 
όταν ξεκίνησε η συζήτηση μαζί με την κ. Ελένη Μαύρου, τότε πρόεδρο της επιτροπής Εσωτερικών, είχαμε θέσει 
ότι ο μεγαλύτερος αριθμός στους δήμους ο οποίος θα έπρεπε να παραμείνει ήταν έξι τον αριθμό, με ευρείες 
αρμοδιότητες και όχι αρμοδιότητες οι οποίες είναι περιορισμένες ως προς το εύρος τους και τη βαρύτητα και τη 
βαθύτητά τους.  Αυτό δεν έγινε κατορθωτό.  Έχουμε προσπαθήσει να εμπλουτίσουμε τα νομοσχέδια με 
παρεμβάσεις.  Άλλες πέτυχαν, άλλες όχι, άλλες είναι ενώπιόν σας σήμερα. 
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 Θέλω κι εγώ με τη σειρά μου να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τον Άριστο Δαμιανού, αλλά και την κ. Νικολάου 
για τη θαυμάσια λειτουργία της επιτροπής Εσωτερικών σ’ αυτό τον δύσκολο τομέα, την κ. Δέσποινα Παντελίδου 
ασφαλώς, την κ. Μιράντα Χατζηματθαίου, την Ελένη Μαύρου για τη δουλειά την οποία είχε κάνει τότε, αλλά και 
όλους όσοι συνέβαλαν στο όλο έργο. 

 Η μεταρρύθμιση έπρεπε να πετύχει την άμεση και την ανόθευτη εκπροσώπηση, γι’ αυτό άλλωστε και οι 
τροπολογίες του κόμματός μας.  Θεωρούσαμε και θεωρούμε ότι μέσω της μεταρρύθμισης θα έπρεπε να 
καλλιεργηθεί η κουλτούρα της συνένωσης των δήμων, γι’ αυτό και οι τροπολογίες της ΕΔΕΚ, οι οποίες είναι 
ενώπιόν σας, για εκλογές στη βάση ενιαίας και καθολικής ψηφοφορίας.  Πρέπει η τοπική αυτοδιοίκηση, οι δήμοι 
να είναι βιώσιμοι, γι’ αυτό και επιμένουμε στα κριτήρια τα οποία έχει περιγράψει και ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος 
προηγουμένως.   

 Πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι οι σχολικές εφορείες δεν πρέπει να είναι μέρος αυτής της μεταρρύθμισης.  
Οι σχολικές εφορείες για την ΕΔΕΚ είναι...  Ήταν...  Είναι παρεξηγημένη η εικόνα την οποία έχουν σήμερα 
βεβαίως.  Η σωστή εικόνα, η σωστή λειτουργία της σχολικής εφορείας, το όνειρο, το όραμα για τη σχολική εφορεία 
είναι να αποτελέσει τον πυρήνα και τη βάση της εκπαίδευσής μας στην Κύπρο και τη βάση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης η οποία έρχεται.  Και, αν δεν είναι στα σχέδια της κυβέρνησης, θα πρέπει να την έχουμε.  Δεν 
πάει άλλο με την παιδεία μας!  Δεν...  Χρωστούμε στη νεολαία μας, χρωστούμε πάρα πολλά!  Δεν μπορούμε να 
ανεχθούμε αυτή την κατάσταση των σχολείων μας και της γνώσης, η οποία δεν υπάρχει ουσιαστικά!  Επομένως, 
οι σχολικές εφορείες θα πρέπει να παραμείνουν εκτός, γιατί ακριβώς θέλουμε τα σχολεία μας να ελέγχονται ως 
προς τη λειτουργία τους, όχι από έναν υδροκέφαλο οργανισμό όπως το Υπουργείο Παιδείας, αλλά στη βάση της 
τοπικής κοινωνίας, μέσω των σχολικών εφορειών, όχι βεβαίως των διορισμένων από τα κόμματα ή την 
κυβέρνηση, αλλά με βάση πρότυπα τα οποία ακολουθούνται με επιτυχία σε χώρες πολύ πιο προηγμένες από 
εμάς, την Αμερική, την Αγγλία, τη Γερμανία και χώρες οι οποίες έχουν να επιδείξουν περγαμηνές στην παιδεία. 

 Αυτά τα λίγα θα ήθελα να πω και εγώ με τη σειρά μου.  Αντιλαμβάνομαι ότι θα παραχωρηθεί ο χρόνος και 
σε άλλους συναδέλφους, λόγω της συντομίας της παρέμβασής μου, και θέλω να τελειώσω με το εξής:  Έχουμε 
ως όραμα μια τοπική αυτοδιοίκηση η οποία να είναι κοντά στον πολίτη και όχι να καταπιέζει τον πολίτη.  Η 
καταπίεση του πολίτη γίνεται πολλές φορές στην Κύπρο με πάρα πολλούς τρόπους!  Ένας απ’ αυτούς είναι 
αυτός ο τοπικός παραγοντισμός, ένας φεουδαλισμός, ο οποίος δεν επιτρέπει να βλέπουμε τα πράγματα με τον 
φακό με τον οποίο θα έπρεπε να τα βλέπουμε.  Γι’ αυτό και διαφωνούμε και με τις αντιδημαρχίες, με τις οποίες 
θα συνεχίζουν να υπάρχουν φέουδα ή τουλάχιστον στρατόπεδα εντός των δήμων.  Γι’ αυτό θέλουμε τις εκλογές 
σε ενιαία και καθολική βάση, γιατί ακριβώς είμαστε τόσο μικροί στην Κύπρο σε έκταση και σε θεσμούς, σε εύρος 
θεσμών, που αυτό το οποίο χρειάζεται είναι να δώσουμε ένα μήνυμα ότι στο κάτω κάτω δεν έχουμε να χωρίσουμε 
τίποτε μεταξύ μας.  Αυτό το οποίο θέλουμε είναι να βελτιώσουμε την ποιότητα ζωής των δημοτών μας, των 
κατοίκων της Κύπρου, και αυτό θα προσπαθήσουμε να κάμουμε και μετά την ψήφιση των νομοσχεδίων, γιατί 
υπολείπονται κατά πολύ αυτών των οραμάτων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

 Να καλωσορίσουμε και τον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Νουρή, που βρίσκεται μαζί μας. 

 Ακολουθεί το ΕΛΑΜ.  Έχει στη διάθεσή του είκοσι λεπτά. 

 Θα είστε ο μοναδικός ομιλητής, κύριε Παπαγιάννη; 

 Όχι. 

 Έχετε συνολικά είκοσι λεπτά.  Ξεκινήστε εσείς, έχετε τον λόγο, κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Για το ΕΛΑΜ το πρώτο πράμα που θα έπρεπε να γίνει, για να ξεκινήσει σωστά η μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, θα ήταν φυσικά να μην αναβληθεί η διαδικασία των εκλογών.  Αυτό το αναφέρω επειδή σε αρκετές 
περιοχές της Κύπρου υπάρχει εκλελεγμένη τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία είναι και ο λόγος που δεν κατέστη 
δυνατό να υπάρχουν πιο βιώσιμα μοντέλα σε διάφορες περιοχές της Κύπρου.  Αυτό είναι μία απόδειξη για τη 
θέση που είχαμε, δηλαδή ότι δε θα έπρεπε να αναβληθούν οι εκλογές. 

 Επίσης, χωρίς κανένα ίχνος δημοκρατικής διαδικασίας, δεν έχουμε ρωτήσει τον κόσμο για το ποια θα ήταν 
η δική του απόφαση.  Αποφάσισε αυτό το σώμα ότι η θητεία των πέντε χρόνων έγινε ξαφνικά μέσα σε μία νύχτα 
θητεία εφτάμισι χρόνων! 

 Εφόσον, λοιπόν, δεν κατέστη δυνατό να γίνει αυτό που θα ήταν λογικό και δημοκρατικό, σήμερα 
βρισκόμαστε ενώπιον μίας δέσμης νομοσχεδίων που θα αποτελέσουν τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης.  Μία δέσμη νομοσχεδίων που καμία σχέση δεν έχει με τα αρχικά νομοσχέδια.  Βεβαίως έχει γίνει 
μία τεράστια προσπάθεια, κυρίως από τα δύο μεγάλα κόμματα, να έχουμε μία κομματική τοπική αυτοδιοίκηση 
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και όχι μια πραγματική τοπική αυτοδιοίκηση για τον απλό πολίτη και έχει γίνει σκληρή μάχη για το ποιος θα 
κερδίσει το δικό του βασίλειο πίσω!  Θα έπρεπε όλοι ως εκλελεγμένοι βουλευτές να είχαμε υπόψη μας πρωτίστως 
το συμφέρον του κάθε δημότη, έτσι ώστε να έχει καλύτερες υπηρεσίες και σε καμία περίπτωση δε θα έπρεπε ο 
στόχος να είναι η διατήρηση ή του ενός ή του άλλου βασιλείου.  Κανονικά θα έπρεπε η μεταρρύθμιση να αφορά 
τη βελτίωση των υπηρεσιών όσον αφορά το κόστος, όσον αφορά την ποιότητα, τον χρόνο που θα την έχει 
ενώπιόν του ο κάθε δημότης και, στο τέλος της ημέρας, πώς αυτό θα βελτίωνε το γενικότερο πλαίσιο της κάθε 
τοπικής κοινωνίας.  Το κόστος που επωμίζεται ο πολίτης σήμερα θα πρέπει σαφώς να είναι χαμηλότερο.  Έχουν 
γίνει κινήσεις στο νομοσχέδιο, όπως είναι οι υπηρεσίες καθαριότητας, που δείχνουν ότι το κόστος θα μειωθεί. 

 Ένα τεράστιο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινωνία -και θεωρώ ότι θα βελτιωθεί μέσα από αυτό το 
νομοσχέδιο- είναι η έκδοση άδειας λειτουργίας ή ακόμα και άλλες άδειες, που παίρνουν μερικούς μήνες έως και 
κάποια χρόνια σήμερα να εκδοθούν και υπάρχει πρόθεση να τις λαμβάνει ο πολίτης πολύ πιο σύντομα.  

 Ο τοπικός χαρακτήρας κάθε τόπου θα πρέπει πάση θυσία να διατηρηθεί, καθώς επίσης πρέπει να 
εξασφαλιστεί και η αντιπροσώπευση, η δίκαιη αντιπροσώπευση τόσο των μικρότερων κοινοτήτων όσο και των 
μεγαλύτερων δήμων.  Θα  πρέπει λοιπόν ο πολίτης να μη χάσει την επαφή του με αυτούς που θα τον 
εκπροσωπούν, αλλά αντίθετα να γίνει ακόμη καλύτερη.  Γι’ αυτό έχουμε επιλέξει να στηρίξουμε τροπολογίες από 
όλους τους κομματικούς χώρους, που, κατά τη δική μας άποψη, θα πετύχουν ακριβώς αυτό. 

 Κάτι που πρέπει να γνωρίζει ο πολίτης όμως είναι ότι η Βουλή είναι υπεύθυνη σήμερα να νομοθετήσει, 
στη συνέχεια θα είναι υπεύθυνη να ελέγξει, αλλά για την εφαρμογή αυτής της μεταρρύθμισης τον κύριο λόγο θα 
έχει η κυβέρνηση.  Και όπως ακριβώς είχε γίνει από τη δική μας πλευρά και για το ΓΕΣΥ, εμείς είμαστε υπόχρεοι 
να στηρίξουμε τη φιλοσοφία, να διορθώσουμε τα λάθη και τις αδικίες που βλέπουμε, αλλά σε καμία περίπτωση 
δεν μπορούμε να επωμιστούμε την ευθύνη για το τι πηγαίνει λάθος. 

 Θα ήθελα να αφιερώσω λίγο χρόνο και να αναφερθώ στην επαρχία που γεννήθηκα και μεγάλωσα και να 
πω τη δική μας άποψη.  Η ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου σήμερα έχει μπροστά της ένα σενάριο το οποίο δε 
θα βοηθήσει την επαρχία, αλλά αντίθετα θα οδηγήσει γειτονικές κοινότητες να είναι αντίπαλες σε πολλά ζητήματα.  
Και θα έπρεπε, κατά τη δική μας άποψη, να υπάρχει ένας ενιαίος δήμος σε όλη την ελεύθερη επαρχία 
Αμμοχώστου.  Δηλαδή, η Αγία Νάπα, το Παραλίμνι, η Σωτήρα, η Δερύνεια, η Αχερίτου, το Φρέναρος, οι 
Βρυσούλες, η Άχνα και το Αυγόρου να αποτελούν μία επαρχία, η οποία θα είχε έναν κοινό αγώνα και θα 
μπορούσε πραγματικά να μεγαλουργήσει.  Θα μπορούσε επίσης να ήταν και πολύ καλύτερα προετοιμασμένη, 
αν, με τη βοήθεια του Θεού, κάποτε δούμε ξανά τη Βασιλεύουσα ελεύθερη, όπως και την υπόλοιπη Κύπρο.  
Σήμερα μπροστά μας έχουμε μία στεγνή προσπάθεια να κομματικοποιήσουμε σε δύο κομμάτια την επαρχία 
Αμμοχώστου, να θεωρούμε ότι μία τόσο ομοιογενής επαρχία έχει τη δυνατότητα να χωριστεί σε δύο στρατόπεδα 
και μάλιστα αυτό θα γίνει με τις ευλογίες σχεδόν όλων των κομμάτων!   

 Για τις υπόλοιπες επαρχίες θα δείτε τις θέσεις μας σε λίγο.  Έχουμε επιλέξει να κάνουμε αυτό που εμείς 
θεωρούμε σωστό και θεωρώ ότι εντέλει αυτό το νομοσχέδιο και αυτά τα τρία νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν 
μας δε θα σταματήσουν τη διαδικασία σήμερα.  Εδώ θα είμαστε, να παρακολουθούμε στενά την πορεία της 
μεταρρύθμισης και όπου χρειαστεί θα επέμβουμε.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Τον χρόνο έχει ήδη σταματήσει ο κ. Κώστας, αναμένοντας τον κ. Ιωάννου για τη δική του τοποθέτηση. 

 Σας ακούμε. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε, για δύο λεπτά μόνο. 

 Μια σύντομη παρέμβαση, που αφορά την επαρχία Λάρνακας.  Γιατί, όπως και στις υπόλοιπες επαρχίες, 
υπάρχουν θέματα, υπάρχουν αρκετές αντιδράσεις και ανησυχίες, οι οποίες έχουν εκφραστεί είτε δημόσια είτε όχι 
από τους πολίτες.  Και τις εκφράζουν, γιατί γνωρίζουν ότι στις πλείστες περιπτώσεις οι αποφάσεις λαμβάνονται 
βάσει κομματικών συμφερόντων και όχι βάσει της βούλησης των κατοίκων.  Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα 
είναι η κοινότητα Κιτίου.  Έντονες οι αντιδράσεις των πολιτών σε όλα τα επίπεδα.  Ακόμα και οι τοπικοί άρχοντες 
λειτούργησαν ετσιθελικά και αναλαμβάνοντας τον ρόλο του ινστρούχτορα, ώστε να επικρατήσει ο κομματικός 
πατριωτισμός και όχι ο πραγματικός σκοπός της τοπικής αυτοδιοίκησης, που είναι η δημιουργία υγιών δήμων 
και συμπλεγμάτων.  Η οικονομική ευρωστία, για παράδειγμα, η διαχείριση, ζηλευτή για αρκετούς δήμους και 
κοινότητες, πιθανόν τώρα να χάνεται για αλλότρια συμφέροντα.   

 Θέμα επίσης το οποίο είδαμε στην επιτροπή κατά τη διάρκεια των διαβουλεύσεων είναι η κοινότητα της 
Πύλας, ένα ιδιότυπο καθεστώς, το οποίο έχει μετατρέψει για πάρα πολλούς λόγους τους Ελληνοκύπριους 
πολίτες σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας.  Και, λόγω ακριβώς αυτού του ειδικού καθεστώτος, παραμένουν ως 
κοινότητα, χωρίς οποιαδήποτε συνένωση ή συμπλεγματοποίηση και έτσι δε θα απολαμβάνουν όλα τα οφέλη τα 
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οποία θα έχουν οι άλλες κοινότητες και οι δήμοι, κάτι που ελπίζουμε βεβαίως να μην τους αφήσει ξεχασμένους, 
θυσία στον βωμό των απαράδεκτων εφαρμοστέων μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, που αφήνει εκτεθειμένο 
το κοινοτικό συμβούλιο. 

 Όπως ανέφερε, κυρία Πρόεδρε, και ο κ. Παπαγιάννης, εδώ θα είμαστε, να ελέγξουμε και να κριθούμε και 
εμείς οι ίδιοι για τις δικές μας αποφάσεις, όπως πράξαμε και για όλες τις μεταρρυθμίσεις που κληθήκαμε να 
ψηφίσουμε.  Μεταρρυθμίσεις που, επαναλαμβάνουμε και το τονίζουμε, έχουν ως σκοπό τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής των πολιτών και όχι τη διατήρηση των κομματικών βασιλείων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Ιωάννου. 

 Τον λόγο έχει τώρα το Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Θα είστε ο μοναδικός ομιλητής, κύριε Λεωνίδου; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε.  Θα μιλήσει ο συνάδελφος ο κ. Σενέκης και ο κ. Σαββίδης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Έχετε στη διάθεσή σας τριάντα πέντε λεπτά.  Είμαι βέβαιη ότι έχετε κάνει τις διευθετήσεις σας 
μεταξύ σας για την κατανομή του χρόνου, οπόταν σας ακούμε προσεκτικά, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ολοκληρώνεται σήμερα μια μακρά και ιδιαίτερα δύσκολη περίοδος, μετά από πολλά χρόνια 
διαβουλεύσεων και πολλών συζητήσεων.  Οδηγούνται για ψήφιση τα τρία νομοσχέδια για την περιβόητη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η τοπική αυτοδιοίκηση είναι ίσως η 
πλησιέστερη εξουσία προς τον πολίτη.  Συνδυάζει τη νομοθετική με την εκτελεστική εξουσία.  Αφορά την 
καθημερινότητα του δημότη, την άμεση και αποτελεσματική διαχείριση των προβλημάτων του.   

 Εμείς στο Δημοκρατικό Κόμμα ταχθήκαμε εξαρχής υπέρ των μεταρρυθμίσεων, αν αυτές όμως είναι 
λειτουργικές και δημοκρατικές.  Για εμάς ό,τι δεν είναι δημοκρατικό, ακόμη κι αν είναι λειτουργικό, δεν μπορεί να 
θεωρείται μεταρρύθμιση και εξέλιξη.  Η όποια μεταρρύθμιση, κατά την άποψή μας, θα πρέπει να υπηρετεί πρώτα 
και πάνω απ’ όλα τη δημοκρατική έκφραση και βούληση των πολιτών.  Είναι προφανές ότι η μεταρρύθμιση της 
τοπικής αυτοδιοίκησης ήταν επιβεβλημένη, αφού οι δήμοι, με την εικόνα που παρουσιάζουν σήμερα, με την 
περιορισμένη διοικητική και οικονομική αυτοτέλεια, τα προβλήματα με τους προϋπολογισμούς και τις πολλές 
δυσλειτουργίες σε θέματα διαφάνειας και χρηστής διοίκησης, απαιτούσαν την άμεση παρέμβασή μας. 

 Αυτό που επιβαλλόταν και επιβάλλεται να γίνει είναι αλλαγές που θα επιφέρουν βελτίωση στην οργάνωση, 
δομή και λειτουργία των οργανισμών τοπικής αυτοδιοίκησης.  Την ίδια ώρα όμως, μια σημαντική και προοδευτική 
μεταρρύθμιση, η οποία επιχειρεί να άρει στρεβλώσεις και να ανατρέψει δεδομένα δεκαετιών, ήταν λογικό ότι θα 
δημιουργούσε αντιδράσεις σε όλα τα επίπεδα.  Αυτό που εμείς αποσκοπούμε είναι η αναβάθμιση αφενός της 
ποιότητας ζωής των πολιτών και αφετέρου οι καλύτερες και ποιοτικότερες υπηρεσίες που θα παρέχονται από 
τους οργανισμούς αυτούς.  Στόχος μας μια οικονομικά βιώσιμη και διοικητικά αυτόνομη, αποτελεσματική τοπική 
αυτοδιοίκηση.   

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε εργαστεί όλο αυτό το διάστημα με υπευθυνότητα, σύνεση, συναίνεση και 
καλή πίστη, στηρίζοντας την προσπάθεια που διεξάγεται με κατάθεση προτάσεων και εισηγήσεων για αλλαγές 
που θα επιφέρουν πραγματικά οφέλη στην κοινωνία και στον τόπο.  Επιδίωξη μας ήταν να ξεπεραστούν οι όποιες 
επιμέρους διαφωνίες υπήρχαν με εκατέρωθεν συμβιβασμούς, να υπάρξει η μεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, αφού 
πρώτα όμως ληφθούν υπόψη οι ανησυχίες και οι προτάσεις όλων των εμπλεκομένων.   

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα παραμείναμε προσηλωμένοι και επιδιώξαμε μέχρι τέλους με σεβασμό στην 
αντίθετη άποψη να υιοθετηθούν και οι δικές μας απόψεις.  Ένας μεγάλος συμβιβασμός που έγινε από μέρους 
μας για το καλό της μεταρρύθμισης ήταν η συμμετοχή μας στην απόφαση για παράταση της θητείας των 
υφιστάμενων αξιωματούχων, των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης για δυόμισι χρόνια.  Μια απόφαση η οποία 
δε λήφθηκε καθόλου εύκολα, αφού παρουσίαζε αδυναμίες στη δημοκρατική νομιμοποίηση της.  Όσον αφορά τον 
αριθμό των δήμων για εμάς δεν αποτελούσε ποτέ μείζον θέμα, αφού αυτό που προείχε και προέχει είναι ο τρόπος 
άσκησης και λειτουργίας του θεσμού.  Να δοθούν δηλαδή αυτές οι αρμοδιότητες στις αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης, ούτως ώστε να κατοχυρώνεται το δικαίωμα της οικονομικής και διοικητικής αυτοτέλειάς τους.   
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 Θέλω να τονίσω ότι σε γενικές γραμμές είμαστε ικανοποιημένοι, γιατί πολλές από τις προτάσεις μας 
υιοθετήθηκαν από την πλειοψηφία της επιτροπής Εσωτερικών και ενσωματώθηκαν στα τελικά κείμενα.   

 Από την άλλη όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η ευθύνη, ο σχεδιασμός και η οικοδόμηση της 
μεταρρύθμισης βρισκόταν εξαρχής στο χέρι μας, χωρίς αμφιβολία θα είχαμε σήμερα μπροστά μας ένα εντελώς 
διαφορετικό νομοθέτημα με άλλη φιλοσοφία και προοπτική, που ασφαλώς και δε θα στηριζόταν μόνο στις 
συνενώσεις και στα οικονομικά κριτήρια.  Όλη αυτή την περίοδο που πέρασε προσπαθήσαμε ως Δημοκρατικό 
Κόμμα να συμβάλουμε εποικοδομητικά -και θεωρώ ότι το πετύχαμε σε μεγάλο βαθμό- προβαίνοντας σε 
σημαντικές αλλαγές στο νομοσχέδιο, με στόχο, όπως έχω αναφέρει, μια πιο λειτουργική, αποδοτική, διαφανή, 
αξιοκρατική και πλησιέστερη προς τον πολίτη τοπική αυτοδιοίκηση.  Όλες οι προτάσεις και εισηγήσεις που 
υποβάλαμε ήταν αποτέλεσμα της διαβούλευσης που προηγήθηκε με την Ένωση Δήμων και Κοινοτήτων, με 
μεμονωμένες κοινότητες και δήμους, υπηρεσίες και όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  Για τους δήμους 
καταθέσαμε σημαντικές προτάσεις που κατά την άποψή μας ενισχύουν τη δημοκρατία και τη διαφάνεια, μα, 
πάνω από όλα ανακόπτουν την κατάχρηση εξουσίας από μέρους των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Μια από τις εισηγήσεις μας αφορά τη σύσταση, δημιουργία ανεξάρτητης υπηρεσίας, η οποία θα είναι 
υπεύθυνη για προσλήψεις, προαγωγές, ανέλιξη των υπαλλήλων χωρίς την εμπλοκή των δημοτικών και 
κοινοτικών συμβουλίων.  Πιστεύουμε άλλωστε ότι αυτή η αρμοδιότητα δε συνιστά ή και δεν ανταποκρίνεται στην 
έννοια των τοπικών υποθέσεων που είναι ο βασικός στόχος της τοπικής αυτοδιοίκησης.  

 Προτείναμε επίσης τη δημιουργία πενταμελών επιτροπών σε κάθε διαμέρισμα, ως τον μίνιμουμ αριθμό, 
οι οποίες θα συνεργάζονται και θα συζητούν σε τακτά χρονικά διαστήματα με τους εκπροσώπους των 
διαμερισμάτων στους δήμους για όλα τα τοπικά ζητήματα.  Με αυτό τον τρόπο κρίνουμε ότι θα υπάρξει 
ενδυνάμωση της αντιπροσώπευσης ιδιαίτερα στις μικρές κοινωνίες.   

 Περαιτέρω, με δική μας πρόταση και ομόφωνη απόφαση της επιτροπής εισήχθη στο νομοσχέδιο πρόνοια 
για σύσταση διαμερισμάτων σε περιοχές που ήταν ενταγμένες σε καταργηθέντα συμβούλια βελτιώσεως και 
εντάχθηκαν ακολούθως σε δήμους.  Με αυτή τη ρύθμιση παρέχεται πλέον η δυνατότητα υπό κάποιες 
προϋποθέσεις στις περιοχές Αγίας Φύλας, Ζακακίου, Καϊμακλίου και Παλουριώτισσας να συστήσουν δικό τους 
διαμέρισμα.   

 Ένα άλλο πολύ σημαντικό θέμα για εμάς αποτελεί ο θεσμός των σχολικών εφοριών, γιατί αναγνωρίζουμε 
παρά τις παραλείψεις ότι η συνεισφορά τους στην κοινωνία είναι τεράστια.  Για αυτό τον λόγο διαφωνήσαμε και 
συνεχίζουμε να διαφωνούμε με την κατάργηση και ένταξή τους στους δήμους.  Έχουμε ήδη καταθέσει σχετική 
τροπολογία και πρόταση νόμου για απευθείας εκλογή του προέδρου και όλων των μελών των σχολικών 
εφορειών από το εκλογικό σώμα.   

 Όπως είναι γνωστό, ενώπιόν μας για ψήφιση έχουμε και το νομοσχέδιο για τη σύσταση επαρχιακών 
συμβουλίων με τεράστιες και αυξημένες εξουσίες, όπως αυτές έχουν περιγραφεί και περιγράφονται στην έκθεση 
που έχουμε ενώπιον μας.  Για αυτό τον λόγο προτείνουμε ο πρόεδρος του συμβουλίου να μην προέρχεται από 
τους υφιστάμενους αξιωματούχους της τοπικής αυτοδιοίκησης της περιφέρειας του οργανισμού, αλλά να 
εκλέγεται απευθείας από τον λαό του.  Με αυτό τον τρόπο θα ενισχύσουμε ακόμα περισσότερο την τοπική 
αυτοδιοίκηση. Για να ενισχύσουμε τη θέση μας, έχουμε σήμερα ενώπιόν μας σχετική τροπολογία που σας 
καλούμε να την ψηφίσετε.  

 Σημαντική τομή αποτελεί και η θέση μας για περιορισμό σε τρεις θητείες όλων των αξιωματούχων της 
τοπικής αυτοδιοίκησης, καταθέτοντας την ίδια ώρα όμως τροπολογία για παροχή δυνατότητας σε όλους όσοι 
έχουν συμπληρώσει την τρίτη θητεία και περισσότερο, αφού ολοκληρώσουν τα δυόμισι χρόνια της παράτασης 
που ήδη έχει δοθεί, να μπορούν να υποβάλουν υποψηφιότητα για άλλη μια εκλογή.  Ιδιαίτερα για τις μικρές 
κοινότητες με μέχρι διακόσιους εκλογείς προτείνουμε με τροπολογία εξαίρεση από τον εν λόγω περιορισμό.   

 Για τις συνενώσεις οι θέσεις και απόψεις μας έχουν εκτεθεί στο πλαίσιο της συζήτησης εντός της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής και καταγράφονται στην αιτιολογική έκθεση.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας βασικός πυλώνας της κυπριακής κοινωνίας είναι η ύπαιθρος και ο κόσμος της.  Η συζήτηση και ο 
διάλογος που διεξήχθη όλη αυτή την περίοδο, ασφαλώς και δε δικαιώνει τις προσδοκίες των κοινοτήτων, γιατί 
δυστυχώς η Ένωση Κοινοτήτων παρέμεινε για μεγάλη χρονική περίοδο μακριά από τις συζητήσεις που διεξήγαγε 
η κυβέρνηση.  Παράλληλα, η απουσία ενός ευρύτερου και μακρόπνοου συνολικού σχεδιασμού για ανάπτυξη της 
υπαίθρου την ερημώνει και την οδηγεί σε μαρασμό.  

 Εμείς από την πρώτη στιγμή, όπως και άλλοι συνάδελφοι, καταθέσαμε εισηγήσεις για ενδυνάμωση των 
εξουσιών που θα παρέχονται στην ύπαιθρο με διεύρυνση μεταξύ άλλων του δικαιώματος του εκλέγεσθαι, ώστε 
να έχουν το δικαίωμα υποβολής υποψηφιοτήτων και δημόσιοι λειτουργοί, νοουμένου ότι είναι κάτοικοι της 
κοινότητας, μια θέση που δυστυχώς δεν έτυχε αποδοχής.  Παράλληλα, υιοθετήσαμε τις απόψεις της Ένωσης 
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Κοινοτήτων σε πάρα πολλά σημεία, ιδιαίτερα στα θέματα ύδρευσης, της χορηγίας που θα παραχωρείται από το 
κράτος, τα κοιμητήρια και το δικαίωμα απαλλοτρίωσης και άλλα ζητήματα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι το θέμα του δημοψηφίσματος έχει μετατραπεί από όλους μας ως μείζον ζήτημα. Το 
δημοψήφισμα, όπως όλοι γνωρίζουμε, είναι μια απόφαση του λαού με την οποία σχηματίζεται η τελική απόφαση 
του αρμοδίου κρατικού οργάνου.  Η έννοια του δημοψηφίσματος αναδεικνύεται εναργέστερα, εφόσον 
αντιπαραβάλλεται προς τις εκλογές.  Εκλογές και δημοψήφισμα αποτελούν τους δύο βασικούς θεσμούς της 
άνισης δημοκρατίας.  Ιδιαίτερη σημασία έχει η επιλογή του θέματος και το ερώτημα που μπορεί να τεθεί.  
Δυστυχώς, εμείς εδώ στην Κύπρο δεν έχουμε ακόμα καθορίσει ένα συνολικό πλαίσιο δημιουργίας ενός θεσμού 
που να αφορά συνολικά το δημοψήφισμα.  Για αυτό υπάρχουν όλα αυτά τα ζητήματα και όλες αυτές οι απορίες, 
οι συζητήσεις για αυτό το θέμα.  Σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες για τη διεξαγωγή δημοψηφίσματος θεσπίζονται 
περιορισμοί στον κύκλο των θεμάτων που μπορούν να τεθούν σε δημοψήφισμα, αλλά κυρίως αυτά δεν πρέπει 
να διενεργούνται σε ένα κλίμα δυσπιστίας που ουσιαστικά δε θα ανταποκρίνονται στην πραγματική βούληση του 
εκλογικού σώματος, όπου με λεκτικά τεχνάσματα παραπλανάται ο λαός, για να οδηγηθεί σε συγκεκριμένο 
αποτέλεσμα.  Η περιπλοκότητα και η έλλειψη καθαρότητας τόσο στη διαδικασία όσο και στο αποτέλεσμα 
ασφαλώς και δημιουργούν δεύτερες σκέψεις, οι οποίες πιθανόν να είναι πιο σοφές. «Αι δεύτεραι πως φροντίδες 
σοφότεραι» είπε και ο Ευριπίδης στον Ιππόλυτο. 

 Είναι γεγονός, όταν ξεκινήσαμε τη συζήτηση στην περασμένη κοινοβουλευτική περίοδο, ταχθήκαμε υπέρ 
της διεξαγωγής δημοψηφισμάτων πριν από την ψήφιση του νομοσχεδίου.  Στην παρούσα φάση και ενόψει της 
απόφασης της ολομέλειας της Βουλής, η οποία δώρισε σε όλους τους υφιστάμενους δημοτικούς άρχοντες 
δυόμισι χρόνια παράτασης της θητείας τους, απόφαση της οποίας, όπως έχουμε πει πολλές φορές, 
αμφισβητείται η νομιμοποίησή της και ενόψει της κατ’ ανάλογο τρόπο υιοθέτησης της απόφασης του ελληνικού 
κοινοβουλίου για τις δικές του μεταρρυθμίσεις και με βάση τις δυνατότητες που παρέχει το ίδιο το σύνταγμα της 
Ελλάδας -εμείς δυστυχώς, όπως έχω πει, δεν έχουμε θεσμό συνταγματικά προβλεπόμενο- έχουμε την άποψη 
ότι πέραν από τις νομικές αναλύσεις και την απόφαση του Συμβουλίου Επικρατείας, που υπάρχει στην Ελλάδα, 
που καθορίζει με σαφήνεια -και νομίζω ο συνάδελφος ο Χρίστος ο Σαββίδης θα την εξηγήσει- έχουμε την άποψη 
λοιπόν ότι πέρα από νομικές αναλύσεις για πρακτικούς και λειτουργικούς λόγους, μα πάνω από όλα, 
εκφράζοντας την επιθυμία και την ειλικρινή μας βούληση για ψήφιση και υλοποίηση της μεταρρύθμισης, θα 
έπρεπε να παραμερίσουμε και αυτή την προϋπόθεση που θέταμε για ψήφισμα.  Τα προβλήματα και οι ανατροπές 
σε αντίθετη περίπτωση θα είναι τεράστια, με αποτέλεσμα να οδηγηθεί η μεταρρύθμιση σε έναν φαύλο κύκλο, 
ενδεχομένως και αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, λόγω του ότι θα ψηφίσουμε έναν νόμο υπό 
αίρεση, που θα εξαρτάται το αποτέλεσμα αυτού του νόμου από ένα μελλοντικό και αβέβαιο γεγονός. Αυτό 
ασφαλώς και το απευχόμαστε όλοι, αφού σημερινή ανάκληση της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης θα 
οδηγηθεί τελικά σε οριστικό ναυάγιο.  Σε αυτό το σημείο όμως οφείλουμε να κακίσουμε τη στάση που τήρησε η 
κυβέρνηση, η οποία δε μερίμνησε, ώστε να συμφωνηθούν όλες οι εκκρεμότητες, προτού προχωρήσει στην 
παράταση της θητείας των αξιωματούχων της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Παράλληλα, δεν έκανε τις επαφές που απαιτούνταν ούτε τις διαβουλεύσεις ούτε την ενημέρωση ούτε την 
εμπλοκή των επηρεαζομένων, ιδιαίτερα στα αρχικά στάδια και μέχρι ακόμα και πρόσφατα δεν έγινε εκείνος ο 
διάλογος που όφειλε να κάνει, γιατί και οι ίδιοι οι φορείς των διάφορων εκπροσώπων θεωρούν ότι έγινε μηδαμινή, 
σχεδόν ανύπαρκτη διαβούλευση.  Επίσης, η κυβέρνηση δε μερίμνησε να προχωρήσει έγκαιρα πριν από την 
ψήφιση των νομοσχεδίων στη διεξαγωγή των δημοψηφισμάτων, παρά το γεγονός ότι πέρασαν δέκα ολόκληροι 
μήνες από τις βουλευτικές εκλογές. 

 Ενόψει όλων αυτών των παρατηρήσεων, θα σημειώσω από τώρα, κυρία Πρόεδρε, ότι θα αποσύρουμε 
την τροπολογία μας που αφορά το άρθρο 3 και αναφέρεται στα δημοψηφίσματα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας, θα ήθελα πραγματικά να συγχαρώ και να ευχαριστήσω όλους όσοι εργάστηκαν για την 
ολοκλήρωση αυτής της τεράστιας προσπάθειας.  Ευχαριστώ θερμά τον ακούραστο φίλο πρόεδρο της επιτροπής 
μας Άριστο Δαμιανού για την υπομονή του, για τον τρόπο με τον οποίο χειρίστηκε τα θέματα, όλα τα μέλη της 
επιτροπής Εσωτερικών για την πολύ εποικοδομητική τους στάση όλο αυτό το διάστημα, για τη συνεργασία, αλλά 
και το κλίμα συναίνεσης που διατηρήθηκε, τον φίλο Υπουργό Εσωτερικών Νίκο Νουρή, τον γενικό διευθυντή 
Κώστα Κωνσταντίνου, αλλά οφείλω να σημειώσω και τη σημαντική συμβολή του προϊστάμενου της Διεύθυνσης 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης στο Υπουργείο Εσωτερικών τον κ. Αντώνη Νικολαΐδη για την άψογη συνεργασία που 
είχαμε.  Ιδιαίτερες ευχαριστίες οφείλω να εκφράσω στον συνάδελφό μου στην επιτροπή Εσωτερικών βουλευτή 
κ. Χρίστο Σενέκη για τη δική του σημαντική συμβολή και βοήθεια και όλους τους συναδέλφους της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  

 Θα ήταν παράλειψη να μην ευχαριστήσω τα μέλη της προηγούμενης επιτροπής, με τα οποία είχαμε 
συνεργαστεί άψογα, για να φτάσει σε ένα πολύ σημαντικό στάδιο η όλη προσπάθεια της μεταρρύθμισης, και 
ιδιαίτερα την πρόεδρο της επιτροπής την Ελένη Μαύρου, τον φίλο τον Γιώργο Γεωργίου, αλλά και τον Ανδρέα 



1409 

 

Κυπριανού για τη σημαντική συμβολή τους τα προηγούμενα χρόνια σε όλο αυτό το εγχείρημα.  Τέλος, θερμές 
ευχαριστίες στη γραμματεία της επιτροπής και ιδιαίτερα στην κ. Δέσποινα Παντελίδου, η οποία εργάστηκε 
ακούραστα, χωρίς να λαμβάνει υπόψη ωράρια, αργίες, για να φτάσουμε όλοι εδώ και να συζητάμε την ψήφιση 
αυτών των νομοσχεδίων.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Λεωνίδου.  Έχουμε ήδη σταματήσει τον χρόνο, για να προετοιμαστεί ο κ. 
Σενέκης.  Βεβαίως, μέχρι να έρθει στο βήμα ο κ. Σενέκης, θα πρέπει να κάνουμε ιδιαίτερη μνεία στην πρώην 
πρόεδρο της επιτροπής Εσωτερικών, την κ. Ελένη Μαύρου, και στα μέλη της επιτροπής, γιατί εκεί ξεκίνησε η 
ουσιαστική συζήτηση και το πλαίσιο και από εκεί συνέχισαν τα μέλη της παρούσας κοινοβουλευτικής θητείας, 
οπόταν αξίζει να αναφερθούμε και σε αυτούς και να τους ευχαριστήσουμε για τη συμβολή τους. 

 Κύριε Σενέκη, έχετε στη διάθεσή σας δεκαέξι λεπτά και τριάντα οχτώ δευτερόλεπτα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποτέλεσε καθολική διαπίστωση ότι η υφιστάμενη μορφή και δομή της τοπικής αυτοδιοίκησης έχει 
ολοκληρώσει τον ιστορικό κύκλο της, γι’ αυτό και εκτελεστική εξουσία, νομοθετική εξουσία, Ένωση Δήμων, 
Ένωση Κοινοτήτων, μετά από μια πολύχρονη διαβούλευση, κατέληξαν στα τρία μεταρρυθμιστικά νομοσχέδια 
που έχουμε ενώπιόν μας και αφορούν στη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Σήμερα λοιπόν τελεσφορεί 
η μεγάλη αυτή προσπάθεια για τον εκσυγχρονισμό της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ασφαλώς, αυτό δεν είναι και το 
τέρμα του δρόμου.  Παραμένουν σημαντικά ζητήματα που θα πρέπει να ρυθμιστούν και άλλα που ίσως να πρέπει 
να επανεξεταστούν στο άμεσο μέλλον.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πρώτιστος στόχος της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι ή θα πρέπει να είναι η ποιοτικότερη 
παροχή υπηρεσιών στον πολίτη, με το χαμηλότερο δυνατόν κόστος, γι’ αυτό και η όποια αποκεντρωμένη 
διάρθρωση του κράτους θα πρέπει να παρέχει στον πολίτη τη μέγιστη και ταχύτερη εξυπηρέτηση.  Για να 
επιτευχθεί αυτός ο στόχος, θα πρέπει οι τοπικές αρχές να απολαύουν πραγματικής οικονομικής και διοικητικής 
αυτοτέλειας.  Ήταν και είναι αναμενόμενο κάθε τέτοιας έκτασης μεταρρύθμιση, που σημαίνει σημαντικές αλλαγές, 
να ενεργοποιεί τα αντανακλαστικά της συντήρησης και της αδράνειας.  Έτσι, οφείλουμε να πούμε ότι υπήρξαν, 
υπάρχουν και θα υπάρξουν αντιδράσεις, άλλες δικαιολογημένες και  τεκμηριωμένες, άλλες αδικαιολόγητες και 
ατεκμηρίωτες.   Όπως θέλω να πιστεύω, γνώμονάς μας ως Δημοκρατικό Κόμμα ήταν και είναι μέσα και από αυτή 
τη διαδικασία και την εφαρμογή της μεταρρύθμισης να βγει κερδισμένος ο πολίτης.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα αναφερθώ ακροθιγώς σε κάποια ελάχιστα ζητήματα στα πλαίσια του περιορισμένου χρόνου που έχω 
στη διάθεσή μου.  Πρώτα θα αναφερθώ σε μια ρύθμιση που θεωρώ ότι χρήζει διόρθωσης και αφορά την 
ανελαστική πρόνοια για την ετήσια κρατική χορηγία προς τους δήμους ύψους €117 εκατομ., που υπολογίστηκε 
στη βάση του εσόδου του κράτους από τα τέλη κυκλοφορίας για το έτος 2020.  Θα πρέπει στο άμεσο μέλλον η 
ετήσια κρατική χορηγία προς τους δήμους να υπολογίζεται σε ποσοστό επί του φόρου εισοδήματος, φυσικών 
και νομικών προσώπων και του ΦΠΑ, ώστε να δοθεί ουσιαστικό κίνητρο στις τοπικές αρχές να συμβάλουν και 
με δικές τους δράσεις στην καταπολέμηση της φοροδιαφυγής, της φοροαποφυγής και της αδήλωτης εργασίας.  

 Δεύτερο σημαντικό ζήτημα για το οποίο επιλέγω να κάνω αναφορά είναι η πρόνοια για τα δημοψηφίσματα, 
με τα οποία επιχειρούμε να απεκδυθούμε της ευθύνης που μας ανέθεσαν οι πολίτες πριν από λίγους μήνες.  
Εδώ ο ρόλος μας ως νομοθετών είναι να τοποθετούμαστε οριστικά και αμετάκλητα και ασφαλώς να κρινόμαστε 
αυστηρά από τους πολίτες για τις επιλογές μας.  Επί της ουσίας όμως απαντά το Ανώτατο Ακυρωτικό Δικαστήριο 
της Ελλάδας, το Συμβούλιο της Επικρατείας με Απόφασή του το 2015, όπου αναφέρει ότι «η σύσταση ενός 
οργανισμού τοπικής αυτοδιοίκησης, η διατήρησή του ή η κατάργησή του διά της συνενώσεως αυτού με άλλους 
οργανισμούς τοπικής αυτοδιοίκησης δεν αποτελούν τοπικές υποθέσεις, αλλά γενικότερης σημασίας θέματα, 
ρυθμιζόμενα στο επίπεδο της κεντρικής εξουσίας».  Επιπλέον, η διενέργεια δημοψηφίσματος μετά και τη 
σημερινή ψήφιση της μεταρρύθμισης δημιουργεί ένα νομικό παράδοξο και προηγούμενο για τα κοινοβουλευτικά 
δρώμενα της Κύπρου, δηλαδή τη νομοθέτηση υπό την αναβλητική αίρεση του αβέβαιου αποτελέσματος ενός 
δημοψηφίσματος. 

 Τέλος, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να αναφερθώ στο σενάριο που προτείναμε 
για την ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου και περιλαμβάνεται στο κείμενο του σχετικού μεταρρυθμιστικού 
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νομοσχεδίου.  Με δεδομένο ότι στη συγκεκριμένη περιοχή υπάρχουν δύο οντότητες που παράγουν, κυρίως λόγω 
τουρισμού, τον σημαντικότερο πλούτο στην περιοχή, το Παραλίμνι και η Αγία Νάπα, με δεδομένο επίσης ότι στη 
δημιουργία αυτού του πλούτου συνεισφέρουν ποικιλοτρόπως εργαζόμενοι και επιχειρηματίες απ’ όλους τους 
δήμους και τις κοινότητες της περιοχής, θεωρήσαμε ότι το πλέον πρόσφορο και δίκαιο ήταν να συμμετέχουν όλοι 
σε όλα, χωρίς αποκλεισμούς και χωρίς διακρίσεις σε πλούσιους και φτωχούς.  Γι’ αυτό, με κάθε σεβασμό σε κάθε 
διαφορετική άποψη, προτείναμε τη δημιουργία δύο δημοτικών οντοτήτων:  μίας γύρω από το Παραλίμνι, με τη 
συμμετοχή της Δερύνειας, του Φρεννάρους και της Αχερίτου, και μίας γύρω από την Αγία Νάπα, με τη συμμετοχή 
της Σωτήρας, του Λιοπετρίου, του Αυγόρου και της Άχνας.  Με αυτό τον τρόπο δημιουργούνται δύο 
εξισορροπημένοι πληθυσμιακά και οικονομικά δήμοι, δημιουργούνται σημαντικές οικονομίες κλίμακας και 
αποφεύγουμε τη δημιουργία μη βιώσιμων οντοτήτων με μόνο πολιτικά κριτήρια. Επιπλέον, αποφεύγουμε την 
απομόνωση του Παραλιμνίου, της μεγαλύτερης πληθυσμιακής οντότητας της περιοχής, και αποφεύγουμε τον 
αποκλεισμό κοινοτήτων από το ευεργέτημα της μεταρρύθμισης.   

 Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα ήταν παράλειψή μου και εμένα να μην ευχαριστήσω τους προκατόχους 
μας στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, καθώς και την Ένωση Δήμων και την Ένωση Κοινοτήτων για 
το σημαντικότατο έργο που μας παρέδωσαν, τον πρόεδρο και τους συναδέλφους όλων των κομμάτων της 
επιτροπής για το πνεύμα συνεργασίας και το υψηλό αίσθημα ευθύνης, τους λειτουργούς της Βουλής και τους 
κοινοβουλευτικούς μας συνεργάτες, που συνέδραμαν τις εργασίες της επιτροπής αφιερώνοντας άπειρες ώρες 
προετοιμασίας. 

 Τέλος, οφείλω ιδιαίτερες ευχαριστίες στην ομάδα των ειδικών επί του αντικειμένου στο Δημοκρατικό 
Κόμμα, που σε όλη αυτή την πορεία κάλυψε επιμελώς τα κενά και τις αδυναμίες μου, εφοδιάζοντάς με με τις 
γνώσεις, τις εμπειρίες και τη σοφία της.  Αναφέρομαι συγκεκριμένα στον συνάδελφο Πανίκο Λεωνίδου και στους 
Σταύρο Σταυρινίδη, Λοΐζο Λοΐζου, Κώστα Κόρτα και Νεόφυτο Χαραλαμπίδη. 

 Σας ευχαριστώ για την υπομονή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα ʼστε καλά.  Ευχαριστούμε εμείς.   

 Εναπομένουν εννέα λεπτά και είκοσι τρία δευτερόλεπτα για το Δημοκρατικό Κόμμα.  

 Αντιλαμβάνομαι θα είστε εσείς ο επόμενος ομιλητής, κύριε Σαββίδη, έτσι;  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρύσανθο Σαββίδη) 

 Ωραία.  Και ολοκληρώνουμε με εσάς.    

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Αν θέλει ο κ. Κουλίας, έχω τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά είστε ήδη καθοδόν προς το βήμα.  Δεν απευθύνεστε στον κ. Κουλία ούτε κάμνετε έκκληση.  
Πάρτε το βήμα, σας παρακαλώ, και ξεκινήστε την ομιλία σας. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα εστιάσω τον λόγο μου στις σχολικές εφορίες.  Οι σχολικές εφορίες επιτελούσαν και επιτελούν ίσως ένα 
από τα σημαντικότερα καθήκοντα στην αλυσίδα του οικοδομήματος που λέγεται «εκπαιδευτικό σύστημα».  Δε 
λέμε ότι δεν υπάρχουν προβλήματα ως προς την εύρυθμη λειτουργία τους.  Υπάρχουν και πηγάζουν από τον 
μη ικανοποιητικό αριθμό προσωπικού είτε σε τεχνικούς είτε σε εργατικό προσωπικό, αλλά και από τον 
προϋπολογισμό τον οποίο διαχειρίζονται.  Επίσης, αρκετά από τα προβλήματά τους πηγάζουν και από την 
υποστελέχωση των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  Η 
διάλυσή τους και η ένταξή τους κάτω από την ομπρέλα των δήμων είναι κατά την άποψή μας μία λανθασμένη 
απόφαση.  Λανθασμένη, γιατί το δημόσιο σχολείο θα οδηγηθεί σε μαρασμό, από την άποψη ότι οι δήμοι 
απέδειξαν ότι δεν μπορούν να ανταποκριθούν στα προβλήματα που παρουσιάζονται στις δημαρχεύουσες 
περιοχές τους. 

 Όταν για τους δήμους λόγω άλλων καθηκόντων δε θα είναι το πρώτο μέλημά τους οι σχολικές μονάδες, 
αντιλαμβάνεστε ότι τα νέα δεδομένα θα δημιουργήσουν πάρα πολλά προβλήματα και πιστεύουμε ακράδαντα ότι 
οι υπηρεσίες στις σχολικές μονάδες δεν είναι σε επίπεδο εύρυθμης λειτουργίας των σχολείων.  Τα πολλά βαρίδια 
που έχουν οι δήμοι δε θα είναι σε θέση να εξυπηρετήσουν έναν ζωντανό οργανισμό όπως είναι τα σχολεία, με 
την αμεσότητα επίλυσης των προβλημάτων, αλλά και με την ευελιξία που πρέπει να επιλύονται.  Εκείνο το οποίο 
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θα πρέπει να γίνει είναι να ενισχυθούν οι σχολικές εφορίες με μεγαλύτερους προϋπολογισμούς και περισσότερο 
έμψυχο προσωπικό.   

 Γι’ αυτό ως Δημοκρατικό Κόμμα καταθέσαμε τροπολογία για τη μη διάλυση των σχολικών μονάδων και 
θα μελετήσουμε το ενδεχόμενο ενίσχυσής τους, για να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες του δημόσιου 
σχολείου.  Όσον αφορά την επαρχία μου Πάφο, που γεωγραφικά έχει ιδιαιτερότητες, πιστεύουμε ότι η διατήρηση 
των τεσσάρων δήμων είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Όπου διαπιστώσουμε ότι κάτι δυσλειτουργεί, εδώ 
είμαστε να το αλλάξουμε και να το διορθώσουμε.  

 Ευχόμαστε η νέα μορφή της τοπικής αυτοδιοίκησης να επιτύχει τους στόχους της.  Να ευχαριστήσω και 
εγώ με τη σειρά μου όλους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αλλά και ιδιαίτερα τους συναδέλφους 
βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος Πανίκο Λεωνίδου και Χρίστο Σενέκη, που μας ενημέρωναν καθημερινά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Σαββίδη.  Εναπομένουν εξίμισι περίπου λεπτά για το Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής, ομιλήτρια;  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.  Επομένως, προχωράμε στο ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Έχετε στη διάθεσή σας σαράντα λεπτά.   

 Κύριε Δαμιανού, ξεκινάμε με εσάς;  Θα έχετε και δεύτερο ομιλητή, ομιλήτρια; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, η πρόθεση είναι -και για λόγους συντόμευσης- να μην έχουμε δεύτερο ομιλητή.  Αν 
χρειαστεί να απαντήσουμε σε κάτι στους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι σημαντικό να 
υπάρξει αυτή η δυνατότητα, με τον Συναγερμό να μιλά τελευταίος βέβαια, ο εκπρόσωπος του Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Όμως, αντιλαμβάνεστε, αν δώσω σε εσάς χρόνο, θα πρέπει να δώσω σε όλους, στον χρόνο που 
σας αναλογεί.   

 Να σημειώσουμε, κύριε Κώστα, αν έχετε την καλοσύνη, τα λεπτά που εναπομένουν στο κάθε κόμμα και 
βεβαίως μπορούν στη συνέχεια κατ’ αναλογίαν να αξιοποιήσουν τον εναπομείναντα χρόνο.  Συμφωνούμε. 

 Κύριε Δαμιανού, ο λόγος σε σας. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν στις 16 Σεπτεμβρίου 2021 ξεκινούσε η νέα προσπάθεια για ολοκλήρωση των νομοσχεδίων για 
μεταρρύθμιση στην τοπική αυτοδιοίκηση, λίγοι ήταν εκείνοι που πίστευαν ότι αυτό ήταν εφικτό.  Η σημερινή 
ολομέλεια αποτελεί απόδειξη του αξιώματος ότι, όταν υπάρχει θέληση, υπάρχει και ο τρόπος.  Το ΑΚΕΛ ανέκαθεν 
πρωτοστατούσε για μεταρρύθμιση και εκσυγχρονισμό στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Η ιστορική του συμβολή στην 
εγκαθίδρυση της τοπικής αυτοδιοίκησης, ακόμα και υπό συνθήκες στυγνής αποικιοκρατίας, είναι 
καταγεγραμμένη, όπως και η ουσιαστική συμβολή του στη θέσπιση του περί Δήμων Νόμου επί προεδρίας του 
αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού.  Δε θα μπορούσε λοιπόν παρά να δηλώσει «παρών» και σε αυτή την 
προσπάθεια.   

 Ως το μεγάλο κόμμα της αντιπολίτευσης δε συμπεριφερθήκαμε μικρόψυχα, έχοντας ξεκάθαρη άποψη ότι 
η μεταρρύθμιση στην τοπική αυτοδιοίκηση είναι υπαρκτή κοινωνική αναγκαιότητα.  Μπήκαμε μπροστά.  
Ηγηθήκαμε της προσπάθειας κατέχοντας εδώ και χρόνια την προεδρία της επιτροπής Εσωτερικών.   Διαδοχικοί 
πρόεδροι προερχόμενοι από την ηγετική πυραμίδα του ΑΚΕΛ έχουν τη δική τους συνεισφορά στη μετεξέλιξη και 
εδραίωση της τοπικής αυτοδιοίκησης, και βλέπω απέναντί μου τον τέως γενικό γραμματέα του κόμματος, τον 
Άντρο Κυπριανού.   

 Δεν περιοριστήκαμε στην κοινοβουλευτική εργασία ασφαλώς.  Μαζί με τον Τομέα Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ αλωνίσαμε κυριολεκτικά την Κύπρο επεξηγώντας τα νομοσχέδια, 
συζητώντας με τις τοπικές κοινωνίες, πείθοντας για την ανάγκη μεταρρύθμισης, χωρίς να φειδόμαστε κόπου, 
χωρίς να λειτουργούμε μικροπολιτικά, χωρίς να υπολογίζουμε το κόστος, γιατί υπάρχει και κόστος.  Είδαμε τη 
μεγάλη εικόνα και αυτή είναι η μαγκιά για ένα κόμμα και δη της αντιπολίτευσης:  Όταν εκτιμά ότι μια κυβερνητική 
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πρόταση κινείται προς την ορθή κατεύθυνση, να την υιοθετεί, να την ενισχύει και να την κάνει και δικό της κτήμα.  
Με μια φράση, να λειτουργεί πατριωτικά και υπεύθυνα. 

 Ομολογουμένως, η πορεία των νομοσχεδίων δεν ήταν πάντοτε ομαλή.  Αυτό είναι αναμενόμενο.  
Διαφορετικοί θεσμοί, διαφορετικοί φορείς, διαφορετικά κόμματα, με διαφορετικές προτεραιότητες και στόχους, 
εξού και οι τροπολογίες που είναι σήμερα ενώπιόν μας.  Ωστόσο, εμείς είμαστε ικανοποιημένοι, διότι η 
αρχιτεκτονική, η δομή, η φιλοσοφία των κειμένων σε έναν πολύ μεγάλο βαθμό απηχεί και τις δικές μας θέσεις.  
Εξάλλου, πέραν των εκατόν προτάσεις μας βρήκαν τη θέση τους στα νομοσχέδια.  Προτάσεις ασφαλώς που 
ήταν θέσεις και άλλων κομμάτων στην επιτροπή Εσωτερικών. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Ως ήταν αναμενόμενο, η δημόσια συζήτηση για τη μεταρρύθμιση επικεντρώθηκε στα σενάρια των 
συνενώσεων.  Αυτό αδικεί το περιεχόμενο της μεταρρύθμισης.  Δημιουργούνται δομές, εισάγονται διαδικασίες 
που δυνητικά εξασφαλίζουν τη διοικητική και οικονομική αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ενισχύουν τη 
διαφάνεια, τη λογοδοσία και τη δημόσια διαβούλευση.  Εν γένει εκσυγχρονίζουν τον θεσμό της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, ο οποίος, αφού συνεχίσει να διεκδικεί από την κεντρική κυβέρνηση, μπορεί να μετεξελιχθεί σε 
πραγματική τοπική κυβέρνηση, στην πιο άμεση μορφή δημοκρατίας με εγγύτητα στον πολίτη και ευαισθησία 
προς τις ανάγκες του.   

 Ασφαλώς, όπως λέχθηκε ήδη, σήμερα βρίσκονται ενώπιον της ολομέλειας τροπολογίες.  Καθόλα θεμιτό 
και αναμενόμενο.  Σε ό,τι αφορά στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, αυτές κινούνται σε τρία επίπεδα: σε εκείνες που 
στοχεύουν στην περαιτέρω λειτουργικότητα, διαφάνεια και αποτελεσματικότητα, σε εκείνες που αναφέρονται σε 
σενάρια συνενώσεων και σε εκείνες που προνοούν για τη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων.  Ταυτόχρονα, 
συνυπογράφουμε τροπολογίες με το Δημοκρατικό Κόμμα και το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, που 
αφορούν κίνητρα όσον αφορά την ηλεκτροκίνηση.  Πολύ σημαντική για το ΑΚΕΛ και την κοινοβουλευτική μας 
ομάδα είναι η τροπολογία που κατατέθηκε -ουσιαστικά από κοινού- με πρωτοβουλία της ΔΗΠΑ-Συνεργασία, η 
οποία αλλάζει τον τρόπο κατανομής εδρών στη δεύτερη κατανομή, δίνοντας αυξημένες δυνατότητες 
εκπροσώπησης σε κόμματα και συνδυασμούς με μικρότερα ποσοστά και ενισχύοντας έτσι τη διεύρυνση της 
συμμετοχής στα συμβούλια.  Έτσι αντιλαμβάνεται το ΑΚΕΛ τις συναινέσεις και τις συγκλίσεις.  Ακόμα και εκεί 
που πρέπει να δώσουμε, για να υπάρξουν οι αναγκαίες γεφυρωτικές λύσεις.  Ως ΑΚΕΛ, κυρία Πρόεδρε, δε θα 
ψηφίσουμε τροπολογίες που ανατρέπουν τη φιλοσοφία των νομοσχεδίων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γράφτηκαν και λέχθηκαν πολλά για τα σενάρια των συνενώσεων και τον αριθμό των δήμων.  Στη δική μας 
αντίληψη τα σενάρια που εγκρίθηκαν κατά πλειοψηφία τον Μάρτιο του 2021 κατά βάση διατηρούν την αναγκαία 
γεωγραφική, οικονομική και κοινωνική ισορροπία.  Ενέχουν και το στοιχείο της πολιτικής ισορροπίας υπό την 
έννοια της εθνικής.  Διατηρούνταν ως αυτόνομοι δήμοι ο ακριτικός δήμος Αθηένου, ο ημικατεχόμενος δήμος 
Δερύνειας και δεν επηρεαζόταν το ειδικό καθεστώς της Πύλας για ευνόητους πολιτικούς λόγους.  Το ΑΚΕΛ 
θεωρεί ότι έτσι πρέπει να παραμείνουν.   

 Από το Υπουργείο Εσωτερικών προτάσσεται το κριτήριο της βιωσιμότητας.  Διερωτόμαστε γιατί αυτό το 
κριτήριο να ισχύει α λα καρτ, κατά περίπτωση.  Διότι, την ώρα που ο κ. Νουρής καθηκόντως υπερασπίζεται τα 
σενάρια του υπουργείου του, η κυβερνητική παράταξη, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, προωθεί ως αυτόνομους 
δήμους δήμους στους οποίους χαρίστηκαν εκατομμύρια οφειλών σε βάρος του δημοσίου, για να επιβιώσουν, 
όπως για παράδειγμα τον δήμο Αραδίππου.  Για να μην αναφερθώ σε δήμους και δημάρχους που εμφανίζονται 
διαπρύσιοι κήρυκες συγκεκριμένων συνενώσεων, την ώρα που θα έπρεπε να λογοδοτούν και προσωπικά και 
θεσμικά ενώπιον της δικαιοσύνης το λιγότερο για περιβαλλοντικά εγκλήματα.   

 Οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ σε σχέση με τα σενάρια είναι συγκεκριμένες.  Προτείνουμε τη συνένωση του 
δήμου Αγλαντζιάς με τους δήμους Λατσιών και Γερίου και τη μετονομασία τους σε δήμο Αθαλάσσας, έναν νέο 
δήμο με μεγάλη αναπτυξιακή προοπτική, αλλά και με ισχυρό περιβαλλοντικό συμβολισμό.  Στοχεύουμε στην 
επαναφορά του δήμου Αραδίππου στον νέο δήμο Λάρνακας.  Είναι κρίμα και άδικο για τους δημότες της 
Αραδίππου να στερηθούν των δυνατοτήτων, αλλά και της μεγάλης αναπτυξιακής προοπτικής που διαγράφεται 
στον δήμο Λάρνακας.  Έναν δήμο με μια τεράστια ακτογραμμή, τα οικονομικά οφέλη του οποίου δε θα 
καρπώνονται οι Αραδιππιώτες, αν μείνουν εκτός της συνένωσης.  Τουναντίον, με όλο τον σεβασμό προς τις δύο 
επηρεαζόμενες κοινότητες των Κελλιών και των Τρούλλων, η συνένωση με την Αραδίππου θα οδηγήσει σε 
εκτόξευση των τελών και θα καταστεί με βάση στοιχεία αμοιβαία ζημιογόνα.  Η δε ανάπτυξη θα παραμείνει 
περιορισμένη, δεδομένης της μορφολογίας του εδάφους, των κτηνοτροφικών ζωνών και του αυτοκινητόδρομου 
που τέμνει τις περιοχές αυτές.   

 Η τρίτη τροπολογία, κυρία Πρόεδρε, αφορά τη διατήρηση του ημικατεχόμενου δήμου Δερύνειας, αντί της 
συνένωσης με τον δήμο Παραλιμνίου, ως φαίνεται ότι προκρίνεται από την πλειοψηφία των κομμάτων.  Δύο 
δήμοι με διαφορετικές πορείες, διαφορετικές οικονομίες και διαφορετικά διακυβεύματα.  Στο σενάριο που μέχρι 
πρόσφατα υπήρχε στα νομοσχέδια, το οποίο ανατράπηκε και το οποίο επιδιώκουμε να επαναφέρουμε, ο δήμος 
Δερύνειας συνενώνεται με τις κοινότητες Φρεννάρους και Αχερίτου.  Μαζί αποτελούν τη φυσική προέκταση του 
κατεχόμενου δήμου Αμμοχώστου.  Όσοι γνωρίζουν και δεν παραγνωρίζουν λόγω σκοπιμοτήτων τι σημαίνει 
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«Παραλίμνι» και τι σημαίνει «Δερύνεια» μπορούν να αντιληφθούν γιατί απαιτούνται συναινέσεις και όχι 
απονενοημένα διαβήματα, που δυναμιτίζουν την ειλικρινή βούληση -τουλάχιστον του ΑΚΕΛ- για μεταρρύθμιση.  
Η Δερύνεια πρέπει να διατηρηθεί ως αυτόνομος δήμος, όπως πρέπει να διατηρηθεί -και διατηρείται- ο ακριτικός 
δήμος Αθηένου.  Και είναι θλιβερό να μετριέται με χρήμα η πύλη μας στην κατεχόμενη Αμμόχωστο και στην 
περίκλειστη περιοχή των Βαρωσίων.  Και είναι αστείο να μετατραπεί το Παραλίμνι σε ημικατεχόμενο δήμο μέσω 
της Δερύνειας.  Και είναι επικίνδυνο να παραγράφουμε κατεχόμενα εδάφη με τόση ευκολία.  Η κατεχόμενη Κάτω 
Δερύνεια είναι προέκταση της Αμμοχώστου και κομμάτι της Δερύνειας.  Αντιλαμβάνονται οι συνάδελφοι το 
μήνυμα που θα στείλει αυτή η συνένωση;  Πως ό,τι είναι κατεχόμενο παραγράφεται.  Και αυτό είναι απαράδεκτό! 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ και άλλα κόμματα θεωρούν ότι οι πολίτες πρέπει να έχουν μέσω δημοψηφισμάτων λόγο για ένα 
θέμα που τους αφορά και που επηρεάζει τις ζωές τους.  Το περιεχόμενο των συνενώσεων θα καθορίσει 
προσαρμογές που, αν δεν είναι συμφωνημένες και επέλθουν διά της επιβολής, δε θα υιοθετηθούν, δε θα γίνουν 
κτήμα της κοινωνίας, οι δε τοπικές κοινωνίες θα τις απορρίψουν στην πράξη.   

 Υπάρχει ο ισχυρισμός της αντισυνταγματικότητας.  Ως νομικός, θα επαναλάβω το εξής και ας ενοχλεί.  
Έχω, ως πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών, στα χέρια μου τέσσερις γνωματεύσεις με εκ διαμέτρου αντίθετες 
απόψεις.  Ένας ικανός νομικός μπορεί με την ίδια επάρκεια να απαλλάξει, ως δικηγόρος υπεράσπισης, έναν 
κατηγορούμενο για φόνο ή, ως δημόσιος κατήγορος, με την ίδια επάρκεια να τον καταδικάσει.  Αυτή είναι η τέχνη 
της νομικής επιστήμης.  Επομένως, εδώ πρόκειται για πολιτική θέση.  Τα δημοψηφίσματα κατά τρόπο που να 
είναι σύννομος αποτελούν σύγχρονο δικαίωμα των πολιτών και δεν πρέπει να φοβίζουν τις εκάστοτε 
κυβερνήσεις.   

 Υπάρχουν πολλά νομικά επιχειρήματα, αλλά θα περιοριστώ σε ένα, που είναι επιχείρημα της κοινής 
λογικής.  Πώς γίνεται να δημιουργήθηκαν στο παρελθόν νέοι δήμοι μέσω δημοψηφισμάτων, αλλά τώρα τα 
δημοψηφίσματα να είναι παράνομα;  Πόσω μάλλον που θα καταργήσουν δήμους!  Το ΑΚΕΛ διεκδικεί μαζί με 
την ΕΔΕΚ και τους Οικολόγους τοπικά δημοψηφίσματα, γιατί είναι η πιο άμεση μορφή δημοκρατίας και ουδόλως 
ακυρώνεται το κοινοβούλιο.  Εμείς θα εκχωρήσουμε στους πολίτες το δικαίωμα.   

 Τίθεται το επιχείρημα ότι είναι παράδοξο να περάσουν τα τρία νομοσχέδια από τη Βουλή και στη συνέχεια 
να καλεστούν οι πολίτες να τοποθετηθούν.  Απαντούμε πως παράδοξο θα ήταν να καλούνταν οι πολίτες σε 
δημοψηφίσματα, χωρίς να έχουν καν εικόνα για το τι θα ψήφιζαν, ποιο θα ήταν το περιεχόμενο των σεναρίων 
των συνενώσεων επί των οποίων θα ψήφιζαν.  Αυτό που εμείς λέμε είναι πως μέχρι τον Μάιο του 2023, αφού 
αποκρυσταλλώσουν οι πολίτες εικόνα μέσα από αντικειμενική ενημέρωση, που πρέπει να γίνει, και αφού 
αποκτήσουν κάποιες εμπειρίες από τη νέα κατάσταση πραγμάτων, ναι, να κληθούν να πουν τη γνώμη τους! 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Εμείς σεβόμαστε τους ενδοιασμούς που υπάρχουν από άλλα κόμματα και θεωρούμε ότι είναι γνήσιες οι 
ανησυχίες.  Δε διεκδικούμε το απόλυτο και το αλάθητο.  Πιστεύουμε ωστόσο ότι είναι ορθό και δίκαιο να δοθεί 
στους πολίτες δικαίωμα λόγου και έκφρασης γνώμης για ένα θέμα που τους επηρεάζει άμεσα.  Για εμάς τα 
δημοψηφίσματα αποτελούν πολιτική επιδίωξη, την οποία σήμερα μαζί με άλλα κόμματα διεκδικούμε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Η αριστερά έν’ πάντα πιο δραστήρια ’πού τους άλλους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλη αυτή την περίοδο το ΑΚΕΛ και η κοινοβουλευτική μας ομάδα λειτουργήσαμε σοβαρά και υπεύθυνα, 
χωρίς σκοπιμότητα αλλά με συγκεκριμένο σκοπό· να ολοκληρωθεί η συζήτηση και να ψηφιστεί η μεταρρύθμιση 
στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Σεμνυνόμαστε ότι η μεταρρύθμιση φέρει έντονα το αποτύπωμα της δουλειάς μας και 
είμαστε περήφανοι και εμείς γι’ αυτό.   

 Σε αυτό το σημείο θέλω να κάνω μια ειδική μνεία, πέραν των όσων ανέφερα προηγουμένως με την ιδιότητα 
του προέδρου της επιτροπής, και να αναφερθώ στους δικούς μας συνεργάτες: στον γραμματέα της 
κοινοβουλευτικής ομάδας τον κ. Γιάγκο Σωκράτους και στις συνεργάτιδές μας την κ. Χρυστάλλα Καρόλου και την 
κ. Παναγιώτα Αποστόλου.  Βεβαίως, επειδή, ναι, μία πλειάδα ανθρώπων του τομέα τοπικής αυτοδιοίκησης έχει 
εργαστεί γι’ αυτά τα ζητήματα, πέραν της κ. Ελένης Μαύρου, θέλω να αναφερθώ συγκεκριμένα σε έναν άνθρωπο 
με τεράστιες εμπειρίες, τον κ. Σταύρο Γερολατσίτη.   

 Επομένως, κυρία Πρόεδρε, σοβαρά και υπεύθυνα θα σταθούμε και σήμερα.  Στο τέλος των ψηφοφοριών 
θα συνεκτιμήσουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα τα δεδομένα και θα τοποθετηθούμε ανάλογα.  Θέλουμε να 
πιστεύουμε ότι στο τέλος θα επικρατήσει πνεύμα συναίνεσης και ότι οι αλλαγές της τελευταίας στιγμής, που 
συνιστούν στρεψοδικία, θα αποσυρθούν.  Οφείλουμε να στείλουμε στην κοινωνία ένα ισχυρό μήνυμα στήριξης 
της μεταρρύθμισης και αυτό προϋποθέτει την εγκατάλειψη από οποιαδήποτε κατεύθυνση των όποιων 
μικρόψυχων πράξεων.  Αν η σημερινή ολομέλεια και ορισμένα κόμματα εμφανιστούν έμπλεα σκοπιμοτήτων, θα 
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πάει στράφι η τεράστια προσπάθεια που έγινε. Γιατί, αλήθεια, τι άλλο παρά σκοπιμότητα με οικονομικές 
προεκτάσεις είναι η συγκόλληση του Ασώματου και του Ύψωνα με τη Λεμεσό;  Τι άλλο παρά σκοπιμότητα είναι 
η ζημιογόνα αποκόλληση της Αραδίππου από τη Λάρνακα;  Τι άλλο παρά σκοπιμότητα είναι η εθνικά επιζήμια 
μη διατήρηση ως αυτόνομου δήμου της ημικατεχόμενης Δερύνειας, την ώρα που διατηρείται -κι εμείς λέμε ορθά- 
ως τέτοια η ακριτική Αθηένου;  Τι άλλο παρά ακύρωση της φιλοσοφίας, της λογικής της τοπικής αυτοδιοίκησης 
θα συνιστούσε η συγκόλληση ενός βιώσιμου δήμου, του δήμου Στροβόλου, με την υπόλοιπη Λευκωσία, 
δημιουργώντας ένα υδροκέφαλο σχήμα, που θα αποτελεί, ακούστε, σχεδόν το 38% του εκλογικού σώματος της 
Κύπρου;   

 Γι’ αυτό απευθύνουμε έκκληση προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις και ιδιαίτερα προς το κυβερνών κόμμα 
όπως επιδείξει την ίδια υπευθυνότητα που επέδειξε το ΑΚΕΛ, την ίδια συνέπεια που επιδεικνύει και σήμερα η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα.  Να επιλέξει τη συναίνεση, αντί της σύγκρουσης, τη συνεργασία για την υλοποίηση 
μιας σημαντικής μεταρρύθμισης, αντί της αντιπαράθεσης.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Καταλήγω ως εξής:  Η δομή, η λογική των νομοσχεδίων επιτρέπει πιθανές και αναγκαίες προσαρμογές 
κατά τη μεταβατική περίοδο.  Ας παραμείνουμε σήμερα στη μεγάλη εικόνα.  Εξάλλου, πλειάδα θεμάτων που 
αφορούν τις παραλίες, την ηχορύπανση, τη δημοτική αστυνομία, πολεοδομικά ζητήματα και άλλα θα συνεχίσουν 
να απασχολούν κατά προτεραιότητα την αρμόδια επιτροπή Εσωτερικών, όπως ομόφωνα συμφωνήσαμε. 

 Εδώ νιώθω την ανάγκη να απευθυνθώ ειδικότερα και στους δύο συναδέλφους, τους προερχόμενους από 
τη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα, την κ. Μαρίνα Νικολάου και τον κ. Βαλεντίνο Φακοντή, και να τους 
ευχαριστήσω και για τις δικές τους προσπάθειες να βρισκόμαστε σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής.   

 Στο τέλος της σημερινής συζήτησης το ΑΚΕΛ προσδοκά ότι θα μπορέσουμε να παραδώσουμε στην 
κοινωνία ένα σύγχρονο και αποτελεσματικό θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ας 
παραμείνουμε όλες και όλοι περισσότερο χρήσιμοι και λιγότερο αρεστοί.  Η μεταρρύθμιση στην τοπική 
αυτοδιοίκηση πρέπει να ιδωθεί και είναι ζήτημα δημοσίου συμφέροντος και όχι κομματικών συμφερόντων ή 
άλλων ιδιοτελών σκοπιμοτήτων. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εμείς σε ευχαριστούμε, κύριε Δαμιανού. 

 Εναπομένουν είκοσι τριάμισι λεπτά ακριβώς για το ΑΚΕΛ, αν και εφόσον θέλετε να τα χρησιμοποιήσετε.  
Δε θα έχετε, αντιλαμβάνομαι, άλλο ομιλητή ή ομιλήτρια. 

 Κύριε Λουκαΐδη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά. 

 Ωραία. 

 Θα μιλήσει, αντιλαμβάνομαι, ένας ομιλητής τώρα από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και θα ακολουθήσει 
ένας...  Που είναι και το μεγαλύτερο κόμμα, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η συμφωνία ήταν να υπάρξουν ομιλίες των κομμάτων.  Εάν και εφόσον επιθυμεί και ο κ. Λουκαΐδης να 
μιλήσει, να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι στη σύσκεψη άλλα συζητήσαμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο. 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...και ζητώ να τηρηθούν αυτά που συζητήσαμε στη σύσκεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο. 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας ακούω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν ξέρω αν, κάποια στιγμή που βγήκα έξω, συζητήθηκε κάτι που δεν το πήρα είδηση, κυρία Πρόεδρε, 
αλλά εισηγούμαι να κάνουμε αυτό που κάμνουμεν πάντα, όταν συζητούμε προϋπολογισμούς, όταν είναι πέραν 
του ενός ομιλητή, διεκδικώ το δικαίωμα, αν χρειαστεί, το αυτονόητο, να μιλήσω πριν τον τελευταίο ομιλητή του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  Αν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, είστε τώρα ο προτελευταίος ομιλητής πριν τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ένα πρόσωπο θα μιλήσει από τον Δημοκρατικό Συναγερμό;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν είναι ένα πρόσωπο, δε θα πάρω τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.  Αν θα έχουμε μια ομιλία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Δεν έχει σημασία.  Μπορεί κάθε κόμμα να αξιοποιεί όπως θέλει τον χρόνο του.  Δεν προκαθορίσαμε 
αριθμό ατόμων. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτό σας λέω, κυρία Πρόεδρε, όπως κάμνουμεν πάντα, που έχουμε πολλά ή όλους τους βουλευτές στους 
προϋπολογισμούς· δε χρειάζεται να συζητούμε για αυτονόητα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, ας μη μείνουμε στη διαδικασία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σας θυμίζω ότι τελειώνουμε τις ομιλίες μας, ενώ μιλούν όλοι οι βουλευτές…  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το ίδιο θα μπορούσε να κάνει και το ΔΗΚΟ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και δικαιούται το ΑΚΕΛ πριν τον τελευταίο ομιλητή του Συναγερμού να έχει τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, έχετε δίκαιο… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, κυρία Πρόεδρε, αν μπορώ να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ.  Όχι, να τελειώσω και μετά.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι τόσο απλά τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Λουκαΐδη, αλλά το ζήτημα είναι ότι -και έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος, γιατί με 
ρώτησε προσωπικά ο ίδιος και είπαμε θα εξαντλήσει κάθε κόμμα τον χρόνο του- αν υπήρχε αυτή η αρχή 
συμφωνημένη ευθύς εξαρχής, θα μπορούσε και το Δημοκρατικό Κόμμα να αφήσει χρόνο, για να τοποθετηθεί 
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στη συνέχεια.  Από τη στιγμή που είπαν ότι θα πρέπει να εξαντλήσει κάθε κόμμα τον χρόνο του, δεν μπορεί τώρα 
να αποτελέσει για σας εξαίρεση, θα είναι άδικο για τα μικρότερα κόμματα.  Οπόταν, να σας παρακαλέσω να 
εξαντλήσετε τον χρόνο σας τώρα και στη συνέχεια, αντιλαμβάνομαι, θα ολοκληρωθεί η τοποθέτηση και 
παρέμβαση από τον χώρο του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πολύ κακώς έχει εφαρμοστεί αυτή η διαδικασία από την αρχή.  Καταλαβαίνω αυτό που λέτε βέβαια, ελπίζω 
να μην ξαναγίνει εισήγηση να γίνει ανάλογη διαδικασία.  Δεν μπορεί να μιλά ένα κόμμα συνεχόμενα με τους 
ομιλητές σας.  Σας θυμίζω τι κάνουμε τις τελευταίες πολλές δεκαετίες, δε λέω κάτι καινούριο, καταλαβαίνετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, αντιλαμβάνομαι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …οι εκπρόσωποι των κομμάτων μιλούν ανάμικτα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την επόμενη φορά στη Σύσκεψη Αρχηγών να κάνουμε καλύτερη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και τελειώνουμε με το μεγαλύτερο κόμμα βεβαίως και πάμε κατ’ αναλογία κόμματος και το κάθε κόμμα 
αξιοποιεί τον χρόνο του, όπως χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, αντιλαμβάνομαι απόλυτα.  Την επόμενη φορά να συνεννοηθούμε καλύτερα στη Σύσκεψη 
Αρχηγών.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι παραλογισμός αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από τη στιγμή όμως που είναι ήδη εν εξελίξει μια διαδικασία, αυτή θα τηρηθεί μέχρι τέλους.   

 Θέλετε κάτι άλλο, κύριε Τορναρίτη, ή έχετε καλυφθεί;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ.   

 Οπόταν, θα μιλήσει ακόμα ένας ομιλητής από εσάς, κύριε Λουκαΐδη, αντιλαμβάνομαι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Όχι;   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.   

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού.   

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει στη διάθεσή του σαράντα πέντε λεπτά.  Και ξεκινάτε με ομιλητή, 
ομιλήτρια; 

 Τον κ. Σύκα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία!   

 Σας ακούμε, κύριε Σύκα. 
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ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φτάσαμε αισίως προς το τέλος, αλλά ο φίλος μου ο Άριστος ο Δαμιανού δε θα μας αφήσει λίγο ήσυχους 
σήμερα, θα τον αφήσω στο τέλος να τον ευχαριστήσω, λέγοντας απλώς πρωταρχικά ότι μου θύμισε ο 
αναπληρωτής μας πρόεδρος ο κ. Χάρης Γεωργιάδης ότι το 70% του Αγίου Δομετίου είναι κατεχόμενο και απαντώ 
στο ερώτημα και την τοποθέτηση ότι «εμείς δε λαμβάνουμε υπόψη τους ημικατεχόμενους δήμους», όπως επίσης 
επικαλούμαστε τον εκσυγχρονισμό από τη μια, αλλά επικαλούμαστε τις παθογένειες του παρελθόντος, δήθεν, 
του Παραλιμνίου με τη Δερύνεια.  Γι’ αυτό κάμνουμε μεταρρυθμίσεις, γιατί θα πρέπει να πάμε στην Κύπρο του 
αύριο, αγαπητοί μας φίλοι. 

 Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι, οιονδήποτε και αν είναι το αποτέλεσμα σήμερα, η ουσία παραμένει, τουλάχιστον 
να τιμήσουμε τη σκληρή δουλειά που έχουμε κάνει όλοι, για να μπορέσουμε να φέρουμε σήμερα στην ολομέλεια 
της Βουλής τρία νομοσχέδια 514 σελίδων.  Είναι μια μείζονος σημασίας μεταρρυθμιστική προσπάθεια που 
κατατίθεται στο σώμα για ψήφιση, όπως ανάφερα και προηγουμένως τρία νομοσχέδια 514 σελίδων, που 
προέκυψαν μέσα από τρεις διαφορετικές συνθέσεις της επιτροπής Εσωτερικών.  Μετά από δέκα χρόνια 
εντατικών διαβουλεύσεων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με την κυβέρνηση, την Ένωση Δήμων και την 
Ένωση Κοινοτήτων, θεωρώ ότι η σημερινή μέρα ανοίγει τον δρόμο για μια νέα εποχή, την αναμόρφωση της 
τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Η ψήφιση των τριών νομοσχεδίων της τοπικής αυτοδιοίκησης αποτελεί τομή που θα δημιουργήσει τις 
προϋποθέσεις οι οποίες θα συμβάλουν στην επίλυση των σημαντικών και πολύπτυχων προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν οι δήμοι και οι κοινότητες διαχρονικά.  Όποιο κι αν είναι το τελικό αποτέλεσμα επί των 
νομοσχεδίων -και αναφέρομαι στις τροπολογίες- το ουσιαστικότερο παραμένει ότι παραδίδουμε μια πραγματική 
αυτοδιοίκηση των δήμων και κοινοτήτων που ανατρέπει τις διαχρονικές παθογένειες και που λαμβάνει υπόψη 
τις ιδιαιτερότητες των τοπικών κοινωνιών, αλλά και τις νέες απαιτήσεις στις μελλοντικές ανάγκες.   

 Ακτινογραφώντας στον χρόνο την πορεία της τοπικής αυτοδιοίκησης, εξακριβώνουμε στρεβλώσεις οι 
οποίες δυσχεραίνουν την αποτελεσματική διαχείριση των σύγχρονων προκλήσεων τόσο σε αναπτυξιακό 
επίπεδο όσο και σε κοινωνικό.  Είναι, θεωρώ, καταληπτό ότι η τοπική αυτοδιοίκηση είναι η πιο κοντινή στον 
πολίτη εξουσία, συνδυάζει την αιρετή εξουσία με την εκτελεστική για θέματα που αφορούν την καθημερινότητα 
και την αποτελεσματική διαχείριση των προβλημάτων του τόπου.   

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ως πρωταγωνιστής στις μεταρρυθμίσεις και στο σχέδιο «Κύπρος - το αύριο» 
τοποθετήθηκε με απόλυτη σαφήνεια και ξεκάθαρη στοχοθεσία στη συζήτηση στην επιτροπή Εσωτερικών για τη 
μεταρρύθμιση, ενισχύοντας τη συναίνεση και τη σύνθεση.  Με τον ίδιο τρόπο συμπεριφέρθηκαν όλα ανεξαιρέτως 
τα μέλη της επιτροπής και δώσαμε όλοι μαζί το στίγμα μας όντως για την Κύπρο του αύριο.  Οι δήμοι και οι 
κοινότητες είχαν και έχουν περιορισμένη διοικητική ικανότητα, οικονομική αυτοτέλεια και αρμοδιότητες, με 
αποτέλεσμα να εξαρτώνται από το κεντρικό κράτος.  Αυτό καθιστούσε το κάθε δημοτικό και κοινοτικό συμβούλιο 
δέσμιο των προτεραιοτήτων της εκάστοτε κυβέρνησης και της γραφειοκρατίας του κεντρικού κράτους.  Το 
υπερβολικά υψηλό κόστος των υπηρεσιών σε σχέση με την ποιότητα των υπηρεσιών, τα φαινόμενα αυθαιρεσίας, 
κακοδιαχείρισης, διαπλοκής, μη λογοδοσίας, αλλά και τα στερεότυπα «βασίλεια» είναι μερικές από τις παραδοχές 
μας.   

 Αναγνωρίζοντας τα πιο πάνω, αλλά και το ότι μετά από δέκα χρόνια η συζήτηση και ο προβληματισμός 
είχαν ωριμάσει, χειριστήκαμε το όλο θέμα στην κοινοβουλευτική επιτροπή Εσωτερικών έχοντας στο μυαλό αυτή 
τη μεγάλη εικόνα και την πεποίθηση ότι αυτή η μεταρρύθμιση αποτελεί κατά βάση κοινωνική αναγκαιότητα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πρόταση της κυβέρνησης, όπως αρχικά κατατέθηκε, ήταν ορθολογιστικά ορθή.  Βασίστηκε σε 
τεχνοκρατικές μελέτες οι οποίες έθεταν ουσιαστικά κριτήρια: την πληθυσμιακή μάζα, η οποία όσο αυξάνεται τόσο 
μειώνεται το κόστος παροχής προς τους πολίτες και παρέχονται ποιοτικότερες υπηρεσίες, γεωγραφικά κριτήρια, 
να έχουν δηλαδή κοινά σύνορα, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η ομαλή λειτουργία και τα κοινωνικά κριτήρια με 
όμοια χαρακτηριστικά, έτσι ώστε να αποφεύγονται ακραίες κοινωνικές ανισότητες, και, τέλος, οικονομικά 
κριτήρια, ούτως ώστε σε βάθος χρόνου οι νέες οντότητες να είναι βιώσιμες.   

 Το ζητούμενο, το οποίο και διασφαλίζεται μέσα από τα νομοσχέδια, ήταν από την αρχή η διοικητική 
αυτονομία των δήμων, η οικονομική αυτοτέλεια και η βιωσιμότητά τους και οι νέες αρμοδιότητες που 
μεταβιβάζονται στους δήμους, προκειμένου να ικανοποιούνται αποτελεσματικά οι μεγάλες και καθημερινές 
ανάγκες των πολιτών.   

 Μια μεγάλη αλλαγή επέρχεται από το νομοσχέδιο περί επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης.  Είναι η 
μεταφορά των αρμοδιοτήτων που είχε το κεντρικό κράτος και οι τοπικές αρχές στον επαρχιακό οργανισμό 
αυτοδιοίκησης, της έκδοσης πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών, της παροχής υπηρεσιών ύδρευσης και 
αποχέτευσης και της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων.  Μια μεγάλη σύγκλιση που επιτεύχθηκε είναι το 
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ποσοστό του 60% που αφορά ποσά από την είσπραξη τελών, δικαιωμάτων ή επιβαρύνσεων σε σχέση με 
αιτήσεις για άδειες και εγκρίσεις που εκδίδονται να καταβάλλεται στις οικείες τοπικές αρχές.   

 Όσον αφορά τις συνενώσεις των δήμων, η πρόταση της κυβέρνησης, την οποία υιοθετούμε ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός μέχρι σήμερα, έγινε τεκμηριωμένα.  Όπως έχω προαναφέρει, προέκυψε μέσα από 
συγκεκριμένα χαρακτηριστικά που βασίστηκαν σε επιστημονικά κριτήρια.  Επιπλέον, μέσα από τα τρία 
νομοσχέδια τέθηκαν ασφαλιστικές δικλίδες που θα αποτρέπουν την αυθαιρεσία και θα διασφαλίζουν τη διαφάνεια 
και τον έλεγχο, υλοποιώντας και τις εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.   

 Ένα κομβικό σημείο, στο οποίο ο Δημοκρατικός Συναγερμός διαφώνησε εξαρχής, είναι η δυνατότητα 
διεξαγωγής τοπικών δημοψηφισμάτων, κάτι το οποίο όχι μόνο ακυρώνει την όλη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, αλλά και τους ίδιους τους εαυτούς μας.  Είναι σε όλους γνωστή -σεβόμενοι τον καθ’ ύλην νομικό 
σύμβουλο του κράτους μας, τον Γενικό Εισαγγελέα- η γνωμάτευσή του σύμφωνα με την οποία η διενέργεια 
δημοψηφισμάτων τη δεδομένη στιγμή κρίνεται αντισυνταγματική.  Να υπενθυμίσω ότι μια πρόσθετη 
αναγκαιότητα για ψήφιση της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή την έχει θέσει ως προϋπόθεση για την εκταμίευση €173 εκατομ. μέσα από το Ταμείο Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας, ενός πολύ σημαντικού ποσού για τη χώρα μας, που θα δώσουμε, και επαναλαμβάνω, στοιχεία 
της Κύπρου του αύριο.   

 Σε όλο αυτό το διάστημα, ακόμα και μέχρι την τελευταία στιγμή, λάβαμε πληθώρα επιστολών από δήμους 
και κοινότητες με αντιδράσεις ως προς τις προτεινόμενες συνενώσεις, αντιδράσεις και διαφωνίες που είναι 
απόλυτα σεβαστές, αλλά το σημαντικό είναι το όφελος που θα έχουν οι ίδιοι οι πολίτες από αυτή τη μεγάλη 
μεταρρύθμιση.  Είμαι σίγουρος ότι, και μέσα από την ενημέρωση και τον διάλογο με τους πολίτες που θα 
ακολουθήσει το επόμενο διάστημα, θα δοθούν οι απαντήσεις στις όποιες ανησυχίες διατυπώνονται και 
εκφράζονται από καιρού εις καιρόν.  Τα δύσκολα όμως τώρα αρχίζουν.  Η επόμενη μέρα είναι δυσκολότερη από 
τη σημερινή ημέρα, γι’ αυτό θεωρώ ότι θα συνεχίσουμε την όλη αρμονική και συνθετική συνεργασία μας και 
ακριβώς εκείνες οι παθογένειες ή τροποποιήσεις που πρέπει να γίνουν στο μεσοδιάστημα θα γίνουν, θεωρώ, 
πάντα μέσα σε αυτό το κλίμα που έχουμε διανύσει τους τελευταίους επτά μήνες.   

 Ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή μου θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Νίκο 
Νουρή, για την εποικοδομητική και συνθετική στάση που τήρησε καθ’ όλη τη διάρκεια των συζητήσεων. Την 
Ένωση Δήμων και την Ένωση Κοινοτήτων, που μαζί καταλήξαμε στο να φτάσουμε στο σημερινό αποτέλεσμα 
και στις περαιτέρω συγκλίσεις σε ανοιχτά ζητήματα, τους συναδέλφους μου βουλευτές όλων των κομμάτων, με 
τους οποίους είχαμε μια πολύ καλή παραγωγική συνεργασία, παρά τις επιμέρους διαφωνίες μας, και φυσικά τον 
φίλο μου τον Αντώνη τον Οικονομίδη εκ μέρους του Υπουργείου Εσωτερικών, τον Γενικό Διευθυντή τον Κώστα 
Κωνσταντίνου, την Επίτροπο Νομοθεσίας, που θεωρώ ότι την αφήσαμε λίγο πίσω, και την κ. Θεοδώρα Πιπερή.  
Τελευταία αλλά όχι έσχατη, κυρία Πρόεδρε, την αγαπητή μας Δέσποινα με τις συνεργάτιδές μας.  Και να μου 
επιτρέψετε να κάμω και ειδική αναφορά στον φίλο μου τον Άριστο ως πρόεδρο της επιτροπής, γιατί θέλω να πω 
το εξής:  Εμάς στη Βουλή μάς πυροβολούν έξω.  Ακούσαμε για βασίλεια, ακούσαμε για κομματικές συναλλαγές, 
αλλά την ίδια ώρα, όταν κάτι ικανοποιείται, τότε οι ίδιοι επικαλούνται αυτά που ανέφερα προηγουμένως.  Αν 
κάμουμεν κάτι σωστό, μπορεί να μας πουν και «μπράβο».   

 Γι’ αυτό θεωρώ ότι η σημερινή μέρα είναι πολύ σημαντική για τη νομοθετική εξουσία, κυρία Πρόεδρε, για 
όλους εμάς εδώ τους βουλευτές, γιατί πραγματικά και στην προηγούμενη ψήφιση της μεταρρύθμισης που 
προηγήθηκε, αλλά και τώρα, νομίζω, αυτό που επικράτησε είναι μια σύνεση, την οποία και εμείς οι ίδιοι πρέπει 
να αποδείξουμε στους εαυτούς μας.   

 Θέλω να ευχαριστήσω τον φίλο μου τον Άριστο, γιατί ως νέος βουλευτής -το είπα και ξανά- μπαίνοντας 
στη Βουλή, θεώρησα ότι εδώ ίσως να γίνονται, να βγαίνουν πολεμικά ανακοινωθέντα.  Κάθε άλλο, εγώ ένιωσα 
στην επιτροπή μια οικεία κατάσταση με όλους ανεξαιρέτως τους βουλευτές και θέλω να ευχαριστήσω τον φίλο 
τον Άριστο, γιατί δείξαμε τουλάχιστον ότι στα δύσκολά μας, στις τροπολογίες μας, στις μεταρρυθμίσεις μας, 
πρώτα και πάνω απ’ όλα είναι το καλώς νοούμενο συμφέρον και θεωρώ ότι έτσι, με αυτό τον τρόπο, θα 
συνεχίσουμε.  Επαναλαμβάνω ότι για μας, τον Δημοκρατικό Συναγερμό, ήταν, είναι και θα είναι αδήριτη ανάγκη 
η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Δεν αναφέρθηκα στις διάφορες τροπολογίες που έχουμε κάμει, 
σεβόμενος ότι όσα έχουν προαναφέρει αγαπημένοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες ήταν απόρροια και της δικής 
μας παρουσίας, συναίνεσης και σκληρής δουλειάς.  Γι’ αυτό να ευχαριστήσω και εγώ με τη σειρά μου τον 
αγαπητό φίλο μου, συνάδελφό μου στην επιτροπή Εσωτερικών, τον φίλο τον Νίκο τον Γεωργίου, όπως και τον 
Κυριάκο τον Χατζηγιάννη, αλλά και τον πρόεδρο της παράταξής μας, που μας έδωσε την ευχέρεια να κινηθούμε 
και συναινετικά και δραστικά, εκεί που χρειαζόταν. 

 Εύχομαι καλή επιτυχία στη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Σύκα. 

 Χαίρομαι που τονίζετε τη σύνεση και τη συναίνεση.  Μέχρι να ετοιμαστεί, αντιλαμβάνομαι, ο επόμενος 
ομιλητής, θα έχετε δεύτερο ομιλητή; 



1419 

 

 Ο κ. Χατζηγιάννης.  Μέχρι να ’ρθείτε στο βήμα, κύριε Χατζηγιάννη, έχετε τριάντα δύο λεπτά και πενήντα 
εννέα δευτερόλεπτα, τριάντα τρία λεπτά. 

 Τον λόγο έχει η κ. Ερωτοκρίτου. 

 Ελάτε στο βήμα, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …όπως είμαι βέβαιη ότι γνωρίζετε, έχει μόλις κατατεθεί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας ακούμε, παρακαλώ να δυναμώσει ο ήχος των μικροφώνων.  Ναι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όπως είμαι βέβαιη ότι γνωρίζετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η ένταση. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …έχει μόλις κατατεθεί από το Υπουργείο Οικονομικών νομοσχέδιο με τη διαδικασία του κατεπείγοντος, 
που αφορά τους φόρους κατανάλωσης.  Γι’ αυτό θα ζητήσω κατά τη διάρκεια είτε του διαλείμματος είτε των 
ομιλιών των συναδέλφων έκτακτη συνεδρίαση της επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Θα ενημέρωνα και εγώ και με προλάβατε και πολύ ορθά πράξατε.  Έχει κατατεθεί κατεπειγόντως, με τη 
συγκεκριμένη διαδικασία, νομοσχέδιο.  Η εισήγησή μου είναι τώρα, κυρία Ερωτοκρίτου… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και η δική μου, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και η δική σας, και σας ευχαριστώ, όπως πάντοτε συνεργάσιμη.  Να περάσει η επιτροπή Οικονομικών 
εκτάκτως να συνεδριάσει, να δει το νομοσχέδιο, για να μπορέσουμε μετά την ψήφιση να συζητηθεί 
κατεπειγόντως. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπόταν, μπορούν να αποσυρθούν τα μέλη της επιτροπής των Οικονομικών, να ακολουθήσουν την κ. 
Ερωτοκρίτου στην αίθουσα που θα καθοριστεί από τις υπηρεσίες.   

 Και τον λόγο έχει ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε εδώ και είναι μια μεγάλη μέρα για την τοπική αυτοδιοίκηση.  Είμαστε εδώ -και το αναφέρνω αυτό, 
επειδή θα πρέπει να το χαρακτηρίσουμε έτσι- για έναν τεράστιο άθλο του πολιτικού συστήματος, όπως 
διαμορφώνεται το τελευταίο διάστημα, με μεγάλες δυσκολίες στις συγκλίσεις και, παρ’ όλα ταύτα, προς τιμή 
ολωνών μας, Βουλής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Χατζηγιάννη. 



1420 

 

 Μιλά ο συνάδελφος, παρακαλώ να αποχωρήσετε αθόρυβα από την αίθουσα, για όσους με ακούουν 
εξερχόμενοι της αιθούσης, να σεβαστούμε τον συνάδελφο για την καταληκτική ομιλία που έχουμε σήμερα.  
Παρακαλώ, όλοι στις θέσεις σας και οι συνεργάτες και οι προσκεκλημένοι.  Σεβαστείτε τον ομιλητή! 

 Κύριε Χατζηγιάννη, απολογούμαι για τη διακοπή, έχετε τον χρόνο στη διάθεσή σας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Προς τιμήν της Βουλής λοιπόν και ολωνών μας, κομμάτων, συνάδελφων βουλευτών, υπηρεσίας, 
συνεργατών μας, ακριβώς για τον τρόπο που έχουν συμπεριφερθεί και βρισκόμαστε εδώ.  Τον ρόλο της 
κυβέρνησης, του Υπουργού Εσωτερικών, των συνεργατών, του γενικού και των συνεργατών του Υπουργείου 
Εσωτερικών ακριβώς για το ύφος το οποίο έχουν δείξει στο να δημιουργούν συγκλίσεις και όχι αποκλίσεις σε ένα 
μακροχρόνιο θέμα που βασάνιζε τον τόπο.  Για όλους τους εταίρους τοπικής αυτοδιοίκησης, Ένωση Δήμων, 
Ένωση Κοινοτήτων, τοπικούς άρχοντες, όλους για την ετοιμότητά τους, τη συμβολή τους ακριβώς, ώστε να 
έχουμε σήμερα ένα αποτέλεσμα. 

 Σήμερα εδώ δεν έχουμε ενώπιόν μας την επιτέλεση ενός στόχου, αλλά ενός οράματος, αγαπητοί 
συνάδελφοι και συναδέλφισσες, και πολύ σωστά το έχει κωδικοποιήσει ο συνάδελφος ο κ. Ευσταθίου, λέγοντας 
ότι ο πολίτης πρέπει να αυτοδιοικείται.  Ο πολίτης χρειάζεται το δικό του νοσοκομείο, το δικό του σχολείο, τη δική 
του ανάπτυξη και τη συνδρομή του στο να σχεδιάζει τη δική του ανάπτυξη, να έχει τα δικά του προγράμματα, τα 
δικά του σχολεία, αλλά πάνω απ’ όλα τα δικά του προγράμματα με τη δική του πρωτοβουλία και με το δικό του 
ενδιαφέρον, να προχωρά με ρυθμούς πολύ γρήγορους και όχι με το υφιστάμενο σύστημα, όπως σήμερα που 
τον μπλοκάρει και του αφαιρεί δυνατότητες δημιουργίας.  Και λέει πολύ σωστά και εύστοχα ο κ. Μουσιούττας, 
«αν δώσουμε τα όπλα στον πολίτη, ο πολίτης θα προσφέρει αυτό το οποίο προσφέρει και στη δυναμικότητα και 
στις δυνατότητες αυτού του τόπου».   

 Έπαινος λοιπόν για τη συμπεριφορά, για το πολιτικό ύφος, για τη δημοκρατικότητα, πάνω απ’ όλα για τη 
διαφάνεια αυτής της διαδικασίας και για τη διαβούλευση και δε θα δεχτώ την κριτική, ότι δεν υπήρξε διαβούλευση.  
Χιλιάδες οι επιστολές, χιλιάδες οι συναντήσεις, ατέλειωτες ώρες διαλόγου, συζητήσεων.  Δε γνωρίζω κοινότητα 
όπου να μην έχει διεξάγει επίσκεψη είτε ο υπουργός είτε έκαστος από εμάς είτε τα πολιτικά κόμματα και να μην 
έχουν αναπτύξει αυτό το θέμα της δημόσιας διαβούλευσης, να μην έχουν ακουστεί απόψεις και να μην έχουν 
ληφθεί μάλιστα αυτές υπόψιν κατά τη συζήτηση που είχαμε.  Άρα λοιπόν, θεωρώ ότι όντως είναι υπερβολική και 
άδικη η κριτική έστω έμμεση που έχει αναφερθεί προηγουμένως. 

 Αναβολή εκλογών.  Βεβαίως και βάλαμε λανθασμένα στην κατάψυξη τη δημοκρατία, ακριβώς για ένα 
κοινό πνεύμα που επικράτησε μεταξύ ολωνών μας.  Ποιο ήταν αυτό;  Ότι πρέπει να κάνουμε το επόμενο βήμα.  
Όντως, το επόμενο βήμα γίνεται σήμερα και λέμε στον λαό ότι αυτό το κάναμε σε βάρος της δημοκρατίας, ώστε 
σήμερα να επιτελέσουμε και να προσφέρουμε τη μεγάλη αυτή αλλαγή.   

 Έδωσαν, και προς τιμή τους, τα μεγάλα κόμματα εκλογικά οφέλη προς τα μικρότερα ακριβώς, για να 
προχωρήσουμε μπροστά.  Τιμά τα μεγάλα κόμματα, τιμά και τα μικρά κόμματα η συμβολή τους στη συνέχεια 
μέσα από τις δικές τους εισηγήσεις, μέσα από τις εισηγήσεις ολωνών μας, να διαμορφώσουμε ένα κείμενο -και 
ο πρόεδρος της επιτροπής θα με επιβεβαιώσει- το οποίο έχει συμπληρωθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό συγκριτικά 
με το επίπεδο στο οποίο βρισκόταν -δεν αναφέρομαι με αρνητική προσέγγιση- πριν από έξι μήνες.   

 Αλλά, έχω μίαν απορία, πραγματικά.  Γιατί πολλοί από εμάς βλέπουν τον κόσμο της τοπικής 
αυτοδιοίκησης μέσα από τα γυαλιά της κομματοκρατίας;  Μα, είμαστε απόλυτα σίγουροι ότι θα εκλέγουν τα 
κόμματα πλέον στις τοπικές αρχές εκείνους που θα διορίζουν;  Τα κόμματα μπορούν να εκλέξουν Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας, μπορούν να εκλέξουν βουλευτές, αλλά είναι ξεπερασμένο το ότι μπορούν να εκλέξουν μιας και δια 
παντός τελεσίδικα τους τοπικούς άρχοντες.  Η κοινωνία μάς απάντησε κατ’ επανάληψη στις τελευταίες τοπικές 
εκλογές ότι αυτή επιλέγει, αυτή αποφασίζει και αυτή στέλνει εκείνους που θέλει να την εκπροσωπούν, γι’ αυτό 
τον λόγο είναι υπερβολικό να κρίνουμε τα πάντα μέσα από τα σημερινά ή μέσα από τις κομματικές μας οπτικές 
γωνίες. 

 Πολύ σωστά πετυχαίνουμε διοικητική αυτοτέλεια, οικονομική αυτοτέλεια, διαφάνεια στον τρόπο που 
λειτουργά η τοπική αρχή.  Λογοδοσία πάνω απ’ όλα.  Μέσα από τις πολλές εισηγήσεις μας και τροπολογίες που 
έχουν περάσει, με ομοφωνία στις πλείστες των περιπτώσεων και με αποδοχή από την εκτελεστική εξουσία, με 
ελαστικότητα από όλους μας σε όλα τα στάδια, όπου, μπορεί να είχαμε την άλφα θέση, στη συνέχεια όμως 
απομακρυνόμαστε και αλλάζαμε θέσεις, ώστε ακριβώς, ενώνοντας όλα αυτά, να πετύχουμε το καλύτερο.  
Συμμετοχική τοπική αρχή, έλεγχος των οικονομικών, αποτελεσματικότητα.  Δεν έχουμε περάσει τις εισηγήσεις 
του Γενικού Ελεγκτή;  Δεν ήταν αυτό στα κείμενα τα προηγούμενα που είχαμε ενώπιόν μας.  Αν και εφόσον 
υπάρχουν οι οποιεσδήποτε άλλες εισηγήσεις κατά της διαπλοκής, κατά της διαφθοράς, να τις συμπεριλάβουμε.  
Δεν τελειώνει εδώ το έργο, εδώ αρχίζει, θα έλεγα. 

 Η μια πρόσθετη, μεγάλη αξία αυτής της μεταρρύθμισης, οι επαρχιακοί οργανισμοί.  Μα, είναι δυνατόν 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου να υπάρχουν τρία αποχετευτικά και να πληρώνει ένας πολίτης για τρία 
αποχετευτικά;  Πότε μπόρεσε να υπάρξει συνεργασία μεταξύ του παλαιού συστήματος, ώστε να πετύχουν και 
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να δημιουργήσουν πλεονέκτημα για τον πολίτη ή πλεονέκτημα κόστους;  Ποτέ!  Και αυτός είναι ένας λόγος που 
πρέπει να επιταχύνουμε και να ολοκληρώσουμε αυτή τη μεγάλη μεταρρύθμιση. 

 Αδειοδότηση, απόβλητα, υδατοπρομήθεια, σκύβαλα και πάνω απ’ όλα και πολύ σωστά -και συγχαίρω 
όλους τους συναδέλφους- η δημοκρατική εκπροσώπηση μέσα από την άμεση εκλογή του προέδρου του 
συμβουλίου.   

 Ειπώθηκε και πάλι από συναδέλφους, σήμερα έχουμε δύο στάδια, μάλλον το πρώτο στάδιο είναι απλώς 
η ψήφιση, αλλά το δεύτερο και πολύ πιο σημαντικό είναι η υλοποίηση.  Δεν τελειώνει εδώ ο ρόλος μας, αντιθέτως 
εδώ αρχίζει, άρα λοιπόν ένα είναι να πούμε ότι αυτή η μεταρρύθμιση μπορεί να έχει κενά και άλλο είναι να είμαστε 
αντίθετοι με την ευκαιρία που μας προσφέρεται να έρθουμε να κάμουμε τις μεγάλες αλλαγές.  Ναι, υπάρχουν 
κενά, ναι, υπάρχουν εκκρεμότητες, ναι, υπάρχουν αδυναμίες και αναφέρθηκε από τον κ. Μουσιούττα -αν δεν 
κάνω λάθος- ο ήχος, οι σχολικές εφορίες από τον κ. Σαββίδη…  Δεν τελειώνουμε εδώ, είναι θέματα που πολύ 
σωστά η επιτροπή δεσμεύτηκε να τα αγγίξουμε.  Συνεχίζεται η συζήτηση στα επί μέρους θέματα, που είναι οι 
βασικοί πυλώνες λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Δημοψηφίσματα.  Μα, το έχουμε πει κατ’ επανάληψη, εξού και το γεγονός πλέον ότι προβληματίζει όλους 
μας με τη λογική ότι ερχόμαστε εκ των υστέρων να αποφασίσει ο λαός για κάτι για το οποίο πάρθηκε απόφαση 
και έγινε ολοκληρωμένος ο σχεδιασμός;  Η αξία ενός δημοψηφίσματος είναι να εξουσιοδοτήσει τη Βουλή ή την 
πολιτεία να προχωρήσουν ναι ή όχι σε μία μεταρρύθμιση.  Δεν το κάναμε πιο πριν.  Τώρα είναι πολύ αργά.  Άρα 
λοιπόν, ορθώς αναφέρθηκε προηγουμένως ότι δεν υπάρχει μέσα από τις εισηγήσεις η οποιαδήποτε πρόβλεψη 
και να είναι συγκεκριμένη η πρόταση, πώς προχωρούμε, τι θα σημαίνει δημοψήφισμα;  Δηλαδή, μια αρνητική 
απάντηση θα βάζει σε ακινησία ή σε στασιμότητα την όλη μεταρρύθμιση είτε του συνόλου είτε του συνόλου του 
σχήματος είτε μεμονωμένα εκείνου του διαμερίσματος;  Δεν πρέπει καμία πολιτική δύναμη να επιδιώξει εκλογικό 
όφελος μέσα από αυτή τη μεγάλη μεταρρύθμιση, γιατί είναι πράξεις, είναι απόφαση ολωνών μας. 

 Ιδεατό μοντέλου αειφόρου ανάπτυξης.  Ναι, το πλησιάζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Σήμερα το 
υφιστάμενο σύστημα δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις μεγάλες προκλήσεις για την αειφόρο ανάπτυξη, για τον 
αειφόρο σχεδιασμό και όμως, παρ’ όλα ταύτα, η νέα δομή, η νέα ελαστικότητα, ναι, ανοίγει παράθυρα ευκαιρίας, 
ανοίγει παράθυρα δημιουργίας, να αξιοποιήσει το σύγχρονο ανθρώπινο δυναμικό μας, αυτές τις δυνατότητες 
που προσφέρονται, είτε μέσα από το ταμείο ανάκαμψης είτε μέσα από την πράσινη ανάπτυξη, και θα πω ένα 
χαρακτηριστικό παράδειγμα, τη δυνατότητα που μας προσφέρεται να δημιουργήσουμε ενεργειακές κοινότητες.  
Πάνω απ’ όλα.  Ενεργειακές κοινότητες!  Ποια υφιστάμενη δομή σήμερα της τοπικής αυτοδιοίκησης θα μπορούσε 
να προχωρήσει;  Η μεταρρύθμιση δεν μπορεί είναι απότοκο εκβιασμού αλλά πολιτικής βούλησης και εδώ σαν 
να έχω διακρίνει μια κάπως άδικη…  Δεν ήρθε το ταμείο ανάκαμψης να μας πει «κάντε αυτή τη μεταρρύθμιση.»  
Αυτή η μεταρρύθμιση, εξού και το ότι την έχουμε για δεκαετίες στο τραπέζι και δεν την προχωρούσαμε, δεν ήταν 
απότοκο του οποιουδήποτε εκβιασμού, ήταν αποτέλεσμα πολιτικού σχεδιασμού.  Και προς τιμή όλων εμάς 
σήμερα την υιοθετούμε, σήμερα θα την ψηφίσουμε.   

 Πλήρης δυνατότητα για εφαρμογή του χάρτη λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.  Πότε στα ιστορικά αυτού του τόπου δεν είχαμε έναν σχεδιασμό, μια νέα δομή, ώστε να είμαστε σε 
θέση να διασφαλίσουμε τις βασικές αρχές λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης, είτε είναι διαφάνεια είτε είναι 
οικονομικός έλεγχος είτε άλλως πως δημοκρατία κ.λπ., κ.λπ.   

 Αυτή η μεταρρύθμιση βασίστηκε σε μελέτες όχι μόνο της παρούσας κυβέρνησης, αλλά και από πολύ πιο 
προηγούμενες κυβερνήσεις.  Δε θυμάμαι ποιος ήταν ο συγκεκριμένος αριθμός μελετών, αλλά σίγουρα είναι 
πέραν των εφτά -αν θυμούμαι πολύ καλά- και δεν προέρχονται μόνο από αυτήν την κυβέρνηση.  Και θυμάμαι 
και το 2007 που είχαμε ατέρμονες τότε συζητήσεις για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Άρα λοιπόν, 
ήταν μια ανάγκη να προχωρήσουμε.   

 Είχαμε γνώμονά μας όλο αυτό το διάστημα ότι πρέπει να προχωρήσουμε με έναν ελάχιστο αριθμό δήμων.  
Πολύ ωραία, υπήρξαν κάποιες συγκλίσεις και συγκλίσεις στα σχήματα με τρόπο που να ενώνουν δυνάμεις, να 
ενισχύουν την οικονομική κλίμακα, να ενισχύουν την κοινωνική συνοχή, να αξιοποιούν τις προκλήσεις ως 
μεγαλύτερες οντότητες και πάνω απ’ όλα -ναι, το έχει πει και ο συνάδελφος προηγουμένως από το κέντρο- να 
διασφαλίσουμε την αρχή της επικουρικότητας.  Και της δημοκρατίας, πάνω απ’ όλα. 

 Εξοικονόμηση κόστους.  Πληρώνω €1.000, ενώ θα έπρεπε να πληρώνω μόνο τα μισά και λιγότερα για τις 
υπηρεσίες μιας αποκεντρωμένης τοπικής αυτοδιοίκησης, ενώ μέσα από αυτές τις συγκλίσεις σίγουρα θα υπάρχει 
χαμηλότερο κόστος και στους πολίτες μας, εξοικονομώντας, και ανάφερα το συγκεκριμένο παράδειγμα 
προηγουμένως στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου με τα τρία αποχετευτικά.  Βρέστε μου τη λογική!  Καμία 
λογική! 

 Δε θα μπω στη λογική της πρόκλησης.  Θα αποφύγω επίσης και τις βαρετές ορολογίες -το έχει και η 
εβδομάδα των πολεμικών ορολογιών- όπως π.χ. «casus belli», «γκρίζες ζώνες», «γκρίζες γραμμές» κ.λπ. κ.λπ.  
Στην προσπάθειά μας σίγουρα να περάσουμε μια θέση, βασική αρχή στη δημοκρατία είναι να δεχόμαστε το 
αποτέλεσμά της.  Ε, δεν μπορεί να έχουμε την απαίτηση να επιβάλλουμε την άποψή μας και εκεί όπου δεν 
έχουμε θέση ή δεν περνά μια θέση η οποία πιστεύουμε ότι είναι η σωστή.  Και δε θα μπω στη λογική να 
επικαλεστώ συγκεκριμένες συμπεριφορές ανθρώπων της τοπικής αυτοδιοίκησης σήμερα, για να μην κάνω ένα 
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σχήμα, αν είναι δυνατό!  Ούτε η οικονομική αυτονομία ήταν το απόλυτο κριτήριο των σχημάτων και της επιβολής 
σχημάτων.  Δεν ήταν σε καμία περίπτωση το απόλυτο κριτήριο.   

 Σε σχέση με τη Δερύνεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι πολύ ορθά το Δημοκρατικό Κόμμα 
έφερε μια εισήγηση, βλέποντας για την Αμμόχωστο ότι υπάρχει ένας κοινός πλούτος, μια κοινή δημιουργία, και 
τη χώρισαν σε δύο ομάδες, αφού δυστυχώς δεν υπήρχε ομοφωνία να πάμε ενωμένοι με έναν δήμο· αυτό είναι 
το μεγάλο ζητούμενο.  Και πολύ ωραία μπορεί αυτό να αναπτυχθεί σε δύο φάσεις, σήμερα έχουμε το σενάριο 
όπου σε δύο σχήματα -πολύ σωστά και δίκαια- γίνεται ο καταμερισμός του πλούτου και του έργου το οποίο 
προσφέρουν και δημιουργούν όλοι οι πολίτες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου.  Και δεν μπορεί κάποιος να 
ισχυρίζεται -αλήθεια, πραγματικά- ότι ερχόμαστε να αφαιρέσουμε δικαιώματα εθνικού χαρακτήρα από τη 
Δερύνεια.  Μα, αν είναι δυνατό!  Να ενημερώσω το σώμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, σε σχέση με το 
συγκεκριμένο σχήμα και πρόταση, μιλάμε ότι είναι αντίθετοι, η κοινότητα Αχερίτου, η κοινότητα Φρεννάρους, το 
δημοτικό συμβούλιο Δερύνειας, που -ειρήσθω εν παρόδω- είναι μέσα και από το ΑΚΕΛ-Αριστερά, δεν ξέρω αν 
υπάρχουν Νέες Δυνάμεις αλλά τουλάχιστον από το ΑΚΕΛ-Αριστερά, με απόφαση δημοτικού συμβουλίου.  Άρα 
λοιπόν, δε θα μπω πραγματικά και δε θέλω, δεν το επιθυμώ να μπω στη λογική ότι επιμένουμε με κομματικό 
μάτι να καθορίσουμε δήμο και θεωρούμε ή προβάλλουμε επιχειρήματα τα οποία ούτε δίκαια είναι ούτε ορθά.  Δεν 
μπορεί να ξεχάσουμε τα δικαιώματα ούτε της Άχνας ως ημικατεχόμενης ούτε του Φρεννάρους ως 
ημικατεχόμενου ούτε της Δερύνειας ως ημικατεχόμενης ούτε του Αγίου Δομετίου ούτε οποιουδήποτε άλλου.  
Άλλα έν’ τούτα και με άλλο τρόπο τυγχάνουν υπεράσπισης.  Δηλαδή πρέπει εξαιτίας και της συνεχιζόμενης 
τουρκικής εισβολής να έρθουμε επιπρόσθετα να τιμωρήσουμε με στασιμότητα τους ημικατεχόμενούς μας 
δήμους, μη δίνοντάς τους την ευχέρεια και τη δυνατότητα να συνεργαστούν με τους γείτονες στις ελεύθερες 
περιοχές;  Αυτό και εάν είναι επιχείρημα το οποίο δεν πατά πουθενά!   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν πρέπει να επιδιώξουμε τη σύγκρουση, έστω και την υστάτη, αλλά πρέπει να αποφύγουμε όμως και 
το έντονο να επιβάλουμε κάποια άποψη.  Ούτε η Δερύνεια ξεπουλιέται ούτε κανένας ημικατεχόμενος δήμος ή 
κοινότητα.  Η δικαίωσή τους είναι μέσα από τη δημιουργία δυνατοτήτων ανάπτυξής τους, για να μπορούν να 
σταθούν εκεί ουραγοί και να είναι οι φρουροί στη γραμμή αντιπαράθεσης.  Δεν μπορούμε να τους εγκαταλείπουμε 
ως φτωχούς και να τους πληρώνουμε ως στρατιώτες να μας φυλάνε αυτή τη γραμμή αντιπαράθεσης και οι άλλοι 
να πλουτίζουν.  Είμαι τόσο έντονος στο συγκεκριμένο επιχείρημα, γιατί απλούστατα μας αγγίζει!  Και εγώ, επειδή 
μεγάλωσα κάτω από το συρματόπλεγμα και το βίωσα, δεν ανέχομαι τέτοιου είδους προσεγγίσεις ούτε αυτό το 
επιχείρημα, ότι θα πρέπει να μείνω εκεί φρουρός, με τις δυνατότητες ανάπτυξης να είναι μηδενικές! 

 Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

 Τα συγχαρητήριά μου και στον συγχωριανό μου από τον Άγιο Σέργιο, τον Άριστο τον Δαμιανού, για την 
πολύ ικανοποιητική, την πολύ καλή εργασία και προεδρία που έχει επιτελέσει, με καλύπτουν απόλυτα οι 
ευχαριστίες όλων των άλλων συναδέλφων και εύχομαι σήμερα η δική μας απόφαση να είναι απόφαση που 
ανοίγει το αύριο για την τοπική αυτοδιοίκηση.  Αυτό στο τέλος της ημέρας χρειάζεται ο τόπος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Εναπομένουν δεκατρία λεπτά και τριάντα εννέα δευτερόλεπτα.  Θα μιλήσετε κι εσείς, κύριε Γεωργίου;  
Πέντε λεπτά.  Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έντιμη κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης αποτελεί σήμερα τον επόμενο σταθμό της υλοποίησης της 
μεταρρυθμιστικής ατζέντας σε κρίσιμους τομείς της χώρας από την κυπριακή πολιτεία.  Μια ριζοσπαστική 
μεταρρύθμιση, με πρόνοιες που θα ενσταλάζονται στην καθημερινότητα του Κύπριου πολίτη, άμεσα 
συνυφασμένες με την ποιοτική βελτίωση των συνθηκών στο περιβάλλον που διαβιοί και δραστηριοποιείται.  Η 
αλλαγή αναγκαία, καθότι οι στρεβλώσεις, οι περιορισμένες διοικητικές εξουσίες, οι αδύναμες δημοτικές 
υπηρεσίες και η οικονομική δυσπραγία δήμων και κοινοτήτων δεν επιτρέπουν τη συνέχιση της υφιστάμενης 
κατάστασης.   

 Η αρχιτεκτονική της μεταρρύθμισης με τα τρία νομοσχέδια ουσιαστικά μετασχηματίζει τον τρόπο 
λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης όπως τον γνωρίσαμε μέχρι σήμερα.  Πρόκειται για πρόνοιες οι οποίες 
εκχωρούν εξουσίες από το κεντρικό κράτος προς τους δήμους με διοικητική και οικονομική αυτοτέλεια, που θα 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την πρόσληψη υπαλλήλων χωρίς την εκ των προτέρων έγκριση άλλων θεσμών, 
με ενισχυμένη και νομοθετικά κατοχυρωμένη κρατική χορηγία €117 εκατομ. και πλέον, με ενιαία ρύθμιση τελών, 
με ισχυρό μηχανισμό εσωτερικού ελέγχου και συνενώσεις δήμων και κοινοτήτων, δημιουργώντας κατ’ αυτό τον 
τρόπο όλες τις προϋποθέσεις για μία σύγχρονη και βιώσιμη τοπική αυτοδιοίκηση.  Οντότητες οι οποίες θα έχουν 
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τη δυνατότητα να προσφέρουν ποιοτικότερες δημοτικές υπηρεσίες στους πολίτες με χαμηλότερη φορολογία και 
πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, που θα υποβοηθήσουν στον προγραμματισμό αναπτυξιακών και 
εγγειοβελτιωτικών έργων προς όφελος των πολιτών.  Στην εξίσωση για την αποτελεσματικότητα της νέας τοπικής 
αυτοδιοίκησης θα συντελέσει και ο αριθμός των σχημάτων που θα προκύψουν από την ψήφιση του σχετικού 
νομοσχεδίου.  Λαμβάνοντας υπόψη ιδιαίτερα το σενάριο των είκοσι ή περισσότερων δήμων που προωθείται 
σήμερα από πλευράς κομμάτων της αντιπολίτευσης, πραγματικά ο συγκεκριμένος αριθμός δεν εξυπηρετεί το 
ζητούμενο που όλοι θέλουμε και επιθυμούμε.   

 Η δημιουργία των επαρχιακών οργανισμών τοπικής αυτοδιοίκησης, που θα αποτελούνται από 
νευραλγικούς οργανισμούς, θα οδηγήσει σε έναν ισχυρό τεχνοκρατικό οργανισμό, που θα προσδώσει 
συντονισμό υπηρεσιών, σχεδιασμό κοινών πολιτικών, διαχείριση με ευελιξία, αξιοκρατική λειτουργία, 
εξοικονόμηση πόρων και -το σημαντικότερο- την έγκαιρη εξυπηρέτηση του πολίτη για κάθε αίτημα που 
υποβάλλεται. 

 Οι πιο πάνω πρόνοιες αποτελούν αναμφίβολα βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Θα ενισχύσουν 
ουσιαστικά, αλλά και θα αναβαθμίσουν πολιτικά τη χρηστή διοίκηση και την ορθολογική αντιμετώπιση των 
αποφάσεων των νέων οργανισμών που θα προκύψουν από τους αιρετούς τοπικούς άρχοντες.   

 Παρά τις αντεγκλήσεις που σημειώθηκαν και συγκεντρώθηκαν ως επί το πλείστον στις συγχωνεύσεις των 
δήμων και κοινοτήτων, υπάρχουν και άλλα ανοικτά και πολύ σοβαρά ζητήματα, όπως είναι η επιμονή διαφόρων 
κομμάτων της αντιπολίτευσης για τη διεξαγωγή τοπικών δημοψηφισμάτων.  Πρόνοια που πραγματικά αποτελεί 
μια βραδυφλεγή βόμβα στα θεμέλια επίτευξης της μεταρρύθμισης.  Μια πολιτική θέση ανερμήνευτη, η οποία 
ακυρώνει τον ρόλο των πολιτικών κομμάτων, ενώ παράλληλα υποσκάπτει τον θεσμό της ίδιας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Ακόμη και στις πιο κρίσιμες ώρες στη σύγχρονη ιστορία του τόπου, στιγμές όπου οι αποφάσεις 
δημιουργούσαν υποχρεώσεις και δικαιώματα στη χώρα και στους πολίτες, όπως ήταν η ένταξη της χώρας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η ένταξη στη Ζώνη του Ευρώ, η υπογραφή του μνημονίου, υπήρξαν υπεύθυνες ηγεσίες, 
που κράτησαν σταθερά το τιμόνι της χώρας, καθοδηγώντας τους πολίτες με πατριωτισμό και σύνεση.  Παρ’ όλο 
που τέθηκαν ενώπιον όλων των πολιτικών κομμάτων οι ενστάσεις, οι εισηγήσεις και οι ανησυχίες της κυβέρνησης 
περί αντισυνταγματικότητας της συγκεκριμένης πρόνοιας, κάποιοι επιθυμούν να σκέφτονται και να δρουν 
πολιτικά αντίστροφα, επιστρατεύοντας τον λαϊκισμό και τον τακτικισμό, ενώ στην πραγματικότητα αποτάσσονται 
την όποια ευθύνη για τη λήψη απόφασης.   

 Μετά από έντεκα χρόνια διαβουλεύσεων, εκπονήσεις μελετών βιωσιμότητας, δεκάδες συνεδριάσεις της 
επιτροπής Εσωτερικών στην παρουσία όλων των αρμόδιων θεσμικών φορέων, η τολμηρή απόφαση αναβολής 
των δημοτικών εκλογών του 2021 ανεβάζει σήμερα αναντίλεκτα τον πολιτικό και ηθικό πήχη όλων των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων απέναντι στην κυπριακή κοινωνία.  Ο εκσυγχρονισμός του κράτους περνά 
αναμφίβολα μέσα και από την ψήφιση των νομοσχεδίων της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Αναπόφευκτα, θα 
αναμετρηθούν και πάλι οι πολιτικές απόψεις, αλλά και θα ξεχωρίσουν όσοι πραγματικά διακατέχονται από 
μεταρρυθμιστική κουλτούρα και εξωστρέφεια και επιζητούν την ορθολογική λειτουργία του κράτους.   

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω τον αρμόδιο Υπουργό Εσωτερικών κ. Νίκο Νουρή, καθώς και 
τους αρμόδιους λειτουργούς του υπουργείου του.  Από την πρώτη στιγμή επιδίωξε και έλαβε συνεργασία από 
τη Βουλή, γεφυρώνοντας διαφορές, συνθέτοντας εισηγήσεις, αλλά και τηρώντας ίσες αποστάσεις.  Ειλικρινείς 
ευχαριστίες προς τον πρόεδρο της επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και σε όλα τα μέλη για την άριστη και 
εποικοδομητική συνεργασία, καθώς και στη γραμματεία της επιτροπής, που εργάστηκε άοκνα, εξυπηρετώντας 
στο ακέραιο τις εργασίες της επιτροπής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Η ώρα είναι 2.20 μ.μ., θα ακολουθήσει μέχρι τις 3.15 μ.μ. ακριβώς διάλειμμα, το οποίο θα αξιοποιηθεί, για 
να συντονιστούν, να προετοιμαστούν όλοι αμέσως μετά για την ψήφιση.  Και θα είμαστε λοιπόν πίσω στην 
αίθουσα της ολομέλειας ακριβώς στις 3.15 μ.μ. 

 Άρα, η συνεδρία της ολομέλειας διακόπτεται, θα συνεχίσουμε στις 3.15 μ.μ. ακριβώς.  Ευχαριστώ πολύ. 

Ώρα διακοπής:  2.20 μ.μ. 

Ώρα επανέναρξης:  3.18 μ.μ. 

 Είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε με τις διεργασίες του σώματος; 

 Παρακαλώ να πάρουμε όλες και όλοι τις θέσεις μας και θα προχωρήσουμε ευθύς αμέσως στην ψήφιση 
τροπολογιών και νομοσχεδίων.   

 Να κλείσουν οι πόρτες, παρακαλώ.   

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κουλία. 
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 Όπως είναι γνωστό, σας έχουν αποσταλεί οι τροπολογίες όλων των κομμάτων και έχετε μπροστά σας 
σχετικό πίνακα, στον οποίο έχουν κωδικοποιηθεί οι τροπολογίες κατ’ άρθρο.  Για σκοπούς διευκόλυνσης της 
ψηφοφορίας των τροπολογιών θα χρησιμοποιήσουμε τον πίνακα, που είμαι σίγουρη έχουμε όλες και όλοι 
ενώπιόν μας.  Και θα μου επιτρέψουν οι γραμματείς να χειριστώ εγώ τη διαδικασία, όπως τα έχουμε δει και στη 
Σύσκεψη Αρχηγών και με τη σειρά που τα έχουμε βάλει και όπως έχουν τύχει προετοιμασίας.   

 Και ευχαριστώ για ακόμα μια φορά τις υπηρεσίες, όλες και όλους, όσες και όσους έχουν πραγματικά 
συμβάλει, για να έχουμε σήμερα τα προταθέντα νομοσχέδια, τον νυν Υπουργό Οικονομικών, τον κ. Κωνσταντίνο 
Πετρίδη, τον νυν Υπουργό Εσωτερικών κ. Νίκο Νουρή, την προηγούμενη Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, προεδρίας της κ. Μαύρου, και όλους τους συναδέλφους, συναδέλφισσες και βεβαίως τον νυν 
πρόεδρο της επιτροπής κ. Άριστο Δαμιανού και τους συναδέλφους, συναδέλφισσες που συμμετέχουν στην 
επιτροπή.   

 Λοιπόν, οι τροπολογίες έχουν κατατεθεί κατ’ άρθρο και έτσι ακριβώς θα ψηφίζονται.  Ξεκινάμε και, 
παρακαλώ, αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, δώστε προσοχή, γιατί θα διαβάζουμε μόνο την 
επεξήγηση και θα μπαίνει μία μία τροπολογία ξεχωριστά.  Δεν έχει έρθει ακόμα η Δημοκρατική Παράταξη.  Ο 
κλητήρας να ενημερώσει ότι έχουμε ήδη ξεκινήσει, γιατί δεν μπορώ να καθυστερήσω άλλο την ολομέλεια.   

 Οπόταν, θα πω κάποια εισαγωγικά, ελπίζω να έρθουν μέχρι εκείνη την ώρα οι συνάδελφοι, διαφορετικά 
ξεκινούμε.  Έτσι;   

 Έχουν τοποθετηθεί κατ’ άρθρο, ανάλογα με τη σειρά των κομμάτων, όπως ακριβώς το είδαμε και στη 
Σύσκεψη Αρχηγών.  Και δε θα υπάρξει συζήτηση και τοποθέτηση επί τροπολογιών, αυτό έχει ήδη γίνει στην 
πολύωρη προεργασία η οποία έχει προηγηθεί και είμαστε έτοιμοι να ξεκινήσουμε με την ψήφιση των 
τροπολογιών.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενημερώστε μας, κυρία Ερωτοκρίτου.  Ευχαριστώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα προσπαθήσω με όσο το δυνατό περισσότερη λεπτομέρεια να σας ενημερώσω.  Η επιτροπή 
Οικονομικών συνήλθε, εξέτασε το κυβερνητικό νομοσχέδιο, προέκυψε κάποιο πρόβλημα στο νομοσχέδιο όπως 
κατατέθηκε, αναμένουμε, έχω ενημερωθεί ότι έχει κατατεθεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας ακούμε. 

 Παρακαλώ, ζήτησα και πριν να… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ξανά από την αρχή. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συνήθως παραπονιούνται ότι με ακούν πολύ περισσότερο απ’ όσο θα ήθελαν, μου είναι πρωτόγνωρο 
αυτό το σχόλιο! 

 Λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, η επιτροπή Οικονομικών θα πρέπει να συνέλθει ξανά κατά τη διάρκεια της 
συνεδρίας, για να εξετάσει νέο αναθεωρημένο νομοσχέδιο, το οποίο κατατίθεται από την πλευρά της κυβέρνησης 
με τη μορφή του κατεπείγοντος, που αφορά τους φόρους κατανάλωσης στα σχετικά παραρτήματα των σχετικών 
νόμων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα πρέπει να συνέλθετε ξανά, γιατί; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Διότι είναι νέο κείμενο, είναι νέο νομοσχέδιο και πρέπει να το εξετάσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Οπόταν, αντιλαμβάνομαι ότι, μόλις είστε έτοιμοι… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Θα πρέπει να ολοκληρωθεί η ψηφοφορία, διότι είμαι βέβαιη ότι κανένας συνάδελφος δε θα θέλει να 
διακόψει την ψηφοφορία επί των τροπολογιών του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να ολοκληρώσουμε.  Έχει απόλυτο δίκαιο η πρόεδρος της επιτροπής, να ολοκληρωθεί η ψήφιση 
των τροπολογιών του νομοσχεδίου… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να δοθούν πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως.  Και μετά να αποχωρήσει, γιατί θα ξεκινήσει η συζήτηση των προϋπολογισμών… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και να ξανασυγκληθεί η ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και θα επανέλθετε, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε και τη διαδικασία του κατεπείγοντος. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε έτοιμοι, έτοιμες για την ψήφιση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, δε χρειάζεται.   

 Λοιπόν, είμαστε έτοιμοι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι;  Δεν καταλαβαίνω τι μου λέτε.  Εντάξει; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουλλά.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα έλεγα σε σχέση με το προηγούμενο θέμα, που έχει μιλήσει η κυρία… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λυπούμαι ειλικρινά, λυπούμαι ειλικρινά, αλλά αυτά τα πράγματα είναι καραγκιοζιλίκια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ξεκινήσουμε αμέσως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …που προσβάλλουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Για ποιο λόγο; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είπατε κατά τη διακοπή ότι ξεκινούμε τρεις και τέταρτο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Πρέπει να ξεκινήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ξεκινήσουμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Καταλαβαίνω τη δυσκολία, αλλά πρέπει να ξεκινήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, ήδη ετέλειωσε η δυσκολία, ήρθαν οι συνάδελφοι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εντάξει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπόταν, είμαστε έτοιμοι, απλώς, επειδή μου εζήτησε τον λόγο ο συνάδελφος, εν μπορώ να του πω…   

 Να μας πείτε…  Πείτε μας, κύριε Κουλλά.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εγώ, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ κάτι διαδικαστικό; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ναι, για το θέμα που εμίλησε η πρόεδρος της επιτροπής θα έλεγα ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαφωνείτε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Όχι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα ήθελα να πω ότι αυτό το νομοσχέδιο για τον περί Φόρου Κατανάλωσης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Να το αφήσουμε στο τέλος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, στο τέλος θα είναι, βεβαίως. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Μετά την ψήφιση, αυτό θα έλεγα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, βεβαίως. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Έληξε το θέμα. 
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 Είμαστε έτοιμοι και ξεκινούμε με την ψηφοφορία για το άρθρο 3.  Βλέπετε ακριβώς τον πίνακα τον οποίο 
έχετε μπροστά σας και με την επεξήγηση θα σας καθοδηγώ, για να μπορέσουμε να ψηφίζουμε σωστά.  Να 
διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος 

του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί το άρθρο 3 και το 
Παράρτημα Ι αυτού. 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η κατάργηση των προνοιών του νομοσχεδίου που 
προβλέπουν τη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων για τους σκοπούς των προτεινόμενων συνενώσεων 
τοπικών αρχών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί στο 
εδάφιο (1) αυτού η λέξη «Δεκεμβρίου» (τρίτη γραμμή) από τη λέξη «Μαΐου». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να καθορισθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα προκηρύξει τη 
διεξαγωγή δημοψηφισμάτων μέχρι την 31η Μαΐου 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην κοινή τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Μαρίνου Σιζόπουλου και Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

και Αλεξάνδρας Ατταλίδου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να αντικατασταθεί στο εδάφιο (1) αυτού η λέξη «δημοψηφίσματος» (τρίτη γραμμή) από τη φράση 
«τοπικών δημοψηφισμάτων»· και 

 β. να προστεθεί στο εδάφιο (1) αυτού η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

  «Νοείται ότι τα τοπικά δημοψηφίσματα προκηρύσσονται για σκοπούς εξακρίβωσης της επιθυμίας 
των εγγεγραμμένων εκλογέων εκάστης τοπικής αρχής ως προς την κήρυξή της σε δημοτικό διαμέρισμα 
νέου δήμου, σύμφωνα με το Παράρτημα Ι.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να καθορισθεί ότι τα δημοψηφίσματα τα οποία θα 
διενεργηθούν θα είναι τοπικής σημασίας, έτσι που οι εκλογείς εκάστης τοπικής αρχής που θα συνενωθεί 
σε νέο δήμο να ερωτηθούν για την αλλαγή που αφορά στην οικεία τοπική αρχή, αντί για το σύνολο των 
προτεινόμενων συνενώσεων. 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. Να προστεθεί στο τέλος του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

   «Νοείται περαιτέρω ότι ουδεμία υφιστάμενη κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
παρόντος Νόμου τοπική αρχή, δυvάμει τωv διατάξεωv τoυ περί Δήμων Νόμου, ο οποίος με τον 
παρόντα Νόμο καταργείται, ή των διατάξεων του περί Κοινοτήτων Νόμου, δεν δύναται να 
συνενωθεί με άλλη τοπική αρχή και να αποτελεί δημοτικό διαμέρισμα, χωρίς να έχει προηγηθεί η 
διενέργεια των ως άνω αναφερόμενων τοπικών δημοψηφισμάτων.»· και   

 β. Να προστεθεί στο εδάφιο (2) του άρθρου 4 αυτού αμέσως μετά τη φράση «καταργηθέντος νόμου» 
(τέταρτη γραμμή) η φράση «νοουμένου ότι έχουν διενεργηθεί τα προβλεπόμενα στο άρθρο 3 
τοπικά δημοψηφίσματα». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να καθορισθεί ότι ουδεμία υφιστάμενη τοπική αρχή δε 
δύναται να συνενωθεί με άλλη τοπική αρχή και να αποτελεί δημοτικό διαμέρισμα, χωρίς να έχει 
προηγηθεί η διενέργεια τοπικών δημοψηφισμάτων.  Επιπροσθέτως, σκοπείται όπως δήμοι οι οποίοι δε 
συνενώνονται με άλλες τοπικές αρχές εξακολουθούν να λειτουργούν ως δήμοι με τη μορφή που 
συστάθηκαν δυνάμει του υπό κατάργηση νόμου, νοουμένου ότι έχουν διενεργηθεί τοπικά 
δημοψηφίσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
το εδάφιο (1) αυτού από το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 
«(1) Για σκοπούς ίδρυσης και σύστασης των νέων δήμων, όπως καθορίζεται στο άρθρο 4, το 
Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023 προκηρύσσει τη διεξαγωγή παγκύπριου 
δημοψηφίσματος μεταξύ των εγγεγραμμένων εκλογέων των αναφερόμενων στο Παράρτημα Ι δήμων 
και κοινοτήτων, καθώς και των αναφερόμενων στο εδάφιο (2) του άρθρου 4 δήμων, για την 
εξακρίβωση της επιθυμίας των εγγεγραμμένων εκλογέων των εν λόγω τοπικών αρχών ως προς τη 
συνένωσή τους σε νέο δήμο και την κήρυξη της οικείας περιοχής σε δημοτικό διαμέρισμα του νέου 
δήμου.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να καθορισθεί ότι για σκοπούς ίδρυσης και σύστασης των 
νέων δήμων, στο πλαίσιο της προτεινόμενης μεταρρύθμισης, θα προηγηθεί η διενέργεια παγκύπριου 
δημοψηφίσματος, έτσι που οι εκλογείς των επηρεαζόμενων δήμων και κοινοτήτων, καθώς και των 
δήμων οι οποίοι δεν προτείνεται να συνενωθούν με άλλες τοπικές αρχές να ερωτηθούν για το σύνολο 
των προτεινόμενων συνενώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία της Δημοκρατικής Παράταξης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να αντικατασταθούν τα άρθρα 3 και 4 αυτού από το ακόλουθο άρθρο: 

  «3.-(1) Με τον παρόντα Νόμο ιδρύονται δήμοι με καθορισμένη έδρα οι οποίοι αποτελούνται από 
δημοτικά διαμερίσματα και των οποίων τα δημοτικά όρια συμπίπτουν με την εξωτερική περιφέρεια 
των ορίων των όμορων δήμων. 

   (2) Τα δημοτικά διαμερίσματα αντιστοιχούν σε υφιστάμενους κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του παρόντος Νόμου δήμους ή/και υφιστάμενες κατά την εν λόγω ημερομηνία 
κοινότητες: 

   Νοείται ότι οποιοσδήποτε δήμος δεν εμπίπτει στις διατάξεις του εδαφίου (3) ή του άρθρου 4 
εξακολουθεί να λειτουργεί ως δήμος με τη μορφή που συστάθηκε δυνάμει των διατάξεων του 
καταργηθέντος νόμου. 

   (3) Με βάση τον παρόντα Νόμο, ιδρύονται οι νέοι δήμοι, οι οποίοι αποτελούνται από 
δημοτικά διαμερίσματα, όπως αυτά καθορίζονται στο Παράρτημα Ι. 

   (4) Οι δήμοι οι οποίοι ευρίσκονται επί του υπό τουρκική κατοχή εδάφους της Δημοκρατίας 
εξακολουθούν να υφίστανται ως δήμοι χωρίς τη συνένωσή τους με άλλους δήμους και στο εξής 
διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου.»· 

 β. να αντικατασταθεί ο τίτλος του Παραρτήματος Ι αυτού από τον ακόλουθο τίτλο:  «ΙΔΡΥΣΗ ΚΑΙ 
ΣΥΣΤΑΣΗ ΝΕΩΝ ΔΗΜΩΝ ΚΑΙ ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑΤΩΝ»· και 

 γ. να διαγραφεί από το Παράρτημα Ι αυτού η φράση «Για σκοπούς ίδρυσης και σύστασης νέων 
δήμων [...], ως ακολούθως:» (πρώτη μέχρι τέταρτη γραμμή). 

 
Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η κατάργηση των προνοιών του νομοσχεδίου που 
προβλέπουν τη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων για τους σκοπούς των προτεινόμενων συνενώσεων 
τοπικών αρχών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Καμία. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωρούμε στο άρθρο 4, σελίδα 5.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος 

του 2020» 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
από το ακόλουθο άρθρο: 

 «Ίδρυση και 
σύσταση  

δήμων. 

4.-(1) Με τον παρόντα Νόμο ιδρύονται και συστήνονται δήμοι με καθορισμένη 
έδρα, οι οποίοι αποτελούνται από δημοτικά διαμερίσματα όπως καθορίζεται στις 
διατάξεις του εδαφίου (3) και των οποίων τα δημοτικά όρια συμπίπτουν με την 
εξωτερική περιφέρεια των ορίων των όμορων δήμων. 

   (2) Τα δημοτικά διαμερίσματα που προβλέπονται στις διατάξεις του εδαφίου (1) 
αντιστοιχούν σε δήμους συσταθέvτες δυvάμει τωv διατάξεωv τoυ καταργηθέvτoς 
νόμoυ και υφιστάμενους κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος 
Νόμου ή/και κοινότητες συσταθείσες δυνάμει των διατάξεων του περί Κοινοτήτων 
Νόμου και υφιστάμενες κατά την εν λόγω ημερομηνία:  

   Νοείται ότι οποιοσδήποτε δήμος ο οποίος κατά την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του παρόντος Νόμου δεν εμπίπτει στις διατάξεις του εδαφίου (3) του 
παρόντος άρθρου ή του άρθρου 4 εξακολουθεί να λειτουργεί ως δήμος με τη μορφή 
που συστάθηκε δυνάμει των διατάξεων του καταργηθέντος νόμου. 

   (3) Με βάση τον παρόντα Νόμο, ιδρύονται οι νέοι δήμοι, οι οποίοι αποτελούνται 
από δημοτικά διαμερίσματα όπως αυτά καθορίζονται στο Παράρτημα Ι.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η αναθεώρηση ορισμένων προνοιών αναφορικά με την 
ίδρυση των νέων δήμων, ώστε να διαλαμβάνουν όσα προέβλεπε το αρχικό νομοσχέδιο πριν από την 
ένταξη σε αυτό προνοιών για τη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν…   

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Θα παρακαλούσα να επεξηγηθεί η τροπολογία επακριβώς. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Ακριβώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σύκα; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ασαφής η διατύπωση, θα παρακαλούσαμε να γνωρίζουμε την πρόθεση του Συναγερμού. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έχει απόλυτο δίκαιο ο συνάδελφος, κυρία Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …αποσύρουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Πολύ καλά, αυτό περίμενα, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία, ευχαριστούμε πολύ!  Άρα, η τροπολογία αποσύρεται. 

 Προχωρούμε στη σελίδα 6, είναι το άρθρο 13, και ξεκινάμε με την πρώτη τροπολογία…   

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Απλώς, ναι, επειδή υπάρχει ταυτότητα των δύο τροπολογιών της ΕΔΕΚ με τους Οικολόγους, για να 
απλοποιήσουμε τη διαδικασία, τζιαι επειδή έν’ απλό.  Να τεθεί ότι είναι κοινή τροπολογία με δύο μικροδιορθώσεις, 
τις οποίες θα σας τες πω αμέσως μετά βεβαίως, αφού ακολουθήσουμε το αποτέλεσμα του ΔΗΚΟ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι εισηγείστε δηλαδή; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είναι κοινή δηλαδή η τροπολογία, διαγράφεται το άρθρο 1 (γ) από την πρόταση της ΕΔΕΚ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …υιοθετείται η τροπολογία, υποστοιχεία 1(β), των Οικολόγων με διαγραφή της πρώτης επιφύλαξης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …και υιοθετείται η τροπολογία πάλι των Οικολόγων 1(γ) στην τροπολογία της ΕΔΕΚ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Ευσταθίου, θα μου επιτρέψετε, χωρίς να θέλω να σας στεναχωρήσω, να μην προχωρήσουμε, γιατί 
θα περιπλεχθεί πάρα πολύ η τροπολογία η συγκεκριμένη.  Ήδη βλέπω αρκετούς συναδέλφους που δεν έχουν 
κατανοήσει το περιεχόμενο.  Και τελευταία στιγμή ουσιαστικά διαμορφώνεται νέα τροπολογία, που εκτιμώ δε θα 
έχουν τον χρόνο οι συνάδελφοι να την κατανοήσουν και να την επεξεργαστούν.  Οπόταν, από τη στιγμή… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ που με βοηθάτε -πραγματικά το εκτιμώ- και, από τη στιγμή που έχουμε δύο ξεχωριστές 
τροπολογίες, νομίζω να τις αφήσουμε ως έχουν και μπορείτε αναλόγως να αποφασίσετε ποια θα στηρίξετε.  Γιατί 
όντως έχουν παρόμοιο αντικείμενο.   

 Ξεκινάμε λοιπόν με την τροπολογία του…   

 Κύριε Δαμιανού, θέλετε τον λόγο;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άριστο Δαμιανού) 

 Ναι, ευχαριστώ.   

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 13 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
στο εδάφιο (4) αυτού το κείμενο που αρχίζει με τη φράση «Ο αριθμός των συμβούλων» (πρώτη γραμμή) 
και τελειώνει με τη φράση «26 σύμβουλοι:» (δέκατη τέταρτη γραμμή) από το ακόλουθο κείμενο: 

 «Ο αριθμός των συμβούλων που μετέχουν στο συμβούλιο, περιλαμβανομένων των αντιδημάρχων, δεν 
δύναται να είναι μικρότερος των 16 και μεγαλύτερος 30, όπως προβλέπεται ειδικότερα πιο κάτω: 
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 α. Σε δήμους των oπoίωv οι εκλογείς δεν υπερβαίvoυv τις δέκα χιλιάδες (10 000):  16 σύμβουλοι· 

 β. σε δήμους των oπoίωv οι εκλογείς υπερβαίvoυv τις δέκα χιλιάδες (10 000), αλλά δεν 
υπερβαίvoυv τις είκοσι χιλιάδες (20 000):  20 σύμβουλοι· 

 γ. σε δήμους των oπoίωv οι εκλογείς υπερβαίvoυv τις είκοσι χιλιάδες (20 000), αλλά δεν 
υπερβαίvoυv τις τριάντα χιλιάδες (30 000):  24 σύμβουλοι· 

 δ. σε δήμους των oπoίωv οι εκλογείς υπερβαίvoυv τις τριάντα χιλιάδες (30 000):  30 σύμβουλοι:». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η αύξηση των δημοτικών συμβούλων των νέων δήμων 
κατά τέσσερις δημοτικούς συμβούλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι η τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, πενήντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε μετά με την τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 13 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να αντικατασταθεί το εδάφιο (2) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο: 

  «(2) Κάθε συμβούλιο αποτελείται από τον δήμαρχο και τους συμβούλους, οι οποίοι εκλέγονται 
από τους δημότες εκλογείς, καθώς και τους αντιδημάρχους, οι οποίοι εκλέγονται από τα μέλη 
του συμβουλίου κατά την πρώτη συνεδρίαση αυτού.»· 

 β. να διαγραφεί από την παράγραφο (α) του εδαφίου (5) του άρθρου 13 αυτού η φράση «οι 
αντιδήμαρχοι» (πρώτη γραμμή)· 

 γ. να διαγραφούν οι παράγραφοι (γ) και (δ) του εδαφίου (5) αυτού· 

 δ. να διαγραφεί το εδάφιο (6) αυτού.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εκλογή του δημάρχου και των μελών του δημοτικού 
συμβουλίου εκάστου δήμου με ενιαία και καθολική ψηφοφορία, εντός των δημοτικών ορίων και όχι σε 
επίπεδο δημοτικού διαμερίσματος.  Επιπροσθέτως, σκοπείται η εκλογή αντιδημάρχου για έκαστο 
δημοτικό διαμέρισμα μεταξύ των εκλελεγμένων δημοτικών συμβούλων εκάστου νέου δήμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφτά υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα οκτώ εναντίον. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, τώρα πάμε στις τροπολογίες της Δημοκρατικής Παράταξης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 13 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να αντικατασταθεί το εδάφιο (2) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο: 

  (2) Κάθε συμβούλιο αποτελείται από τον δήμαρχο και τους συμβούλους, οι οποίοι εκλέγονται 
από τους δημότες εκλογείς, καθώς και τους αντιδημάρχους εκάστου δημοτικού διαμερίσματος 
του οικείου δήμου, έκαστος εκ των οποίων εκλέγεται από τα μέλη του συμβουλίου που 
προέρχονται από το ίδιο δημοτικό διαμέρισμα κατά την πρώτη συνεδρίαση αυτού.»· 

 β. να διαγραφεί από την παράγραφο (α) του εδαφίου (5) αυτού η φράση «οι αντιδήμαρχοι» (πρώτη 
γραμμή)· 

 γ. να διαγραφεί η παράγραφος (γ) του εδαφίου (5) αυτού·  

 δ. να διαγραφούν οι επιφυλάξεις του εδαφίου (6) αυτού. 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εκλογή αντιδημάρχου για έκαστο δημοτικό διαμέρισμα 
μεταξύ των εκλελεγμένων δημοτικών συμβούλων του οικείου δημοτικού διαμερίσματος εκάστου νέου 
δήμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφτά. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία της ΔΗΠΑ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 13 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
στο εδάφιο (4) αυτού η λέξη «περιλαμβανομένων» (δεύτερη γραμμή) από τη λέξη «εξαιρουμένων». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία, που τίθεται προς ψήφιση, νοουμένου ότι απορρίφθηκε η αμέσως 
προηγούμενη, σκοπείται να μην περιλαμβάνονται οι αντιδήμαρχοι στον προβλεπόμενο συνολικό 
αριθμό των συμβούλων που θα εκλέγονται σε κάθε διαμέρισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έντεκα. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και τρεις αποχές, η δεύτερη τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Αλεξάνδρας Ατταλίδου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 13 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να διαγραφεί από την παράγραφο (α) του εδαφίου (5) αυτού η φράση «οι αντιδήμαρχοι» (πρώτη 
γραμμή)· 

 β. να αντικατασταθεί η παράγραφος (γ) του εδαφίου (5) αυτού από την ακόλουθη παράγραφο: 

 
 

«(γ) Ο δήμαρχoς συγκαλεί τo ταχύτερo δυvατόv μετά τηv εκλoγή vέoυ συμβoυλίoυ συvεδρίαση 
αυτού, της oπoίας πρoεδρεύει, και κατά τηv εν λόγω συvεδρίαση oι σύμβoυλoι εκλέγoυv μεταξύ 
τους με μυστική ψηφοφορία έναν (1) αvτιδήμαρχo για έκαστο δημοτικό διαμέρισμα: 

   Νoείται ότι οι υποψήφιοι αντιδήμαρχοι έχουν συνήθη διαμονή ή δραστηριοποιούνται 
επαγγελματικά σε τόπο με διεύθυνση εντός των ορίων του οικείου δημοτικού διαμερίσματος το 
οποίο επιθυμούν να εκπροσωπούν: 

   Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση κατά την οποία σε συγκεκριμένο δημοτικό διαμέρισμα 
έχει εκλεγεί μόνο ένας (1) σύμβουλος, η θέση του αντιδημάρχου καταλαμβάνεται από αυτόν: 
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   Νοείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που ουδείς σύμβουλος εκλεγεί σε δημοτικό 
διαμέρισμα, υποψηφιότητα για τη θέση του αντιδημάρχου στο εν λόγω δημοτικό διαμέρισμα 
δύναται να θέσουν όλοι οι σύμβουλοι του οικείου δήμου, ανεξαρτήτως των προϋποθέσεων που 
καθορίζονται: 

   Νοείται έτι περαιτέρω ότι σε περίπτωση ισοψηφίας υποψηφίων διενεργείται κλήρωση για την 
εκλογή του αντιδημάρχου συγκεκριμένου δημοτικού διαμερίσματος.»· και 

 (γ) να αντικατασταθεί στην παράγραφο (δ) του εδαφίου (5) αυτού η φράση «ανά δημοτικό 
διαμέρισμα» (δεύτερη γραμμή) από τη φράση «από τους δημότες εκλογείς του δήμου» και να 
προστεθεί στο τέλος αυτής η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 
 

 Νοείται ότι όλα τα δημοτικά διαμερίσματα του δήμου αποτελούν μία ενιαία εκλογική 
περιφέρεια.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εκλογή των αντιδημάρχων να γίνεται από το νεοεκλεγέν 
δημοτικό συμβούλιο, σύμφωνα με τις αντίστοιχες διατάξεις του υπό κατάργηση περί Δήμων Νόμου, 
αντί με άμεση εκλογή από το εκλογικό σώμα, όπως προτείνεται στο νομοσχέδιο.  Παράλληλα, 
εισάγονται επιμέρους πρόνοιες αναφορικά με την εν λόγω εκλογή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφτά. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στο άρθρο 15, στη σελίδα 9. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 15 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
το εδάφιο (3) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο:  

 «(3) Πολίτης της Δημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης δύναται να εκλεγεί 
δήμαρχος, αντιδήμαρχος ή σύμβουλος στον δήμο εντός των ορίων του οποίου έχει την επαγγελματική 
του στέγη ή ασκεί κατά κύριο λόγο το επάγγελμα ή το επιτήδευμά του για συνεχή περίοδο διάρκειας 
τουλάχιστον πέντε (5) ετών, ανεξαρτήτως της συνήθους διαμονής αυτού σε άλλο δήμο ή κοινότητα.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η αποτελεσματική εφαρμογή της πρόνοιας βάσει της 
οποίας θα δύναται να υποβάλει πρόσωπο υποψηφιότητα για δήμαρχος, αντιδήμαρχος ή σύμβουλος 
στον δήμο εντός των ορίων του οποίου έχει την επαγγελματική του στέγη ή ασκεί κατά κύριο λόγο το 
επάγγελμα ή το επιτήδευμά του, δεδομένου ότι ο εν λόγω δήμος ουσιαστικά κατέστη το κέντρο των 
δραστηριοτήτων του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της ΕΔΕΚ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωρούμε στο άρθρο 18, στη σελίδα 10.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 18 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί στη 
δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (στ) του εδαφίου (1) αυτού, αμέσως μετά τη φράση 
«καταργηθέντος νόμου» (τρίτη γραμμή), η φράση «καθώς και η θητεία στο αξίωμα του δημάρχου ή του 
δημοτικού συμβούλου η οποία λήγει την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι 
επόμενες μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου γενικές δημοτικές εκλογές,». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να μην προσμετράται, για σκοπούς εφαρμογής της 
πρόνοιας που προβλέπει περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του δημάρχου ή του δημοτικού 
συμβούλου, η θητεία προσώπου η οποία λήγει την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα 
διενεργηθούν οι επόμενες γενικές δημοτικές εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι δύο. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 18 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί η 
παράγραφος (στ) του εδαφίου (1) αυτού. 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της πρόνοιας βάσει της οποίας πρόσωπο το 
οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του δημάρχου ή του μέλους δημοτικού συμβουλίου για τρεις (3) 
συνολικά θητείες δε θα δύναται να εκλεγεί δήμαρχος ή μέλος δημοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι δύο. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο αποχές και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στο άρθρο 35, είναι η τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, στη 
σελίδα 11.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Αλεξάνδρας Ατταλίδου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 35 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

 α. να αντικατασταθεί το εδάφιο (2) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο: 

  «(2) Για τον σκοπό αυτό το σύνολο των έγκυρων ψήφων για την εκλογή των συμβούλων του 
δήμου διαιρείται διά του αριθμού των θέσεων συμβούλων του οικείου δήμου και το πηλίκο της 
διαίρεσης αυτής, παραλειπομένου του κλάσματος, αποτελεί το εκλογικό μέτρο με το οποίο 
διαιρείται η εκλογική δύναμη κάθε συνδυασμού, ήτοι το σύνολο των υπέρ αυτού έγκυρων ψήφων 
στον οικείο δήμο, και κάθε συνδυασμός λαμβάνει τόσες θέσεις συμβούλων όσες φορές το 
εκλογικό μέτρο περιέχεται στην εκλογική του δύναμη.»· και 

 β. να διαγραφεί από την παράγραφο (ζ) του εδαφίου (6) αυτού η φράση «σε κάθε δημοτικό 
διαμέρισμα του δήμου» (δεύτερη γραμμή). 

  (3) Με βάση τον παρόντα Νόμο, ιδρύονται οι νέοι δήμοι, οι οποίοι αποτελούνται από δημοτικά 
διαμερίσματα όπως αυτά καθορίζονται στο Παράρτημα Ι.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εφαρμογή της απλής αναλογικής στην εκλογική 
διαδικασία για σκοπούς ανάδειξης των δημοτικών συμβούλων.  Ειδικότερα, καθορίζεται ότι ο δήμος θα 
θεωρείται κατά την πρώτη κατανομή θέσεων ως μία ενιαία εκλογική περιφέρεια και η ψηφοφορία θα 
διεξάγεται εντός των δημοτικών ορίων, αντί σε επίπεδο δημοτικού διαμερίσματος όπως προτείνεται στο 
νομοσχέδιο.  Με αυτό τον τρόπο επιτυγχάνεται η μείωση του εκλογικού μέτρου και αυξάνεται η 
πιθανότητα εκλογής υποψηφίων από τα μικρότερα πολιτικά κόμματα, που ενισχύει τη διατήρηση 
πολυφωνίας στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών;  Μάλιστα;  
Παρακαλώ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Το μικρόφωνό σας, δε σας ακούω.  Η προηγούμενη;  Μάλιστα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Την τροπολογία της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αποσύρθηκε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν αποσύρθηκε, έχω πει, επειδή είναι ακριβώς το ίδιο αντικείμενο, με την τροπολογία που 
υπερψηφίστηκε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …του Δημοκρατικού Κόμματος, δεν ισχύει.  Ωραία!   

 Οπόταν, είμαστε στην ψήφιση της τροπολογίας του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφτά. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Άρθρο 36.  Η πρώτη τροπολογία είναι από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Θα αποσύρουμε αυτή την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μάλιστα, αποσύρεται.  Ωραία, άρα αποσύρεται και προχωρούμε στην επόμενη, που είναι της 
Δημοκρατικής Παράταξης.  Αντιλαμβάνομαι ισχύει, έτσι;   

 Ωραία!  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 36 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
από το ακόλουθο άρθρο: 

 «36.-(1) Εάν μετά τη σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 35 κατανομή θέσεων που διενεργήθηκε 
σε κάθε δημοτικό διαμέρισμα παραμένουν αδιάθετες θέσεις συμβούλων, διενεργείται από τον Έφορο 
Εκλογής δεύτερη κατανομή θέσεων στον δήμο, που θεωρείται ως μία εκλογική περιφέρεια, μεταξύ των 
υποψηφίων των συνδυασμών κομμάτων, των συνδυασμών των συνασπισμών κομμάτων και των 
ανεξάρτητων υποψηφίων, ανεξαρτήτως αν έχουν δικαιωθεί ή όχι με οποιαδήποτε θέση κατά την πρώτη 
κατανομή και χωρίς να απαιτείται να έχουν συγκεντρώσει συγκεκριμένο ποσοστό επί του συνόλου των 
έγκυρων ψήφων είτε στο οικείο διαμέρισμα είτε στον οικείο δήμο. 

 (2) Για σκοπούς της δεύτερης κατανομής αθροίζεται το σύνολο των εκ της πρώτης κατανομής 
αχρησιμοποίητων υπολοίπων των συμμετεχόντων στη δεύτερη κατανομή και το άθροισμα αυτό 
διαιρείται διά τoυ αριθμού των αδιάθετων θέσεων συμβούλων.  Το πηλίκο της διαίρεσης αυτής, μη 
περιλαμβαvoμέvoυ τoυ κλάσματoς, αποτελεί το εκλογικό μέτρο της δεύτερης κατανομής.  Περαιτέρω, 
διά τoυ εκλογικού αυτού μέτρου διαιρείται κεχωρισμένως το σύνολο των αχρησιμοποίητων εκ της 
πρώτης κατανομής υπολοίπων ενός εκάστου κόμματος, συνασπισμού κομμάτων και συνδυασμού 
ανεξαρτήτων που μετέχουν στη δεύτερη κατανομή, το δε πηλίκο της διαιρέσεως αυτής, 
παραλειπομένου τoυ κλάσματoς, δεικνύει τον αριθμό των θέσεων τις οποίες έκαστο κόμμα, 
συνασπισμός κομμάτων ή συνδυασμός αvεξαρτήτωv λαμβάνει στη δεύτερη κατανομή. 

 (3) Οι θέσεις που παραχωρούνται σύμφωνα με το εδάφιο (2) καταλαμβάνονται από τους υποψηφίους 
οι οποίοι έχουν κατά σειρά τους περισσότερους σταυρούς προτίμησης και, εάν δεν υπάρχουν τέτοιοι 
υποψήφιοι, κατά τη σειρά κατά την οποία έκαστος υποψήφιος προηγείται στο ψηφοδέλτιο του 
δικαιωθέντος κόμματος ή συνασπισμού κομμάτων ή συνδυασμού ανεξαρτήτων. 

 (4) Οι θέσεις που παραμένουν αδιάθετες παραχωρούνται ανά μία κατά σειρά στο κόμμα ή συνασπισμό 
κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων που παρουσιάζει τα υψηλότερα εκ της δεύτερης κατανομής 
αχρησιμοποίητα υπόλοιπα.». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να διασαφηνιστούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αναφορικά 
με τη διενέργεια δεύτερης κατανομής θέσεων σε έκαστο δημοτικό διαμέρισμα.  Ειδικότερα, καθορίζεται 
ότι στη δεύτερη κατανομή θέσεων ο δήμος θα θεωρείται ως μία εκλογική περιφέρεια, καθώς και ότι δε 
θα απαιτείται η συγκέντρωση από τους υποψηφίους συγκεκριμένου ποσοστού επί του συνόλου των 
έγκυρων ψήφων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα έξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννέα. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  Να διαβαστεί η 
τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Αλεξάνδρας Ατταλίδου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 36 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
η φράση «δημοτικό διαμέρισμα» (δεύτερη γραμμή) από τη λέξη «δήμο». 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εφαρμογή της απλής αναλογικής στην εκλογική διαδικασία.  
Ειδικότερα, καθορίζεται ότι ο δήμος θα θεωρείται κατά τη δεύτερη κατανομή θέσεων ως μία ενιαία 
εκλογική περιφέρεια και η ψηφοφορία θα διεξάγεται εντός των δημοτικών ορίων, αντί σε επίπεδο 
δημοτικού διαμερίσματος, όπως προτείνεται στο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα έξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννέα. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

(Γελώντας) 

 Ευχαριστούμε τον κ. Κυπριανού, που φαίνεται να μας παρακολουθεί προσεκτικά! 

 Στο άρθρο 43 έχουμε κοινή τροπολογία Δημοκρατικού Κόμματος και ΕΔΕΚ.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και Μαρίνου Σιζόπουλου και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020»  

 Γίνεται εισήγηση για κατάργηση των άρθρων 43(2)(δ)((i), 53, 66(1)(β), 68, 69, 102, 112(γ), 144(1)(β), 147 
και 150 του πιο πάνω νομοσχεδίου.  

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να απαλειφθούν οι πρόνοιες του νομοσχεδίου αναφορικά με 
τη μεταφορά στους δήμους των αρμοδιοτήτων που σήμερα ασκούνται από τις σχολικές εφορείες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της κοινής τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαέξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία είναι στο άρθρο 50 και είναι κοινή από το ΑΚΕΛ, το Δημοκρατικό Κόμμα και τους 
Οικολόγους. 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος και 
Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το 

νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 50 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να προστεθούν στην παράγραφο (β) του εδαφίου (1) αυτού οι ακόλουθες επιφυλάξεις: 

  «Νοείται ότι η στάθμευση ηλεκτροκίνητου οχήματος ή οχήματος κινούμενου με ηλεκτροκίνητη 
μηχανή σε δημοτικό χώρο στάθμευσης στον οποίο η στάθμευση οχημάτων δεν ελέγχεται από μηχανισμό 
ή άλλο σύστημα ελέγχου εισόδου και εξόδου του οχήματος επιτρέπεται χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε 
δικαιώματος: 

  Νοείται περαιτέρω ότι ο δήμος εκδίδει δελτίο δωρεάν στάθμευσης του εν λόγω οχήματος για τους 
σκοπούς της πιο πάνω επιφύλαξης, με την επίδειξη του πιστοποιητικού εγγραφής του ηλεκτροκίνητου 
οχήματος ή του οχήματος κινούμενου με ηλεκτροκίνητη μηχανή, το οποίο ισχύει για παγκύπρια χρήση και 
το οποίο τοποθετείται σε ορατή θέση στο πάνω μέρος του ανεμοθώρακα του οχήματος,»· 

2. να προστεθούν στο εδάφιο (6) αυτού, στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά, οι ακόλουθοι νέοι όροι και οι 
ορισμοί τους: 

 «“δημοτικός χώρος στάθμευσης” σημαίνει τον χώρο για τη στάθμευση μηχανοκίνητου οχήματος μέσα στα 
δημοτικά όρια ο οποίος έχει καθοριστεί για τον σκοπό αυτό από το Συμβούλιο· 

 “ηλεκτροκίνητο όχημα ή όχημα κινούμενο με ηλεκτροκίνητη μηχανή” έχει την έννοια που αποδίδεται στον 
όρο αυτό στο άρθρο 2 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου·»· και 

3. να αντικατασταθεί στον ορισμό του όρου «μηχανοκίνητο όχημα», στο εδάφιο (6) αυτού, η φράση «όχημα 
που κινείται με ηλεκτρισμό που λαμβάνεται από οπουδήποτε» από τη φράση «ηλεκτροκίνητο όχημα ή 
όχημα κινούμενο με ηλεκτροκίνητη μηχανή».΄ 

Σημειώσεις:  

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή ρυθμίσεων αναφορικά με τη δωρεάν στάθμευση 
ηλεκτροκίνητων οχημάτων και οχημάτων κινούμενων με ηλεκτροκίνητη μηχανή σε δημοτικό χώρο 
στάθμευσης στον οποίο η στάθμευση οχημάτων δεν ελέγχεται από μηχανισμό ή άλλο σύστημα ελέγχου 
εισόδου και εξόδου οχημάτων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, πενήντα έξι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η κοινή τροπολογία εγκρίνεται.  
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Προχωράμε στην επόμενη τροπολογία, που είναι της Δημοκρατικής Παράταξης, κάτω από το άρθρο 52. 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 52 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί στο 
τέλος αυτού το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(2) Ο ιδιοκτήτης εκάστης οικοδομής προβαίνει στις αναγκαίες ενέργειες, ώστε να διενεργείται κάθε δέκα 
(10) χρόνια έλεγχος για τη στατική επάρκεια και πολεοδομική καταλληλότητα της οικοδομής από 
επαγγελματίες αρχιτέκτονες ή πολιτικούς μηχανικούς, εγγεγραμμένους στο Επιστημονικό Τεχνικό 
Επιμελητήριο Κύπρου, και συμμορφώνεται με τυχόν υποδείξεις τους, ώστε να εξασφαλίζεται 
πιστοποιητικό καταλληλότητας της οικοδομής, το οποίο ακολούθως υποβάλλεται εντός εύλογου χρόνου 
στον οικείο δήμο.  

(3) Ο έλεγχος των οικοδομών διενεργείται εντός δέκα (10) ετών από την ημερομηνία της πρώτης 
ηλεκτροδότησης της οικοδομής και ακολούθως κάθε δέκα (10) χρόνια από την έκδοση του τελευταίου 
εκδοθέντος πιστοποιητικού καταλληλότητας. 

(4) Ο ιδιοκτήτης υφιστάμενης οικοδομής οφείλει, εντός χρονικού διαστήματος ενός (1) έτους από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου, να υποβάλει στον οικείο δήμο πιστοποιητικό 
καταλληλότητας της οικοδομής, κατόπιν διενέργειας ελέγχου σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (1), 
ακολούθως δε ο έλεγχος οικοδομής που ανηγέρθη πριν από το έτος 1960 διενεργείται κάθε πέντε (5) 
χρόνια, ενώ οικοδομής που ανηγέρθη μετά το έτος 1960 διενεργείται κάθε δέκα (10) χρόνια. 

(5)  Πρόσωπο το οποίο αρνείται ή παραλείπει να συμμορφωθεί με τις διατάξεις των εδαφίων (2) έως 
(4) είναι ένοχο αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν 
υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα χίλια επτακόσια ευρώ 
(€1.700) ή και στις δύο αυτές ποινές.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή προνοιών αναφορικά με τη διενέργεια κατά 
ορισμένα χρονικά διαστήματα ελέγχου για τη στατική επάρκεια και πολεοδομική καταλληλότητα κάθε 
οικοδομής, από επαγγελματίες εγγεγραμμένους στο Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, για 
σκοπούς εξασφάλισης πιστοποιητικού καταλληλότητας των οικοδομών. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Θέλετε τον λόγο, κύριε Μουσιούττα; 

 Παρακαλώ, συγγνώμη, δε σας είδα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ήθελα να ενημερώσω το σώμα ότι η ισχύς αυτής της τροπολογίας θα είναι από τον Μάιο του 2024, όπως 
και όλων των άλλων που ψηφίζουμε.  Άρα, δίδεται το χρονικό διάστημα στις υπηρεσίες ή στο κράτος ή στην 
αρμόδια επιτροπή να επιληφθεί θεμάτων που μπορεί να άπτονται αυτών που προνοεί η τροπολογία, ούτως ώστε 
να τα διευθετήσει μέσα στα δύο χρόνια που υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Με την ιδιότητα του προέδρου -δε θα καταχραστώ τον χρόνο- απλώς να ενημερώσω, γιατί είναι ξεκάθαρη 
η κοινή βούληση όλων, ότι υπάρχει μια σειρά ανάλογων ρυθμίσεων που προτείνονται.  Επί της φιλοσοφίας 
συμφωνούμε -και η κ. Ατταλίδου με προτάσεις εκ μέρους των Οικολόγων- έχουμε δεσμευτεί ομόφωνα ότι ως 
επιτροπή κατά προτεραιότητα ανάλογα ζητήματα πολεοδομίας, ηχορύπανσης, οχληρίας κ.λπ. θα τα δούμε στους 
ειδικούς νόμους, γιατί αυτό είναι το ενδεδειγμένο.  Είναι και ο λόγος που δε θα την ψηφίσουμε.  Όχι επί της αρχής 
διαφωνία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Σας ευχαριστώ που το διευκρινίζετε και είναι πολύ σημαντικό, γιατί φαίνεται κιόλας η διάθεση της 
επιτροπής να επιλαμβάνεται των θεμάτων που φυσιολογικά θα προκύψουν. 

 Λοιπόν, ισχύει η τροπολογία σας, κύριε Μουσιούττα, έτσι; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπόταν, προχωράμε στην έγκρισή της, έτσι όπως ακριβώς την έχω αναγνώσει. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

 Είναι η τροπολογία της ΔΗΠΑ, υπενθυμίζω.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στο άρθρο 55, στην τροπολογία εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης.  

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 55 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να προστεθεί, αμέσως μετά το εδάφιο (2) αυτού, το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(3)(α)  Ουδεμία άδεια χορηγείται από τον δήμο για τη χρήση οικοδομών ή υποστατικών που εκπέμπουν 
ηχογραφημένη ή ζωντανή μουσική η οποία προκαλεί ή είναι δυνατό να προκαλεί ηχητική οχληρία σε 
παρακείμενες κατοικίες ή άλλους ευαίσθητους δέκτες, εκτός εάν και μέχρις ότου o αιτητής ο οποίος αιτείται 
την έκδοση της άδειας αυτής υποβάλει τραπεζική εγγύηση ύψους είκοσι χιλιάδων ευρώ (€20.000), η οποία 
παραμένει σε ισχύ καθ’ όλη τη διάρκεια ισχύος της χορηγηθείσας άδειας για πιστή τήρηση του όρου της 
μη πρόκλησης οχληρίας στους περιοίκους από την εκπομπή μουσικής. 

(β) Για σκοπούς χορήγησης άδειας από τον δήμο για τη χρήση οικοδομών ή υποστατικών που εκπέμπουν 
ηχογραφημένη ή ζωντανή μουσική με τη χρήση μεγαφώνων, απαιτείται η προσκόμιση από τον 
ενδιαφερόμενο αιτητή ακουστικής μελέτης διενεργηθείσας από μελετητή ακουστικής, προς επιβεβαίωση 
της τοποθέτησης των αναγκαίων μηχανισμών οριοθέτησης του ανώτατου ορίου έντασης ήχου, σε 
περίπτωση που με βάση την εν λόγω μελέτη τούτο κρίνεται αναγκαίο: 

 Νοείται ότι οι όροι “ακουστική μελέτη” και “μελετητής ακουστικής” έχουν την έννοια που αποδίδεται 
στους όρους αυτούς στο άρθρο 2 του περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου.»· και 

2. να προστεθεί στο εδάφιο (7) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «και» (δέκατη πέμπτη γραμμή), η φράση «να 
εκδώσει διάταγμα απαγόρευσης ή/και τερματισμού χρήσης της ως άνω οικοδομής, υποστατικού, χώρου 
ή αντισκήνου,». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή προνοιών, ώστε να καταστεί δυνατή η 
αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση της ηχητικής οχληρίας που προκαλείται από τη λειτουργία χώρων 
αναψυχής. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 
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 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με σαράντα ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στη σελίδα 18, στο άρθρο 70, στην τροπολογία από το Δημοκρατικό Κόμμα.   

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 70 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να αντικατασταθεί στο εδάφιο (2) αυτού η φράση «ο αντιδήμαρχος αυτού, που αναδεικνύεται από το οικείο 
δημοτικό διαμέρισμα, και οι δημοτικοί σύμβουλοι που εκλέγονται σε αυτό» (πρώτη μέχρι τρίτη γραμμή) 
από τη φράση «όλοι οι δημοτικοί σύμβουλοι που εκλέγονται στο οικείο δημοτικό διαμέρισμα, 
περιλαμβανομένου του αντιδημάρχου, ο οποίος αναδεικνύεται από το οικείο δημοτικό διαμέρισμα»· και 

2. να προστεθεί στο εδάφιο (2) αυτού η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται ότι η Επιτροπή Διαμερίσματος είναι τουλάχιστον πενταμελής και, σε περίπτωση που στο 
οικείο δημοτικό διαμέρισμα έχουν εκλεγεί λιγότεροι των πέντε (5) συμβούλων, αναλαμβάνουν ως μέλη 
στην εν λόγω επιτροπή οι ακολουθούντες στην κατάταξη των αποτελεσμάτων της εκλογής και μη 
εκλεγέντες στο εν λόγω διαμέρισμα υποψήφιοι σύμβουλοι κατά σειρά των σταυρών προτίμησης που 
έλαβαν.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως η Επιτροπή Διαμερίσματος εκάστου δημοτικού 
διαμερίσματος των νέων δήμων είναι τουλάχιστον πενταμελής.  Σε περίπτωση δε που στο οικείο δημοτικό 
διαμέρισμα έχουν εκλεγεί λιγότεροι των πέντε συμβούλων, το κενό θα καλύπτεται από άλλα πρόσωπα τα 
οποία θα αναλαμβάνουν ως μέλη στην εν λόγω επιτροπή. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Είναι τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος.  Να προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Άρθρο 117.  Τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 117 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
η φράση «αμελεί ή παραλείπει να εκπληρώσει τα καθήκοντα που καθορίζει ο παρών Νόμος ή οποιοσδήποτε 
άλλος Νόμος ή Κανονισμοί που εκδίδονται δυνάμει αυτών ή ενεργεί κατά παράβαση των διατάξεών τους» (τρίτη 
μέχρι έκτη γραμμή) από τη φράση «ενεργεί κατά παράβαση των διατάξεων του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε 
άλλου Νόμου ή των Κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτών». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία  σκοπείται να απαλειφθεί πρόνοια που αφορά στην έμμεση άσκηση 
διοικητικής εποπτείας του Υπουργού Εσωτερικών επί των δήμων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαι σίγουρη ότι προηγήθηκε έτσι μια ουσιαστική συζήτηση και έχουν κατασταλάξει οι όποιες απόψεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Άρθρα 118 και 123.  Τροπολογία εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης. 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να προστεθεί, αμέσως μετά την παράγραφο (ιβ) του άρθρου 118 αυτού, η ακόλουθη νέα παράγραφος: 

«(ιγ) εκπομπή ήχου από υποστατικά που χρησιμοποιούνται ως κέντρα αναψυχής ή χώροι 
ψυχαγωγίας, ο οποίος είναι τέτοιας έντασης, ώστε να είναι επιβλαβής για την υγεία ή/και να 
επηρεάζονται οι ανέσεις των κατοίκων της περιοχής,»· και 

2. να προστεθεί, αμέσως μετά το εδάφιο (4) του άρθρου 123 αυτού, το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 «(5) Ανεξαρτήτως των διατάξεων του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, σε περίπτωση 
πρόκλησης οχληρίας κατά τα προβλεπόμενα στην παράγραφο (ιβ) του άρθρου 118 και παράλειψης 
συμμόρφωσης προσώπου εvαvτίov τoυ oπoίoυ εκδόθηκε διάταγμα δυνάμει των διατάξεων τoυ εδαφίου 
(2), εξουσιοδοτημένο από τον δήμο πρόσωπο δύναται, με απόφαση του συμβουλίου, να προβεί σε 
εξώδικη ρύθμιση του προβλεπόμενου στο εδάφιο (4) αδικήματος και να επιβάλει εξώδικο πρόστιμο ύψους 
χιλίων ευρώ (€1.000): 

  Νοείται ότι, εφόσον το εξώδικο πρόστιμο καταβληθεί πριν από την παρέλευση σαράντα πέντε (45) 
ημερών από την ημερομηνία έκδοσης ειδοποίησης για την επιβολή αυτού, ουδεμία ποινική δίωξη ασκείται 
αναφορικά με τη διάπραξη του ως άνω αναφερόμενου αδικήματος: 
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 Νοείται περαιτέρω ότι η εξώδικη ρύθμιση του αδικήματος και η καταβολή του εξώδικου προστίμου, 
σύμφωνα με τις πιο πάνω διατάξεις, δεν ισοδυναμεί με καταδίκη και, σε περίπτωση καταδικαστικής απόφασης 
για διάπραξη άλλου παρόμοιας φύσης αδικήματος, το δικαστήριο δύναται να λάβει υπόψη τα πιο πάνω γεγονότα 
για σκοπούς επιμέτρησης της ποινής.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή προνοιών, ώστε να αντιμετωπιστούν 
αποτελεσματικά τα προβλήματα που προκύπτουν από την οχληρία που προκαλείται εξαιτίας της 
εκπομπής υπερβολικού ήχου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία;   

 Εσείς; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, δε σας πρόσεξα, απολογούμαι. 

 Μία αποχή του κ. Λεωνίδου. 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, οκτώ ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Άρθρο 147.  Κοινή τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος και των Οικολόγων. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Αλεξάνδρας Ατταλίδου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί, αμέσως μετά το άρθρο 
147 αυτού, το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Μεταβατική 
διάταξη αναφορικά 
με την υπηρεσία 
δημοτικών 
υπαλλήλων. 

147Α. Οι διατάξεις του παρόντος Νόμου που αναφέρονται στην πλήρωση κενών θέσεων 
δημοτικών υπαλλήλων, πρώτου διορισμού ή/και προαγωγής, καθώς και στην άσκηση 
πειθαρχικής εξουσίας, όπως και κάθε παρεμπίπτον και συναφές πρoς τα πιο πάνω 
θέμα, ισχύουν μέχρις ότου εκδοθεί σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και 
θεσπισθεί νομοθεσία για τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής με αρμοδιότητα αναφορικά με 
τα ως άνω θέματα: 

  Νοείται ότι η μεταφορά της εν λόγω αρμοδιότητας στην υπό σύσταση 
ανεξάρτητη αρχή τίθεται σε ισχύ το αργότερο μέχρι την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του παρόντος Νόμου, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 154.». 

Σημειώσεις: 
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α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η σύσταση ανεξάρτητης αρχής με αρμοδιότητες αναφορικά 
με την πλήρωση κενών θέσεων δημοτικών υπαλλήλων, καθώς και την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Αποχές βλέπω μία, του κ. Μυριάνθους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Άρθρο 149.  Η τροπολογία είναι από τη Δημοκρατική Παράταξη.  

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 149 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί, στο 
τέλος του εδαφίου (2) αυτού, η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση κατά την οποία μεταφέρεται στον νέο δήμο υπάλληλος ο οποίος κατείχε 
στην οικεία αρχή τοπικής διοίκησης που κηρύχθηκε δημοτικό διαμέρισμα θέση διευθυντή, προϊσταμένου 
τεχνικών υπηρεσιών ή προϊσταμένου οικονομικών υπηρεσιών και δεν καθίσταται εφικτό να τοποθετηθεί 
σε θέση της οποίας τα καθήκοντα και οι ευθύνες είναι ανάλογα προς τα καθήκοντα και τις ευθύνες της 
θέσης που κατείχε, δύναται να μεταφερθεί σε άλλον υπό σύσταση δήμο, με την έγγραφη συγκατάθεσή 
του, ύστερα από απόφαση του οικείου Συμβουλίου Διαχείρισης Κοινών Υποθέσεων.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή προνοιών, ώστε, σε περίπτωση κατά την οποία 
μεταφέρεται στον νέο δήμο υπάλληλος ο οποίος κατείχε θέση διευθυντή, προϊσταμένου τεχνικών 
υπηρεσιών ή προϊσταμένου οικονομικών υπηρεσιών και δεν καθίσταται εφικτό να τοποθετηθεί σε θέση 
της οποίας τα καθήκοντα και οι ευθύνες είναι ανάλογα με αυτά της θέσης που κατείχε, ο εν λόγω 
υπάλληλος να δύναται να μεταφερθεί σε άλλο δήμο. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και εννέα αποχές, η συγκεκριμένη τροπολογία 
εγκρίνεται.  

 Προχωράμε στις επαρχίες μας.  Στα παραρτήματα. 

 Ξεκινάμε με την επαρχία Λευκωσίας.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ ησυχία και δώστε προσοχή! 

 Η πρώτη τροπολογία είναι από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος 

του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να προστεθεί στην υποπαράγραφο (i) αυτής, αμέσως μετά τη λέξη «Έγκωμης» (δεύτερη γραμμή), η λέξη 
«Στροβόλου». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η ένταξη του δήμου Στροβόλου στον νέο δήμο Λευκωσίας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται.  

 Η επόμενη εισήγηση είναι από το ΑΚΕΛ.   

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του Παραρτήματος Ι, ώστε να αντικατασταθεί στην 
υποπαράγραφο (iii) αυτής η φράση «Δήμος Λατσιών-Γερίου», όπου αυτή απαντά, από τη φράση «Δήμος 
Αθαλάσσας» και να προστεθεί, αμέσως μετά τη λέξη «δήμους» (δεύτερη γραμμή), η λέξη «Αγλαντζιάς,». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η μετονομασία του προτεινόμενου νέου δήμου Λατσιών - 
Γερίου σε δήμο Αθαλάσσας και η ένταξη σε αυτόν του δήμου Αγλαντζιάς.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

 Μετρήστε προσεκτικά, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι οριακό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι εφτά ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία είναι… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, ναι, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Αποσύρουμε την επόμενη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται.  Πολύ ωραία!  Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στην επαρχία Λεμεσού.   

 Η πρώτη τροπολογία είναι από τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σύκα. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Αποσύρεται η τροπολογία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται η τροπολογία στη σελίδα 24 από τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

 Η δεύτερη είναι κοινή τροπολογία Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ.  

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου 

και Βαλεντίνου Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του Παραρτήματος Ι, ώστε να προστεθεί στην 
υποπαράγραφο (ii) αυτής, αμέσως μετά τη λέξη «Ακρούντας» (τρίτη γραμμή), η λέξη «Αρμενοχωρίου». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η ένταξη της κοινότητας Αρμενοχωρίου στον δήμο Ανατολικής 
Λεμεσού. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωράμε στη ΔΗΠΑ.   

 Εδώ έχουμε τρεις τροπολογίες.  Θα τις βάζουμε ξεχωριστά.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Είναι στη νομοθεσία, απ’ ό,τι μου λέει η ικανότατη λειτουργός μας, οπόταν θα το αφήσουμε όπως ακριβώς 
έχει διαμορφωθεί και… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, την αποσύρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος μίλησε;  Ο κ. Μουσιούττας; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μουσιούττα μου, δε σας πρόσεξα πάλι, απολογούμαι, οπόταν… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Όχι, καθυστέρησα εγώ να μιλήσω, απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει πρόβλημα. 

 Την πρώτη αποσύρετε μόνο;  Την πρώτη, τη δεύτερη και την τρίτη ή μόνο την πρώτη; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο την πρώτη; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, η πρώτη αποσύρεται. 

 Θα συνεχίσω, θα διαβάσω τη δεύτερη, ώσπου να αποφασίσετε.   

 Με την προτεινόμενη τροπολογία, που πάλι είναι από τη Δημοκρατική Παράταξη, και να πιστώσουμε λίγο 
τους συναδέλφους, είναι πολλές οι τροπολογίες γι’ αυτό προχωράμε αργά, για να μην τα συγχύσουμε, έτσι;  
Επιλαμβάνονται άλλων άρθρων κ.λπ.  Θέλει προσοχή! 



1452 

 

 Άρα, προχωράμε στη δεύτερη, για να βοηθήσω και τον συνάδελφο της Δημοκρατικής Παράταξης. 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να διαγραφεί η υποπαράγραφος (iii) και να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (i) αυτής από την ακόλουθη 
υποπαράγραφο: 

«(i) Δήμος Λεμεσού, με έδρα τη Λεμεσό, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Λεμεσού, Κάτω 
Πολεμιδιών και Μέσα Γειτονιάς, καθώς και τις κοινότητες Άνω Πολεμιδιών και Τσερκέζων, που 
μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Λεμεσού∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τους δήμους Λεμεσού, Κάτω Πολεμιδιών και Μέσα Γειτονιάς, καθώς και τις κοινότητες Άνω Πολεμιδιών 
και Τσερκέζων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Κύριε Μουσιούττα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Αυτή παραμένει, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παραμένει, οπόταν προχωράμε ευθύς αμέσως στην ψήφιση. 

Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Η επόμενη τροπολογία είναι της Δημοκρατικής Παράταξης.  

 Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να διαγραφεί η υποπαράγραφος (iii) και να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (iv) αυτής από την ακόλουθη 
υποπαράγραφο: 

 «(iv) Δήμος Δυτικής Λεμεσού, με έδρα τον Ύψωνα, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Ύψωνα και 
Κάτω Πολεμιδιών, καθώς και την κοινότητα Άνω Πολεμιδιών, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα 
ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Δυτικής Λεμεσού∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία που τίθεται προς έγκριση, νοουμένου ότι απορρίφθηκε η αμέσως 
προηγούμενη, σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από τους δήμους 
Ύψωνα και Κάτω Πολεμιδιών, καθώς και την κοινότητα των Άνω Πολεμιδιών. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 
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 Κύριε Μουσιούττα, είμαστε εντάξει; 

 Κύριε Καρογιάν; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, ψηφίζουμε. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, τέσσερις ψήφους υπέρ και τέσσερις αποχές, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στην επαρχία Λάρνακας. 

 Η πρώτη τροπολογία αφορά την αφαίρεση από τον νέο δήμο Λευκάρων των κοινοτήτων Αγίου Θεοδώρου 
(Λάρνακας) και Κάτω Δρυ. 

 Εδώ έχει γίνει μία διόρθωση… 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σύκα. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Αποσύρουμε την τροπολογία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πρόδρομο Αλαμπρίτη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Αλαμπρίτη…  

 Ποιος θέλει τον λόγο; 

 Λοιπόν, εγώ οφείλω να ενημερώσω, ώσπου να αποφασίσουν, ότι εδώ είχαμε μια μικρή διόρθωση, όπως 
θα δείτε και στο κείμενο, μιλήσαμε και με τον πρόεδρο της επιτροπής, συνεννοηθήκαμε, γι’ αυτό δώστε προσοχή.  
Εδώ είναι η αφαίρεση από τον νέο δήμο Λευκάρων των κοινοτήτων Αγίου Θεοδώρου και Κάτω Δρυ και αυτή 
είναι η εισήγηση του Δημοκρατικού Συναγερμού που ισχύει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη) 

 Μάλιστα, κύριε Πασιουρτίδη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν είναι λεκτικό το θέμα.  Εδώ στις συμπλεγματοποιήσεις και στις συνενώσεις αν 
αφαιρείς ή προσθέτεις κοινότητες, δεν είναι απλώς misnomer, λεκτικό, αλλάζει όλη η ουσία! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Άρα, θα ζητήσω άδεια, αν αυτή είναι η τροπολογία, για προφορική τροπολογία, για να αφαιρεθεί η Κοφίνου 
από τον δήμο Λευκάρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και θα την έχετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, απλώς να πω ότι το ζήτημα είναι ότι η εισήγηση του Δημοκρατικού Συναγερμού από την αρχή 
αυτή ήταν, έγινε κάποιο θέμα όσον αφορά τη συγκεκριμένη τροπολογία, δεν είναι των υπηρεσιών σε καμία 
περίπτωση, συνεννοηθήκαμε.  Εδώ θα αποφασίσει η δημοκρατία, θα τεθεί προς ψήφιση.  Οπόταν, από τη στιγμή 
που δίνεται το δικαίωμα στον Δημοκρατικό Συναγερμό, βεβαίως θα δοθεί και σε εσάς, παρ’ όλο που ως σύσκεψη 
αποφασίσαμε ότι δε θα έχουμε νέες τροπολογίες. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχουμε μια διευκρίνιση, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 …για να κατανοήσουμε τι γίνεται.  Αντιλαμβάνομαι ότι οι συνάδελφοι εν τέλει αποσύρουν ή διατηρούν εν 
μέρει την τροπολογία τους;  Για να ξέρουμε εμείς, διότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ουσιαστικά, η τροπολογία τους αυτή ήταν από την αρχή.  Δεν είναι αυτή, έτσι όπως ετοιμάστηκε.  Δε 
συμφωνούν με αυτή. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Τι είναι ενώπιον του σώματος σήμερα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενώπιον του σώματος είναι η αφαίρεση από τον νέο δήμο Λευκάρων μόνο των κοινοτήτων Αγίου 
Θεοδώρου και Κάτω Δρυ.  Όχι τα υπόλοιπα όπως είναι γραμμένα. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Είναι λανθασμένη. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μα, δεν υπάρχει Κάτω Δρυς μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι διόρθωση.  Τα βάλαμε, τα διορθώσαμε. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Εμείς δεν το έχουμε όμως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά σας το αναφέρουμε τώρα.  Εντάξει, δεν είναι φιλοσοφία.  Είναι δύο κοινότητες, είναι εκτός 
τζιείνες. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρέ μου, το καταλαβαίνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίζουμε, να τελειώνουμε και θα δώσουμε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ορφανίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Αναγκαία διευκρίνιση, κυρία Πρόεδρε.  Αυτή τη στιγμή προτείνει ο Δημοκρατικός Συναγερμός να αφαιρεθεί 
από τον δήμο Λευκάρων, από το σύμπλεγμα, η Κοφίνου και ο Κάτω Δρυς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εισηγείται να αφαιρεθούν ο Άγιος Θεόδωρος Λάρνακας και ο Κάτω Δρυς.  Σωστά; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Αυτά είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σωστά.  Εσείς, είπατε Κοφίνου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Συγγνώμη, ο Κάτω Δρυς και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Και θα ακολουθήσει μετά η προφορική του κ. Πασιουρτίδη, που διευκρινίζει ότι αφορά την Κοφίνου και θα 
δούμε τι θα γίνει αποδεκτό.  Οκέι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εντάξει;   

 Ευχαριστώ, συνάδελφε.   

 Αν είμαστε έτοιμοι, να προχωρήσουμε στην ψήφιση.   

 Κύριε Πασιουρτίδη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Αν θέλετε, να σας πω από τώρα την τροπολογία, να τη γνωρίζει το σώμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω την κατανοήσαμε, αλλά θα σας δώσω…  Πείτε μας, ναι, να είμαστε έτοιμοι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Ωραία! 

 Η Κοφίνου θα φύγει από τον δήμο Λευκάρων και συνεπακόλουθα θα υπάρξει τροπολογία, για να 
μεταφερθεί στο δεύτερο σύμπλεγμα του περί Κοινοτήτων, στο άλλο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ευχαριστούμε τον κ. Πασιουρτίδη.   

 Πάμε να τις ψηφίσουμε μία προς μία.   

 Η πρώτη είναι η τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως ακριβώς την έχουμε επεξηγήσει.  
Προτείνεται να αφαιρεθεί από το συγκεκριμένο σύμπλεγμα ο Άγιος Θεόδωρος Λάρνακας και ο Κάτω Δρυς. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, επτά ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Και τώρα είναι η τροπολογία ως διαμορφώθηκε με εισήγηση του κ. Πασιουρτίδη από το ΑΚΕΛ και είναι 
ακριβώς όπως την έχει επεξηγήσει, να αφαιρεθεί η Κοφίνου και να πάει στο δεύτερο σύμπλεγμα, όπως ακριβώς 
το έχει ξεκαθαρίσει. 

 Ψηφίζουμε λοιπόν τώρα για την τροπολογία του ΑΚΕΛ, όπως έχει επεξηγηθεί. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Έχουμε και άλλες τροπολογίες.   

 Ησυχία, παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

 Και εσείς υπέρ;  Ξανά.  

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ για την Κοφίνου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Και προχωράμε τώρα στην επόμενη τροπολογία, που είναι από το ΑΚΕΛ. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (γ) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να διαγραφεί η υποπαράγραφος (ii) και να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (i) αυτής από την ακόλουθη 
υποπαράγραφο: 
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 «(i) Δήμος Λάρνακας, με έδρα τη Λάρνακα, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Λάρνακας, Αραδίππου 
και Λιβαδιών, καθώς και την κοινότητα Βορόκληνης, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα 
δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Λάρνακας∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τους δήμους Λάρνακας, Αραδίππου και Λιβαδιών, καθώς και την κοινότητα Βορόκληνης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωράμε… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αποσύρουμε την επόμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι η δική σας η επόμενη.  Θα πρέπει να περιμένετε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχουμε μια κοινή τροπολογία εκ μέρους του ΑΚΕΛ…   

 Δεν τίθεται αυτή, γιατί ήδη έχουμε αποφασίσει για τον Άγιο Θεόδωρο.  Σωστά.  Οπόταν, όντως ήταν η 
σειρά σας, κύριε Μουσιούττα, θα την αποσύρετε και μας ευκολύνετε και σας ευχαριστούμε. 

 Και προχωράμε στην επαρχία Πάφου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα) 

 Κλείστε το μικρόφωνό σας, κύριε Μουσιούττα εκτός αν θα αποσύρετε και τις υπόλοιπες, να μας 
ευκολύνετε. 

(Γέλια) 

Λοιπόν.  Στην επαρχία Πάφου.  Η πρώτη τροπολογία είναι εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος 

του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (i) αυτής από την ακόλουθη υποπαράγραφο: 
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 «(i) Δήμος Πάφου, με έδρα την Πάφο, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Πάφου και Γεροσκήπου, 
καθώς και τις κοινότητες Αχέλειας, Κονιών και Τίμης, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα 
δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Πάφου∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τους δήμους Πάφου και Γεροσκήπου, καθώς και τις κοινότητες Αχέλειας, Κονιών και Τίμης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία είναι κοινή από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και από την Δημοκρατική Παράταξη.   

Είναι δύο, θα ξεκινήσουμε με την πρώτη. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της 

Δημοκρατικής Παράταξης για το νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (ii) αυτής από την ακόλουθη υποπαράγραφο: 

 «(ii) Δήμος Δυτικής Πάφου, με έδρα την Πέγεια, ο οποίος αποτελείται από τον δήμο Πέγειας και τις 
κοινότητες Έμπας, Κισσόνεργας, Λέμπας και Χλώρακας, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα 
δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Δυτικής Πάφου∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τον δήμο Πέγειας και τις κοινότητες Έμπας, Κισσόνεργας, Λέμπας και Χλώρακας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, με την επόμενη…   

 Την αποσύρετε, κύριε Μουσιούττα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Έν’ η ίδια, εκτός ’πού ένα χωριό.  Εφόσον η προσέγγιση ήταν αρνητική για την πρώτη, αποσύρεται.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Η Αγία Μαρινούδα να γυρίσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή έχουμε δεύτερη κοινή με τον Δημοκρατικό Συναγερμό και ΔΗΠΑ, αντιλαμβάνομαι ότι είναι την 
επόμενη που θέλετε να αποσύρετε εσείς, έτσι; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Αφήστε τη, να τη βάλουμε σε ψηφοφορία, κυρία Πρόεδρε.  Έσιει ένα χωριό διαφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά αποφασίστε.  

 Λοιπόν, πάμε στη δεύτερη την κοινή ΔΗΣΥ-ΔΗΠΑ.  Είμαστε στη σελίδα 28, για να βοηθήσω. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 O Δημοκρατικός Συναγερμός αποσύρεται από την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Γεωργιάδη.   

 Αποσύρεστε και εσείς, είμαι σίγουρη, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρα πολύ ωραία!   

 Κάτι γνωρίζατε!  Οπόταν, τι;  Θα αποσύρετε και τη δική σας την επόμενη, όπως μας είπατε; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Για την Αγία Μαρινούδα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για την Αγία Μαρινούδα.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 
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 Αξίζει να ψηφίσουμε για την Αγία Μαρινούδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.   

 Οπόταν, μετά έχουμε την τροπολογία της Δημοκρατικής Παράταξης. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (i) αυτής από την ακόλουθη υποπαράγραφο: 

 «(i) Δήμος Πάφου, με έδρα την Πάφο, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Πάφου και Γεροσκήπου, 
καθώς και τις κοινότητες Αγίας Μαρινούδας, Αχέλειας, Κονιών και Τίμης, που μετονομάζονται στα 
αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Πάφου∙». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τους δήμους Πάφου και Γεροσκήπου, καθώς και τις κοινότητες Αγίας Μαρινούδας, Αχέλειας, Κονιών και 
Τίμης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας άκουσα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα) 

 Και πρέπει να πούμε ότι δεν αφορά μόνο την Αγία Μαρινούδα.   

 Ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωράμε στην επαρχία Αμμοχώστου. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 
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 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί η υποπαράγραφος (ii) αυτής από την ακόλουθη υποπαράγραφο: 

 «(ii) Δήμος Δερύνειας, με έδρα τη Δερύνεια, ο οποίος αποτελείται από τον δήμο Δερύνειας, καθώς και τις 
κοινότητες Αχερίτου και Φρεννάρους, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά 
διαμερίσματα του Δήμου Δερύνειας.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
τον δήμο Δερύνειας, καθώς και τις κοινότητες Αχερίτου και Φρεννάρους. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωράμε στην επόμενη, τη δεύτερη του ΑΚΕΛ. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθούν οι υποπαράγραφοι (i) και (ii) αυτής από το ακόλουθο κείμενο: 

 «Δήμος Αγίας Νάπας, με έδρα την Αγία Νάπα, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Αγίας Νάπας και 
Σωτήρας, καθώς και τις κοινότητες Αυγόρου, Αχερίτου, Άχνας, Λιοπετρίου και Φρεννάρους που 
μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου Αγίας Νάπας.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία, που τίθεται προς ψήφιση νοουμένου ότι απορρίφθηκε η αμέσως 
προηγούμενη, σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου ο οποίος θα αποτελείται από τους δήμους Αγίας 
Νάπας και Σωτήρας, καθώς και τις κοινότητες Αυγόρου, Αχερίτου, Άχνας, Λιοπετρίου και Φρεννάρους. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Κύριε Κουλία, το χέρι σας. 

 Και προχωράμε στην τρίτη τροπολογία από το ΑΚΕΛ. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του Παραρτήματος Ι του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί η φράση «Δήμος Παραλιμνίου», όπου αυτή απαντά, από τη φράση «Δήμος 
Παραλιμνίου-Δερύνειας». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία, που τίθεται προς ψήφιση νοουμένου ότι απορρίφθηκε η αμέσως 
προηγούμενη, σκοπείται η μετονομασία του δήμου Παραλιμνίου σε δήμο Παραλιμνίου-Δερύνειας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, να κάνω μία διευκρίνιση, διότι μπορεί να προκαλεί σύγχυση χωρίς λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εφόσον έχει προκριθεί το σενάριο συνένωσης των δύο δήμων, απλώς αυτό μετονομάζει τον δήμο ως 
δήμο Παραλιμνίου-Δερύνειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενιαία ονομασία.  Ωραία. 

 Ψηφίζουμε. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ για τη μετονομασία του δήμου Παραλιμνίου σε δήμο Παραλιμνίου-
Δερύνειας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, βοηθήστε μας λίγο.  Είχατε το χέρι σας ψηλά ή όχι;   

 Ψηφίζει ο κ. Θεμιστοκλέους βεβαίως. 

 Μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τέσσερις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Νοουμένου ότι το αντικείμενο των υπολοίπων έχει κριθεί… 

 Δώστε σημασία, γιατί θα με ρωτάτε.   

 Παρακαλώ!   

 Νοουμένου ότι έχει κριθεί το αντικείμενο των επομένων, αυτή η οποία πρέπει να τεθεί σε ψήφιση τη 
δεδομένη στιγμή είναι της Δημοκρατικής Παράταξης, η δεύτερη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, ναι, το ΕΛΑΜ.   

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η δική μας, κυρία Πρόεδρε, δε θα τεθεί σε ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η δική σας, για την 1 λέτε; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, μία έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία έχουμε από το ΕΛΑΜ.  Να τεθεί.  Έχετε δίκαιο, να τη θέσουμε. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Λίνου Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του Παραρτήματος Ι, ώστε να αντικατασταθούν οι 
υποπαράγραφοι (i) και (ii) από το ακόλουθο κείμενο: 

 «Δήμος Κοκκινοχωρίων, με έδρα το Παραλίμνι, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Αγίας Νάπας, 
Δερύνειας, Παραλιμνίου και Σωτήρας, καθώς και τις κοινότητες Άχνας, Αυγόρου, Αχερίτου, Λιοπετρίου και 
Φρεννάρους, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του Δήμου 
Κοκκινοχωρίων.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
όλους τους δήμους και τις κοινότητες της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νοουμένου ότι κρίθηκε, γι’ αυτό είπα πάμε στη ΔΗΠΑ.  Νομίζω αυτό θα πει και ο κ. Κυπριανού, νοουμένου 
ότι κρίθηκε το περιεχόμενο.  Ήδη αποφασίσαμε για το Παραλίμνι.  Να το βάλουμε, να είμαστε σίγουροι. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν υπήρξε συνένωση στην τροπολογία που πέρασε το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. Ωραία. 

 Κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μου επιτρέψετε να πω το εξής:  Με την προηγούμενη τροπολογία κατανοώ ότι έχουμε εγκρίνει την 
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ύπαρξη δύο δήμων στην επαρχία.  Έτσι έχω καταλάβει, ότι έχουμε εγκρίνει την ύπαρξη δύο δήμων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στα σενάρια.  Ως εκ τούτου, δεν τίθεται σε ψηφοφορία η συγκεκριμένη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ έτσι πιστεύω.  Και εγώ αυτή την αντίληψη έχω και οι υπηρεσίες αυτό λένε.  Κύριε Νεοφύτου, 
βοηθήστε μας. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε σημαίνει ότι η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ψηφίσει την τροπολογία του ΕΛΑΜ, αλλά έχουν δίκαιο 
διαδικαστικά να ζητούν να μπει σε ψηφοφορία και θα εξηγήσω. 

 Έχουμε ενώπιόν μας ένα διαμορφωθέν νομοσχέδιο το οποίο προβλέπει δύο δήμους.  Μπήκε η 
τροπολογία εκ μέρους των συναδέλφων του ΑΚΕΛ, για να δημιουργηθεί τρίτος και απερρίφθη.  Εάν κάποιο 
διαδικαστικό λάθος έχει γίνει, έπρεπε η τροπολογία για την ονομασία να έπεται της τροπολογίας του ΕΛΑΜ, διότι 
το ΕΛΑΜ έχει τροπολογία οι δύο δήμοι που είναι στο διαμορφωθέν νομοσχέδιο να γίνουν ένας  Εάν δεν περνούσε 
η τροπολογία του ΕΛΑΜ, τότε θα ετίθετο η τροπολογία του ΑΚΕΛ και θα ήμασταν εκατό τοις εκατό σωστά και 
διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Κύριε Νεοφύτου, νομίζω μας πείσατε, θα τη βάλουμε σε ψηφοφορία. 

 Και προχωράμε με την τροπολογία του ΕΛΑΜ, την επαναλαμβάνω.   

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Λίνου Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του Παραρτήματος Ι, ώστε να αντικατασταθούν οι 
υποπαράγραφοι (i) και (ii) από το ακόλουθο κείμενο: 

 «Δήμος Κοκκινοχωρίων, με έδρα το Παραλίμνι, ο οποίος αποτελείται από τους δήμους Αγίας Νάπας, 
Δερύνειας, Παραλιμνίου και Σωτήρας, καθώς και τις κοινότητες Άχνας, Αυγόρου, Αχερίτου, Λιοπετρίου και 
Φρεννάρους, που μετονομάζονται στα αντίστοιχα ομώνυμα δημοτικά διαμερίσματα του δήμου Κοκκινοχωρίων.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η δημιουργία ενός νέου δήμου, ο οποίος θα αποτελείται από 
όλους τους δήμους και τις κοινότητες της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Μα, σας παρακαλώ, δεν ακούω τον εαυτό μου που μιλά! 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Έχουμε τις τροπολογίες τις επόμενες που είναι δικές μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

 Λοιπόν, προχωράμε τώρα -τελειώσαμε με τις τροπολογίες- στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου 
νομοσχεδίου που αφορά τους δήμους.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και σύσταση δήμων.  Άρθρο 3. 

 Δήμοι επί του υπό τουρκική κατοχή εδάφους της Δημοκρατίας.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση νέων δήμων και συνενώσεις.  Άρθρο 5. 

 Νομική προσωπικότητα.  Άρθρο 6. 

 Έδρα και σήμα.  Άρθρο 7. 

 Αλλαγή ονομασίας δήμου.  Άρθρο 8. 

 Δημοτικά όρια.  Άρθρο 9. 

 Μητρώο Δημοτών.  Άρθρο 10. 

 Ιδιότητα του δημότη.  Άρθρο 11. 

 Ειδικές περιπτώσεις απόκτησης της ιδιότητας του δημότη.  Άρθρο 12. 

 Δημοτική αρχή και εκλογή.  Άρθρο 13. 

 Θητεία.  Άρθρο 14. 

 Δικαίωμα του εκλέγειν.  Άρθρο 15. 

 Εκλογικός κατάλογος.  Άρθρο 16. 

 Δικαίωμα του εκλέγεσθαι.  Άρθρο 17. 

 Κωλύματα και ασυμβίβαστο.  Άρθρο 18. 

 Γενικές δημοτικές εκλογές.  Άρθρο 19. 

 Αναπληρωματική εκλογή.  Άρθρο 20. 

 Προκήρυξη εκλογών.  Άρθρο 21. 

 Διορισμός Εφόρων Εκλογής.  Άρθρο 22. 

 Εντάλματα εκλογής.  Άρθρο 23. 

 Υποβολή υποψηφιοτήτων.  Άρθρο 24. 

 Διαδικασία κατά την ημέρα υποβολής υποψηφιοτήτων.  Άρθρο 25. 

 Υποβολή ένστασης εναντίον υποψηφιότητας.  Άρθρο 26. 
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 Συνδυασμοί.  Άρθρο 27. 

 Απόσυρση υποψηφιότητας.  Άρθρο 28. 

 Θάνατος υποψηφίου.  Άρθρο 29. 

 Μη υποβολή υποψηφιοτήτων.  Άρθρο 30. 

 Ανάδειξη υποψηφίων χωρίς διενέργεια ψηφοφορίας.  Άρθρο 31. 

 Απαγόρευση εκλογικών συγκεντρώσεων κατά την ημέρα των εκλογών.  Άρθρο 32. 

 Διεξαγωγή ψηφοφορίας.  Άρθρο 33. 

 Συγκέντρωση και κατάταξη αποτελεσμάτων εκλογής.  Άρθρο 34. 

 Πρώτη κατανομή θέσεων συμβούλων.  Άρθρο 35. 

 Δεύτερη κατανομή θέσεων συμβούλων.  Άρθρο 36. 

 Ανακήρυξη εκλεγέντων και δημοσιοποίηση αποτελεσμάτων.  Άρθρο 37. 

 Κένωση θέσεων δημάρχου, αντιδημάρχου και συμβούλων.  Άρθρο 38. 

 Αδυναμία σύγκλησης συμβουλίου με αιρετά μέλη.  Άρθρο 39. 

 Ακύρωση εκλογής και εκλογικά αδικήματα.  Άρθρο 40. 

 Διαβεβαίωση εκλεγέντων.  Άρθρο 41. 

 Γενικό πλαίσιο αρμοδιοτήτων.  Άρθρο 42. 

 Τομείς αρμοδιοτήτων.  Άρθρο 43. 

 Εξουσία αδειοδότησης.  Άρθρο 44. 

 Εξέταση αίτησης για έκδοση άδειας.  Άρθρο 45. 

 Εξουσία επιβολής τελών.  Άρθρο 46. 

 Υγειονομικοί έλεγχοι.  Άρθρο 47. 

 Παροχή υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας και φροντίδας.  Άρθρο 48. 

 Δημοτική συγκοινωνία.  Άρθρο 49. 

 Δημοτική ρύθμιση τροχαίας κίνησης και δημοτικοί τροχονόμοι.  Άρθρο 50. 

 Εξουσία εκσκαφής οδών.  Άρθρο 51. 

 Επικίνδυνες οικοδομές.  Άρθρο 52. 

 Συντήρηση σχολικών μονάδων.  Άρθρο 53. 

 Διαχείριση παραλιών.  Άρθρο 54. 

 Λειτουργία χώρων αναψυχής και ψυχαγωγίας.  Άρθρο 55. 

 Ρύθμιση επαγγέλματος και επιτηδεύματος.  Άρθρο 56. 

 Ζύγιση.  Άρθρο 57. 

 Τοποθέτηση διαφημιστικών πινακίδων.  Άρθρο 58. 

 Πλανοδιοπώληση.  Άρθρο 59. 

 Δημοτική αστυνομία.  Άρθρο 60. 

 Γενικό τεκμήριο αρμοδιότητας συμβουλίου και σύσταση επιτροπών.  Άρθρο 61. 

 Αρμοδιότητες δημάρχου.  Άρθρο 62. 

 Αρμοδιότητες αντιδημάρχων.  Άρθρο 63. 

 Αρμοδιότητες και εξουσίες σε σχέση με την οικονομική διαχείριση.  Άρθρο 64. 

 Σύγκληση και λειτουργία συμβουλίου και επιτροπών.  Άρθρο 65. 

 Δημοτικές επιτροπές.  Άρθρο 66. 

 Διαχειριστική Επιτροπή.  Άρθρο 67. 
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 Επιτροπή Σχολικών Υποδομών και Κτιρίων.  Άρθρο 68. 

 Συμβουλευτικές επιτροπές σχολείων.  Άρθρο 69. 

 Επιτροπή Διαμερίσματος.  Άρθρο 70. 

 Επιτροπή Ελέγχου.  Άρθρο 71. 

 Επιτροπή Παραλιών.  Άρθρο 72. 

 Ίδρυση τοπικού γραφείου παροχής δημοτικών υπηρεσιών.  Άρθρο 73. 

 Τεκμήριο νόμιμης σύστασης συμβουλίου ή επιτροπής.  Άρθρο 74. 

 Χηρεία θέσεως στο συμβούλιο ή σε επιτροπή.  Άρθρο 75. 

 Πρακτικά και δημοσιοποίηση αποφάσεων.  Άρθρο 76. 

 Διαφάνεια και συμμετοχή δημοτών.  Άρθρο 77. 

 Υπηρεσία εξυπηρέτησης δημοτών.  Άρθρο 78. 

 Αντιμισθία, σύνταξη και αποζημίωση.  Άρθρο 79. 

 Δημοτική υπηρεσία.  Άρθρο 80. 

 Διορισμός υπαλλήλων.  Άρθρο 81. 

 Θέση που συνεπάγεται άσκηση δημόσιας εξουσίας.  Άρθρο 82. Διευθυντής.  Άρθρο 83. 

 Εργοδότηση ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 84. 

 Ίδρυση και λειτουργία ταμείων συντάξεων και ταμείων προνοίας.  Άρθρο 85. 

 Πειθαρχική εξουσία συμβουλίου.  Άρθρο 86. 

 Σύγκρουση συμφερόντων.  Άρθρο 87. 

 Πολιτικά δικαιώματα υπαλλήλων.  Άρθρο 88. 

 Διάθεση υπηρεσιών ή μέρους υπηρεσιών υπαλλήλου.  Άρθρο 89. 

 Εκπαίδευση και κατάρτιση αιρετών μελών και δημοτικών υπαλλήλων.  Άρθρο 90. 

 Περιεχόμενο προϋπολογισμού.  Άρθρο 91. 

 Ετήσιος προϋπολογισμός.  Άρθρο 92. 

 Ετοιμασία και έγκριση προϋπολογισμού.  Άρθρο 93. 

 Οικονομική ενίσχυση προς τους δήμους.  Άρθρο 94. 

 Δημοτικό ταμείο.  Άρθρο 95. 

 Διάθεση ποσών από το δημοτικό ταμείο.  Άρθρο 96. 

 Πληρωμές.  Άρθρο 97. 

 Κατάθεση και ανάληψη χρημάτων.  Άρθρο 98. 

 Τήρηση λογαριασμών.  Άρθρο 99. 

 Ακίνητη ιδιοκτησία δήμων.  Άρθρο 100. 

 Εγγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας δήμου.  Άρθρο 101. 

 Σχολική περιουσία.  Άρθρο 102. 

 Συμβάσεις.  Άρθρο 103. 

 Δημοτικό τέλος ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 104. 

 Εξαιρέσεις από την υποχρέωση καταβολής τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 105. 

 Είσπραξη δημοτικού τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 106. 

 Απαλλαγή δήμων από συγκεκριμένη φορολογία.  Άρθρο 107. 

 Καθολική επιβολή δημοτικών φόρων, τελών, δικαιωμάτων και άλλων επιβαρύνσεων.  Άρθρο 108. 

 Μονάδα εσωτερικού ελέγχου.  Άρθρο 109. 
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 Ετήσιος έλεγχος.  Άρθρο 110. 

 Εξουσία Γενικού Ελεγκτή.  Άρθρο 111. 

 Κυρώσεις.  Άρθρο 112. 

 Αργία αιρετών μελών συμβουλίου.  Άρθρο 113. 

 Ποινική ευθύνη.  Άρθρο 114. 

 Αστική ευθύνη για απώλεια ή ζημιά.  Άρθρο 115. 

 Ευθύνες ελεγχόντων λειτουργών.  Άρθρο 116. 

 Εποπτεία.  Άρθρο 117. 

 Οχληρίες.  Άρθρο 118. 

 Περιορισμός άσκησης οχληρών επιτηδευμάτων.  Άρθρο 119. 

 Διάθεση εγκαταλελειμμένων οχημάτων και άλλων αντικειμένων.  Άρθρο 120. 

 Ειδοποίηση για άρση οχληρίας.  Άρθρο 121. 

 Τρόπος επίδοσης ειδοποιήσεων, διαταγμάτων και εγγράφων.  Άρθρο 122. 

 Παράλειψη συμμόρφωσης σε ειδοποίηση για άρση οχληρίας.  Άρθρο 123. 

 Εξουσία δικαστηρίου να εκδίδει διατάγματα αναφορικά με οχληρία.  Άρθρο 124. 

 Απαγορευτικό διάταγμα σε περίπτωση ακατάλληλης οικίας ή οικοδομής.  Άρθρο 125. 

 Ποινή για παράβαση διατάγματος δικαστηρίου.  Άρθρο 126. 

 Ειδικό διάταγμα που απευθύνεται στο συμβούλιο.  Άρθρο 127. 

 Έξοδα εκτέλεσης διατάγματος άρσης οχληρίας.  Άρθρο 128. 

 Εξουσία εισόδου σε υποστατικά με σκοπό την άρση της οχληρίας.  Άρθρο 129. 

 Ορισμένα αδικήματα.  Άρθρο 130. 

 Εξουσία μετακίνησης ή απομάκρυνσης αντικειμένων ή πραγμάτων.  Άρθρο 131. 

 Παρεμπόδιση υπαλλήλων ή εργατών δήμου στην εκτέλεση των καθηκόντων τους.  Άρθρο 132. 

 Διαταγή δικαστηρίου για καταβολή μη καταβληθέντων τελών ή δικαιωμάτων.  Άρθρο 133. 

 Καταβολή χρηματικών ποινών στο δημοτικό ταμείο.  Άρθρο 134. 

 Εξουσία είσπραξης τελών, επιβαρύνσεων, ενοικίων, δικαιωμάτων κ.λπ.  Άρθρο 135. 

 Μη προβλεπόμενα αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 136. 

 Δεκασμός και κατάχρηση εξουσίας από δήμαρχο, αντιδήμαρχο ή σύμβουλο.  Άρθρο 137. 

 Δικαστική εκπροσώπηση.  Άρθρο 138. 

 Δικαστικά τέλη.  Άρθρο 139. 

 Ίδρυση της Ένωσης Δήμων Κύπρου.  Άρθρο 140. 

 Αποστολή και αρμοδιότητες.  Άρθρο 141. 

 Λειτουργία και όργανα διοίκησης της Ένωσης Δήμων Κύπρου.  Άρθρο 142. 

 Κατοχύρωση υπαλλήλων Ένωσης Δήμων Κύπρου.  Άρθρο 143. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 144. 

 Δημοτικοί κανονισμοί.  Άρθρο 145. 

 Εκλογές σε υπό κατοχή δήμους.  Άρθρο 146. 

 Μεταβατική διάταξη για τις επιτροπές σχολικών υποδομών και κτιρίων.  Άρθρο 147. 

 Σύσταση Συμβουλίων Διαχείρισης Κοινών Υποθέσεων.  Άρθρο 148. 

 Κατοχύρωση υπάλληλων, εργατών και ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 149. 

 Κατοχύρωση προσωπικού σχολικών εφοριών.  Άρθρο 150. 
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 Μεταβατικές διατάξεις αναφορικά με ισχύοντες κανονισμούς.  Άρθρο 151. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 152. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 153. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 153;   

 Παρακαλώ, προσοχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι είναι ομόφωνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.   

 Απολογούμαι! 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 153 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
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νόμο.* 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για να εξηγήσετε…  Βεβαίως… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ακούμε.  Και μετά εσείς, πρόεδρε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όπως είχαμε τονίσει και στην πρωτολογία μας, η στάση της ΕΔΕΚ όσον αφορά την τελική έγκριση θα 
εξαρτιόταν κυρίως από τις δύο τροπολογίες αρχής τις οποίες είχαμε θέσει και οι οποίες ουσιαστικά κατοχύρωναν, 
πέρα από τη διαφάνεια, τη δημοκρατική διαδικασία όσον αφορά την εκλογή και τη σύνθεση των δημοτικών 
συμβουλίων, καθώς επίσης και τον τρόπο λειτουργίας τους.  Από τη στιγμή που αυτές οι δύο βασικές αρχές, της 
απλής αναλογικής, της ανόθευτης, έχουν ουσιαστικά παραβιαστεί με το αποτέλεσμα, όπως έχει ψηφιστεί, εμείς 
δεν μπορούμε να νομιμοποιήσουμε πια αυτό το νομοσχέδιο, παρά το γεγονός ότι δεν αρνούμαστε ότι υπάρχουν 
θετικά στοιχεία τα οποία περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο.  Όμως, είναι θέμα αρχής και γι’ αυτό ακριβώς το 
καταψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απόλυτα κατανοητό, κύριε Σιζόπουλε.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στις τροπολογίες που έχουν υποβληθεί για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Σας ξέχασα, απολογούμαι!   

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Δεν υπάρχει πρόβλημα, απλώς να αποσαφηνίσουμε κάτι, για να μην υπάρχει μετά πρόβλημα στις 
υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ίσως να μην έπρεπε να είχε γίνει η τρίτη ανάγνωση και η ψήφιση, διότι τα σενάρια που αφορούν τις 
συμπλεγματοποιήσεις κοινοτήτων οι οποίες παραπέμπονται από τον περί Δήμων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σωστά… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

                                                           
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων στα πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 



1471 

 

 …είναι συνυφασμένα.  Οπόταν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά θα γίνουν οι ανάλογες αλλαγές και διορθώσεις. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Οπόταν θα πρέπει να θεωρηθεί ως μια ενιαία ψήφιση στο τέλος, για να μην έχουμε…  Διότι, αν γίνει 
κάποια διαφοροποίηση τώρα στον περί Κοινοτήτων, ανεξαρτήτως των ρυθμίσεων που κάναμε για τις κοινότητες 
μέσα στον περί Δήμων, θα υπάρχει αντίφαση ανάμεσα στα δύο κείμενα.  Επομένως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα γίνουν όμως… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, ελπίζω να μην προκύψει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω είμαστε εντάξει, γιατί εξυπακούεται ότι θα γίνουν οι ανάλογες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ελπίζω να μην προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμμερίζομαι όμως την έγνοια σας.  Με καθησυχάζουν οι λειτουργοί μας, οπόταν ευχαριστώ πολύ.   

 Είμαστε έτοιμοι και έτοιμες να προχωρήσουμε στην ψήφιση της πρώτης τροπολογίας κάτω από το άρθρο 
8.  Είναι εισήγηση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται 
το άρθρο 16 του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί στη δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (στ) του εδαφίου 
(1) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «εκλογείς» (τέταρτη γραμμή), η φράση «καθώς και σε περίπτωση εκλογής στο 
αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους συμβουλίου κατεχόμενης κοινότητας». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να εισαχθεί πρόνοια, ώστε τα πρόσωπα τα οποία διεκδικούν 
εκλογή σε κατεχόμενες κοινότητες να εξαιρούνται από την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης για 
περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωράμε στην επόμενη, του ΔΗΚΟ. 
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 Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
οποία τροποποιείται το εδάφιο (1) του άρθρου 16 του βασικού νόμου, ώστε να αντικατασταθεί στη δεύτερη 
επιφύλαξη αυτού η φράση «εκατόν (100) εκλογείς» (τέταρτη γραμμή) με τη φράση «διακόσιοι (200) 
εκλογείς». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως τα πρόσωπα τα οποία διεκδικούν εκλογή σε κοινότητες 
με αριθμό εγγεγραμμένων εκλογέων που δεν υπερβαίνει τους διακόσιους (200) εκλογείς εξαιρούνται από 
την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης για περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του 
μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Έχει δεύτερη τροπολογία το Δημοκρατικό Κόμμα.  

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
οποία τροποποιείται το εδάφιο (1) του άρθρου 16 του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί, στο τέλος της 
παραγράφου (στ) αυτού, η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

«Νοείται έτι περαιτέρω ότι η θητεία στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους συμβουλίου η οποία λήγει 
την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες μετά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του παρόντος Νόμου γενικές κοινοτικές εκλογές δεν προσμετράται.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να μην προσμετράται, για σκοπούς εφαρμογής της πρόνοιας 
που προβλέπει περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους συμβουλίου, η θητεία 
προσώπου η οποία λήγει την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες 
γενικές κοινοτικές εκλογές. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Ψηφίζουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μπορεί να υπάρξει…  Απολογούμαι, ξέρω ότι ψηφίζουμε, αλλά ίσως να μην υπάρχει 
κατανόηση για το τι ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ξαναδιαβάσω την επεξήγηση, κύριε Δαμιανού; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να μην προσμετράται, για σκοπούς εφαρμογής της πρόνοιας 
που προβλέπει περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους συμβουλίου, η θητεία 
προσώπου η οποία λήγει την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο θα διενεργηθούν οι επόμενες γενικές 
κοινοτικές εκλογές. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Θέλετε τον λόγο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν θέλει περαιτέρω επεξήγηση ο κ. Δαμιανού, θα επιτρέψω… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, εγώ εξεπλάγην, διότι είναι η ίδια αρχή με το προηγούμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ψηφίζουμε, κύριε Δαμιανού; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Άρα, αποφάνθηκε η…  Εντάξει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ πολύ! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς άλλαξε θέση ένα κόμμα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Δαμιανού, είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε;   

 Ωραία! 

 Ψηφίζουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Αυτή της ΕΔΕΚ δεν έχει αντικείμενο, νοουμένου ότι καθορίστηκε το αποτέλεσμα.  

 Και προχωράμε στην επαρχία Λάρνακας.  Εδώ είναι κοινή τροπολογία Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ, 
ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ.  

 Με την προτεινόμενη τροπολογία η οποία τίθεται προς ψήφιση, νοουμένου ότι εγκρίθηκε η κοινή 
τροπολογία των πιο πάνω… 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ποιο είναι το ζήτημα, κύριε Δαμιανού; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ότι, κυρία Πρόεδρε, με την απόφαση για τους δήμους ήδη αποφασίστηκε η μεταφορά στο σύμπλεγμα του 
Αγίου Θεοδώρου, αυτό ήθελα να πω. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι;  

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Στον περί Δήμων ψηφίσαμε την αφαίρεση του Αγίου Θεοδώρου από τον δήμο Λευκάρων.  Τώρα 
ψηφίζουμε την ένταξη του Αγίου Θεοδώρου στο σύμπλεγμα που αναφέρεται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Ιωάννου και πρέπει να ψηφιστεί… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρέπει να προστεθεί και ο Κάτω Δρυς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, με τις νομοτεχνικές διορθώσεις, όπως απορρέουν από την ψήφιση του περί Δήμων.  Πολύ σωστά, 
κύριε Τορναρίτη.  Οπόταν…  Αφήστε με να ολοκληρώσω αυτό που έλεγα. 

 Ναι, κύριε Πασιουρτίδη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Και διαδικαστικά, για να είμαστε σωστοί, θα μπει και η τροπολογία, η συνέχειά της, για να ενταχθεί η 
Κοφίνου στο Β Σύμπλεγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακολουθούν όλοι οι συνάδελφοι, ναι; 

 Ναι, κύριε Αλαμπρίτη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πρόδρομο Αλαμπρίτη) 

 Βεβαίως, είπαμε με τις νομοτεχνικές διορθώσεις, όπως απορρέουν... 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Σε ξεχωριστές τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

 Άρα, με την προτεινόμενη τροπολογία, που είναι και του Δημοκρατικού Συναγερμού πλέον, η οποία τίθεται 
προς ψήφιση -και του ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ- νοουμένου ότι εγκρίθηκε η κοινή τροπολογία…  Μάλιστα… 

 Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου 

και Βαλεντίνου Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και Σωτήρη 

Ιωάννου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Έκτου Πίνακα του Παραρτήματος του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε 
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να προστεθεί, αμέσως μετά τη φράση «Ε. Σύμπλεγμα:» και πριν από τη φράση «1. ΖΥΓΙ», η φράση «ΑΓΙΟΣ 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ (ΛΑΡΝΑΚΑΣ)». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία, η οποία τίθεται προς ψήφιση νοουμένου ότι εγκρίθηκε η κοινή 
τροπολογία των πιο πάνω αναφερόμενων βουλευτών επί του νομοσχεδίου «Ο περί Δήμων Νόμος του 
2020», σκοπείται η ένταξη της κοινότητας Αγίου Θεοδώρου (Λάρνακας) στο Σύμπλεγμα Ε της επαρχίας 
Λάρνακας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Ψηφίζουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία… 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κατά τη διάρκεια να γίνει επεξεργασία από πλευράς… του κατά πόσο ή τι χρήζει να διευκρινιστεί στο 
κείμενο, στον περί Κοινοτήτων, το θέμα της αλλαγής που εκάμαμε με την Κοφίνου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, κύριε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ασχέτως του τι είπαμε προφορικά.  Να παρακαλέσω οι υπηρεσίες να μας πουν αν χρειάζεται 
οποιαδήποτε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, το έχουμε ήδη πριν δύο λεπτά πει, μετά από εισήγηση του κ. Τορναρίτη -ίσως δεν ακούσατε- ότι με 
τις νομοτεχνικές διατάξεις θα συμπεριληφθεί -και μετά από παρέμβαση του κ. Πασιουρτίδη- και η τροπολογία 
της Κοφίνου ή ό,τι απορρέει από τις νομοτεχνικές διορθώσεις που ψηφίστηκαν στον περί Δήμων και σε αυτή. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πού θα πάει; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να αποφασιστεί από την ολομέλεια πού θα πάει στο κείμενο το παρόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο σύμπλεγμα Β. 

 Εννοείτε να το ψηφίσουμε ξεχωριστά; 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, αφού δεν είναι… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ο Άγιος Θεόδωρος πάει σε άλλο σύμπλεγμα τζιαι η Κοφίνου σε άλλο σύμπλεγμα δηλαδή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το βάλουμε.   

 Ίσως να έχει δίκαιο ο συνάδελφος, απολογούμαι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ε, μα εμείς μπορεί να μεν συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Ορφανίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Αναγκαία διευκρίνιση.  Αφαιρέθηκε από τους δήμους -το λέω έτσι, για να το καταλάβουμε- ο Άγιος 
Θεόδωρος και μπαίνει σε σύμπλεγμα κοινοτήτων.  Και μπήκε στο σύμπλεγμα κοινοτήτων το συγκεκριμένο.  Με 
τον ίδιο τρόπο αφαιρέθηκε η Κοφίνου από τον περί Δήμων από τα Λεύκαρα και μπαίνει στο σύμπλεγμα των 
κοινοτήτων το Β. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θέλεις να ακούσεις και τα χωριά, για να το καταλάβεις; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, αυτό κάνουμε τώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν τω μεταξύ, η Δέσποινα πραγματικά μού τα είχε και έτοιμα εδώ, οπόταν θα με αφήσετε να ολοκληρώσω 
τη διαδικασία όπως ξεκίνησα και νομίζω θα ικανοποιηθούν όλοι οι συναδέλφοι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου) 

 Τώρα αμέσως τελειώνουμε, κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Λοιπόν, η δεύτερη απόρροια διόρθωσης του περί Δήμων είναι η ένταξη του Κάτω Δρυ στο Σύμπλεγμα Δ 
με Ορά, Οδού, Μελίνη, Βαβατσινιά και Αγίους Βαβατσινιάς.   

 Ψηφίζουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, πενήντα έξι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα έξι ψήφους υπέρ, η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Και η τρίτη διόρθωση, μετά την εισήγηση της Κοφίνου∙ είναι στο Σύμπλεγμα Β η Κοφίνου, να το 
ξεκαθαρίσουμε και αυτό ξεχωριστά. 

 Ψηφίζουμε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα έξι.  Είναι ομόφωνο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, με πενήντα έξι ψήφους υπέρ, η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Και προχωράμε στην επαρχία Λεμεσού.  Δεν υπάρχει αντικείμενο πλέον για την επαρχία Λεμεσού.   

 Έτσι, κύριε Δαμιανού; 
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 Προχωράμε μετά στην επαρχία Πάφου.  Ούτε εκεί. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

 Πείτε μας, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Αφορά την κοινότητα Κοίλης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκιο. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ακριβώς, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκιο.  Ένα λεπτάκι, να τα βρούμε. 

 Λοιπόν, εδώ το Δημοκρατικό Κόμμα… 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επιτρέπεται; 

 Εδώ έχουμε μπροστά μας το νομοσχέδιο, γράφει «Έμπα», δε συμπεριλαμβάνεται, απλώς για σκοπούς 
διόρθωσης.  Η Έμπα δε συμπεριλαμβάνεται μέσα, έντζιε έσιει θέμα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι λόγω της προγενέστερης ρύθμισης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σαββίδη, αν διαβάσετε, γράφει «και να προστεθεί αμέσως μετά τη φράση “Έμπα”», έντζιε λέει ότι 
έν’ μέσα η Έμπα. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ναι, αλλά δεν υπάγεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι μετά τη φράση, απλώς έν’ το συγκεκριμένο, για να προσδιορίσει το πού μπαίνει, δε 
συμπεριλαμβάνει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι εδώ η Έμπα τέλος πάντων, αυτό χρειάζεται να ξέρετε.  Εντάξει;  Δεν είναι. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Η Έμπα δεν είναι μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, δεν είναι, όχι. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.  Άρα, Δημοκρατικό Κόμμα… 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Έν’ το χωριό μας, να ξέρουμε είντα μ’ που γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, πολύ ωραίο το χωριό σας! 

 Λοιπόν, επεξήγηση.  Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Έκτου Πίνακα του Παραρτήματος του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε 
να διαγραφεί αμέσως μετά τη φράση «2. ΚΑΛΛΕΠΕΙΑ» η φράση «3. ΚΟΙΛΗ» και να προστεθεί αμέσως 
μετά τη φράση «2. ΕΜΠΑ». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η μεταφορά της κοινότητας Κοίλης από το Σύμπλεγμα Γ στο 
Σύμπλεγμα ΣΤ της επαρχίας Πάφου.  

 Είναι εισήγηση του Δημοκρατικού Κόμματος.   

 Ψηφίζουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, πραγματικά προσπαθώ να σας ακούσω, αλλά δε σας άκουα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πενήντα πέντε, δε φταίτε φυσικά εσείς. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, υπερψηφίζεται. 

 Μετά έχουμε της ΔΗΠΑ που δε θα μπει, δεν έχει αντικείμενο.  Ούτε και η επόμενη για επαρχία 
Αμμοχώστου. 

 Άρα, πάμε να ψηφίσουμε. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου.  

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ βοηθήστε μας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση των άρθρων 7, 8, 9, 10 και 12.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

  Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 64Α.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους.  Άρθρο 21. 

Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση και την προσθήκη Πινάκων.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται, είναι ομόφωνο. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου.  Όχι, προχωράμε στις 
τροπολογίες. 

 Πάμε πρώτα στις τροπολογίες.   

 Έχουμε κάτω από το άρθρο 5 την πρώτη προτεινόμενη τροπολογία.  Πάρτε τον νέο πίνακα, έτσι;   

 Η πρώτη προτεινόμενη τροπολογία είναι από το Δημοκρατικό Κόμμα.  
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Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί το 
εδάφιο (3) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο: 

«(3) Ο Πρόεδρος εκάστου Συμβουλίου εκλέγεται υπό των εγγεγραμμένων εκλογέων της οικείας εκλογικής 
περιφέρειας, εφαρμοζομένων κατ’ αναλογία των διατάξεων του περί Δήμων Νόμου για την εκλογή δημάρχου, 
κατά την ίδια ημερομηνία κατά την οποία διενεργούνται οι εκλογές για την ανάδειξη των αρχών τοπικής διοίκησης, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Δήμων και του περί Κοινοτήτων Νόμου.». 

Σημειώσεις: 

α.  Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η άμεση εκλογή του Προέδρου εκάστου Συμβουλίου από το 
εκλογικό σώμα της οικείας εκλογικής περιφέρειας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Υπέρ;   

 Ψηφίζουμε.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Κύριε Γεωργίου; 

 Ξανά.  Αντιλαμβάνομαι ψηφίζετε και υπέρ, ψηφίζετε τζιαι εναντίον κάποιοι.  Ε, αποφασίστε.  Πάμε ξανά. 

 Υπέρ πόσοι ψηφίζουν; 

 Συγχαρητήρια και στους γραμματείς μας, που παρακολουθούν τα πάντα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα έξι και όχι σαράντα. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωράμε τώρα στην τροπολογία της Δημοκρατικής Παράταξης, εκτός εάν θέλει να την αποσύρει…  
Κύριε Μουσιούττα;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε- 

(α) να αντικατασταθεί το εδάφιο (1) αυτού από το ακόλουθο εδάφιο: 
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«(1)(α) Κάθε Συμβούλιο απαρτίζεται συνολικά από έντεκα (11) μέλη, περιλαμβανομένου του 
Προέδρου αυτού. 

(β)   Τηρουμένων των διατάξεων του εδαφίου (2), το συμβούλιο απαρτίζεται από επτά (7) 
πρόσωπα τα οποία έχουν θέση διευθυντή ή προϊσταμένου Τμήματος Τεχνικών 
Υπηρεσιών στον οικείο δήμο και τρία (3) πρόσωπα τα οποία έχουν θέση γραμματέα 
στην οικεία κοινότητα.»·  

(β) να αντικατασταθεί η παράγραφος (α) του εδαφίου (2) αυτού από την ακόλουθη παράγραφο: 

 «(α) Τηρουμένων των διατάξεων του εδαφίου (1), οι δήμοι και οι κοινότητες που 
εκπροσωπούνται σε έκαστο συμβούλιο καθορίζονται κατόπιν ψηφοφορίας από γενική 
συνέλευση στην οποία εκπροσωπούνται οι οικείοι δήμοι και οι οικείες κοινότητες, 
αντίστοιχα.»·  

(γ) να προστεθεί στο εδάφιο (3) αυτού η ακόλουθη νέα παράγραφος: 

 «(β) Το συμβούλιο στην πρώτη συνεδρία του εκλέγει μεταξύ των μελών του τον Αντιπρόεδρο 
αυτού.»· και 

(δ) να αντικατασταθεί η παράγραφος (β) του εδαφίου (4) αυτού από την ακόλουθη παράγραφο: 

 «(β) η θέση του Προέδρου κενώνεται σε περίπτωση εφαρμογής των σχετικών διατάξεων του 
περί Δήμων Νόμου ή σε περίπτωση υποβολής γραπτής παραίτησής του στον 
Αντιπρόεδρο του Συμβουλίου, οι θέσεις δε των μελών του Συμβουλίου κενώνονται σε 
περίπτωση υποβολής γραπτής παραίτησης στον Πρόεδρο του Συμβουλίου,». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται να αναθεωρηθεί η προτεινόμενη σύνθεση των συμβουλίων 
των Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης, ώστε να συμμετέχουν σε αυτά ως μέλη οι τεχνοκράτες των οικείων 
τοπικών αρχών. 

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, πενήντα δύο εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη της Δημοκρατικής…  Δε θα τη βάλουμε;   

 Σωστά, άρα, οι άλλες δε θα προχωρήσουν, γιατί ψηφίστηκε αυτή του ΔΗΚΟ, του Δημοκρατικού Κόμματος, 
οπόταν δεν έχουν και αντικείμενο. 

 Οπόταν, τώρα περνάμε στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 3. 
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Σύσταση Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης σε περιοχές υπό κατοχή.  Άρθρο 4. 

Σύνθεση Συμβουλίων.  Άρθρο 5. 

Αποζημίωση, έξοδα παραστάσεως και άλλα επιδόματα μελών Συμβουλίου.  Άρθρο 6. 

Επιτροπές.  Άρθρο 7. 

Συνεδρίες Συμβουλίου και επιτροπών.  Άρθρο 8. 

Νομιμότητα συνεδριών και εγκυρότητα αποφάσεων.  Άρθρο 9. 

Πρακτικά των συνεδριών.  Άρθρο 10. 

Θητεία Συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

Αρμοδιότητες Προέδρου.  Άρθρο 12. 

Αρμοδιότητες και υποχρεώσεις μελών Συμβουλίου.  Άρθρο 13. 

Σχέσεις Συμβουλίου με τις τοπικές αρχές.  Άρθρο 14. 

Ενθάρρυνση συμμετοχής κατοίκων.  Άρθρο 15. 

Υποβολή υπομνημάτων και ερωτημάτων.  Άρθρο 16. 

Δημοσιοποίηση αποφάσεων, προϋπολογισμών, οικονομικών καταστάσεων και ισολογισμών.  Άρθρο 17. 

Αντίγραφα πρακτικών και αποφάσεων.  Άρθρο 18. 

Εξυπηρέτηση πολιτών.  Άρθρο 19.  

Πλαίσιο άσκησης αρμοδιοτήτων Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 20. 

Γενικές αρμοδιότητες και εξουσίες του Συμβουλίου.  Άρθρο 21. 

Καθήκοντα και αρμοδιότητες Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης για την υδατοπρομήθεια.  Άρθρο 
22. 

Κήρυξη περιοχής υπηρεσιών.  Άρθρο 23. 

Απαγόρευση μεταφοράς ύδατος.  Άρθρο 24. 

Προμηθευτές ύδατος.  Άρθρο 25. 

Προμήθεια ύδατος στα όρια Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 26. 

Δικαιώματα και επιβαρύνσεις για την παροχή ύδατος.  Άρθρο 27. 

Ύδωρ ως αποζημίωση σε περίπτωση απαλλοτρίωσης.  Άρθρο 28. 

Βακούφια Αράπ Αχμέτ και Σιλικτάρ.  Άρθρο 29. 

Αποχετευτικά δίκτυα.  Άρθρο 30. 

Υποχρεώσεις Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης για τις αποχετεύσεις.  Άρθρο 31. 

Εξουσία για έλεγχο αποχετεύσεων.  Άρθρο 32. 

Τέλη και δικαιώματα αποχετεύσεων.  Άρθρο 33. 

Πληροφορίες από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Άρθρο 34. 

Υπολογισμός τέλους σε ακίνητη ιδιοκτησία.  Άρθρο 35. 

Υποχρεωτική σύνδεση.  Άρθρο 36. 

Απαγόρευση διοχέτευσης ορισμένων ειδών σε δημόσιο υπόνομο οικοδομής ή σε δημόσιο υπόνομο.  
Άρθρο 37. 

Απαγόρευση απόρριψης λυμάτων.  Άρθρο 38. 

Διατήρηση ιδιωτικού υπονόμου οικοδομής.  Άρθρο 39. 

Υποχρέωση για ελεύθερο χώρο για ιδιωτικό υπόνομο οικοδομής.  Άρθρο 40. 

Εξουσία για τη μεταβολή ή το κλείσιμο δημόσιων υπονόμων.  Άρθρο 41. 

Αδικήματα σε σχέση με τις αποχετεύσεις.  Άρθρο 42. 

Εφαρμογή των διατάξεων του περί Αποβλήτων Νόμου.  Άρθρο 43. 
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Φορέας παραλαβής και επεξεργασίας αποβλήτων.  Άρθρο 44. 

Διαχειριστής χώρου παράδοσης αποβλήτων.  Άρθρο 45. 

Προϋπολογισμός Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 46. 

Μη έγκριση προϋπολογισμού.  Άρθρο 47. 

Ισοσκελισμένοι ή πλεονασματικοί προϋπολογισμοί και αντίγραφο στον Γενικό Ελεγκτή.  Άρθρο 48. 

Έσοδα προϋπολογισμού.  Άρθρο 49. 

Δαπάνες προϋπολογισμού.  Άρθρο 50. 

Πληρωμή δαπανών.  Άρθρο 51. 

Κατάθεση χρημάτων.  Άρθρο 52. 

Απόσυρση χρημάτων.  Άρθρο 53. 

Εξουσία Υπουργού Οικονομικών.  Άρθρο 54. 

Ανάληψη υποχρεώσεων.  Άρθρο 55. 

Προβλέψεις.  Άρθρο 56. 

Κυρώσεις.  Άρθρο 57. 

Εσωτερικός έλεγχος.  Άρθρο 58.  

Τήρηση βιβλίων και λογαριασμών και ετοιμασία οικονομικών καταστάσεων.  Άρθρο 59. 

Ετήσιος έλεγχος.  Άρθρο 60. 

Εξουσία Γενικού Ελεγκτή.  Άρθρο 61. 

Περιουσία Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 62. 

Εγγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 63. 

Διάθεση κινητής και ακίνητης ιδιοκτησίας και διεξαγωγή δραστηριοτήτων.  Άρθρο 64. 

Αναγκαστική απαλλοτρίωση ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 65. 

Αναγκαστική απαλλοτρίωση επιχειρήσεων.  Άρθρο 66. 

Επίδοση ειδοποίησης απαλλοτρίωσης επιχείρησης.  Άρθρο 67. 

Αποζημίωση σε περίπτωση απαλλοτρίωσης επιχείρησης.  Άρθρο 68. 

Εξουσία του Συμβουλίου να διαθέτει επιχείρηση με συμφωνία.  Άρθρο 69. 

Εξουσία στο Συμβούλιο να προτείνει επιστροφή επιχείρησης.  Άρθρο 70. 

Εξουσία για σύναψη συμβάσεων.  Άρθρο 71. 

Συνεργασία Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης για έργα και υπηρεσίες.  Άρθρο 72. 

Ίδρυση και συμμετοχή σε εταιρείες ή ιδρύματα.  Άρθρο 73. 

Άλλες συνεργασίες Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 74. 

Εξουσία του Συμβουλίου σε σχέση με τις θέσεις, τη διαδικασία πλήρωσής  

τους και άλλα θέματα προσωπικού.  Άρθρο 75. 

Διορισμός, καθήκοντα και υποχρεώσεις Γενικού Διευθυντή.  Άρθρο 76. 

Αφυπηρέτηση.  Άρθρο 77. 

Πειθαρχική εξουσία.  Άρθρο 78. 

Ευθύνη υπαλλήλων.  Άρθρο 79. 

Συμφέρον σε σύμβαση ή εργασία.  Άρθρο 80. 

Διάθεση υπηρεσιών υπαλλήλων ή εργατών.  Άρθρο 81. 

Κατοχύρωση υπαλλήλων και εργατών.  Άρθρο 82. 

Εξουσία Υπουργικού Συμβουλίου για ανάθεση περαιτέρω καθηκόντων.  Άρθρο 83. 
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Εκχώρηση εξουσίας.  Άρθρο 84. 

Κατάργηση περιοχής υπηρεσιών.  Άρθρο 85. 

Εξουσία εισόδου και αποζημίωση.  Άρθρο 86. 

Έλεγχος λειτουργίας εγκαταστάσεων.  Άρθρο 87. 

Είσπραξη μη καταβληθέντων τελών και δικαιωμάτων.  Άρθρο 88. 

Εκσκαφή οδών, τοποθέτηση σωλήνων, αγωγού ή άλλων αντικειμένων επί ή υπό αυτών.  Άρθρο 89. 

Εξουσία επιβολής πρόσθετων επιβαρύνσεων.  Άρθρο 90. 

Επίδοση διαταγμάτων και ειδοποιήσεων.  Άρθρο 91. 

Εμφάνιση ενώπιον δικαστηρίου.  Άρθρο 92. 

Δικαστικά και άλλα νομικά έξοδα.  Άρθρο 93. 

Προστασία ευάλωτων καταναλωτών.  Άρθρο 94. 

Ουδείς απαλλάσσεται από την καταβολή τελών, δικαιωμάτων ή επιβαρύνσεων.  Άρθρο 95. 

Απαλλαγή από τέλη και φόρους.  Άρθρο 96. 

Παρακώλυση υπαλλήλων ή/και εργατών.  Άρθρο 97. 

Γενικό ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 98. 

Δεκασμός και κατάχρηση εξουσίας.  Άρθρο 99. 

Έκδοση Κανονισμών και γνωστοποιήσεων.  Άρθρο 100. 

Καταργήσεις και διαφυλάξεις.  Άρθρο 101. 

Σύσταση Προσωρινών Συντονιστικών Συμβουλίων.  Άρθρο 102. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 103. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, πενήντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με πενήντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα έξι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Λοιπόν, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχει έρθει το αναθεωρημένο νομοσχέδιο από την πλευρά της κυβέρνησης, οπόταν νομίζω 
ότι τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, κυρία Ερωτοκρίτου… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πολύ.  Μπορεί να αποχωρήσει αθόρυβα, αθόρυβα η επιτροπή Οικονομικών για να 
συγκληθεί έκτακτη συνεδρία. 

Θα σας αναμένουμε, κυρία Ερωτοκρίτου, μόλις είστε έτοιμοι, για να προχωρήσουμε, στην κατεπείγον 
ψηφοφορία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ ησυχία!  Δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμα η ολομέλεια, συνεδριάζουμε.  Νομίζω να 
προχωρήσουμε.  Χρειάζεστε διάλειμμα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι;  Κυρίες; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πρόεδρε, πέντε λεπτά διάλειμμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχουμε αποφασίσει.  Νομίζω θα το θέσω σε ψηφοφορία όμορφα και ωραία.  Μείνετε στις θέσεις σας.
  

 Πόσοι θέλουν πέντε λεπτά ακριβώς διάλειμμα; 

 Ψηφίζουμε.  Ναι, ακριβώς όμως, όι τα πέντε να είναι είκοσι πέντε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πέντε λεπτά διάλειμμα.  Σας παρακαλώ όμως στην ώρα μας πίσω, έχουμε πολλούς 
προϋπολογισμούς, δε θα τελειώσουμε.  Πέντε λεπτά ακριβώς!  Ευχαριστώ. 

(Ώρα διακοπής:  4.34 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.44 μ.μ.) 

 Λοιπόν, θα συνεχίσουμε με το κατεπείγον θέμα μετά από αίτημα των συναδέλφων και συναδελφισσών να 
μην το αφήσουμε προς το τέλος, οπόταν να ξεκινήσουμε με τον νόμο που τροποποιεί τους περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμους 2004 έως 2021. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να μειωθούν προσωρινά και για καθορισμένο 
χρονικό διάστημα οι συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα 
συγκεκριμένων κλάσεων της ισχύουσας νομοθεσίας, προκειμένου να υπάρξει ελάφρυνση του οικονομικού 
κόστους με το οποίο επιβαρύνεται το καταναλωτικό κοινό και οι επιχειρήσεις, στο πλαίσιο προώθησης πολιτικών 
άμβλυνσης των επιπτώσεων από την ουκρανική κρίση και δη στις τιμές των καυσίμων. 

(H σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης   Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. Στη συνεδρία 
της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Τελωνείων του ίδιου 
υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να μειωθούν 
προσωρινά και για καθορισμένο χρονικό διάστημα οι συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους 
επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων της ισχύουσας νομοθεσίας, προκειμένου να υπάρξει 
ελάφρυνση του οικονομικού κόστους με το οποίο επιβαρύνεται το καταναλωτικό κοινό και οι επιχειρήσεις, στο 
πλαίσιο προώθησης πολιτικών άμβλυνσης των επιπτώσεων από την Ουκρανική κρίση και δη στις τιμές των 
καυσίμων. 

 Ειδικότερα με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Μείωση του συντελεστή έναντι των κλάσεων 1), 2), 3) και 4) από €429,00 τα 1000 λίτρα σε €359,00 τα 
1000 λίτρα. 

2. Μείωση του συντελεστή έναντι των κλάσεων 6), και 10) από €400,00 τα 1000 λίτρα σε €330,00 τα 1000 
λίτρα. 

3. Μείωση του συντελεστή έναντι των κλάσεων 7), 9), 11) και 13) από €74,73 τα 1000 λίτρα σε «€21,00 τα 
1000 λίτρα. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν καύσιμα κίνησης και θέρμανσης και θα ισχύουν 
από τις 8 Μαρτίου μέχρι την 1η Ιουνίου 2022.  Όπως ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε, οι φορολογικοί συντελεστές 
που προτείνονται ορίζονται στο ελάχιστο επίπεδο που επιτρέπει η σχετική ευρωπαϊκή νομοθεσία. 
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 Σημειώνεται ότι, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν τυγχάνουν άμεσης εφαρμογής, ώστε να δοθεί περιθώριο 
προσαρμογής της αγοράς στη βάση των αποθεμάτων που διατηρούνται στα πρατήρια πετρελαιοειδών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, να μας το επεξηγήσετε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 

 Κατατέθηκε σήμερα με τη μορφή του κατεπείγοντος νομοσχέδιο από την πλευρά της κυβέρνησης 
σύμφωνα με το οποίο μειώνονται για τρεις μήνες με ισχύ μέχρι την 1η Ιουνίου του 2022, μείωση στα ποσά των 
φόρων κατανάλωσης που αφορούν την αμόλυβδη βενζίνη, το πετρέλαιο κίνησης και το πετρέλαιο θέρμανσης.  
Δε νομίζω να υπάρχει λόγος, κυρία Πρόεδρε, να αναφέρω τα ποσά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πείτε μας κάτι συγκεντρωτικό, για να ακούσει και ο κόσμος, δηλαδή τι… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρέπει να εκφράσουμε -εμείς τουλάχιστον ως Δημοκρατικό Κόμμα- πρέπει να εκφράσουμε την 
ικανοποίησή μας, επειδή επιτέλους η κυβέρνηση κατανοεί ότι σε αβέβαιες συνθήκες και λόγω αυξήσεων που 
είναι εκτός των ορίων ελέγχου της κυπριακής πολιτείας στο διεθνές πεδίο είτε αυτό αφορά την Ουκρανία είτε 
αυτό αφορούσε προηγουμένως την πανδημία ο μόνος τρόπος άμεσης ανταπόκρισης μίας πολιτείας είναι να 
μειώσει τους φόρους κατανάλωσης, που είναι και γι’ αυτό τον λόγο που εμείς μαζί με άλλα κόμματα στο παρελθόν 
πριν από λίγες εβδομάδες είχαμε προτείνει και είχαμε υπερψηφίσει τη νομοθετική ρύθμιση για μείωση του Φ.Π.Α. 
στο ηλεκτρικό ρεύμα, πράγμα το οποίο κάμνει σήμερα η κυβέρνηση…  Βεβαίως σημασία έχει το αποτέλεσμα, 
αλλά καλύτερο θα ήταν να το είχαμε σε επίπεδο νομοθεσίας.  Το έχει εξετάσει η επιτροπή Οικονομικών...  Να 
μου επιτρέψετε να πω ότι με τη βοήθεια της γραμματείας, την οποία ευχαριστώ, τον κ. Πηλείδη, την κ. Βασιλείου 
και την κ. Κουσιάππα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξαιρετική επίσης ομάδα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …εντοπίστηκε μεγάλο πρόβλημα που είχε στο πρώτο κυβερνητικό νομοσχέδιο που κατατέθηκε, εξού και 
έπρεπε να κατατεθεί και δεύτερο, και τους ευχαριστώ ιδιαιτέρως.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά, κυρία Ερωτοκρίτου.  

 Ευχαριστούμε κι εμείς.   

Υπάρχει κάποιος άλλος συνάδελφος που θέλει να τοποθετηθεί, συναδέλφισσα;  Να ετοιμαστεί 
κατάλογος. 

 Κύριε Τορναρίτη, έχετε τον λόγο.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θέλαμε κι εμείς να εκφράσουμε τη μεγάλη ικανοποίησή μας προς την κυβέρνηση, που για ακόμα μια φορά 
επιδεικνύει άμεσα αντανακλαστικά ευαισθητοποίησης προς τις ανάγκες του τόπου και του λαού τούτες τις 
κρίσιμες ώρες που η οικουμένη περνά μέσα από την εισβολή που έγινε στην Ουκρανία, μέσα από τις κυρώσεις 
που επιβλήθηκαν και άλλως πως.  Θεωρούμε πολύ σημαντική τη συγκεκριμένη πράξη, είναι πράξη συνεισφοράς 
προς τον απλό πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 
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 Κύριε Μυριάνθους; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ:  

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κι εμείς χαιρετίζουμε αυτή την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μείωση του φόρου κατανάλωσης 
στα καύσιμα κατά 7 σεντ στη βενζίνη κίνησης και στο πετρέλαιο κίνησης και στα 5,37 σεντ στο πετρέλαιο 
θέρμανσης.  Να πω ότι με αυτή τη μείωση ουσιαστικά γίνεται μια επιβάρυνση των δημόσιων εσόδων γύρω στα 
€25 εκατομ.  Την ίδια στιγμή όμως θεωρούμε ότι, αν αυτή η κρίση παραταθεί με τις αυξήσεις των τιμών των 
καυσίμων, πρέπει να είναι έτοιμη και η ίδια η κυβέρνηση, αν το επιτρέψουν οι συνθήκες, να παρατείνει την 
περίοδο αυτή, μέχρι που ουσιαστικά αυτή η μείωση να ισχύσει, μέχρι την 1η Ιουνίου.   

Την ίδια στιγμή να πούμε ότι ως ΕΔΕΚ εκφράζουμε την ανησυχία μας γύρω ’πού την επιβάρυνση που 
έχουν οι ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού με την αύξηση που επικρατεί γενικότερα.  Τέλος, θα θέλαμε να πούμε 
ότι, πέρα της παράτασης που δίνεται και για τη μείωση του Φ.Π.Α. σε ό,τι αφορά το ηλεκτρικό ρεύμα, πρέπει να 
εξεταστεί την ίδια στιγμή κατά πόσο το Φ.Π.Α. όπως επιβαρύνει το τιμολόγιο της Αρχής Ηλεκτρισμού μπαίνει 
μόνο πάνω στην κατανάλωση και όχι πάνω στους υπόλοιπους ρύπους ή οτιδήποτε άλλο επικρατεί στο τιμολόγιο 
της Αρχής Ηλεκτρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυριάνθους. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δυστυχώς το κράτος κάθε χρόνο, η κυπριακή οικονομία χάνουν δεκάδες εκατομμύρια 
λόγω ακριβώς των υψηλών τιμών, με αποτέλεσμα αρκετοί συμπατριώτες μας να μεταβαίνουν στα κατεχόμενα.  
Θεωρούμε και επικροτούμε και στηρίζουμε την οποιαδήποτε κίνηση, μείωση της τιμής των καυσίμων και 
θεωρούμε ότι αυτό θα φέρει επιπλέον έσοδα στο κράτος μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Ιωάννου. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης και στη συνέχεια βεβαίως και ο κ. Παπαδούρης και ο κ. Καυκαλιάς, σας έχω σημειώσει. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να χαιρετίσουμε την πρόταση της κυβέρνησης για μείωση του φόρου 
κατανάλωσης στα καύσιμα.  Σημειώνουμε ότι είναι προς τη θετική κατεύθυνση, όμως πιστεύουμε ότι μπορούσε 
να ήταν περισσότερη, για να μειώσουμε και την, αν θέλεις, προσπάθεια των συμπατριωτών μας να μεταβαίνουν 
στα κατεχόμενα για φτηνό καύσιμο.  Υπάρχουν και άλλες προτάσεις που θα μπορούμε να συζητήσουμε στις 
επερχόμενες συνεδρίες της επιτροπής, ούτως ώστε να αμβλύνουμε το πρόβλημα των συμπολιτών μας, που 
κάθε μέρα ανεβαίνουν οι τιμές και δεν τις προλαβαίνουμε με όσες μειώσεις και αν κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι και από πλευράς Οικολόγων χαιρετίζουμε την απόφαση 
της κυβέρνησης για μείωση του φόρου κατανάλωσης.  Ελπίζω ότι η κυβέρνηση δε θα περιοριστεί σε αυτό το 
μέτρο μόνο, αλλά θα παρακολουθεί πολύ στενά τις όλες εξελίξεις.  Ήδη ο κόσμος υποφέρει, η ακρίβεια έχει 
φτάσει σε σημεία που δεν μπορεί να αντεπεξέλθει πλέον η κοινωνία και ελπίζω ότι θα ακολουθήσουν και άλλα 
θετικά μέτρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.  

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Στην αιτιολογική έκθεση, κυρία Πρόεδρε, αναφέρεται ότι σκοπείται η προσωρινή και για καθορισμένο 
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χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης, στα πλαίσια, λέει η αιτιολογική έκθεση 
και η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, της προώθησης πολιτικών άμβλυνσης των επιπτώσεων από την 
ουκρανική κρίση και τις τιμές των καυσίμων.  Ακρίβια ωστόσο υπήρχε στην Κύπρο, κυρία Πρόεδρε, και πριν από 
τον πόλεμο στην Ουκρανία και αυτό το αναγνώριζαν όλοι, πλην δυστυχώς της κυβέρνησης.   

 Σίγουρα ο πόλεμος στην Ουκρανία έχει επιδεινώσει δραματικά την κατάσταση, γι’ αυτό και καθίσταται πιο 
επιτακτική από ποτέ η ανάγκη για ένα συνολικό πακέτο μέτρων στήριξης της κοινωνίας.  Σ’ αυτή την κατεύθυνση 
έχουμε καταθέσει συγκεκριμένες προτάσεις.  Και εμείς και άλλα κόμματα έχουμε ζητήσει σύσκεψη των αρχηγών 
των κομμάτων, για να δούμε διεξοδικά μέτρα αντιμετώπισης αυτής της δύσκολης κατάστασης στην οποία έχουμε 
περιέλθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, βεβαίως, έχει και το «δη», δηλαδή δεν είναι μόνο λόγω της ουκρανικής κρίσης -βλέπω εδώ στον 
σκοπό του νομοσχεδίου- είναι και με την αύξηση των τιμών των καυσίμων, όπως τουλάχιστον το διαβάζω εγώ.  
Συμφωνώ απόλυτα. 

 Νοουμένου ότι δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, που υπάρχει… 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου, και ο κ. Χατζηγιάννης.   

 Σύντομα, σας παρακαλώ, γιατί έχουμε πολλά νομοσχέδια ακόμη και πρέπει να ολοκληρώσουμε λόγω του 
επικείμενου εθνικού συμβουλίου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, Πρόεδρε. 

 Θέλω να θυμίσω ότι, αν είχαμε δημόσιες συγκοινωνίες, έθθα είχαμε την ανάγκη να τρέχουμε να μειώνουμε 
τιμές καυσίμων, δε θα είχαν την ανάγκη οι πολίτες να αγοράζουν τζιαι να συντηρούν αυτοκίνητα τζιαι ήταν να 
έχουμε τζιαι πολύ πιο καθαρό αέρα να αναπνέουμε.  Τούτο είναι ένα ευπρόσδεκτο μέτρο σίγουρα, αλλά πρέπει 
να κατανοήσουμε ότι η λύση είναι οι δημόσιες συγκοινωνίες, να προωθήσουμε το περπάτημα τζιαι την 
ποδηλασία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, σύντομα.  Σας ευχαριστώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Είναι πολύ αναγκαίο να περάσει το μήνυμα στον κόσμο ότι πρόκειται για εισαγόμενο πληθωρισμό και δεν 
είναι ακρίβια του συστήματος σε εμάς.  Είναι οι διεθνείς τιμές ένεκα της κατάστασης, ένεκα της δυσλειτουργίας 
της παγκόσμιας αγοράς και οι εξελίξεις τώρα που συμβαίνουν σε σχέση με τον πόλεμο.   

 Δεύτερον, εγώ θα καλέσω τους συναδέλφους να έρθουν την Τρίτη στην επιτροπή Εμπορίου, για να 
ενημερωθούν σχετικά με τις προδιαγραφές καυσίμων, στο πλαίσιο συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ. 

 Κύριε Κώστα, ο λόγος σε σας, είστε ο τελευταίος ομιλητής. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Ερώτησα προηγουμένως πότε εννά γίνει η μείωση του φόρου κατανάλωσης τζιαι είπαν μου «՚πού την 
Τρίτη».  Ε, πρέπει η κυβέρνηση να ελέγχει είντα μ’ που ՚ννά γίνει ως την Τρίτη, γιατί πολύ φοβάμαι ότι ՚πού τα 
πόψε εννά δούμε τιμές πολύ πιο υψηλές ՚πού τζιείνες που είδαμε, πριν να μπούμε στούντην αίθουσα το πρωί.  
Τζιαι το λέω τούτο, γιατί πρέπει να θυμηθείτε είντα μ’ που γίνηκεν την περασμένη φορά που μειώσαμε τον φόρο 
κατανάλωσης κατά πέντε σεντ.  Ποιοι επωφελήθηκαν τούντης μείωσης τελικά;  Οι καταναλωτές ή οι εταιρείες 
πετρελαιοειδών;  Σωστά η κυβέρνηση έρκεται τζιαι κάμνει τη μείωση τούτη, αλλά σας λέω, από τη στιγμή που 
έν’ ’πού τες 8 του μηνός που εννά γίνει τούτη η ιστορία, έχουμε μεγάλη έννοια.  Τζιαι διαφωνώ κάθετα ότι τούτη 
η κρίση όσον αφορά τα καύσιμα στην Κύπρο έν’ εισαγόμενη.   

 Εννά υπενθυμίσω τζιείνον που ρωτούμε εδώ τζιαι τόσα χρόνια τζιαι κανένας Υπουργός Οικονομικών τζιαι 
κανένας Υπουργός Ενέργειας εν το απάντησε.  Πώς είναι δυνατό, τον τζιαιρόν που ՚ταν $140 το βαρέλι το 
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πετρέλαιο στην Κύπρο, η αμόλυβδη ενενήντα πέντε οκτανίων ήταν €1,40 τζιαι πριν από μερικές εβδομάδες, που 
ήταν $75 το βαρέλι στην Κύπρο, ήταν €1,40 με τη μείωση των πέντε σεντ.  Κάποιοι μας κλέφτουν!  Έν’ καθαρό, 
υπάρχει αισχροκέρδεια!   

 Τζιαι έννεν μόνον τούτο που μπορεί να γίνει, κυρία Πρόεδρε.  Η ραδιοκίνηση εθάφτηκεν, η 
ηλεκτροκίνηση…  Κάμνουμε σπασμωδικές κινήσεις.  Επιβάλλουμε ΦΠΑ πάνω στον φόρο κατανάλωσης.  
Είπαμέν το εκατό φορές, έλεγχοι δε γίνονται!  Η επιτροπή Εμπορίου…  Εζήτησα εκατό φορές «κάμετε ελέγχους 
στο κέρδος των εταιρειών τζιαι φέρτε μας τους να δούμε».  Δε γίνεται τίποτε ՚πού τούτα ούλλα τζιαι μεινίσκουμεν 
μόνο να κάμουμε τούντην κίνηση, η οποία, επαναλαμβάνω, σωστή μεν, αλλά, αν δε γίνουν έλεγχοι σωστά, 
λυπούμαι, στο τέλος τέλεια εννά επωφεληθούν οι εταιρείες!  Τζιαι να υπενθυμίσω τι είπε ο Βοηθός Γενικός 
Ελεγκτής της Δημοκρατίας σε συνεδρία της επιτροπής Εμπορίου το '19, ότι ένα σεντ αύξηση στες τιμές των 
καυσίμων ετησίως επιφέρει τουλάχιστον €8 εκατομ. με €10 εκατομ. κέρδη στις εταιρείες.   

 Τούτα πρέπει να δούμε.  Τζιαι, όταν μιλούμε τζιαι για το φαινόμενο του φτερού τζιαι της ρουκέτας -ελπίζω 
να μεν το δούμε πόψε- που, όταν οι τιμές αυξάνονται διεθνώς, στην Κύπρο, όπως τη ρουκέτα, την ίδια νύκτα 
φκαιρώννουν ούλλα τα τάγκια, έρκουνται ούλλα τα πλοία την ίδια νύκτα, φορολογούνται τζιαι έρκουνται στα 
πρατήρια, ενώ, άμαν εννά μειωθούν διεθνώς, όπως το φτερό, πέφτουν κάτω σιγά σιγά, λλίον τζιαι μετά ՚πού 
πολλές πιέσεις!  Γι’ αυτό έν’ σωστή τούτη η κίνηση της κυβέρνησης, με προβληματίζει, μας προβληματίζει έντονα 
το γεγονός ότι εννά εφαρμοστεί τούντο πράμα την Τρίτη τζιαι επαναλαμβάνω ՚πού το πιο επίσημο βήμα ότι οι 
αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής πρέπει οπωσδήποτε να κάμουν σοβαρούς ελέγχους, γιατί έχουμε σοβαρή 
έννοια ότι τούτη η αύξηση ως αύριο το πρωί εννά μπει πάνω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, συνάδελφε. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην ψήφιση για ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, που σίγουρα θα ελαφρύνει το 
οικονομικό κόστος με το οποίο επιβαρύνεται το καταναλωτικό κοινό και οι επιχειρήσεις ως ακριβώς εμφαίνεται 
στον σκοπό ο οποίος έχει προετοιμαστεί. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 
νόμο. 

 Μετά από εισήγηση που είχαμε, προχωράμε στο ένατο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021».   

 Υπάρχει κάποια ένσταση να προχωρήσουμε με την εξέταση αυτού του προϋπολογισμού πρώτα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μόλις το έχω…  «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2022 Νόμος του 
2021».  Ήταν εισήγηση του κ. Δαμιανού. 

 Υπάρχει κάποια ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπόταν, παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €1.889.102 για τη χρήση του οικονομικού 
έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου  

 Μαρίνα Νικολάου Χρίστος Σενέκης  

 Βαλεντίνος Φακοντής                              Κωστής Ευσταθίου 

 Νίκος Σύκας    Μαρίνος Μουσιούττας  

 Νίκος Γεωργίου      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 17 και στις 24 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο συζήτησης του προϋπολογισμού παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2022 προβλέπει έσοδα ύψους 
€1.893.550 και δαπάνες ύψους €1.889.102. 

 Τα έσοδα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου προέρχονται κυρίως από τα τέλη που εισπράττει η Αρχή 
για την εξέταση αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 
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οργανισμών, από τα τέλη επί των εσόδων των εν λόγω οργανισμών που εισπράττονται από τις διαφημίσεις, 
καθώς και από τα διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται για παραβάσεις των διατάξεων της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως σε αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση της 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά και συντήρηση εξοπλισμού, έξοδα για υπηρεσιακά ταξίδια, 
εκπαίδευση προσωπικού και διοργάνωση συνεδρίων και σεμιναρίων, συνδρομές σε διεθνείς και τοπικούς 
οργανισμούς, δικηγορικά έξοδα, ελεγκτικά δικαιώματα, έξοδα για την υλοποίηση προγράμματος για την παιδεία 
στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2022 είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδα υπερβαίνουν τις 
δαπάνες κατά €4.448.  Περαιτέρω, ο εν λόγω προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική αύξηση των δαπανών της 
Αρχής κατά €75.617 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2021 κυρίως λόγω της αύξησης 
των αποδοχών του προσωπικού της Αρχής. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού η επιτροπή ενημερώθηκε από τους εκπροσώπους της 
Αρχής για ορισμένα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας της.  Επιπροσθέτως, οι εν λόγω εκπρόσωποι 
κατέθεσαν υπόμνημα στο οποίο μεταξύ άλλων αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1.  Η Αρχή, ως ανεξάρτητο θεσμικό όργανο της Κυπριακής Δημοκρατίας αρμόδιο για την αδειοδότηση και 
την εποπτεία των ραδιοτηλεοπτικών οργανισμών, αυτοσυντηρείται οικονομικά και ο ετήσιος 
προϋπολογισμός της δεν επιβαρύνει τον εκάστοτε κρατικό προϋπολογισμό. 

2.  Η Αρχή έχει υλοποιήσει στη βάση του στρατηγικού της σχεδιασμού τα ακόλουθα: 

α. Ενίσχυση της συνεργασίας με αντίστοιχες ευρωπαϊκές ρυθμιστικές αρχές. 

β. Προώθηση της ψηφιοποίησης των αρχείων της Αρχής. 

γ. Αναβάθμιση της επίσημης ιστοσελίδας της Αρχής και του λογισμικού συστήματος στο οποίο 
καταγράφονται τα προγράμματα των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών οργανισμών παγκύπριας 
εμβέλειας.  

δ. Δημιουργία κέντρου εκπαίδευσης μαθητών δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης σε θέματα που 
αφορούν τα οπτικοακουστικά μέσα και την ασφάλεια στο διαδίκτυο στο πλαίσιο υλοποίησης 
προγράμματος για την παιδεία στα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

3. Η Αρχή, στο πλαίσιο του εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση, για να καλυφθεί 
νομοθετικά ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που αφορά τη λειτουργία των ραδιοτηλεοπτικών μέσων και να 
εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία στον τομέα αυτό με το ενωσιακό κεκτημένο, έχει επιφορτιστεί με νέες 
αρμοδιότητες, ειδικότερα όσον αφορά τη λειτουργία των διαδικτυακών πλατφόρμων διαμοιρασμού βίντεο 
(video sharing platforms).  

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιες του 
προϋπολογισμού, καθώς και περαιτέρω ενημέρωση για τη λειτουργία της Αρχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου για το έτος 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Καλωσορίζουμε στο σημείο αυτό και τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου και τον γενικό διευθυντή 
του ΡΙΚ. 

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής. 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού που δεν υπερβαίνει το €1.889.102 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 11. 

 Μισθοί αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεις συνταξιούχων.  Άρθρο 12. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 13. 

 Τρόπος υπολογισμού υπερωριακής αποζημίωσης.  Άρθρο 14. 

 Αγορά μηχανοκίνητου οχήματος από υπάλληλο, αξιωματούχο ή ωρομίσθιο προσωπικό.  Άρθρο 15. 

 Χρησιμοποίηση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 16. 

 Πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 18. 

 Αναθεώρηση επιδομάτων.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022». 

 Τον σκοπό, κύριε Γεωργίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €37.217.500 για 
τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2021.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, καθώς και ο γενικός διευθυντής του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ). 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Άριστος Δαμιανού και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το οικονομικό έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €37.217.500 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από κρατική 
χορηγία (€35.617.500) και από άλλες δραστηριότητες (€1.600.000). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΡΙΚ για το έτος 2022 αφορούν δαπάνες για αποδοχές προσωπικού 
(€24.082.121), γενικά έξοδα και υπηρεσίες (€1.791.160), έξοδα προγραμμάτων (€7.703.719), συντήρηση και 
λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€1.950.500), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€1.450.000), καθώς 
και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€240.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δήλωσε 
ότι ο προϋπολογισμός του ιδρύματος για το 2022 παρουσιάζει αύξηση ύψους περίπου €1,65 εκατομ. σε σχέση 
με τον προϋπολογισμό του 2021, η οποία οφείλεται κυρίως στην αύξηση στις δαπάνες προσωπικού, που 
προήλθε από την εφαρμογή του νέου οργανογράμματος, ως αποτέλεσμα της συμφωνίας που επήλθε μεταξύ 
του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων των εργαζομένων στις 27 Οκτωβρίου 
2020. Με την εφαρμογή του νέου οργανογράμματος ο αριθμός των υπαλλήλων του ιδρύματος αναμένεται να 
μειωθεί στους 263, από τους 371 που υπηρετούν σήμερα. 

 Όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, μέσω του προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2022 επιτυγχάνεται η 
αποκατάσταση εργασιακών στρεβλώσεων μεταξύ των συνεργατών αορίστου χρόνου και του μόνιμου 
προσωπικού του ιδρύματος, η περαιτέρω τεχνολογική αναβάθμιση του ιδρύματος και η αναβάθμιση των 
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τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών προγραμμάτων, καθώς και η προσφορά στον πολιτισμό με την εργοδότηση 
ηθοποιών στις κυπριακές παραγωγές, ενώ παράλληλα τίθενται οι βάσεις για τη δημιουργία νέων κτιριακών 
εγκαταστάσεων του ιδρύματος. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού, τα μέλη της επιτροπής έθεσαν σειρά ερωτημάτων για 
ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στη λειτουργία του έργου «Ψηφιακός Ηρόδοτος» για τη διάσωση και 
ανάδειξη του ιστορικού αρχείου του ιδρύματος, στις κτιριακές εγκαταστάσεις και στο ταμείο συντάξεων του 
ιδρύματος, στην ανάδειξη της Κύπρου μέσω του ΡΙΚ ως τουριστικού και επενδυτικού προορισμού, καθώς και 
στην οικονομική ανεξαρτησία του ιδρύματος. Επιπροσθέτως, ορισμένα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τη 
δυσαρέσκειά τους ως προς την ισομερή κατανομή τηλεοπτικού χρόνου, καθώς και την κάλυψη των δράσεων 
κοινοβουλευτικών κομμάτων, δηλώνοντας μεταξύ άλλων ότι τα γεγονότα θα πρέπει να καλύπτονται με βάση τη 
σημασία της είδησης και την αντικειμενική ενημέρωση του πολίτη για την τρέχουσα επικαιρότητα και όχι στη βάση 
του μεγέθους της πολιτικής δύναμης.  

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με το καθεστώς 
πρόσληψης και τον αριθμό των προσώπων που εργοδοτούνται στο ΡΙΚ κάτω από την ειδική κατηγορία 
εργαζομένων ορισμένου χρόνου, για τα οποία το ίδρυμα απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 24 
Φεβρουαρίου 2022. 

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ ανέφερε μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Σε σχέση με τις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις του ιδρύματος, το ΡΙΚ έχει ήδη προβεί στην προκήρυξη 
διαγωνισμού για την ετοιμασία των απαραίτητων εγγράφων, καθότι πρόκειται για συγχρηματοδοτούμενο 
έργο με την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια ύψους €8 εκατομ. στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2022. Το συνολικό κόστος του νέου κτιρίου 
υπολογίζεται να ανέλθει περίπου στα €27 εκατομ. και το έργο αναμένεται να προχωρήσει σύντομα. 

2. Μέσω του Ψηφιακού Ηροδότου το ίδρυμα έχει υλοποιήσει επί του παρόντος την ψηφιοποίηση μόνο του 
15% του συνόλου του αρχειακού υλικού, ενώ για την ολοκλήρωση της δράσης απαιτείται ποσό ύψους 
περίπου €1,5 εκατομ. σε βάθος πενταετίας.  

3. Το ΡΙΚ επικεντρώνεται στην αντικειμενική παρουσίαση όσων γεγονότων κρίνεται ότι αποτελούν είδηση 
στα πλαίσια της επικαιρότητας και της ειδησεογραφίας και σε αρκετές περιπτώσεις λειτουργεί 
συμπληρωματικά ως προς την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση. 

4. Μετά την απόφαση για τερματισμό της δράσης για εξασφάλιση κονδυλίων μέσω των διαφημίσεων από το 
ΡΙΚ και την περίληψη σχετικού κονδυλίου στην κρατική χορηγία, το ίδρυμα προχωρά απερίσπαστο στην 
ποιοτική αναβάθμιση των προγραμμάτων του, κυρίως σε ό,τι αφορά στον πολιτισμό και στην ψυχαγωγία. 

5. Το ΡΙΚ οφείλει στο ταμείο συντάξεων ποσό ύψους περίπου €123 εκατομ., το οποίο θα τύχει χειρισμού 
από το κράτος, ενώ το ίδρυμα σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εσωτερικών θα καλύπτει τις ετήσιες 
συντάξεις μέσω του προϋπολογισμού του. 

6. Για την ανάδειξη της Κύπρου ως τουριστικού και επενδυτικού προορισμού το ΡΙΚ θα περιλάβει στα 
προγράμματά του θέματα οικονομίας και επενδύσεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει και μια τροπολογία εκ μέρους του ΕΛΑΜ, σωστά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ωραία! 

 Ομιλήτριες, ομιλητές επί θέματος αρχής;    

 Και επεξήγηση της τροπολογίας σας, εάν το επιθυμείτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Θέλετε, κύριε Παντελίδη…  Μόνο εσείς θέλετε τον λόγο και ο κ. Μυλωνάς… και ο κ. Χριστοφίδης και ο κ. 
Μαυρίδης.  Να ετοιμαστεί κατάλογος, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Μα, δε με παρακολουθείτε.  Είπα και για την τροπολογία και επί θέματος αρχής ποιοι, ποιες θέλουν να 
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μιλήσουν. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, θέλετε τον λόγο; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Στον κατάλογο ομιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ακούμε.  Γρήγορα και σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ο ρόλος της κρατικής ραδιοτηλεόρασης είναι πολύπλευρος και σημαντικός για τον τόπο μας τόσο στον 
τομέα της αντικειμενικής ενημέρωσης, της ψυχαγωγίας, της καταγραφής και της ψηφιοποίησης της ιστορίας μας, 
αλλά και της παραγωγής του πολιτισμού της χώρας μας.  Γι’ αυτό και η στήριξή μας στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου και η υπερψήφιση του προϋπολογισμού είναι δεδομένη και διαχρονική.   

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών έχουμε συγχαρεί τη διοίκηση και τη 
διεύθυνση του ιδρύματος στην προσπάθεια που καταβάλλουν προς τον σκοπό αυτό.   

 Όσον αφορά το σχέδιο αναδιοργάνωσης του ιδρύματος, επαναλαμβάνουμε τη θέση μας, αλλά και την 
απαίτησή μας για ορθή εφαρμογή του νέου οργανογράμματος και ζητούμε όπως γίνονται σωστές διαδικασίες με 
διαφάνεια, ισοτιμία, ούτως ώστε να εκλείψουν φαινόμενα που καταγράφονται στην πρόσφατη έκθεση του Γενικού 
Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

 Όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις και στρεβλώσεις, πήραμε τη διαβεβαίωση και αναμένουμε να γίνουν 
όλες οι αναγκαίες ενέργειες από τη διεύθυνση και το συμβούλιο του ιδρύματος, για να εκλείψει κάθε ανισότητα 
και κάθε διαφορετική μεταχείριση των διάφορων κατηγοριών των εργαζομένων. 

 Αναφορικά με το Ταμείο Συντάξεως του ιδρύματος και το τεράστιο ποσό των €123 εκατομ., το οποίο 
οφείλει το ΡΙΚ στο Ταμείο Συντάξεων, εκφράζουμε την ανησυχία μας για το έλλειμμα, αλλά και την ίδια ώρα 
σημειώνουμε τη νέα μέθοδο που έχει αναφερθεί από τον πρόεδρο και τη διεύθυνση, για να πληρώνονται οι 
συντάξεις των εργαζομένων από τον καθιερωμένο χρονιαίο προϋπολογισμό του ιδρύματος και σημειώνουμε εδώ 
τη διαβεβαίωση που έχουμε πάρει ότι ποτέ δε θα υπάρχει πρόβλημα με τις συντάξεις των υπαλλήλων του ΡΙΚ 
και των ήδη συνταξιούχων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Θα δώσω τον λόγο…  Επειδή βλέπω τρεις ομιλητές από το Δημοκρατικό Κόμμα, να ξεκινήσουμε με τον 
κ. Μυλωνά, που είναι πάντα σύντομος και μας βοηθά; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Καλά εκάμετε…  Όι, όι, όι, είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάντοτε! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Είχα πει πριν από πολλά χρόνια ότι, και να μην υπήρχε ΡΙΚ, έπρεπε να το φτιάχναμε επειγόντως.  Είναι 
σημαντική η συνεισφορά του, κυρίως στο κομμάτι της δημοκρατίας και της ελευθερίας του λόγου, στο μέτρο που 
είναι δυνατό ένα κρατικό ίδρυμα να συμπεριφέρεται έτσι.  Στραβά κι ανάποδα υπάρχουν!   

 Επειδή σπάνια αναφέρονται, κύριε Τσόκκο, κύριε Μιχαήλ, αυτά τα θέματα, θα σας παρακαλούσαμε θερμά 
τις επόμενες χρονιές, στους προγραμματισμούς σας να στηρίξετε την ελληνική γλώσσα -με προγράμματα, 
εννοώ- είναι κάτι που χρειάζεται να γίνει.  Δεν το κάνουν τα σχολεία μας όπως έπρεπε να το κάμουν, τουλάχιστον 
ας το κάμετε εσείς ως δημόσια ραδιοτηλεόραση.  Τον μακαρίτη τον Πετρίδη τον γνωρίζετε και νομίζω όσοι 
μεγαλύτεροι… γνωρίζουμε με ποιο τρόπο, μέσω παιχνιδιού, βοηθούσε στη βελτίωση της ελληνικής γλώσσας. 

 Το δεύτερο και σημαντικότερο που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, δεν αφορά το ΡΙΚ, για να μην 
παρεξηγηθώ, αλλά το κάμνω και ως επαγγελματίας δημοσιογράφος.  Ζούμε σε εποχή πολέμου στην Ουκρανία, 
είναι μια μαύρη κηλίδα για την ελευθερία της έκφρασης και του λόγου...  Μου είναι αδιανόητο να μην κάνω το 
σχόλιο, η Ευρωπαϊκή Ένωση, ο κ. Μπορέλ, ο κ. Μπάιντεν να αποφασίζουν τι μπορώ να ακούσω και να 
αξιολογήσω εγώ, ένας δημοσιογράφος…  Αναφέρομαι στην απαγόρευση λειτουργίας του Russian Today και του 
Sputnik και άλλων μέσων ενημέρωσης από τη Ρωσία.  Αυτά δεν είναι δημοκρατία και δεν είναι ελευθερία του 
λόγου και ως δημοσιογράφος λυπούμαι πολύ για το κατάντημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε για την άποψή σας, κύριε Μυλωνά. 

 Θα μιλήσουν όλοι οι βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εκτός από τον κ. Κουλία και τον κ. Ορφανίδη, οι υπόλοιποι θέλουν να μιλήσουν.  Ωραία!  Να μου 
επιτρέψετε να βάλω ενδιάμεσα τους ομιλητές των υπόλοιπων κομμάτων. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έχετε ζητήσει τον λόγο; 

 Βεβαίως, σας ακούμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ήρθε η ώρα μου να μιλήσω, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έπρεπε να είχατε…  Πρώτα εγερθείτε και μετά σας λέω ότι έπρεπε να μιλήσετε πρώτος κανονικά, 
γιατί έν’ με τη σειρά των κομμάτων, οπόταν πρώτος εσείς τζιαι παράλειψή μου που ξεκίνησα με τους υπόλοιπους. 

 Σας ακούμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είχα την εντύπωση ότι σε ζωντανή συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας οι σειρές των κομμάτων μπαίνουν 
σε δεύτερη μοίρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ο Κανονισμός της Βουλής, κύριε Θεμιστοκλέους! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, να σας θυμίσω ότι πάμπολλες φορές δίνετε τον λόγο με τη σειρά που σηκώνουν το χέρι οι ομιλητές.  
Αν θέλετε να το αλλάξετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όχι, προσπαθώ πάντοτε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, έχετε δίκαιο, πολλές φορές μπορεί να τύχει αλλά… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …αν θέλετε να το αλλάξετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …αυτός είναι ο Κανονισμός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …αλλάξετέ το.  Είναι δικαίωμά σας να το αλλάξετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θέλετε να μιλήσετε τώρα;   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, ναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι το πρόβλημα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, όχι, αφήστε με να τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Έχει σημασία η θέση με τη σειρά ομιλίας; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να μη με διακόπτετε, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας διακόπτω, αλλά, αν θέλετε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όι, με διακόπτετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …να σας αφήσω…  Χαμηλώστε τον τόνο της φωνής σας, δε χρειάζεται… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Με διακόπτετε, λέω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …αλλά…  Μα, δεν έχω ολοκληρώσει αυτό που λέω και εγώ συντονίζω την ολομέλεια της Βουλής!  Και 
σας απαντώ ότι, αν είναι τόσο πρόβλημα για σας η σειρά σας, είμαι σίγουρη ότι οι συνάδελφοι θα το δεχτούν και 
θα μιλήσετε στη συνέχεια.   

 Σας ακούω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έλεγα λοιπόν ότι, αν θέλετε να αλλάξετε την πρακτική που δίνετε τον λόγο, αλλάξετέ την!  Δεν έχω κανένα 
πρόβλημα εγώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Θεμιστοκλέους, επί του θέματος.  Δε θα συζητήσω τον Κανονισμό ή διαδικαστικό 
ζήτημα μαζί σας!   

 Σας ακούμε, εάν το επιθυμείτε! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακόμα μια φορά, για να γίνω κατανοητός!  Είναι θέμα δύο-τριών συνεδριάσεων της ολομέλειας, για να 
διαπιστωθεί από τον κάθε έναν νουνεχή άνθρωπο που βρίσκεται στην αίθουσα με ποιο τρόπο δίνετε τον λόγο! 

 Πάμε στην ουσία τώρα για το ζήτημα του προϋπολογισμού του ΡΙΚ.  Σε συνέχεια αυτού που έχει αναφέρει 
ο κ. Μυλωνάς για τη νέα μορφή Μεσαίωνα, σκοταδισμού και στέρησης του αναφαίρετου δικαιώματος του κάθε 
Ευρωπαίου πολίτη να πληροφορείται απ’ όλες τις διαθέσιμες πηγές πληροφόρησης ελεύθερα και ανεμπόδιστα 
για τα όσα συμβαίνουν είτε στην Ουκρανία είτε σε άλλη χώρα, σε συνέχεια, λέω, να το δέσουμε μαζί με το ΡΙΚ. 

 Πρώτα να πούμε ότι οι ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες είναι εθνικός πλούτος, ανήκουν στον κυπριακό λαό 
με διαχειριστή την εκάστοτε κυβέρνηση.  Δεν είναι πλούτος προσωπικής ιδιοκτησίας ούτε του συμβουλίου του 
ΡΙΚ ούτε του γενικού διευθυντή του ούτε αυτών που τους εδιόρισαν. 

 Το ΡΙΚ διαθέτει αρκετά έμπειρους δημοσιογράφους, των οποίων όμως δημοσιογράφων η δουλειά τους 
είναι να πληροφορούν αντικειμενικά την κοινή γνώμη και όχι να κάμνουν οι ίδιοι πολιτική.  Αν είναι κάθε 
δημοσιογράφος που πληρώνεται από τον κυπριακό λαό, επειδή έχει μία εκπομπή ή επειδή συμμετέχει σε μία 
εκπομπή, να ασκεί προσωπική πολιτική, τότε προτείνω να το κλείσουμε.  Δικαιούται ο κάθε δημοσιογράφος να 
έχει τις πολιτικές του απόψεις, δικαιούται να τις εκφράζει.  Ένα δε δικαιούται:  να χρησιμοποιεί το ΡΙΚ, για να τις 
υπερασπίζεται, για να τις προωθεί και να προωθεί και αυτούς που τις υποστηρίζουν. 

 Με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ είμαι χρόνια προσωπικός φίλος.  Το ίδιο και με τον 
νέο γενικό διευθυντή.  Αυτή η νοοτροπία δεν είναι αυτών των δύο ανθρώπων.  Αυτή η νοοτροπία είναι χρόνια.  
Είναι μία πακτωμένη, θεμελιωμένη νοοτροπία εκεί στο ΡΙΚ που επικρατεί, σκοτώνει τις ιδέες, εμποδίζει την 
έκφρασή τους, προβάλλει εμπόδια στην πολιτική διαδικασία και ένας που εννά παρακολουθήσει, ας πούμε, τρία-
τέσσερα δελτία ειδήσεων ή τέσσερις ημέρες ολόκληρες τις πολιτικές του εκπομπές μόνο εάν είναι ηλίθιος δεν 
αντιλαμβάνεται ότι υπάρχει συστηματική προσπάθεια άλλες ιδέες να εξοντωθούν και άλλες να υποστυλωθούν 
και να διασωθούν. 

 Αν θεωρεί η ηγεσία του ΡΙΚ ότι καλώς είναι τα πράγματα εκεί στο ΡΙΚ, αν θεωρεί ότι όλα λειτουργούν 
αντικειμενικά, δημοκρατικά, δίκαια και αν θεωρεί επίσης ότι τα όσα διαχειρίζονται οι άνθρωποι του ΡΙΚ τα 
διαχειρίζονται υπέρ του καλού του κυπριακού λαού, είναι απλό το πράγμα.  Να συνεχίσουν τον ίδιο χαβά, να 
συνεχίσουν στον ίδιο δρόμο, αλλά εγώ σας λέω ότι σε λίγους μήνες, σε ανύποπτο χρόνο, σε έναν χρόνο, σε δύο, 
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θα ξυπνήσουμε μία καλή ημέρα ως κυπριακός λαός και θα βρεθούμε ενώπιον ενός, φαινομενικά «δημοκρατικού 
πολιτεύματος», αλλά στην ουσία θα είναι οι απόψεις αυτών που ελέγχουν και αυτών που ελέγχονται εκεί στο 
ΡΙΚ. 

 Η δική μου θέση, κυρία Πρόεδρε, είναι απλή.  Δε θα ψηφίσω τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  Τώρα θα μου 
πείτε «η μία ψήφος στις πενήντα έξι λέει κάτι»;  Δε λέει κάτι, λέει σε μένα όμως κάτι:  ότι πράττω κατά την κρίση 
και τη συνείδησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θα προχωρήσω λέγοντας όμως ή σχολιάζοντας, αν θέλετε, ότι, τουλάχιστον κατά τη δική μου ταπεινή 
άποψη, κάθε νουνεχής άνθρωπος σέβεται την Πρόεδρο του σώματος, τους συναδέλφους και συναδέλφισσές 
του, τη διαδικασία και το σώμα το οποίο υπηρετεί.  Αυτό ήθελα να πω και αυτό ήθελα να τονίσω, κανείς και καμία 
δεν είναι υπεράνω της διαδικασίας των κανονισμών και του σώματος και είναι η τελευταία φορά που θα ανεχθώ 
την οποιαδήποτε προσβολή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Δε θα κάνω διάλογο μαζί σας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Απ’ εκεί και έπειτα καθείς και καθεμία κρίνεται και από τα σχόλια και από τα υπονοούμενα και από τον 
τόνο και από τη συμπεριφορά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Λοιπόν, ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Μαυρίδης. 

 Θα δώσω τον λόγο στον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επειδή έχουμε αρκετούς ομιλητές από το ΔΗΚΟ, να μου επιτρέψετε να δώσω τον λόγο στον κ. Χρύσανθο 
Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι αναγνωρίζουμε τον σημαντικό ρόλο του ΡΙΚ σε θέματα ενημέρωσης, αλλά θα θέλαμε και ένα 
ΡΙΚ περισσότερο ενημερωτικό σε θέματα εκπαιδευτικού περιεχομένου.  Το ΡΙΚ μπορεί να παίξει αυτό τον 
σημαντικό και καθοριστικό ρόλο.  Τα εκπαιδευτικά θέματα απασχολούν όλες τις ηλικιακές ομάδες και θα θέλαμε 
στο μέλλον να δούμε το ΡΙΚ να καταπιάνεται με εκπαιδευτικά θέματα, αλλά να παίζει και καθοριστικό ρόλο και 
στη νέα μέθοδο διδασκαλίας, που είναι η εξ αποστάσεως εκπαίδευση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να είστε καλά, κύριε Σαββίδη, ευχαριστώ και εγώ. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χριστοφίδης από το ΑΚΕΛ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι στην εποχή που ζούμε, την εποχή των fake news, των πολυεθνικών 
πλατφορμών, ο ρόλος της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης ενισχύεται.  Ενισχύεται και η σημασία της.  Είχαμε την 
ευκαιρία τόσο στην επιτροπή Οικονομικών όσο και στην επιτροπή Ελέγχου σε διαδοχικές συνεδρίες να 
συζητήσουμε τα περί ΡΙΚ. 

 Θέλω να ξεκινήσω με ένα θετικό.  Ότι η συμφωνία με τις συντεχνίες του ΡΙΚ και το σιστάρισμα σε ό,τι 
αφορά στο προσωπικό του ιδρύματος, παρά τις όποιες αδυναμίες και τα όποια κενά, ήταν ένα βήμα προς τη 
σωστή κατεύθυνση.  Δεν μπορούμε όμως να παραγνωρίσουμε τη μεγάλη εικόνα, η οποία κατά την άποψή μας 
συνίσταται στο εξής:  μία προσπάθεια τα τελευταία χρόνια συναγερμικοποίησης του ιδρύματος με την 
τοποθέτηση σε κρίσιμες θέσεις κλειδιά ανθρώπων είτε στελεχών του Συναγερμού είτε ανθρώπων οι οποίοι 
πρόσκεινται.  Είχαμε στην επιτροπή Ελέγχου την ευκαιρία να ακούσουμε από την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή 
συγκεκριμένα παραδείγματα προς αυτή την κατεύθυνση.  Ανατέθηκε σε άνθρωπο με σωρεία πειθαρχικών 
παραπτωμάτων το καθήκον του αναπληρωτή διευθυντή του ιδρύματος.  Καταγγέλθηκε στην επιτροπή Ελέγχου 



1500 

 

ότι πρόσωπο το οποίο υπέβαλε αίτηση για να είναι βοηθητικό προσωπικό σε εκπομπή κατέληξε παρουσιάστρια 
σημαντικότατης εκπομπής του ιδρύματος.  Και πολλά πολλά άλλα. 

 Υπάρχει επίσης μία τρομερά στρεβλή αντίληψη τα τελευταία χρόνια σε σχέση με την παρουσίαση της 
κυβέρνησης και της αντιπολίτευσης κυρίως στα δελτία ειδήσεων του ιδρύματος.  Υπάρχει προφανώς μία άποψη 
εκεί στο ίδρυμα ότι ό,τι λέει η κυβέρνηση είναι πάρα πολύ σημαντικό, ό,τι λέει η αντιπολίτευση μπαίνει στην 
«κούππα» με όλα τα κόμματα και δεν ενδιαφέρει κανέναν και, επειδή τα κόμματα είναι πολλά, δε μας ενδιαφέρει 
τι λέει η αντιπολίτευση.  Είναι βασική λειτουργία της δημοκρατίας να ακούγονται και η κυβέρνηση και η 
αντιπολίτευση σε ένα δημοκρατικό πολίτευμα, πόσω μάλλον από τη δημόσια ραδιοτηλεόραση! 

 Από την επιχειρηματολογία που ακούσαμε ότι «ξέρετε, εκάμαμεν και έρευνες και δεν ενδιαφέρει τον κόσμο 
το τι λεν’ τα κόμματα», προκύπτουν μερικά πολύ βασικά ζητήματα, τα οποία όλοι εμείς σε τούτη την αίθουσα θα 
έπρεπε να υπερασπιζόμαστε και να έχουμε ιδιαίτερη ευαισθησία σε αυτά.  Εάν είναι απλώς να ακολουθεί το 
ρεύμα η δημόσια ραδιοτηλεόραση, πού πήγε ο ρόλος της στην ενίσχυση της πολιτότητας;  Πού πάει ο ρόλος της 
δημόσιας ραδιοτηλεόρασης για τη δημιουργία συμμετοχικών πολιτών με δημοκρατικές ευαισθησίες και 
δημοκρατική παρουσία; 

 Προς αυτή την κατεύθυνση θέλουμε για ακόμα μια φορά να εκφράσουμε την έγνοιά μας και την αγωνία 
μας για το γεγονός ότι σε σημαντικές ώρες που ο κόσμος παρακολουθεί υπάρχει ουσιαστικά μία εκπομπή 
βραδινή ενημερωτική του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, αλλά έχει εξαφανιστεί και η σάτιρα από τα 
προγράμματα του ΡΙΚ.  Την οποία σάτιρα -και πολιτική και κοινωνική και άλλη- το ΡΙΚ ξεκίνησε, με αποτέλεσμα 
να έχουμε σήμερα εκπομπές σε ιδιωτικά κανάλια με πολύ υψηλές τηλεθεάσεις σάτιρας, και το ΡΙΚ, που ξεκίνησε 
αυτή την προσπάθεια, να μη διαθέτει μία εκπομπή σάτιρας και τζιείνη που είσιεν όλοι θυμόμαστε πώς 
καταργήθηκε εν μιά νυκτί. 

 Θέλω επίσης να σημειώσω ακόμα δύο πραγματάκια μικρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, σας παρακαλώ πολύ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Το πρώτο είναι -που μας αφορά πάλι όλους, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες- ότι εδώ 
είναι ο χώρος της Βουλής, ο χώρος της λαϊκής κυριαρχίας. 

 Δεν έχω κανένα πρόβλημα, κάποιος που θέλει να καλύψει τι είπε ο υπουργός να πάει να βρει τον υπουργό 
και να κάμει ρεπορτάζ και να του πει ό,τι θέλει ο υπουργός.  Δεν είναι δυνατόν όμως ολόκληρες συνεδρίες 
επιτροπών της Βουλής ουσιαστικά, το είντα μ’ που κάμνουν οι πρωταγωνιστές τούτης της διαδικασίας, να 
μένουν…  Το έχω πει, κυρία Πρόεδρε, και κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του ΚΥΠΕ·  είναι θέμα 
σεβασμού της ίδιας της Βουλής και, αν θέλουμε να μας σέβονται και οι άλλοι, πρέπει πρώτα και κύρια εμείς να 
σεβαστούμε τους εαυτούς μας. 

 Θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ από θέση αρχής όμως θέλουμε να χτυπήσουμε ένα 
καμπανάκι.  Πρέπει πολλά πράγματα να βελτιωθούν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου και να 
συναισθανθούν όλοι τον τεράστιο κοινωνικό ρόλο που έχουν ως δημόσια ραδιοτηλεόραση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Κύριε Κουλία; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να ξεκινήσω από τη σάτιρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα δεν εξεκίνησα, πώς θα συντομεύσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, απλώς σαν έκκληση. 
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαν έκκληση. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ για την έκκληση και ξέρεις είμαι πάντοτε καλός ακροατής από την Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και είστε και ευγενής.  Αυτό να το τονίσουμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντοτε.  Εις το Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου είχαμε εξαίρετη διαπαιδαγώγηση και στο δημοτικό και στο 
γυμνάσιο και εξαίρετους εκπαιδευτικούς. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα ξεκινήσω από τη σάτιρα του φίλου μου του Χριστοφίδη.  Ήμουν ένας εκ των δραστών που την επέκρινα 
κατά τον εντονότερο τρόπο, διότι έντζιε κάμναμε σάτιρα, εσατιρίζαμεν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον 
Αρχιεπίσκοπο, τον Πρόεδρο της Βουλής κατά τον χείριστο τρόπο!  Αυτή δεν είναι σάτιρα και δικαίως ετερματίσθη!  
Η σάτιρα… Είμαι λάτρης της σάτιρας, αλλά με τον σωστό τρόπο και τον ευγενικό, όπως είπατε, και τον 
αποτελεσματικό, που αυτός που κάμνει τη σάτιρά του ξέρει τη δουλειά. 

 Τώρα… Ηγούνται σήμερα του ΡΙΚ τρεις άνδρες, ο κ. Μιχαήλ, απ’ ό,τι μου εξήγησε ο κ. Χρύσης, είναι 
εξαίρετος κύριος και έκαμε καλή εντύπωση… 

(Γέλια) 

 …στην επιτροπή Ελέγχου, ο φίλος μας ο κ. Θανάσης… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …και ηγείται ο Γιάννης ο Νικολάου στις ειδήσεις.  Είναι σωστό αυτό που ελέχθη από συναδέλφους, ότι 
κάποιοι δημοσιογράφοι κάμνουν προσωπική πολιτική και, άμα τους ακούεις το πρωί που κάμνουν ερωτήσεις, 
βγαίνει το αίμα πάνω στην κεφαλή σου.  Να τους πείτε τους κυρίους ότι έντζιε πληρώννουμέν τους να κάμνουν 
προσωπική πολιτική!  Αν θέλουν να κάμνουν προσωπική πολιτική, να βάλουν υποψηφιότητα τα κοπέλια και να 
έρθουν εδώ στο κοινοβούλιο, να ακούμε και να έχουμε αντίλογο!  Να είναι σωστοί και δίκαιοι και αντικειμενικοί! 

 Επίσης, είναι σωστό το ότι το ΡΙΚ σήμερα πρέπει να χτίσει κτίριο.  Ξέρετε το κτίριο που έχουμε και 
χαίρομαι, κύριε πρόεδρε της ραδιοφωνίας, που επιτέλους θα γίνει ένα σωστό κτίριο και για τους εργαζόμενους 
και για το προσωπικό και γι’ αυτούς που έρχονται εκεί. 

 Επίσης, ακούω και είμαι λάτρης του Πρώτου Προγράμματος του ΡΙΚ, το οποίο έχει ένα εξαιρετικό πνεύμα 
και κάμνει εξαιρετικές εκπομπές και είναι καλό να το μεταγγίσετε και στην τηλεόραση εκείνο το πνεύμα. 

 Και αυτά που είπε ο Παύλος ο Μυλωνάς είναι πολύ σωστά.  Θέλω να θυμίσω, κύριοι του ΡΙΚ εδώ, ότι 
ζούμε σε μια πατρίδα ημικατεχόμενη με διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες και με έποικους σε επικίνδυνο βαθμό, 
που αλλάζουν τα δεδομένα και την επιβίωσή μας.  Άρα, στο ΡΙΚ με το σπουδαίο και σημαντικό του αρχείο, το 
οποίο σωστά διαφυλάττετε και ελπίζω να συνεχίσετε να το πράττετε, να προβάλλεται η ιστορία του τόπου και η 
παιδεία, που είναι τα ισχυρότερά μας όπλα, να δώκετε τη σημασία που πρέπει και δεν έχω αμφιβολία ότι η τριάδα 
που περιέγραψα προηγουμένως, αν ανασκουμπωθεί καλά, θα δώσει εξαίρετα αποτελέσματα και, όταν έρχεστε 
εδώ, θα ακούετε καλούς λόγους και όχι μόνο επικριτικούς. 

 Τούτων λεχθέντων, ευχαριστώ πολύ για την υπομονή σας, κυρία Πρόεδρε, και νομίζω ήμουν πολύ 
σύντομος κύριος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, ο λόγος που έδωσα τον λόγο στον κ. Κουλία είναι γιατί θα τον δώσω και στους υπόλοιπους.  
Προσπάθησα να βάλω ενδιάμεσα κάποιους. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, να μας βοηθήσετε και μετά οι υπόλοιποι του ΔΗΚΟ, για να μην έχουμε συνεχώς 
ομιλητές από το ΔΗΚΟ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   
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 Θα πω βέβαια ότι συμφωνώ με τον κ. Χριστοφίδη και με τα όσα έχει πει, αλλά μετά την παρέμβαση του 
κ. Κουλία αισθάνομαι έντονα την ανάγκη να τοποθετηθώ.  Δηλαδή, για να είναι καλή η σάτιρα, πρέπει να λέει 
αυτά που θέλουμε να ακούσουμε.  Αυτό μας είπε.  Διαφορετικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας δεν ακούει, όμως. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εν πειράζει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σ’ εσάς απευθύνεται. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Δεν πειράζει, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ακούμε, κυρία Χαραλαμπίδου, με προσοχή. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Με ακούν όλοι οι υπόλοιποι.  Λοιπόν, οι δημοσιογράφοι…  Η δουλειά τους είναι να υποβάλλουν ερωτήσεις, 
δύσκολες ερωτήσεις.  Και πολλές φορές όλοι μας -και εσείς και εγώ- βρεθήκαμε απέναντι αυτών των δύσκολων 
ερωτήσεων.  Μπορεί να μη μας αρέσει, αλλά απαντούμε και κρινόμαστε για τις απαντήσεις που δίνουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι είναι. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν, ο λόγος που ήθελα να τοποθετηθώ είναι γιατί, όπως γνωρίζετε, έχω μία πολύ ιδιαίτερη σχέση με 
το ΡΙΚ.  Εργάστηκα στο ΡΙΚ για δεκαοχτώ με είκοσι χρόνια.  Και θέλω να τοποθετηθώ κάθετα στο θέμα που 
αφορά την ελευθερία των δημοσιογράφων να επιτελούν το έργο τους, στο πλαίσιο της δημοσιογραφικής 
δεοντολογίας, όπως εκείνοι κρίνουν.  Άλλωστε, και οι δημοσιογράφοι είναι υπό κρίση και ο τρόπος που επιτελούν 
το έργο τους είναι υπό κρίση.   

 Και αισθάνομαι έντονα, γιατί, όταν ήμουν στο ΡΙΚ, είχα να διαχειριστώ μαύρες λίστες από τη διεύθυνση 
του ΡΙΚ.  Είχα να διαχειριστώ κάθε πρωί -μετά την εκπομπή- συναντήσεις για διάφορους λόγους, διότι όποιος 
ενοχλείτουν έπιανε τηλέφωνα πάνω στο ΡΙΚ.  Ήταν σε μαύρες λίστες ο κ. Αλέκος Μαρκίδης, ήταν σε μαύρη λίστα 
ο κ. Μακάριος Δρουσιώτης, ήταν σε μαύρη λίστα ο κ. Τουμάζος Τσιελεπής, ήταν σε μαύρη λίστα ο κ. Τάκης 
Χατζηδημητρίου.  Τις πρώτες τους εμφανίσεις μετά το δημοψήφισμα του 2004 εκάμαν στη δική μου εκπομπή 
μετά από ομηρικούς καυγάδες με τη διεύθυνση του ΡΙΚ, που εζήτησα τότε να μου δώσουν γραπτώς ότι τους 
αποκλείουν.   

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ούτε εμείς εννοούμε το 2004, είμαστε στο 2022. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό, κύριε Μυλωνά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Ολοκληρώστε, κυρία Χαραλαμπίδου, σας ακούμε. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Και σήμερα επαναλαμβάνεται η ίδια κατάσταση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εκυβερνούσετε τότε.  

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Και σήμερα επαναλαμβάνεται η ίδια κατάσταση.  Δεν μπορεί οι δημοσιογράφοι ανάλογα με τις κυβερνήσεις 
να έχουν ή όχι ελευθερία ή να στοχοποιούνται.  Προσωπικά εχαρακτηρίστηκα ως εθνικά επικίνδυνη από αρχηγό 
κόμματος.  Και τότε απειλούσαν πάλι το ΡΙΚ με αποκοπή του προϋπολογισμού του, αν δεν εσταματούσε την πιο 
δημοφιλή εκπομπή του ιδρύματος για τρία συνεχή χρόνια.  Λοιπόν, πρέπει να αφήσουμε τους δημοσιογράφους 
να κάμνουν τη δουλειά τους.  Ούτε ο διευθυντής ειδήσεων πρέπει να τους καλεί στο γραφείο του, κύριε Τσώκο, 
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ούτε ο πρόεδρος του συμβουλίου πρέπει να παρεμβαίνει, όποτε δεν του αρέσουν αυτά που λένε οι 
δημοσιογράφοι, ούτε οι δημοσιογράφοι του ΡΙΚ πρέπει να τελούν υπό καθεστώς τρομοκρατίας, αν πουν κάτι για 
τον άλφα υπουργό ή αν ασκήσουν κριτική στον βήτα υπουργό ή αν υποβάλουν μια πιο δύσκολη ερώτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Και είναι καιρός να περάσουμε και πρόταση νόμου, για να προστατέψουμε την ελευθερία των 
δημοσιογράφων, όταν απειλούνται από τους εκδότες τους ή ’πού τους διευθυντές ειδήσεων ή ’πού τους 
διευθυντές των καναλιών ή ’πού τους διευθυντές των διοικητικών συμβουλίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Τους προέδρους των διοικητικών συμβουλίων, απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να ρωτήσω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμφωνώντας, βεβαίως, απόλυτα με τούτα που είπε η κ. Χαραλαμπίδου σε σχέση με την ελευθεροφωνία 
και το απόλυτο δικαίωμα ενός λειτουργού του τύπου, ενός δημοσιογράφου να εκφράζεται ελεύθερα και να είναι 
ελεύθερος, ήθελα απλά να οριοθετήσω το διάστημα των απειλών και των μαύρων λιστών του παρελθόντος, που 
έθεσε η κ. Χαραλαμπίδου, τζιαι υποθέτω η διετία 2011-2013 -ή και λίγο πιο πριν- ήταν η διακυβέρνηση του 
ΑΚΕΛ… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Και τώρα γίνονται τα ίδια, κύριε Τορναρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ πολύ!   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Και τώρα γίνονται τα ίδια, απλώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, δεν έχετε τον λόγο, σας παρακαλώ! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απολογούμαι!  Το έφερα ως παράδειγμα… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Το 2004… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Γιατί εκείνο μπορώ… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, να πω ξανά ότι και εμείς στεκόμαστε σε μια ξεκάθαρη θέση, που λέει ότι ο δημοσιογράφος έχει το 
απόλυτο δικαίωμα να λειτουργεί και δεν έχει κανένας απολύτως το δικαίωμα να παρεμβαίνει στο έργο του.   
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 Και θα πω και κάτι: Αφορά όχι μόνο τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, την οποία βεβαίως πληρώνει ο Κύπριος 
φορολογούμενος πολίτης, αλλά αφορά, κυρία Πρόεδρε, και την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, η οποία μεταχειρίζεται, 
υπάρχει, λόγω των δημόσιων συχνοτήτων που της παραδίδει επίσης ο Κύπριος φορολογούμενος πολίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτή η θέση είναι ξεκάθαρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τώρα, αν υπάρχουν μαύρες λίστες σήμερα, θα ήταν καλύτερα να καταγγελθούν επώνυμα, για να 
ερευνηθούν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Ατταλίδου. 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Μετά.  Εννά μιλήσουν όλοι, φαντάζομαι έτσι;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Η ελευθερία του τύπου είναι απαραίτητη σε μια Δημοκρατία.  Και την ελευθερία του τύπου δεν τη 
χαιρετούμε, όταν λέει καλά πράγματα για μας, ούτε επικροτούμε, όταν είμαστε κυβέρνηση.  Είδαμε υπουργό να 
κάνει μάθημα σε δημοσιογράφο, γιατί επέμενε να του κάμει ερώτηση.  Υπενθυμίζω ότι στο Ηνωμένο Βασίλειο 
στην εκπομπή του ο Jeremy Paxman έκαμε δεκατρείς φορές την ίδια ερώτηση στον υπουργό τον υπεύθυνο για 
τες φυλακές, μέχρι που την άλλη ημέρα το πρωί επαραιτήθηκε.  Και δεν είπε κανένας του Jeremy Paxman από 
το «News Night» να πάει σπίτι του, ούτε τον απείλησε.   

 Επίσης, θεωρώ ότι, επειδή γίνονται πολιτικοί διορισμοί -και ειδικά, επειδή το ΡΙΚ είναι δημόσιο ίδρυμα- 
ναι, θεωρώ απαράδεκτο, επειδή δε μας αρέσει η σάτιρα…  Κύριε Κουλία, η σάτιρα σατιρίζει τους πολιτικούς.  
Σατιρίζει αυτούς που έχουν εξουσία.  Αλλοίμονο, να εσατίριζε αυτούς που δεν έχουν εξουσία.  Και μια κοινωνία 
που δεν ανέχεται τη σάτιρα, ειδικά όταν έχει τον ελληνικό πολιτισμό στην ιστορία της και τον Αριστοφάνη, πάσχει.   

 Επίσης, θεωρώ ότι, όταν ένας δημοσιογράφος δημοσιεύσει ένα βιβλίο, το οποίο απασχολεί πάρα πολύ 
τον κόσμο, γιατί άπτεται του ζητήματος του κυπριακού και της διαφθοράς, όπως αυτό του Μακάριου Δρουσιώτη, 
ναι, θεωρώ ότι, πρώτον, το δημόσιο ίδρυμα, κύριε Μιχαήλ και κύριε Τσώκο, θα πρέπει να του δώσει βήμα, για 
να γίνει συζήτηση.  Ναι, θεωρώ ότι τις σατιρικές εκπομπές έπρεπε να τες ενθαρρύνουμε περισσότερο, γιατί 
χρειάζεται λίγο να σατιρίζονται οι πολιτικοί, έτσι για να φέρνουμε και λίγο τον νουν μας.  Και, επειδή το ΡΙΚ 
πληρώνεται από τον φορολογούμενο λαό, θεωρώ ότι κάθε κυβέρνηση πρέπει να κάνει για το καλό του τόπου 
ένα βήμα πίσω, να αφήσει τους δημοσιογράφους ανεξάρτητους να κάμουν τη δουλειά τους και, ενόψει ότι 
μπαίνουμε σε προεκλογική περίοδο,… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 …θεωρώ ότι αυτό είναι απαραίτητο.  Το ΡΙΚ πρέπει να δείξει ότι είναι ανεξάρτητο, διαφορετικά πραγματικά 
δεν υπηρετεί τον λόγο ύπαρξής του.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   
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 Λοιπόν, συνεχίζουμε.  Υπάρχουν αρκετοί ομιλητές.  Εντάξει, δε θα στερήσω τον λόγο από κανένα.  Θα 
είστε, όμως, σύντομοι, αν θέλετε να ολοκληρώσουμε τουλάχιστον στες επόμενες δύο ώρες, γιατί έχουμε ακόμα 
εφτά προϋπολογισμούς περίπου. 

 Οπόταν, τον λόγο έχει ο κ. Χρύσης Παντελίδης. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  Καταρχάς επιτρέψετέ μου να σημειώσω ότι θα ήθελα να καταγραφεί στα 
πρακτικά ότι σύμφωνα με μαρτυρία επί διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου μία δημοσιογράφος ένοιωθε την 
ελευθερία, την αυτοπεποίθηση και τη δύναμη να συγκρουστεί με τη διεύθυνση και τη διοίκηση για αυθαίρετες 
αποφάσεις.   

 Το δεύτερο που θέλω να σχολιάσω είναι ότι θεωρώ ότι είναι μια κατάλληλη ευκαιρία να ευχαριστήσουμε 
το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, γιατί κάθε Πέμπτη μας βάζει στα σπίτια του κόσμου μέσω της απευθείας 
μετάδοσης αυτής της συνεδρίασης και θεωρώ ότι αυτή η ζωντανή μετάδοση της ολομέλειας της Βουλής μας 
αναγκάζει όλες και όλους να είμαστε πολύ πιο σωστοί και να φερόμαστε πολύ πιο υπεύθυνα.   

 Το μόνο που θέλω να σχολιάσω αναφορικά με τις συζητήσεις που έγιναν τόσο στην επιτροπή 
Οικονομικών όσο και στην επιτροπή Ελέγχου για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου είναι το γεγονός ότι το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου θεωρεί ότι είναι πρότυπο ραδιοτηλεοπτικής, δημοσιογραφικής, καλλιτεχνικής 
παραγωγής και δημιουργίας και δεν έχουμε κανένα λόγο να αμφισβητήσουμε αυτή την εκτίμηση του ΡΙΚ.  Το 
πρόσθετο όμως που πρέπει να έχει υπόψη του πρώτα και κύρια το ΡΙΚ είναι ότι η κοινωνία και οι φορολογούμενοι 
πολίτες θέλουμε το ΡΙΚ να γίνει πρότυπο χρηστής διοίκησης.  Και δυστυχώς, αυτή τη στιγμή, εδώ και αρκετά 
χρόνια απέχει πάρα πολύ από αυτόν τον στόχο.   

 Το γεγονός ότι το Δημοκρατικό Κόμμα φέτος υπερψηφίζει τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου είναι και ένα μήνυμα αναγνώρισης καλών προθέσεων από πλευράς του παρόντος διοικητικού 
συμβουλίου, είναι όμως και μια ενίσχυση της απαίτησής μας για πράξεις και ενέργειες συμβατές τόσο με τους 
κανόνες της χρηστής διοίκησης όσο και με τις υποδείξεις και τις συστάσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Παντελίδη. 

 Λοιπόν, βλέπω εδώ…  Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Δημοκρατικό Συναγερμό, γιατί έχουμε ακόμα έναν 
ομιλητή από το ΔΗΚΟ, είναι ο Πανίκος ο Λεωνίδου. 

 Να δώσω τον λόγο στον κ. Κουλλά.   

 Θέλετε να μείνετε στο τέλος; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Όχι, κατ’ ανάγκη, κυρία Πρόεδρε.   

 Καταρχάς θέλω να πω ότι εκλαμβάνω τα όσα το ΑΚΕΛ εκφράζει -και ο κ. Χριστοφίδης- περισσότερο ως 
προσπάθεια προληπτικού εκβιασμού προς το ίδρυμα, για να τύχει της εύνοιάς του.  Και εμείς έχουμε και στη 
δική μας αντίληψη κάποια πράγματα που θεωρούμε ότι είναι άδικα για τον Δημοκρατικό Συναγερμό.   

 Από δυο περιστατικά ίσως εξάγεται και το συμπέρασμα κάποιας μη χρηστής διοίκησης, παρ’ ότι έχουν 
γίνει πολύ μεγάλα βήματα προόδου -και στο παρελθόν δεν είχαμε δύο περιστατικά, αλλά πολύ περισσότερα και 
μαζικά περιστατικά- αλλά από δύο περιστατικά εξήχθη το συμπέρασμα της προσπάθειας συναγερμοποίησης 
του ιδρύματος.  Και δεν ξέρω αν πρέπει να θεωρήσω ότι ήταν Ακελικό το ίδρυμα και προσπαθούμε να το κάμουμε 
λίγο Συναγερμικό.  Δεν ξέρω αν είναι αυτό που εννοεί ο κ. Χριστοφίδης.   

 Και μια διόρθωση, θεωρώ ότι ουδείς είπε ότι δεν ενδιαφέρονται τι λένε τα κόμματα, αλλά ότι μέσα από μια 
έρευνα που έκαμε το ίδρυμα για την πανδημία και οι καθημερινές ανακοινώσεις των κομμάτων -όχι ό,τι λένε τα 
κόμματα, αυτή είναι η διόρθωση- οι καθημερινές μας ανακοινώσεις που είναι πέντε, τρεις, οκτώ κάθε μέρα, ναι, 
έχουν κουράσει -όχι δεν ενδιαφέρει- αλλά έχουν κουράσει τους συμπολίτες μας. 

 Πράγματι, για μας το ΡΙΚ έχει και πρέπει να έχει μια σημαντική και διαφοροποιημένη αποστολή από τα 
όποια ιδιωτικά κανάλια.  Γι’ αυτό ακόμα και η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει τη χρηματοδότηση αυτής της 
ιδιαίτερης διαφοροποιημένης αποστολής.  Και μιλούμε οπωσδήποτε για μια αποστολή με αρχές, όπως η 
αντικειμενικότητα, η έγκαιρη και έγκυρη ενημέρωση, η καλλιέργεια κουλτούρας, πολιτότητας, η στήριξη φορέων 
ή του πολιτισμού και των πολιτιστικών μας αισθημάτων και η σωστή ψυχαγωγία.  Αλλά, προσέξτε, αυτά είναι 
άυλες έννοιες και υποκειμενικές, γιατί ακόμα και σε αυτή την αίθουσα το τι εστί σωστή ψυχαγωγία ή το τι είναι 
έγκαιρο και έγκυρο κ.λπ. και αν ο δημοσιογράφος δικαιούται κάτι παραπάνω ή κάτι λιγότερο κατά την κρίση του 
καθενός μας διαφέρει.  Και συνεπώς θεωρώ ότι πρέπει να κατανοούμε ότι και το ίδρυμα και η διοίκηση και η 
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διεύθυνση και το προσωπικό πρέπει να καταβάλουν αυτές τις προσπάθειες, αλλά ξέρω ότι δεν υπάρχει και ένας 
αυστηρός, απόλυτος ορισμός, στον οποίο συμφωνούμε όλοι και θα προσπαθήσουν να μας ικανοποιήσουν. 

 Θέλω να πω ότι στο ίδρυμα έχει επέλθει -κατά την άποψή μου, βλέποντας διαχρονικά- μια οικονομική 
εξυγίανση σε πολύ μεγάλο βαθμό.  Όταν το 2010 η ετήσια χορηγία ήταν €42 εκατομ. και το 2024, γιατί έχουμε 
και ένα τριετές πλάνο, δε θα είναι πάνω από €38 εκατομ., δηλαδή δεκατέσσερα χρόνια μετά θα υπολείπεται 
ακόμα από εκείνο που ήταν παλαιότερα, σημαίνει ότι υπάρχει μια ορθότερη οικονομική διαχείριση.   

 Την ίδια στιγμή θεωρώ ότι έχει επέλθει ή θα επέλθει σταδιακά -με τη συμφωνία που έγινε και με το 
Υπουργείο Εσωτερικών, του ΡΙΚ, των εργαζομένων, των συντεχνιών- και μια διοικητική εξυγίανση με μια σωστή 
ιεραρχία.  Ήταν μια ομόφωνη απαίτησή μας να υπάρξει μια τέτοια συμφωνία, που μπορεί να έχει κόστος 
συγκεκριμένο, με συγκεκριμένα άτομα, αλλά την ίδια στιγμή υπάρχει και ο σωστός προσανατολισμός για 
σημαντική μείωση του αριθμού των εργαζομένων.  Και θεωρώ επίσης ότι και εκείνο το αίτημά μας, είτε για να 
λυθεί το ταμείο συντάξεως είτε για τα κτίρια, το ένα έχει λυθεί, το άλλο τροχοδρομείται… 

 Άρα, πιστεύω -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- ότι έχει γίνει σωστή δουλειά, πολύ σωστότερη από ό,τι στο 
παρελθόν. Υπολείπονται κάποια βήματα, είναι καλύτερο το ΡΙΚ σε πολλά σημεία, ακόμα και αυτό το λεπτό 
ζήτημα του αν οι δημοσιογράφοι κάνουν ή δεν κάνουν προσωπική ή υποκειμενική πολιτική, υπάρχουν βελτιώσεις 
και σε αυτή την πορεία και θεωρώ ότι πρέπει να συνεχίσουμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά εκ της θέσεώς μας δε γίνεται να μιλάμε περισσότερο από δύο λεπτά και ήδη 
σας είπα ότι είμαστε από τις δέκα το πρωί, είναι σχεδόν έξι η ώρα, έχουμε ακόμα οκτώ-εννέα πόσα θέματα, δε 
θα τελειώσουμε. 

 Παρακαλώ να είμαστε σύντομοι και ουσιαστικοί ή σύντομες και ουσιαστικές. 

 Λοιπόν, εναπομένουν ομιλητές, ο κ. Λεωνίδου, ο κ. Δημητρίου και ο κ. Χατζηγιάννης.  Σωστά;  

 Λοιπόν, να δώσω σε ακόμα έναν από τον Δημοκρατικό Συναγερμό τον λόγο. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, να μας μιλήσετε εσείς; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και θέλω τριάντα δεύτερα επί προσωπικού, κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά δώσουμε και δευτερολογίες;  Δηλαδή συζητούμε… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …ώρες τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ακούστηκε το όνομα του Κουλία, ακούσετέ το φαντάζομαι, είναι περασμένο στα πρακτικά.  Τριάντα 
δεύτερα, εντιμοτάτη, έντζιε βουρά μας κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει λοιπόν, να δούμε. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, σας παρακαλώ, ναι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς, γιατί ετούτη την ώρα συζητάμε ειδικά τον προϋπολογισμό 
αυτού του οργανισμού.  Αν και εφόσον έχουμε πρόβλημα και θέμα ευρύτερα, να συζητήσομεν για τον θεσμό της 
τέταρτης εξουσίας, εδώ είμαστε, είτε στο Κεφάλαιο Τέταρτο είτε στην επιτροπή Θεσμών, να εντοπιστούν αυτά τα 
προβλήματα, οι αδυναμίες, που κανένας μας δεν υπολείπεται.  Όλες οι εξουσίες έχουν τα δικά τους προβλήματα.   

 Και δεν μπορώ να ακούω από το ΑΚΕΛ δύο εκφράσεις, από τη μια να υπάρχει ο συνδικαλισμός και από 
την άλλη να μιλάμε για fake news, ωσάν να είμαστε στο Τουρκμενιστάν και τα ισοπεδώσαμε όλα και δεν υπάρχει 
σ’ αυτό τον τόπο η ελευθερία της έκφρασης, καταπάτηση των δικαιωμάτων των δημοσιογράφων, καταπάτηση 
της ελευθέριας του να πουν ό,τι θέλουν κ.λπ. κ.λπ.  Αυτά νομίζω είναι υπερβολές και, εάν και εφόσον αισθάνεστε 
έτσι, ελάτε στο Κεφάλαιο Τέταρτο να συζητήσετε, οριζόντια ωστόσο, οριζόντια ωστόσο, και τα δικαιώματα των 
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δημοσιογράφων, αλλά και τις υποχρεώσεις τους.  Άρα λοιπόν βρέστε αυτό το θάρρος, ανοίξτε αυτό το κεφάλαιο, 
για να είμαστε πολύ σωστοί.   

 Και κλείνω με αυτό, παρουσία και του γενικού διευθυντή του ΡΙΚ.  Εάν η συνάδελφος έχει τέτοιου είδους 
ανησυχία για μαύρες λίστες, να τα καταθέσει.  Πραγματικά, να τα καταθέσει.   

 Να τα καταθέσετε, κυρία συνάδελφε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου)  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα έχετε βεβαίως επί προσωπικού. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ο ίδιος ο κ. Μακάριος Δρουσιώτης εκατάγγειλε το ΡΙΚ ότι τον έκοψαν και τον απέκλεισαν από εκπομπή 
και παρακαλώ πάρα πολύ να ρωτήσετε την ίδια τη δημοσιογράφο που τον επιβεβαίωσε.   

 Ως εκ τούτου -προκαλώ τον κ. Τσώκο- δύο βιβλία...  Τον κ. Δρουσιώτη, από τη στιγμή που έχουμε 
ελευθερία έκφρασης και παρουσίασης και ελεύθερο διάλογο, να τον πάρουν στο ΡΙΚ, που εμένα ως 
δημοσιογράφου θα ήταν η πρώτη μου επιλογή.  Πού εξανακούστηκε να εκδίδονται δύο βιβλία με τόσο ισχυρά 
ντοκουμέντα -που αφορούν όλους, έτσι;- και να μη δίνεται το βήμα σε έναν δημοσιογράφο όπως τον κ. 
Δρουσιώτη, αν θέλετε, για να τον αντεξετάσουν!  Μπορεί αυτά που γράφει ο κ. Δρουσιώτης να είναι σωστά, 
μπορεί και να μην είναι, αλλά από άποψη δημοσιογραφικού ενδιαφέροντος τα βιβλία του κ. Δρουσιώτη είναι 
υψίστης σημασίας.  Γιατί απουσιάζει από τις εκπομπές τις ενημερωτικές του ΡΙΚ ο κ. Δρουσιώτης; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Για μένα δεν είναι καθόλου σημαντικά… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ποιος τον έκοψε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …καθόλου σημαντικά τα βιβλία του κ. Δρουσιώτη. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ποιος τον έκοψε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Η δική μου υποκειμενική κρίση λέει ότι δεν είναι καλά, είναι άχρηστα.  Και πάω σε μία εκδήλωση βιβλίου 
κάθε εβδομάδα! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μου πήρε τον λόγο! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η συζήτηση διακόπτεται εδώ. 

 Κύριε Κουλλά, στη θέση σας. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Με τη διαφορά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κύριε Κουλλά, κυρία Χαραλαμπίδου! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Επούλησεν χιλιάδες βιβλία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα διακόψω τη συνεδρία! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ο κόσμος ενδιαφέρεται, κύριε Κουλλά!  Τον λογοκρίνατε και τον εκόψετε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά)  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να καθίσετε και οι δύο αμέσως στις θέσεις σας! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Από ένα παράδειγμα και μόνο… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Σας προκαλώ, διαφορετικά θα εγγράψω θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να καθίσετε και οι δύο αμέσως στις θέσεις σας! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Από ένα παράδειγμα και μόνο, κυρία Χαραλαμπίδου… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Θα εγγράψω θέμα ακριβώς για τον κ. Δρουσιώτη! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κουλλά! 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Κουλλά, σας μιλάει, σας μιλάει η Πρόεδρος του σώματος, κύριε Κουλλά και κυρία Χαραλαμπίδου, 
καθίστε κάτω, δεν έχετε τον λόγο! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Με διέκοψε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχετε τον λόγο, έληξε η συζήτηση!   

 Αυτό το πράγμα είναι ασέβεια!  Είναι παραγνώριση των υπολοίπων και δεν πρόκειται να επιτρέψω να 
επαναληφθεί, να μιλάτε μεταξύ σας με αυτό τον τρόπο.  Θα σας ζητώ τον λόγο… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μπράβο, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε χρειάζομαι, δε χρειάζομαι από εσάς, κύριε Θεμιστοκλέους… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είστε πολύ καλή και δίκαιη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εννά ξεκινήσω να αμφιβάλλω για τον εαυτό μου. 

 Λοιπόν, έληξε η συζήτηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Μια δασκάλα από τη Λάρνακα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι πάλι ειρωνικά το θέτετε, όπως και το σχόλιο που χαμηλοφώνως κάνατε προς 
τον κ. Κουλία και το άκουσα.  Μένω μέχρι εκεί.  Το άκουσα από την έδρα.  Μένω μέχρι εκεί. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Λοιπόν, όχι, να καθίσετε στη θέση σας και δεν έχετε τον λόγο.  Και δεν πεταγόμαστε, δεν είμαστε σε 
γήπεδο και πεταγόμαστε ποιος θα πάρει τον λόγο! 

(Σε έντονο ύφος) 

 Καθίστε στη θέση σας, σας παρακαλώ!   

Καθίστε στη θέση σας, σας παρακαλώ!   

Καθίστε στη θέση σας, σας παρακαλώ!   

Καθίστε στη θέση σας! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εχάλασαν την αίθουσα και μιλάτε σε εμένα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθίστε στη θέση σας, σας παρακαλώ, σε όλους το ίδιο αναφέρθηκα.   

 Καθίστε στη θέση σας, σας παρακαλώ. 

 Όπως είπα και στον κ. Κουλλά και στην κ. Χαραλαμπίδου, δεν είναι τρόπος αυτός.  Λυπάμαι πραγματικά, 
δεν είναι τρόπος, δεν είναι τρόπος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εγώ λυπάμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έληξε. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέλω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Λυπάμαι πάρα πολύ μάλιστα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μισό λεπτό… 

(Θόρυβος στην αίθουσα)  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα μιλήσει κανείς και καμία, έληξε η συζήτηση! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέλω να απολογηθώ σε εσάς για την ένταση, αλλά, επειδή αυθαίρετα, χωρίς να πάρει την 
άδειά σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έληξε! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 …ο συνάδελφος επετάχτηκεν και με διέκοψε, ακριβώς γιατί «επάτησα κάλλον», που λέμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά τζιαι εσείς μετά εκάμετε το ίδιο.  Σας παρακαλώ, τέλειωσε το θέμα. 
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ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Διότι δεν μπορεί να πετάσσεται, επειδή δεν του άρεσε αυτό που άκουσε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έληξε το θέμα.   

 Έληξε η συζήτηση για τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει την τροπολογία και ευχαριστώ πάρα πολύ, πολύ για τον 
σεβασμό προς τις διαδικασίες και προς το σώμα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εγώ ήθελα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …για να διευκολύνω την Πρόεδρο και τη διαδικασία, εγώ, επειδή δε νιώθω καλά με τον τρόπο με τον 
οποίο λειτουργούν κάποιοι συνάδελφοι, με όλο τον σεβασμό, εγώ αποσύρομαι, δε θα τοποθετηθώ σε αυτό το 
θέμα, παρ’ όλο που υπήρχαν πολλά πράγματα που θα λέγαμε, για να ενισχύσουμε το έργο αυτού του κρατικού 
καναλιού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λεωνίδου, αλλά δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν.  Καλώς ή κακώς, εγώ είμαι η 
Πρόεδρος, αποφασίζω και έχει λήξει η διαδικασία και η συζήτηση. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Το σέβομαι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, την τροπολογία… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, ζήτησα επί προσωπικού και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, κύριε Κουλία μου, όχι, δε θα το επιτρέψω, έληξε η συζήτηση.  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, την τροπολογία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν πάμεν καλά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε από το σύνολο των προβλεπόμενων 
δαπανών του προϋπολογισμού να αποκοπούν οποιαδήποτε κονδύλια αφορούν στην παραγωγή 
τουρκοκυπριακών/δικοινοτικών προγραμμάτων. 

Σημείωση: 

 Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε. 

 Υπέρ; 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Είναι η τροπολογία του ΕΛΑΜ όπως ακριβώς την έχει αναγνώσει ο κ. Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία. 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και πάμε στη δεύτερη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €37.217.500 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και  κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Επιδόματα, αποζημιώσεις, οικονομικά ωφελήματα.  Άρθρο 12. 

 Τρόπος υπολογισμού ωφελημάτων και αποζημιώσεων.  Άρθρο 13. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 14. 

 Αμοιβή συνεργατών.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 17. 

 Χρήση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 18. 

 Προκαταβολή για αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 19. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 20. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 21. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 21; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

 Και αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €3.168.820 
για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΡAΕK για το 2022 είναι ελλειμματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€3.168.820 και έσοδα ύψους €2.412.649, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την επιβολή ετήσιων τελών για 
την παραχώρηση άδειας λειτουργίας σταθμών παραγωγής ηλεκτρισμού, από αδειοδοτήσεις για την προμήθεια 
ηλεκτρισμού και από ευρωπαϊκά προγράμματα και άλλα ετήσια τέλη που επιβάλλονται στους συμμετέχοντες 
στην αγορά ηλεκτρισμού και φυσικού αερίου. 

 Σημειώνεται ότι το προϋπολογιζόμενο έλλειμμα θα καλυφθεί με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία από τα 
ταμειακά διαθέσιμα της ΡΑΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της ΡΑΕΚ για το 2022 είναι μειωμένες κατά 
10,48% σε σύγκριση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το προηγούμενο έτος και αφορούν τα εξής: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€1.602.580). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€318.280). 

3. Άλλες δαπάνες (€1.127.960). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€110.000). 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες (€10.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΡΑΕΚ ανέλυσε τα επιμέρους 
κονδύλια του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ανέπτυξε τον στρατηγικό σχεδιασμό για την περίοδο 2022-2024, 
καθώς και τους στόχους της Αρχής, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την ανάπτυξη ρυθμιστικού πλαισίου για 
την ενεργειακή μετάβαση, όπως η Πράσινη Συμφωνία, καθώς και η προσαρμογή στον στόχο του σχεδίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για μείωση των θερμοκηπιακών ρύπων κατά 55% μέχρι το έτος 2030.  

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως ζητήματα που αφορούν μεταξύ 
άλλων στο χρονοδιάγραμμα, στο αναμενόμενο επίπεδο ανταγωνισμού και στα εκτιμώμενα αποτελέσματα του 
ανοίγματος και λειτουργίας της ανταγωνιστικής αγοράς ηλεκτρισμού, καθώς και στη μεταβολή του κόστους 
ενέργειας για τους καταναλωτές.  

 Επιπρόσθετα, τέθηκαν ζητήματα αναφορικά με την ενδεχόμενη μείωση του κόστους ηλεκτρικής ενέργειας 
μέσω της εκμετάλλευσης καύσης υδρογόνου, αλλά και της αυξημένης χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, 
καθώς και άλλων μη συμβατικών πηγών ενέργειας. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν ενημέρωση σχετικά με το επίπεδο συνεργασίας της ΡΑΕΚ με 
άλλους αρμόδιους φορείς του κράτους, την εφαρμογή του σχεδίου αναβάθμισης των ηλεκτροπαραγωγικών 
σταθμών, καθώς και την επίτευξη των στόχων της Κυπριακής Δημοκρατίας αναφορικά με την πράσινη μετάβαση, 
σε συνάρτηση με τους στόχους που τέθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ με επιστολή του, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2022, απάντησε 
γραπτώς σε όλα τα τεθέντα κατά τη συνεδρία ζητήματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψιν όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   
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 Κανείς, καμία. 

 Δεύτερη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους  €3.168.820 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση κονδυλίων του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου ύψους €10.067.000 για τη χρήση 
του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, ο εκτελεστικός διευθυντής του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ) και 
εκπρόσωποι της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΔΣΜΚ για το έτος 2022 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €10.067.000 και 
συνολικά έσοδα ύψους €5.517.000, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από τη διατίμηση Δ-ΔΣΜ (€5.315.000) και 
από την ανάκτηση διοικητικών εξόδων από συνδέσεις στο Σύστημα Μεταφοράς (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΔΣΜΚ για 
το 2022 αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€4.124.000). 

2. Δαπάνες λειτουργίας (€3.584.000). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€2.242.000). 

4. Άλλες δαπάνες (€27.000). 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες (€90.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες για το 2022 παρουσιάζουν αύξηση της τάξης 
των €3.426.000 σε σύγκριση με τις αντίστοιχες περσινές δαπάνες. 

 Σημειώνεται ότι, έπειτα από την πρόσφατη ψήφιση του περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου 
του 2021 [Ν. 130(Ι)/2021], με τον οποίο προβλέπεται η ανεξαρτητοποίηση του ΔΣΜΚ από την Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ) και του αποδίδεται ο ρόλος του «Λειτουργού της Αγοράς Ηλεκτρισμού», κάτι που αποτελεί 
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προϋπόθεση για την πλήρη λειτουργία της Ανταγωνιστικής Αγοράς Ηλεκτρισμού (ΑΑΗ), ο υπό εξέταση 
προϋπολογισμός έχει διαφοροποιηθεί σε σχέση με προηγούμενα έτη και αναπροσαρμοστεί, ώστε να συνάδει με 
τις διατάξεις της νέας νομοθεσίας. 

 Οι κυριότερες αλλαγές σε σχέση με προηγούμενα έτη αφορούν τα εξής: 

1. Το κόστος προσωπικού, ειδικότερα όσον αφορά διευθετήσεις για το προσωπικό της ΑΗΚ το οποίο είναι 
τοποθετημένο στον ΔΣΜΚ. 

2. Αύξηση των ενοικίων για σκοπούς στέγασης του αυξημένου αριθμού του ημερήσιου προσωπικού και του 
προσωπικού βάρδιας του Εθνικού Κέντρου Ελέγχου Ενέργειας.  Σημειώνεται ότι ο ΔΣΜΚ έχει ήδη αιτηθεί 
και αναμένει απάντηση από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την παραχώρηση τεμαχίου 
κρατικής γης για την ανέγερση ιδιόκτητων υποστατικών.  Η ανάγκη αυτή προκύπτει και από τη νέα 
νομοθεσία, η οποία προνοεί ότι ο ΔΣΜΚ πρέπει να στεγάζεται σε υποστατικά που να είναι φυσικά 
διαχωρισμένα από τα υποστατικά οποιουδήποτε συμμετέχοντα στην αγορά ηλεκτρισμού. 

3. Αυξημένες κεφαλαιουχικές δαπάνες, καθότι με την ψήφιση του υπό αναφορά προϋπολογισμού τα 
περιουσιακά στοιχεία της ΑΗΚ, τα οποία διαχειρίζεται και λειτουργεί ο ΔΣΜΚ, θα αγοραστούν σε καθαρή 
λογιστική αξία σύμφωνα με τις διατάξεις της νέας νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του ΔΣΜΚ κατά τη συνεδρία, αλλά και με βάση σχετικό 
ενημερωτικό υπόμνημα που κατατέθηκε, με την επίτευξη της οικονομικής ανεξαρτησίας του ΔΣΜΚ, την 
συνεπαγόμενη συμπερίληψη των κεφαλαιουχικών δαπανών στον προϋπολογισμό του, καθώς και την αύξηση 
του κόστους προσωπικού ως αποτέλεσμα της πλήρωσης κενών θέσεων και της δημιουργίας νέων αναγκαίων 
θέσεων, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΔΣΜΚ είναι αυξημένες σε σύγκριση με προηγούμενους 
προϋπολογισμούς.  Η ενίσχυση του ΔΣΜΚ με πρόσθετο προσωπικό, σύμφωνα με τους ίδιους, είναι απολύτως 
αναγκαία για την ασφαλή λειτουργία του ηλεκτρικού συστήματος της Κύπρου, αλλά και την πλήρη λειτουργία της 
ΑΑΗ. 

 Περαιτέρω, οι αρμόδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή για την εξέλιξη του πολύ σημαντικού 
έργου της πλήρους λειτουργίας της ΑΑΗ, αναφέροντας ότι η σύμβαση για το λογισμικό και υλισμικό του 
συστήματος διαχείρισης της αγοράς (market management system-MMS) βρίσκεται στο στάδιο των δοκιμών 
αποδοχής (site acceptance tests) και διενεργείται η ενσωμάτωσή του με πολλά εταιρικά και εξωτερικά συστήματα 
(system integration).  Παράλληλα, βρίσκονται σε τροχιά υλοποίησης άλλες συναφείς συμβάσεις που έχει συνάψει 
ο ΔΣΜΚ, όπως για παράδειγμα η σύμβαση με το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), στο οποίο έχει ανατεθεί 
ο ρόλος του οίκου εκκαθάρισης και φορέα κάλυψης της ΑΑΗ.  

 Τέλος, ο εκτελεστικός διευθυντής ανέφερε ότι ο ΔΣΜΚ διανύει την κρισιμότερη περίοδο από την 
εγκαθίδρυσή του, καθότι πρέπει αφενός να φέρει εις πέρας την ανεξαρτητοποίησή του από την ΑΗΚ και 
ταυτόχρονα να ολοκληρώσει το μεγαλεπήβολο έργο της πλήρους λειτουργίας της ΑΑΗ στη βάση μοντέλου 
συμβατού με το μοντέλο-στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Για να επιτύχει ο ΔΣΜΚ να εκτελέσει με επάρκεια τις αρμοδιότητες που του έχουν ανατεθεί, θα πρέπει να 
ενισχυθεί με πρόσθετο προσωπικό καθότι ο οργανισμός παρέμεινε διαχρονικά υποστελεχωμένος, εν αναμονή 
της ανεξαρτητοποίησής του από την ΑΗΚ.   

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης υποδείχθηκε από τους εκπροσώπους του ΔΣΜΚ ότι το κείμενο 
του νομοσχεδίου πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε οι υπάλληλοι που διορίστηκαν για πρώτη φορά σε θέση κατά ή 
μετά την 7η Οκτωβρίου 2021, ημερομηνία κατά την οποία δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας ο νόμος για τη ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού, και δεν είχαν υπηρετήσει σε οποιαδήποτε μόνιμη 
θέση στην κρατική υπηρεσία ή στον ευρύτερο δημόσιο τομέα πριν από την 1η Οκτωβρίου 2011 να ενταχθούν 
στο νέο επαγγελματικό σχέδιο παροχής συνταξιοδοτικών ωφελημάτων για την κρατική υπηρεσία και τον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, το οποίο θα δημιουργηθεί.   

 Συναφώς, με βάση επιστολή εκ μέρους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας (αρμόδιο 
υπουργείο), ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, με την οποία συμφωνεί και το Υπουργείο Οικονομικών, 
απεστάλη στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο περιλαμβάνεται η σχετική διόρθωση και το οποίο 
προωθείται προς ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου ύψους €10.067.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση  πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων εκτάκτων υπαλλήλων και πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για την κάλυψη 
έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό του ΔΣΜΚ.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων που αποχωρούν.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης ωρομίσθιου προσωπικού που αποχωρεί.  Άρθρο 14. 

 Προσωπικό για τη λειτουργία του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου που παραχωρείται από 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Άρθρο 15. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 16. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 17; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα ένας. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2022 Νόμου του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου ποσού ύψους 
€2.896.290 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2022. Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υφυπουργείου Τουρισμού και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής 
Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής για το 2022 είναι πλεονασματικός και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€2.896.290 και έσοδα ύψους €3.000.000, τα οποία θα προέλθουν αποκλειστικά από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες της Αρχής για το 2022  αφορούν 
στα ακόλουθα: 

1. Μισθοδοσία αξιωματούχων και συμβασιούχου προσωπικού (€1.332.790). 

2. Τακτικές δαπάνες (€1.501.500). 

3.  Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€62.000). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, η Αρχή με βάση τη 
σχετική νομοθεσία συστάθηκε, για να διατηρεί και να διαχειρίζεται συστήματα αδειοδότησης, επίβλεψης και 
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ελέγχου καζίνου. Ειδικότερα, διασφαλίζει μεταξύ άλλων ότι: 

1. η διεύθυνση και η λειτουργία του καζίνου-θερέτρου διεξάγεται από κατάλληλα πρόσωπα και παραμένει 
ελεύθερο από εγκληματικές επιρροές ή εκμετάλλευση, 

2.  το παίγνιο στο καζίνο διεξάγεται έντιμα, 

3. το ενδεχόμενο διάβρωσης του κοινωνικού ιστού, εθισμού σε τυχερά παίγνια, καθώς και οποιωνδήποτε 
αρνητικών για την κοινωνία επιπτώσεων και ειδικότερα επί ανηλίκων και ευάλωτων ομάδων από τη 
λειτουργία του καζίνου περιορίζεται και ελέγχεται, 

4. ο διαχειριστής συμμορφώνεται με τις υποχρεώσεις του, όπως αυτές προκύπτουν από τους όρους της 
άδειας που κατέχει για τη λειτουργία του καζίνου-θερέτρου.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής ανέλυσε τα επιμέρους 
κονδύλια του υπό αναφορά προϋπολογισμού, καθώς και τον στρατηγικό σχεδιασμό της Αρχής για την περίοδο 
2022-2024.  

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων 
στο χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της κατασκευής και λειτουργίας του καζίνου-θερέτρου, στις αμοιβές του 
διοικητικού συμβουλίου της Αρχής, στις αποσπάσεις προσωπικού στην Αρχή και σε πιθανές τροποποιήσεις που 
κρίνονται αναγκαίες να επέλθουν στην ισχύουσα νομοθεσία για την πιο εύρυθμη λειτουργία της Αρχής.  

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω, ο πρόεδρος της Αρχής δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το καζίνο-θέρετρο αναμένεται να λειτουργήσει μέχρι το τέλος Οκτωβρίου του έτους 2022, εντός των 
χρονικών πλαισίων που έχουν αποφασισθεί από το  Υπουργικό Συμβούλιο, και από τη λειτουργία του 
αναμένονται πολλαπλά οφέλη τόσο για τον τομέα του τουρισμού όσο και για την οικονομία γενικότερα. 

2. Η αντιμισθία των μελών του διοικητικού συμβουλίου καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο βάσει 
νομοθεσίας. 

3. Οι αποσπάσεις προσωπικού στην Αρχή ήταν αναγκαίες αφενός μεν για σκοπούς άμεσης λειτουργίας κατά 
τα αρχικά στάδια σύστασής της και αφετέρου επειδή με βάση τη νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία της 
η δυνατότητα εργοδότησης προσωπικού στην Αρχή μπορεί να γίνει μόνο υπό το καθεστώς εργοδότησης 
με σύμβαση. Στο παρόν στάδιο το οργανόγραμμα της Αρχής κρίνεται ότι είναι επαρκές, για να καλύψει και 
τις πρόσθετες ανάγκες που θα προκύψουν από τη λειτουργία του καζίνου-θερέτρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, για τους λόγους που καταψηφίζουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό και τα 
προηγούμενα χρόνια, από την αρχή, όταν αποφασίστηκε η αδειοδότηση της λειτουργίας καζίνου, έτσι και φέτος 
θα καταψηφίσουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό.   

 Η γνώση, η ενημέρωση, η έγκυρη πληροφόρηση που έχουμε είναι ότι έχουν καταστραφεί πολλές, πάρα 
πολλές οικογένειες, πολλοί συνάνθρωποί μας και δυστυχώς αυτές οι παρενέργειες από αυτό τον μηχανισμό του 
τζόγου -όπως προειδοποιούσαμε- παίρνουν πλέον τεράστιες διαστάσεις, κοινωνικές διαστάσεις και είναι 
τραγικός ο τρόπος που οι φοβίες μας επιβεβαιώνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ, δικαίωμά σας. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος;   

 Η κ. Ορφανίδου, ναι. 

 Ναι, κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 
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 Όχι, δε θα πάρω τον λόγο.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Υπάρχει κάποιος άλλος ή συναδέλφισσα που θέλει τον λόγο;  

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου ποσού ύψους 
€2.896.290 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απασχόληση προσωπικού.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι επτά. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καμία. 

 Μάλιστα.   

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Εγγραφής 
και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων ποσού ύψους €1.015.508 για τη χρήση του 
οικονομικού έτους 2022.  

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης  

 Ονούφριος Κουλλά  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω προϋπολογισμό 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Συμβουλίου Εγγραφής 
και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (ΣΕΕΕ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΣΕΕΕ για το έτος 2022 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €1.015.508 και 
έσοδα ύψους €913.070, τα οποία αναμένεται να προέλθουν κυρίως από την έκδοση ετήσιων αδειών σε 
εγγεγραμμένους εργολήπτες (€540.000), εξέταση αιτήσεων (€115.000) και εγγραφές στο Μητρώο Εργοληπτών 
(€50.000). 

 Ο προϋπολογισμός για το έτος είναι ελλειμματικός κατά €102.438 και, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν, τα ταμειακά ελλείμματα θα καλυφθούν από το αποθεματικό του συμβουλίου, το οποίο, με βάση την 
προβλεπόμενη ταμειακή κατάσταση κατά την 31η Δεκεμβρίου 2022, αναμένεται να ανέλθει στα €1.497.562. 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΣΕΕΕ για το έτος αφορούν: 

1. Μισθοδοσία υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού, επιδόματα συνδεδεμένα με τη μισθοδοσία και 
συνεισφορές εργοδότη σε διάφορα ταμεία (€615.178). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€157.970). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες (€93.600). 

 Στις προϋπολογιζόμενες δαπάνες παρατηρείται αύξηση σε σχέση με προηγούμενα έτη, η οποία οφείλεται 
κυρίως στη συμπερίληψη:  
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1. πιστώσεων για την αντιμισθία της προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου για προηγούμενα 
έτη λόγω της μη αποδέσμευσης των σχετικών πιστώσεων από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, 

2. αυξημένων πιστώσεων για νομική υποστήριξη του συμβουλίου, 

3. πιστώσεων για την αναβάθμιση των λογιστικών προγραμμάτων. 

 Αναφορικά με τη μη αποδέσμευση των κονδυλίων που αφορούσαν την αντιμισθία της προέδρου και των 
μελών του διοικητικού συμβουλίου για προηγούμενα έτη, μέλη της επιτροπής διευκρίνισαν ότι αυτό οφείλεται 
κυρίως στην καθυστέρηση και στον τρόπο διαχείρισης εκ μέρους του εκάστοτε διοικητικού συμβουλίου 
πειθαρχικών υποθέσεων που συνδέονται με εργοληπτικές εταιρείες και το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου 
(ΣΑΠΑ). 

 Συναφώς, μέλη της επιτροπής ζήτησαν ενημέρωση σχετικά με οποιεσδήποτε εξελίξεις επί του πιο πάνω 
θέματος, καθώς και το ενδεχόμενο χρονοδιαγράμματος για την ολοκλήρωση των εν λόγω πειθαρχικών 
υποθέσεων. 

 Επ’ αυτού, η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΣΕΕΕ δήλωσε ότι το συμβούλιο έχει προχωρήσει 
στη λήψη νομικών απόψεων όσον αφορά τον περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

 Επιπρόσθετα, βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία για τον ορισμό νομικού συμβούλου ο οποίος θα έχει την 
ευθύνη καθοδήγησης του συμβουλίου ως προς τα νομικά ζητήματα που προκύπτουν, αλλά και τον γενικότερο 
χειρισμό του θέματος και σύντομα θα τεθεί συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης όλων των 
απαιτούμενων ενεργειών. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή ενημερώθηκε για περαιτέρω λεπτομέρειες γύρω από το θέμα σε κλειστή 
συνεδρία της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ υπάρχει τροπολογία από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 

Έργων του 2022 Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Ένθεση σημείωσης στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι των πιο πάνω άρθρων, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από τα εν λόγω κονδύλια, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  

α.  Δέσμευση των κονδυλίων που αφορούν στην αντιμισθία που λαμβάνει η πρόεδρος και τα μέλη του 
Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων. 

β. Στην πρόνοια για την αντιμισθία προέδρου και μελών του Συμβουλίου (€59.500) περιλαμβάνονται 
πιστώσεις ύψους €26.000 οι οποίες αφορούν το έτος 2022.  Οι υπόλοιπες πιστώσεις ύψους €18.400 και 
€15.100 αφορούν τα έτη 2020 και 2019, αντίστοιχα, και κονδύλια τα οποία δεν είχαν αποδεσμευτεί και 
καταβληθεί προς τον σκοπό αυτό. 

γ. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής και για επεξήγηση της τροπολογίας; 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ακριβώς, κυρία Πρόεδρε, για επεξήγηση της τροπολογίας μας. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 16 01 03101 Αντιμισθία προέδρου και 
μελών συμβουλίου 

€59.500 
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 Ουσιαστικά, με την τροπολογία μας προτείνουμε να δεσμευτεί το κονδύλι που αφορά στην αντιμισθία που 
λαμβάνει η πρόεδρος και τα μέλη του συμβουλίου, ούτως ώστε να ασκήσουμε μία πίεση προς το συμβούλιο 
επιτέλους, για να προχωρήσουν να κάνουν αυτό που πρέπει να κάνουν, αυτό που οφείλουν να κάνουν 
αναφορικά με την πειθαρχική διαδικασία για το σκάνδαλο του ΣΑΠΑ, το οποίο χρόνια μετά παραμένει εκεί 
ατιμώρητο.  Αυτός είναι ο στόχος και ο σκοπός που επιχειρούμε να πετύχουμε μέσα από την τροπολογία μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Απλώς, να πω ότι εμείς διαφωνούμε με την τροπολογία, με το σκεπτικό.  Αλλά έχει αποδειχθεί, επειδή 
είναι κάτι που γίνεται κάθε χρόνο, κάθε χρόνο, ότι δεν ήταν αποτελεσματικό και θεωρώ ότι τιμωρώντας ένα 
συμβούλιο, που ούτως ή άλλως κάνει πολύ σωστή και καλή δουλειά, που έχει να κάνει με τις αδειοδοτήσεις 
εργοληπτών και λοιπά και λοιπά, μπορεί να έχει και το αντίθετο αποτέλεσμα.  Άλλωστε, έφυγε ένα συμβούλιο 
και δεν πληρώθηκε κανένας.  Και δεν έγινε αυτό το οποίο όλοι θέλαμε. 

 Άρα, απλώς, εγώ λέω ότι συμφωνούμε με το σκεπτικό, να βρούμε έναν τρόπο να τους πιέσουμε, πολλές 
φορές με ένα αυτεπάγγελτο, πολλές φορές με το να τους φέρουμε στην Βουλή και να τους πιέσουμε, αλλά το να 
το συνδέουμε με την αντιμισθία προσωπικά δε μου άρεσε ποτέ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παντελίδης. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Εμείς συμφωνούμε και με το σκεπτικό και με τον σκοπό της τροπολογίας.  Δε συμμερίζομαι την εκτίμηση 
του κ. Κουλλά ότι δεν είναι αποτελεσματική.  Αν δεν υπήρχε ούτε αυτή η ένθεση, που επιδιώκεται αυτή τη στιγμή, 
ενδεχομένως να μην είχαμε τη δυνατότητα, ως Βουλή, να ασχολούμαστε ποτέ με το συγκεκριμένο θέμα.  Ήδη 
υπήρξε κάποια κίνηση αναγνώρισης των προσπαθειών αναφορικά με το 2021.  Θεωρούμε ότι πρέπει, ναι, η 
επιτροπή Οικονομικών να συνεχίσει να εγκύπτει στο συγκεκριμένο ζήτημα και ευελπιστούμε ότι σύντομα θα λήξει 
και θα σταματήσει αυτή η διαδικασία που αναγκαζόμαστε κάθε χρόνο να κάνουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Παντελίδη. 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ ορθώς διαμαρτύρονται, διότι αυτό το συμβούλιο έχει πρόβλημα και 
ενδεχομένως, αγαπητοί συνάδελφοι, να πρέπει να σκεφτούμε τη σύνθεση αυτού του συμβουλίου, διότι αυτοί οι 
κύριοι διαχειρίζονται κρίσιμα ζητήματα, όσον αφορά το αντικείμενο που έχουν και δεν πιστεύω…  Συμφωνώ με 
τον συνάδελφο τον Κουλλά ότι η αντιμισθία είναι τόσο μικρή που εν τζιαι ιδρώνει το φτιν τους και να τους την 
κόψεις.  Άρα, πρέπει να σκεφτούμε ότι η σύνθεση αυτού του συμβουλίου δεν είναι πλέον παραγωγική και πρέπει 
να την αλλάξουμε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Αυτό πρέπει να κάνουμε, αγαπητέ κύριε Καυκαλιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κουλία. 

 Δεν έχουμε κάποιο άλλον που θέλει να τοποθετηθεί. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση της τροπολογίας. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων ποσού ύψους €1.015.508 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Χρησιμοποίηση υπηρεσιακών μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα το ψηφίσαμε προηγουμένως. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10, 11 και 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμος του 
2021».  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί μερική εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
(ΕΕ) 2018/1972 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για τη θέσπιση 
του Ευρωπαϊκού Κώδικα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να καταργηθούν οι διατάξεις του υπό 
τροποποίηση νόμου που αφορούν στις ηλεκτρονικές επικοινωνίες και να περιληφθούν στον περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμο του 2022. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας που διέπει τις ηλεκτρονικές 
επικοινωνίες, με σκοπό τον εκσυγχρονισμό του σχετικού νομοθετικού πλαισίου και την εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την «Οδηγία (ΕΕ) 2018/1972 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης 
Δεκεμβρίου 2018 για τη θέσπιση του Ευρωπαϊκού Κώδικα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες:  

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Κώστας Κώστα Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρίστος Ορφανίδης 
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 Δημήτρης Δημητρίου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τα νομοσχέδια που 
περιλαμβάνονται στο παράρτημα σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου 2021, 
στις 13 Ιανουαρίου 2022 και στις 10, 17 και 24 Φεβρουαρίου 2022.  Σημειώνεται ότι η συζήτηση του πρώτου 
νομοσχεδίου άρχισε ενώπιον της επιτροπής σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε κατά την τελευταία σύνοδο 
της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, ήτοι στις 8 Απριλίου 2021, υπό την προηγούμενη σύνθεση της 
επιτροπής, κατά την οποία αποφασίστηκε όπως η συζήτησή του αναβληθεί μέχρι την κατάθεση του δεύτερου 
και του τρίτου νομοσχεδίου, καθότι πρόκειται για συναφή μεταξύ τους νομοσχέδια, και ως εκ τούτου κρίθηκε ότι 
ήταν ορθότερο να συζητηθούν μαζί.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση των νομοσχεδίων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση των νομοσχεδίων ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του ίδιου υφυπουργείου, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Υπηρεσίας Προστασίας του Καταναλωτή του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Γραφείου Επιτρόπου Επικοινωνιών, εκπρόσωποι της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, των παρόχων υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών «Cyta», 
«Epic», «Primetel» και «Cablenet», καθώς και του Ομίλου Ραδιοερασιτεχνών Κύπρου. Ο Επίτροπος 
Επικοινωνιών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των νομοσχεδίων παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Βαλεντίνος Φακοντής, Χρύσανθος Σαββίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχέδιου είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί μερική εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
(ΕΕ) 2018/1972 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για τη θέσπιση 
του Ευρωπαϊκού Κώδικα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών».  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να καταργηθούν οι διατάξεις του υπό τροποποίηση 
νόμου που αφορούν στις ηλεκτρονικές επικοινωνίες, οι οποίες προτείνεται να περιληφθούν στο τρίτο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο.  

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου προβλέπεται η εναρμόνιση με τις διατάξεις της 
προαναφερθείσας Οδηγίας, οι οποίες ρυθμίζουν το ραδιοφάσμα.  Οι σχετικές διατάξεις παρέχουν κανονιστική 
προβλεψιμότητα για περίοδο τουλάχιστον είκοσι ετών αναφορικά με την αδειοδότηση του ραδιοφάσματος για 
ασύρματα ευρυζωνικά δίκτυα, προβλέπουν για έγκαιρη λήψη αποφάσεων σχετικά με την ανανέωση δικαιωμάτων 
χρήσης του ραδιοφάσματος, προβλέπουν τη διάθεση νέων ζωνών ραδιοσυχνοτήτων 5G και επικαιροποιούν τους 
ισχύοντες κανόνες για την πρόσβαση των φορέων εκμετάλλευσης στα δίκτυα, με σκοπό να ενθαρρύνεται ο 
ανταγωνισμός και να καταστούν ευκολότερες οι επενδύσεις σε νέες υποδομές πολύ υψηλής χωρητικότητας, 
συμπεριλαμβανομένων των πιο απομακρυσμένων περιοχών. 

 Περαιτέρω, με τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου προβλέπεται η διαγραφή των προνοιών του που 
αφορούν στις ηλεκτρονικές επικοινωνίες, καθότι αυτές προτείνεται να περιληφθούν στο τρίτο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, το οποίο θεσπίζει πρόνοιες για τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες.  Η θέσπιση χωριστής νομοθεσίας που 
να ρυθμίζει τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες κρίθηκε αναγκαία ως αποτέλεσμα της ίδρυσης του Υφυπουργείου 
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, στις αρμοδιότητες του οποίου εμπίπτουν οι ηλεκτρονικές 
επικοινωνίες. 

 Με τις πρόνοιες του τρίτου νομοσχεδίου, με τις οποίες, όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, θεσπίζεται νέα 
νομοθεσία που διέπει τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες, επιτυγχάνεται επιπρόσθετα ο εκσυγχρονισμός του 
νομοθετικού πλαισίου για το εν λόγω θέμα και η εναρμόνιση με την προαναφερθείσα Οδηγία σε ό,τι αφορά τις 
ηλεκτρονικές επικοινωνίες.  Ειδικότερα, θεσπίζονται σαφείς και ενιαίοι κανόνες, με στόχο την προώθηση των 
επενδύσεων σε δίκτυα πολύ υψηλής χωρητικότητας, την τόνωση του ανταγωνισμού και την ανάπτυξη της αγοράς 
ηλεκτρονικών επικοινωνιών, καθώς και την προστασία των τελικών χρηστών.  

 Σημειώνεται ότι η προθεσμία εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την προαναφερθείσα Οδηγία 
παρήλθε την 21η Δεκεμβρίου 2020 και ως εκ τούτου η Ευρωπαϊκή Επιτροπή άρχισε τη διαδικασία παράβασης 
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κατά της Δημοκρατίας λόγω καθυστέρησης στην εναρμόνιση, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της αιτιολογημένης 
γνώμης.  

  Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου 
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής αναφέρθηκε στην προαναφερθείσα Οδηγία και ανέλυσε 
επιγραμματικά τους σκοπούς της όπως αυτοί πρόκειται να επιτευχθούν με την ενσωμάτωσή της στην κυπριακή 
έννομη τάξη με βάση τα υπό συζήτηση νομοσχέδια.  

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα κατέθεσε ξεχωριστό σημείωμα για έκαστο 
των νομοσχεδίων, όπου εισηγήθηκε: 

1. σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο, την προσθήκη σε διατάξεις του που αφορούν την ανταλλαγή ή 
δημοσίευση πληροφοριών σχετικών αναφορών στο εθνικό και ενωσιακό νομοθετικό πλαίσιο για την 
προστασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα·  

2. σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο, την προσθήκη αναφοράς, στις διατάξεις του που διέπουν την 
ασφάλεια των δεδομένων, στις εξουσίες κατάσχεσης εγγράφων ή ηλεκτρονικού εξοπλισμού που 
χορηγούνται στην Επίτροπο Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα δυνάμει του άρθρου 25(δ) 
του περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων Αυτών Νόμου και 

3. σε σχέση με το τρίτο νομοσχέδιο, την προσθήκη πρόνοιας στο σχετικό άρθρο που αφορά σε κοινοποίηση 
πληροφοριών, ώστε η εν λόγω κοινοποίηση να γίνεται τηρουμένου του εθνικού και ενωσιακού νομοθετικού 
πλαισίου που αφορά την προστασία των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα. 

 Κατά την κατ’ άρθρον συζήτηση των νομοσχεδίων η εκπρόσωπος της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού κατέθεσε υπόμνημα για τις προβλεπόμενες στο δεύτερο νομοσχέδιο εξουσίες του Επιτρόπου 
Επικοινωνιών, οι οποίες άπτονται της εφαρμογής του νομοθετικού πλαισίου για την προστασία του 
ανταγωνισμού, με το οποίο εισηγήθηκε την τροποποίηση του σχετικού άρθρου που διέπει τις εν λόγω εξουσίες, 
ώστε να επιτυγχάνεται η συνεργασία μεταξύ του Επιτρόπου Επικοινωνιών και της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, χωρίς να προκαλείται αβεβαιότητα ως προς το εύρος των αρμοδιοτήτων των δύο αρχών.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι τα ποινικά αδικήματα που 
προβλέπονται στις πρόνοιες του άρθρου 46(6) του τρίτου νομοσχεδίου και αφορούν στην αποστολή μηνυμάτων 
με προσβλητικό ή άσεμνο ή ψευδές περιεχόμενο αποτελούν αντικείμενο νομοσχεδίου για την τροποποίηση του 
Ποινικού Κώδικα, το οποίο ήδη εξετάζεται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, και ως εκ τούτου εισηγήθηκε τη διαγραφή των σχετικών προνοιών από το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, προκειμένου να αποφευχθεί το ενδεχόμενο διαφορετικής ρύθμισης για ίδια αδικήματα. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι δεν έχουν υιοθετηθεί στα υπό συζήτηση νομοσχέδια οι 
διατάξεις του άρθρου 7 της προαναφερθείσας Οδηγίας που αφορούν στον διορισμό και την παύση των μελών 
των εθνικών ρυθμιστικών αρχών και κατέθεσαν τις επιφυλάξεις τους ως προς την πλήρη εναρμόνιση της 
Δημοκρατίας με την εν λόγω Οδηγία.  Ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής εξήγησε ότι η εναρμόνιση με το άρθρο 7 της Οδηγίας επιτυγχάνεται ήδη μέσα από υφιστάμενες 
διατάξεις του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου και ως εκ 
τούτου δεν κρίθηκε απαραίτητο να περιληφθεί οποιαδήποτε πρόνοια στα υπό συζήτηση νομοσχέδια. 

 Ακολούθως, στη βάση των παρατηρήσεων και εισηγήσεων που διατυπώθηκαν στην επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής σε συνεργασία με την 
εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας επανεξέτασαν τα νομοσχέδια και τα τροποποίησαν ανάλογα.  Στη συνέχεια 
το αρμόδιο υπουργείο υπέβαλε στην επιτροπή τα αναθεωρημένα κείμενα αυτών, τα οποία έτυχαν περαιτέρω 
μελέτης από την επιτροπή. 

 Ειδικότερα, τα αναθεωρημένα κείμενα των νομοσχεδίων τροποποιήθηκαν ως ακολούθως: 

1. Ενσωματώθηκαν σε αυτά οι ως άνω εισηγήσεις της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα και της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού.  

2. Διαγράφηκαν από το τρίτο νομοσχέδιο, για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω, τα αδικήματα τα 
οποία περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο για την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα, το οποίο ήδη 
εξετάζεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

3. Διασαφηνίστηκαν ορισμένες πρόνοιες των νομοσχεδίων, ώστε να αποδίδονται με περισσότερη ακρίβεια 
οι διατάξεις της Οδηγίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 

3. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρόκειται για τρία πάρα πολύ σημαντικά νομοσχέδια.  Πέρσι, ακριβώς έτσι τζιαιρόν, με την προηγούμενη 
σύνθεση της επιτροπής Μεταφορών, εξετάσαμε το ένα, το πρώτο.  Όταν τα διαβάσαμε, διαπιστώσαμε ότι δεν 
μπορούμε να προχωρήσουμε, γιατί έπρεπε να μας φέρουν και τα άλλα δύο τα οποία δεν είχαν καν ντζίσει πάνω 
τους.  Οδηγία η οποία ήρθε από το ’18 και έπρεπε να εναρμονιστούμε μέχρι τις 20 του Δεκέμβρη του ’20.  Εφέραν 
μας τζιαι τα άλλα δκυο πρόσφατα, εξεκίνησεν η επιτροπή μια τεράστια προσπάθεια τζιαι από τον πρόεδρο, τον 
κ. Μουσιούττα, ʼπού όλα τα μέλη να βρούμε μια άκρια, μεγάλα νομοσχέδια, πολυσέλιδα, δύσκολα, για να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε. 

 Εν κανεί που ήρταν τέσσερα χρόνια μετά, εν κανεί που ήρτεν τζιαι η αιτιολογημένη γνώμη και όπου να 
ʼστε πάμε δικαστήριο, όταν πριν από είκοσι μέρες είπαμέν τους ότι θέλουμε ακόμα εφτά μέρες, για να δούμε 
κάποιες σημαντικές λεπτομέρειες, τις οποίες έπρεπε να ξαναδούμε ως επιτροπή, εσηκωστήκαν τζιαι κάποιοι τζιαι 
είπαν μας -υψηλόμισθοι δημόσιοι υπάλληλοι- «μα, για όνομα του Θεού, ούλλη μέρα πελλανίσκει μας η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εννά μας βάλει πρόστιμο»! 

 Δε θα σταματήσω, και το λέω ξανά από τούτο το βήμα, να φωνάζω για τούτο το θέμα τζιαι ελπίζω ότι σε 
κάποια φάση τζιαι εμείς ως σώμα εννά καταλάβουμε ότι δεν μπορεί η Βουλή να περιπαίζεται, να εμπαίζεται τζιαι 
να εκβιάζεται από τον οποιονδήποτε.  Είτε είναι πολιτικός προϊστάμενος είτε είναι υπουργός είτε είναι ο 
διευθυντής είτε είναι οποιοσδήποτε υψηλόμισθος, υψηλόβαθμος δημόσιος υπάλληλος, πρέπει να καταλάβουν 
ότι εμείς εν είμαστε ο τελευταίος τροχός της άμαξας.  Και σας το λέω γιατί στη συζήτηση που έγινε -εν δαμαί τζιαι 
ο πρόεδρος τζιαι τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής να το πιστοποιήσουν- ήμασταν πάρα πολλά έντονοι σε σημείο 
που είχαμε πει ότι, αν εσυνεχίζαν, ήμασταν έτοιμοι να το καταψηφίσουμε και που εννά έρτει το πρόστιμο, το 
ξαναλέω για πολλοστή φορά, να μην το πλερώσει ο φορολογούμενος πολίτης, αλλά να το πλερώσουν τούτοι 
που φέρουν την ευθύνη.  Νομίζω ότι σε κάποια φάση τούτο το σώμα πρέπει να αποφασίσει να δει και λίγο την 
αξιοπρέπειά του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κώστα. 

 Έχουμε άλλο ομιλητή, ομιλήτρια; 

 Όχι. 

 Για όσους έχουν απομείνει στην αίθουσα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Προοιμίου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση όρων από αυτόν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 14Α.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 19.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 19Α.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 19Β και 19Γ.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 22Α.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 24Α.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 35Α, 35Β και 35Γ.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 46Β.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 32; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 32 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



1530 

 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Προοιμίου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 20Α αυτού.  Άρθρο 9. 

  Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

  Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

  Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

  Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

  Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

  Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 37 έως 53 αυτού.  Άρθρο 16. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 55 έως 65.  Άρθρο 17. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 68 έως 96Ε αυτού.  Άρθρο 18. 

  Τροποποίηση του άρθρου 98Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

  Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 101Α αυτού.  Άρθρο 21. 

  Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

  Τροποποίηση του άρθρου 106 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 107Α και 107Β. Άρθρο 25. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 108 έως 118 αυτού.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 149 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 161 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 28; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 28 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 2. 

 Στόχοι του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Αρμοδιότητες, εξουσίες και καθήκοντα του Επιτρόπου.  Άρθρο 4.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 5. 

 Γενική εξουσιοδότηση δικτύων ή και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  Άρθρο 6. 

 Όροι που συνοδεύουν τη γενική εξουσιοδότηση και τα δικαιώματα χρήσης αριθμοδοτικών πόρων.  Άρθρο 
7. 

 Δικαιώματα χρήσης ραδιοσυχνοτήτων.  Άρθρο 8. 

 Διαχείριση αριθμοδοτικών πόρων.  Άρθρο 9. 

 Δικαιώματα  διέλευσης, συνεγκατάσταση και βοηθητικές υποδομές.  Άρθρο 10. 

 Από κοινού χρήση υλικής υποδομής.  Άρθρο 11. 

 Συντονισμός έργων πολιτικής μηχανικής.  Άρθρο 12. 

 Υλική υποδομή εντός κτιρίου.  Άρθρο 13. 

 Εξουσίες και αρμοδιότητες Επιτρόπου σε σχέση με πρόσβαση και διασύνδεση.  Άρθρο 14. 

 Πρόσβαση υπό όρους σε υποδομή μετάδοσης επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης και ραδιοφωνίας.  Άρθρο 
15. 

 Εξέταση σχετικής αγοράς.  Άρθρο 16. 

 Σχετική αγορά.  Άρθρο 17. 

 Διαδικασία αξιολόγησης του καθεστώτος του ανταγωνισμού σε μια σχετική αγορά.  Άρθρο 18. 

 Συνθήκη για την επιβολή ειδικών ρυθμιστικών υποχρεώσεων.  Άρθρο 19. 

 Ειδικές ρυθμιστικές υποχρεώσεις ως απόρροια της εξέτασης σχετικής αγοράς.  Άρθρο 20. 

 Κίνητρα για την ανάπτυξη δικτύων υψηλής χωρητικότητας.  Άρθρο 21. 

 Αποξένωση μέρους ή συνόλου του δικτύου πρόσβασης.  Άρθρο 22. 

 Μέτρα για την εμπέδωση της εσωτερικής αγοράς στις ηλεκτρονικές επικοινωνίες.  Άρθρο 23. 

 Αντικατάσταση ή απενεργοποίηση μέρους του δικτύου.  Άρθρο 24. 

 Διασφάλιση προσιτής καθολικής υπηρεσίας ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  Άρθρο 25. 

 Διακριτική μεταχείριση.  Άρθρο 26. 

 Διασφάλιση θεμελιωδών δικαιωμάτων.  Άρθρο 27. 

 Εξαίρεση ορισμένων πολύ μικρών επιχειρήσεων.  Άρθρο 28. 

 Ενημέρωση καταναλωτών αναφορικά με περιεχόμενο συμβολαίων.  Άρθρο 29. 

 Διαφάνεια.  Άρθρο 30. 

 Αλλαγή παροχέα και φορητότητα αριθμού.  Άρθρο 31. 

 Κλήση στον αριθμό έκτακτης ανάγκης.  Άρθρο 32. 

 Υπηρεσίες πληροφοριών καταλόγου.  Άρθρο 33. 

 Πρόσβαση στα σημεία διεπαφής δημόσιου δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών στα οποία συνδέεται 
τερματικός εξοπλισμός.  Άρθρο 34. 

 Συλλογή πληροφοριών.  Άρθρο 35. 

 Κοινοποίηση πληροφοριών.  Άρθρο 36. 

 Γεωγραφική αποτύπωση ανάπτυξης δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  Άρθρο 37. 

 Συνθήκες διενέργειας διαβούλευσης.  Άρθρο 38. 

 Μηχανισμός διαβούλευσης.  Άρθρο 39. 

 Εναλλακτική επίλυση διαφοράς μεταξύ καταναλωτή και παροχέα υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  
Άρθρο 40. 

 Επίλυση διαφοράς μεταξύ παροχέων.  Άρθρο 41. 

 Επίλυση διασυνοριακής διαφοράς.  Άρθρο 42. 
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 Κυρώσεις.  Άρθρο 43. 

 Δικαίωμα προσφυγής.  Άρθρο 44.   

 Έκδοση Ρυθμιστικών Αποφάσεων.  Άρθρο 45. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 46. 

 Εφαρμογή του παρόντος Νόμου τηρουμένων των διατάξεων του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου.  Άρθρο 47. 

 Περιεχόμενο γενικών εξουσιοδοτήσεων.  Άρθρο 48. 

 Υποχρεώσεις.  Άρθρο 49. 

 Διοικητικά, αριθμοδοτικά τέλη.  Άρθρο 50. 

 Διορισμοί, υποχρεώσεις, συμβάσεις, Αποφάσεις, Ρυθμιστικές Αποφάσεις, Διατάγματα, Κανονισμοί, κ.ά.  
Άρθρο 51. 

 Κανονιστικές διοικητικές πράξεις και ατομικές διοικητικές πράξεις.  Άρθρο 52. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 52; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 52 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 12 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η εφαρμογή του άρθρου 6 του Πρωτοκόλλου 
σχετικά με τις Κυρίαρχες Περιοχές Βάσεων στην Κύπρο της Συμφωνίας Aποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου, 
της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα 
Ατομικής Ενέργειας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Λίνος Παπαγιάννης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Ηλίας Μυριάνθους 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χρίστος Ορφανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Ιανουαρίου, καθώς και την 1η και στις 8 Φεβρουαρίου 2022.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η 
εφαρμογή του άρθρου 6 του Πρωτοκόλλου σχετικά με τις Κυρίαρχες Περιοχές Βάσεων στην Κύπρο της 
Συμφωνίας Aποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου, της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής Ενέργειας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, βάσει του σχετικού με τις βρετανικές βάσεις Πρωτοκόλλου της 
Συμφωνίας Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι πρόνοιες του Ενωσιακού 
Δικαίου σχετικά με την αλιεία ως αυτές προβλέπονται στη Συνθήκη για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(ΣΛΕΕ) και οι νομικές πράξεις που εκδίδονται δυνάμει αυτών εφαρμόζονται εντός των βρετανικών βάσεων.  
Εντούτοις, παρ’ όλο που μετά την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση υπεύθυνη 
για την εφαρμογή και εκτέλεση των προνοιών σχετικά με την Κοινή Αλιευτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στις βρετανικές βάσεις καθίσταται πλέον η Δημοκρατία, σύμφωνα με το υφιστάμενο εθνικό νομικό πλαίσιο δεν 
προβλέπεται η εξουσία της Δημοκρατίας να καθορίζει θαλάσσια προστατευόμενη περιοχή εντός των Κυρίαρχων 
Περιοχών Βάσεων.  Ως εκ τούτου, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο τροποποιείται η βασική νομοθεσία, ώστε οι 
διατάξεις της που αφορούν την Κοινή Αλιευτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης να τυγχάνουν εφαρμογής και 
για τις Κυρίαρχες Περιοχές Βάσεων και συνακόλουθα ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος να έχει εξουσία να εκδίδει διατάγματα με τα οποία να απαγορεύεται η αλιεία και/ή η διέλευση 
σκαφών για λόγους ασφάλειας της Δημοκρατίας ή δημόσιας ασφάλειας ή για λόγους δημόσιου συμφέροντος, 
περιλαμβανομένων λόγων προστασίας των αλιευτικών πόρων και των υδρόβιων οργανισμών που καθορίζονται 
στο διάταγμα αυτό. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχέδιου, ύστερα από σχετική 
επισήμανση της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η επιτροπή αποφάσισε με τη σύμφωνη 
γνώμη του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος όπως αντικαταστήσει τον όρο 
«Περιοχές των Κυρίαρχων Βάσεων» με τον όρο «Κυρίαρχες Περιοχές Βάσεων», ώστε αυτός να συνάδει με τον 
όρο που χρησιμοποιείται για τις βρετανικές βάσεις στην εθνική νομοθεσία.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
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Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και 
του Κινήματος Οικολόγοι-Συνεργασία Πολιτών υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου 
όπως έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 14.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί Συναφών Θεμάτων 
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η πλήρης υλοποίηση απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για μεταφορά, από την 
1η Ιανουαρίου 2022, της αρμοδιότητας εξέτασης επιδομάτων, βάσει της νομοθεσίας περί επιδομάτων, από το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, καθώς και 
η συμπλήρωση του υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου για τη μεταφορά του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο 
Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας σε μεταγενέστερο στάδιο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τo 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί Συναφών Θεμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χρίστος Χριστόφιας Χρίστος Σενέκης 

 Ονούφριος Κουλλά Ανδρέας Αποστόλου  

 Δημήτρης Δημητρίου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Φωτεινή Τσιρίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τo πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιανουαρίου και 15 Φεβρουαρίου 2022.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Το Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχέδιου είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η πλήρης υλοποίηση σχετικής απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου για μεταφορά, από την 1η Ιανουαρίου 2022, της αρμοδιότητας εξέτασης επιδομάτων, 
βάσει της οικείας νομοθεσίας περί επιδομάτων, από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, καθώς και να συμπληρωθεί το υφιστάμενο νομοθετικό 
πλαίσιο για τη μεταφορά, σε μεταγενέστερο στάδιο, του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής 
Πρόνοιας.  

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις προβλέπεται ότι από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβούλιου, η οποία εκδίδεται δυνάμει του άρθρου 12 της υπό τροποποίησης 
νομοθεσίας, οι μεταβατικές διατάξεις που περιλαμβάνονται στο άρθρο 14 της εν λόγω νομοθεσίας θα 
εφαρμόζονται στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρία, στους επηρεαζόμενους υπαλλήλους 
οι οποίοι θα μεταφερθούν στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, καθώς και επί της αρμοδιότητας εξέτασης 
επιδομάτων δυνάμει της οικείας νομοθεσίας περί επιδομάτων. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην επιτροπή, η Υπουργός Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υποστήριξε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις συμπληρώνεται το 
νομοθετικό πλαίσιο που διέπει τη μεταφορά της αρμοδιότητας εξέτασης επιδομάτων από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας και ειδικότερα 
επιτυγχάνεται η μεταφορά συγκεκριμένων αρμοδιοτήτων, δυνάμει των διατάξεων του περί Ελαχίστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου και του περί Παροχής Επιδόματος 
Τέκνου Νόμου, από την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τον γενικό διευθυντή του 
ίδιου υπουργείου στην Υφυπουργό Κοινωνικής Πρόνοιας παρά τω Προέδρω και στον γενικό διευθυντή του ίδιου 
υφυπουργείου, αντίστοιχα.  Περαιτέρω, σε σχέση με την επικείμενη μεταφορά του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο 
Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι αυτή θα πραγματοποιηθεί σε 
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μεταγενέστερο χρόνο, αφ’ ης στιγμής δημιουργηθούν οι κατάλληλες υποδομές στο υφυπουργείο, ώστε να μπορεί 
να ανταπεξέλθει αποτελεσματικά στα επιπρόσθετα καθήκοντα που θα ανατεθούν σε αυτό. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ 
άλλων το κατά πόσο η μεταφορά της αρμοδιότητας εξέτασης επιδομάτων από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας συνεπάγεται και σχετική μεταφορά της 
αρμόδιας Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας, κατά τον ίδιο τρόπο που προβλέπεται η επικείμενη 
μεταφορά του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες από το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας. 

 Σχολιάζοντας τον πιο πάνω προβληματισμό, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων επισήμανε ότι η διοικητική δομή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας, η οποία μέχρι 
πρότινος υπαγόταν στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διαφέρει από τη διοικητική 
δομή του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες και για τον λόγο αυτό κρίθηκε αναγκαία η 
υιοθέτηση διαφορετικών ρυθμίσεων για την υλοποίηση της μεταφοράς της εν λόγω υπηρεσίας από τις 
αντίστοιχες ρυθμίσεις που θα υιοθετηθούν για την επικείμενη μεταφορά του υπό αναφορά τμήματος.  Συναφώς, 
η ίδια αξιωματούχος ανέφερε ότι η διοικητική δομή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας έχει ήδη 
μεταφερθεί στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας στη βάση της προαναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης 
από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Δημητρίου, ο κ. Καυκαλιάς… 

 Να ξεκινήσουμε με εσάς, κύριε Καυκαλιά; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όπως κρίνετε, κυρία Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Το τροποποιητικό νομοσχέδιο, το οποίο έχουμε ενώπιόν μας σήμερα, υλοποιεί μερικώς πρόνοιες του 
βασικού νόμου που αφορά στη δημιουργία του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας.  Ορθώς, ρυθμίζει τη 
μεταφορά, από την 1η Ιανουαρίου 2022, της αρμοδιότητας εξέτασης επιδομάτων πρόνοιας στο Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας.  

 Ωστόσο, κυρία Πρόεδρε, από το νομοσχέδιο απουσιάζει -εξού και η αναφορά μας για μερική υλοποίηση 
των προνοιών του βασικού νόμου- ανάλογη ρύθμιση για τη μεταφορά του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας.  Μάλιστα, κατά τη διάρκεια της εξέτασης του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου στην επιτροπή Εργασίας τέθηκε το ζήτημα και η υπουργός δεν ήταν σε θέση να 
απαντήσει και να θέσει συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα και περιορίστηκε απλώς στο να αναφέρει ότι η 
μεταφορά θα γίνει σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Θεωρούμε πολύ σημαντικό αυτό το κεφάλαιο σε ό,τι αφορά στο Υφυπουργείο Πρόνοιας και καλούμε για 
άλλη μια φορά την κυβέρνηση να κινηθεί εντός του πλαισίου της νομοθεσίας, να δρομολογήσει, κυρία Πρόεδρε, 
τις διαδικασίες και να συγκεκριμενοποιήσει χρονικά και τη μεταφορά του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες στο υφυπουργείο. 

 Την ίδια ώρα, επιτρέψετέ μου, και κλείνω με τούτο, να πούμε ότι σε κάθε περίπτωση γνωρίζουμε πολύ 
καλά ότι το πιο καθοριστικό δεν είναι το σε ποιο υπουργείο ή σε ποιο υφυπουργείο θα μεταφερθούν κάποιες 
αρμοδιότητες.  Το πιο σημαντικό είναι η πολιτική βούληση, οι πολιτικές αποφάσεις που λαμβάνονται ή δε 
λαμβάνονται, για να εξυπηρετήσουμε τους στόχους και την αποστολή της πολιτείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Είναι η συνέχιση της υλοποίησης μίας σημαντικής μεταρρύθμισης.  Η πρόνοια, η κοινωνική πρόνοια, είναι 
στο επίκεντρο της πολιτικής της διακυβέρνησης.  Είχαμε την ίδρυση του υφυπουργείου την 1η του Ιούλη και ήταν 
ξεκάθαρο το χρονοδιάγραμμα.  Έκανε τα πρώτα του νηπιακά βήματα μόνο με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, ήταν ξεκάθαρο από την αρχή ότι σε δεύτερο χρόνο θα ενσωματωνόταν και η Υπηρεσία Διαχείρισης 
Επιδομάτων και, ναι, είναι ξεκάθαρο πως σε τρίτο χρόνο θα ενσωματωθεί στο υφυπουργείο και το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.   

 Υπήρχε και η άλλη επιλογή, να τα ρίξουμε όλα απ’ την αρχή μέσα μαζί και να καούν.  Όμως, επειδή 
υπάρχει προγραμματισμός και γίνεται μία πάρα πολύ καλή δουλειά -είμαι σίγουρος θα συνηγορήσουν και οι 
συνάδελφοι στην επιτροπή Εργασίας- βλέπουμε με ποιο φακό πλέον αντικρίζεται η κοινωνική πρόνοια και είναι, 
πιστεύω, σύμφωνοι όλοι ότι αυτό έτσι έπρεπε να γίνει.   

 Από κει και πέρα έχει μεγαλύτερη σημασία, κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα επιδόματα να 
αποδίδονται στον χρόνο τους.  Και μία μεγάλη άλλη αλλαγή που γίνεται είναι ακριβώς η μηχανογράφηση των 
επιδομάτων, ούτως ώστε να μη χάνονται αιτήσεις, να μην ψάχνονται επισυναπτόμενα δικαιολογητικά, που 
σήμερα ή χτες χάνονταν στους φακέλους, και να δίδονται στους δικαιούχους στον χρόνο που είναι απαραίτητα, 
που είναι πιο απαραίτητα, που είναι πιο ουσιαστικά και πιο χρήσιμα.  Αυτές είναι οι αλλαγές που γίνονται και 
είμαστε αισιόδοξοι και έχουμε και την αυτοπεποίθηση να το λέμε πως, ναι, κοιτάμε με πολλή φροντίδα την 
κοινωνική πρόνοια σ’ αυτό το κράτος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, αγαπητέ συνάδελφε.   

 Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου. 

 Και έχετε απόλυτο δίκαιο ότι αυτοί που είναι δικαιούχοι και το έχουν ανάγκη πρέπει να λαμβάνουν άμεση 
στήριξη και όχι μετά από τέσσερις, πέντε ή έξι μήνες, γιατί, αντιλαμβάνεστε, τη δεδομένη στιγμή το έχουν ανάγκη. 

 Κύριε Αποστόλου, σας ακούμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς να πω ότι η δημιουργία του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας ήταν μία πολύ μεγάλη ανάγκη 
και χαιρόμαστε, γιατί πολύ σημαντικές υπηρεσίες θα έπρεπε να είχαν αναβαθμιστεί και δίνεται η προοπτική να 
έχουν νέο αναβαθμισμένο ρόλο μέσα από τη μεταφορά τους σ’ ένα νέο υφυπουργείο.   

 Ουσιαστικά, το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας στην τελική του μορφή θα έχει τρία τμήματαː  το 
Γραφείο Ευημερίας, που ήταν από την αρχή μέρος του υφυπουργείου, το Τμήμα Επιδομάτων, το οποίο μπήκε 
από την αρχή του χρόνου, και το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, το οποίο θα μπει στο μέλλον.   

 Αυτό που έχει μεγάλη σημασία, κυρία Πρόεδρε, είναι να λειτουργήσει σωστά το τμήμα με τα μεγαλύτερα, 
αν θέλετε, προβλήματα -το οποίο δεν είναι μόνο δική μας διαπίστωση, αλλά και της εκτελεστικής εξουσίας- που 
είναι το Τμήμα Επιδομάτων.  Χαιρόμαστε, γιατί και με τη νέα διεύθυνση του τμήματος ξεκίνησε να γίνεται μία 
δουλειά προς τη σωστή κατεύθυνση, έτσι ώστε να βελτιώνονται διαδικασίες, να γίνει προσπάθεια να 
ψηφιοποιηθούν κάποιες αιτήσεις και να μικρύνει ο χρόνος εξέτασης των αιτήσεων. 

 Για εμάς πολύ σημαντικό, εκτός από το πότε θα πάνε τα τμήματα από το ένα υπουργείο στο άλλο, είναι 
να δούμε και τις πολιτικές.  Και οφείλω να πω εδώ ότι, ναι, τα τελευταία χρόνια έχουμε κάνει βήματα για τη 
στήριξη των συνανθρώπων μας με αναπηρίες, αλλά έχουμε και πολλά άλλα πράγματα να κάνουμε.  Η επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δείχνει τεράστια ευαισθησία στο συγκεκριμένο ζήτημα.  
Έχουμε συζητήσει πολλά αυτεπάγγελτα και άλλα θέματα προς αυτή την κατεύθυνση και τις επόμενες εβδομάδες 
θα συζητήσουμε και άλλα θέματα, όπως είναι και η νομοθεσία πλαίσιο που αφορά τα άτομα με αναπηρίες και 
πολλά άλλα. 

 Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι το οποίο δεν αφορά το συγκεκριμένο θέμα, αλλά, αφού 
μου δίνεται η ευκαιρία, θέλω να τοποθετηθώ.  Οι μέρες τις οποίες ζούμε και εμείς εδώ και ο κόσμος έξω είναι 
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πολύ κρίσιμες και νομίζω ότι η εικόνα που πρέπει να βγαίνει από αυτό το κοινοβούλιο είναι εικόνα σοβαρότητας, 
ενότητας, συναίνεσης και σεβασμού, τουλάχιστον ο ένας απέναντι στον άλλον και στις πολιτικές θέσεις που 
μπορεί να εκφράζονται με διαφορετικό τρόπο.  Και η εικόνα που βγήκε πριν από λίγο από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων θεωρώ ότι δεν τιμά το σώμα και είμαι βέβαιος ότι δεν είναι αυτό που θέλουν να βλέπουν και οι 
πολίτες ιδιαίτερα αυτές τις στιγμές.   

 Ευχαριστώ πολύ 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι επί προσωπικού. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν αναφερόταν σε εσάς. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, είναι επί προσωπικού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Δεν μπορώ να επιτρέπω στον καθένα να λαϊκίζει μ’ αυτό τον τρόπο!  Επί προσωπικού θέλω να 
τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, μετά θα θέλει και επί προσωπικού ο κ. Αποστόλου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, δεν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δεν είπε κάτι με το οποίο, νομίζω, δε συμφωνεί κάποιος! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν μπορεί να μιλά ένας βουλευτής, να τον διακόπτει άλλος, χωρίς να ζητά τον λόγο από 
εσάς, και να υπάρχει αυτή η ισοπέδωση, για να πουλήσουν λαϊκισμό οι συνάδελφοι.  Λυπούμαι πάρα πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, εγώ εκτιμώ… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Και λίγη σοβαρότητα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε με να το χειριστώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Αυτά είναι που προσβάλλουν τη Βουλή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, να σας απαντήσω.  Εγώ θεωρώ ότι ο συνάδελφος ένιωσε την ανάγκη ίσως να υπερασπιστεί την 
Πρόεδρο του σώματος για άλλο περιστατικό και τον ευχαριστώ ιδιαιτέρως, που είναι ο μόνος που το έπραξε, και 
θα συμφωνήσω απόλυτα μαζί του ότι δεν είναι αυτή η εικόνα του σώματος και θεωρώ ότι αυτό θα πρέπει να μας 
απασχολήσει όλους.  Αν είναι αυτές οι συμπεριφορές και δεν είναι για το συγκεκριμένο περιστατικό, είμαι 
σίγουρη… όπως και μου γνέφει και τον ευχαριστώ. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Τρυφωνίδης και μετά… 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Απλώς, να διευκρινίσω, κυρία Πρόεδρε, ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, κύριε Αποστόλου… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 …δεν είναι για το συγκεκριμένο περιστατικό, για να κλείσει το θέμα, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά κάνετε και σας ευχαριστώ.   

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θα ομιλούσα, όμως αναγκάζομαι. 

 Μπορεί να ψηφίζομεν νομοσχέδια, να μεταφέρονται υπηρεσίες -και καλά γίνονται- όμως θα ξέρετε, κύριοι 
συνάδελφοι, ότι, είτε αφορά το Γραφείο Ευημερίας είτε την Υπηρεσία Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας είτε το 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, θα ενδιατρίψομεν και θα έρθουν εδώ οι αρμόδιοι 
υπουργοί, υφυπουργοί, γιατί την ίδια ώρα που εμείς λέμε ότι πολύ καλά εκάμαμεν και ψηφίσαμε τα άλφα, βήτα 
νομοσχέδια, την ίδια ώρα εκκρεμούν χιλιάδες ενστάσεις.   

 Εμεταφέραμεν, εκάμαμεν το υφυπουργείο, για κάποιους μήνες οι ενστάσεις δεν εξετάζονταν από την 
υφυπουργό, γιατί δεν προνοούσε πού θα μεταφερθούν οι ενστάσεις.  Έγινε το υφυπουργείο, τώρα μεταφέρονται 
οι ενστάσεις.  Ποιος θα τις εξετάσει;  Και είναι καλό και καλούμε την υφυπουργό να στελεχώσει το υφυπουργείο, 
γιατί υπάρχουν χιλιάδες ενστάσεις που ήταν μήνες στο υπουργείο και τώρα θα κάνουν άλλους τόσους μήνες στο 
υφυπουργείο, για να εξεταστούν, αγαπητέ συνάδελφε Δημήτρη.  Που πολύ καλά έγιναν, αλλά πρέπει να δούμε 
ποιος θα εξετάσει αυτές τις χιλιάδες ενστάσεις που εκκρεμούν μήνες.   

 Αγαπητέ συνάδελφε Τορναρίτη, όταν κάποιου του κόπηκε το επίδομα και περίμενε οκτώ μήνες να 
εξεταστεί η ένσταση και εμείς θα κάνουμε άλλους οκτώ τώρα, ε, ναι, να μου πείτε ποιος θα τον φροντίζει και 
ποιος θα τον ταΐζει!  Εγώ συντάσσομαι μαζί σας στις προσπάθειες, για να δούμε και πώς στελεχώνονται αυτά τα 
τμήματα, γιατί…  Να μην πω ότι έχει τμήμα, φίλοι μου, που εντάχθηκε στο υφυπουργείο και το 90% του 
προσωπικού του είναι και με συμβόλαια και αορίστου χρόνου και δεν μπορεί να εξετάσει όλες αυτές τις χιλιάδες 
ενστάσεις.   

 Άρα, καλά κάνουμε και κάνουμε νέες δομές, γίνεται η ψηφιοποίηση, αλλά πρέπει να εγκύψωμεν, ούτως 
ώστε να γίνει αποτελεσματική και, όπως λέμε όλοι, στους δύο μήνες, τρεις μήνες, να παίρνει εκείνος που 
δικαιούται το επίδομα.  Παρακαλώ, πρέπει να δούμε το πώς εξετάζονται οι χιλιάδες ενστάσεις που εκκρεμούν 
πάνω από έναν χρόνο σ’ αυτά τα τμήματα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Σαββίδης και μετά εσείς, κύριε Μουσιούττα.  Τελευταίος ο κ. Λουκαΐδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ:  

 Ως συνέχεια του αγαπητού φίλου κ. Δημητρίου, μακάρι να μετουσιωθούν οι ευχές του σε γεγονός, δηλαδή 
να μη βλέπουμε το φαινόμενο οι βουλευτές να έχουμε καταντήσει καθημερινά να παίρνουμε τηλέφωνα, για να 
λύσουμε προβλήματα ανθρώπων που περιμένουν έξι, εφτά, οκτώ, δέκα μήνες.  Δεν είναι μόνο αυτό, αλλά και 
πάρα πολλές φορές πολλά έγγραφα χάνονται και ζητούν «ξαναφέρτα, ξαναφέρτα, ξαναφέρτα».   

 Να πω και ένα σχόλιο για το Γραφείο Ευημερίας στην Πάφο, αγαπητή κυρία Πρόεδρε.  Τους τελευταίους 
τρεις μήνες το Γραφείο Ευημερίας στην Πάφο έχει γίνει χώρος πραγματικού πολέμου, οι υπάλληλοι φοβούνται 
να εργαστούν και εργάζονται κάτω από συνθήκες απειλής, μπαίνει μέσα ο οποιοσδήποτε, σπάζουν καρέκλες, 
καμία προστασία για τους εργαζόμενους.  Πώς αυτοί οι άνθρωποι θα μπορέσουν να αποδώσουν;  Πήγαμε εκεί, 
προσπαθήσαμε να δώσουμε λύσεις.  Δεν υπάρχουν λύσεις!  Πρέπει η κυβέρνηση επιτέλους να αναλάβει τις 
ευθύνες της, να δώσει λύση, έτσι ώστε οι εργαζόμενοι να εργάζονται με ασφάλεια.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ.   
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 Ο κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ακουστήκαν πολλά και διάφορα.  Εκείνο που μπορώ να αναφέρω ως μέλος της επιτροπής είναι ότι -με 
προτάσεις συνήθως των συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά- και το υπουργείο και το υφυπουργείο έρχονται 
ενώπιον της επιτροπής, για να συζητήσουν ή να λύσουν απορίες για πολλά και διάφορα θέματα που αφορούν 
την κοινωνική πολιτική.   

 Θεωρώ ότι γίνεται πρόοδος, όμως χρειάζεται περαιτέρω πίεση, για να μπορέσουν να αντεπεξέλθουν 
γρηγορότερα στα θέματα που υπάρχουν, για τα οποία φυσικά υπάρχουν και αιτιολογήσεις πολλές φορές γιατί 
υπάρχει κάποια καθυστέρηση.  Σκοπός και στόχος της επιτροπής θεωρώ ότι είναι να προσπαθήσουμε, με πίεση 
που εξασκείται, να λιγοστέψει αυτός ο χρόνος προς όφελος των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είναι επί του ζητήματος, κυρία Πρόεδρε, αλλά σε κάτι που αναφέρατε, για να διευκρινιστεί.  

 Είπατε προηγουμένως -δεν ξέρω αν δεν κατανόησα σωστά- ότι δε σας υπερασπιστήκαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε χρειάζομαι υπεράσπιση, υπερασπίζομαι τον εαυτό μου.  Απλώς, ένιωσε την ανάγκη ο συνάδελφος να 
το κάνει και αυτό το εκτίμησα, γιατί κάποιες συμπεριφορές πραγματικά δεν έχουν χώρο σ’ αυτό το σώμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αναφέρεστε στη στιχομυθία σας με τον κ. Θεμιστοκλέους, σωστά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οπόταν, επειδή τζιαι εμείς θεωρήσαμε ότι υπερασπιστήκατε τον εαυτό σας, γι’ αυτό και δε χρειάστηκε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ξέρω πολύ καλά να το πράττω.  Και σας ευχαριστώ, δε χρειάζεται να γίνει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οπόταν, δεν ισχύει ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …οποιοδήποτε θέμα, έληξε.  Απλώς, αντιλαμβάνεστε ότι εγώ εδώ, κύριε Λουκαΐδη -και ευχαριστώ για την 
ευκαιρία που μου δίδετε- δεν είμαι προσωπικά ως άτομο, είμαι ως θεσμός και αυτό τον θεσμό θα τον 
υπερασπιστώ μέχρι τέλους και απαιτώ σεβασμό από όλες και όλους, γιατί αυτός ο θεσμός είναι του Προέδρου, 
της Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, όπως και κάθε συνάδελφος πρέπει να τυγχάνει σεβασμού, 
επειδή είναι βουλευτής ή βουλεύτρια αυτού του σώματος και, όσο περνά ’πού το χέρι μου, σας διαβεβαιώνω ότι 
και θα τον υπερασπιστώ και θα τον προστατεύσω! 

 Λοιπόν, έχουμε κάποιο άλλο ομιλητή επί του θέματος, ομιλήτρια;  Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

 Παρακαλώ να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετονομασία του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τo 
νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  
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 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χρίστος Χριστόφιας Χρίστος Σενέκης 

 Ονούφριος Κουλλά Ανδρέας Αποστόλου  

 Δημήτρης Δημητρίου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Φωτεινή Τσιρίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τo πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις  25 Ιανουαρίου και 15 Φεβρουαρίου 2022.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. Το Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχέδιου είναι η μετονομασία του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σε Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λόγω της σύστασης του Υφυπουργείου 
Κοινωνικής Πρόνοιας, το οποίο είναι αρμόδιο για θέματα κοινωνικής πρόνοιας.  

 Συμφώνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και τα οποία συνοδεύουν το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, επισημαίνεται μεταξύ άλλων ότι με βάση 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου από την 1η Ιανουαρίου 2022 η υπαγόμενη στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αρμοδιότητα εξέτασης επιδομάτων μεταφέρεται στο  
Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας και ως εκ τούτου το εν λόγω υφυπουργείο καθίσταται πλέον η καθ’ ύλην 
αρμόδια αρχή για θέματα κοινωνικής πρόνοιας. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο του υπό αναφορά νομοσχέδιου με τη 
διαγραφή της προτεινόμενης αναδρομικής έναρξης της ισχύος του, ώστε η ισχύς αυτού να αρχίσει από την 
ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής 
Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του τροποποιημένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης του τροποποιημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο.  

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υπό το φως των πιο 
πάνω, υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου στο 
στάδιο της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για το εξής, για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως 
το ξέραμε. 

 Να θυμίσουμε ότι, και για το προηγούμενο θέμα που συζητείτο, το υπουργείο είχε μία άλφα δυναμικότητα.  
Μετέφεραν όλα τα επιδόματα από το Υπουργείο Οικονομικών στο Υπουργείο Εργασίας, μετά έκαναν ένα 
υφυπουργείο Πρόνοιας και έχει χαθεί πραγματικά ο έλεγχος!  Για παράδειγμα, οι αιτητές που αιτούνται να πάρουν 
σύνταξη γήρατος.  Όταν έρθει κάποιος να πάρει τη σύνταξή του, περιμένει επί μήνες, μπορεί να περιμένει έναν 
χρόνο, ενάμιση χρόνο και αυτό από μόνο του αποτελεί πηγή της παράνομης εργασίας που ευαγγελίζεται 
καθημερινά το Υπουργείο Εργασίας ότι εννά πατάξει.  Μα, καλά, άμα συνταξιοδοτηθεί μία καθαρίστρια, ας πούμε, 
στη σχολική εφορία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συμφωνώ απολύτως με τον κ. Κουλία.  Επιτρέψετέ μου, θέμα διαδικασίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν γίνεται να τελειώσω, κύριε συνάδελφε; 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, μπορείτε να μιλάτε για ακόμα είκοσι λεπτά και να συμφωνώ σε όλα όσα θα πείτε.  Αλλά 
έσιει ’πού τις 8.00 το πρωί που είμαστε εδώ, είσαστε εκτός θέματος, συζητούμε για τη μετονομασία του 
υπουργείου…  Πρέπει να…  Εν ιξέρω, άρχισε τζιαι εξαντλείται, νομίζω, η δύναμή μας όλων. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, λυπούμαι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μα αφού συμφωνώ με όλα όσα λέτε! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα συγγνώμη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε με να συντονίσω! 

 Κύριε Λουκαΐδη μου, έχετε δίκαιο, αλλά να ολοκληρώσει ο συνάδελφος το θέμα του. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, αυτή η μεθοδολογία, με όλο τον σεβασμό, να μας διακόπτουν, γιατί ετέλειωσεν η ώρα…  Δεν 
το ανέχομαι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Κύριε Λουκαΐδη, σε παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν ετέλειωσεν η ώρα σας, κύριε Κουλία.  Σας ακούμε με προσοχή. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα έν’ εμένα που έκοψε, εντιμοτάτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ σας δίνω τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, το ξέρω, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και έχετε τον λόγο.  Συνεχίστε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα κοιτάξετε, η Βουλή έντζιεν η εκκλησία.  Αν δημιουργηθεί τζιαι καμιά ένταση, έντζιεν το τέλος του 
κόσμου.   

 Αλλά, κύριε Λουκαΐδη, τούντο σύστημα που έχετε, ότι βιάζεστε…  Να πάτε πού;  Η δουλειά μας είναι στη 
Βουλή!   

 Και θέλω να διαμαρτυρηθώ, διότι το Υπουργείο Εργασίας δεν πληρώνει τις συντάξεις του κόσμου.  Θα το 
πω και θα μιλώ ως αύριο, αν θέλεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Διότι ο κόσμος πώς θα ζήσει;  Και αυτό γίνεται καθημερινά.  Το λέμε, αλλά δεν ιδρώνει το αυτί των 
αρμοδίων.  Είναι καιρός να σκεφτούν ότι πρέπει να μαζέψουν τον νου τους και να ανταποκρίνονται στην 
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υποχρέωσή τους τη νομική.  Την ώρα που πκιερώννουμεν κοινωνικές ασφαλίσεις, πκιερώννουμέν τες στην ώρα 
τους.  Εν επκιέρωσες;  Παίρνουν σε δικαστήριο.  Άτε μπράβο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δεν ήθελε να σας στερήσει -είμαι σίγουρη- τον λόγο ο κ. Λουκαΐδης.  Ο Γιώργος Λουκαΐδης οφείλω 
να πω ότι είναι εδώ από τις 8.00 το πρωί και δεν έχει μετακινηθεί καθόλου από την αίθουσα.  Δηλαδή όλοι είμαστε 
κουρασμένοι, είμαστε προς το τέλος, αλλά νιώθει και ο συνάδελφος την ανάγκη να κάμει την τοποθέτησή του, 
όπως και την έκαμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρώτον, δεν έχω πρόβλημα, έστω τζιαι αν είμαι ’πού τες 8.00, να μείνω ως αύριο το πρωί, ως τες 8.00 
εδώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ξέρω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …αν είμαστε εντός της διαδικασίας και αν αυτό απαιτεί ο όγκος δουλειάς που έχουμε.  Ζήτησα για λόγους 
τάξης, όπως γίνεται σε αυτή τη Βουλή, για να μην είμαστε μια λέσχη συζητήσεων χωρίς κανόνες, να εφαρμοστεί 
ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Και ο κανονισμός λέει ότι, όταν τοποθετούμαστε, 
τοποθετούμαστε επί της ουσίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί του θέματος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και επί του θέματος που συζητούμε.  Εάν ξεκινήσουμε να συζητούμε για τα ζητήματα ουσίας του 
Υπουργείου Εργασίας, μπορούμε να συζητούμε για δέκα ώρες.  Αν αυτό επιλέξουμε να κάμουμε τζιαι αυτή έν’ η 
διαδικασία, να το κάμουμε.  Και δεν έχω πρόβλημα με τον κ. Κουλία, πραγματικά.  Είναι μαζί σας που υπάρχει 
θέμα, γιατί πρέπει να τηρείτε τη διαδικασία.  Ξεκάθαρα πράγματα.  Είπα συμφωνώ με όλα όσα είπε ο κ. Κουλίας.  
Λοιπόν, να προσέξουμε, τουλάχιστον τζιειαμαί που έχουμε κραυγαλέα παραβίαση του κανονισμού, κυρία 
Πρόεδρε, τζιαι έν’ εντελώς εκτός θέματος οι τοποθετήσεις που γίνονται, ναι, να τηρείται η τάξη.  Αυτό είναι που 
ζήτησα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Θα σημειώσω.  Εννοείτε ότι… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό. 

 Είναι μομφή προς την Πρόεδρο της Βουλής ότι δεν τηρεί τους κανόνες και τις διαδικασίες, κύριε Λουκαΐδη;  
Τωρά σοβαρομιλούμε;  Σοβαρομιλούμε τωρά!  Πραγματικά μένω έκπληκτη, γιατί, αν προσπαθώ να επιβάλω την 
τάξη, είναι μέσω των κανονισμών συνεχώς και είμαι στη δύσκολη θέση, έρχομαι τζιαι σε διαπληκτισμό με τους 
συναδέλφους.  Αν είναι δυνατόν! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι όλοι έχουμε χάσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ πάντως!  Έληξε.  Εκάμετε το σχόλιό σας.  Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.  
Εσημειώθη. 

 Ναι, κύριε Κουλία.  Τι θέλετε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής, ότι περίπου ο συνάδελφος λέει ότι δεν ξέρω τι μου γίνεται και ότι 
είμαι εκτός κανονισμού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είπε αυτό το πράγμα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, μα καταλάβω καλά.  Τα ελληνικά μου έν’ πολλά καλά και αντιλαμβάνομαι πλήρως.   

 Μιλούμε για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Καλά, πότε εννά το πω;  Για τα 
πετρέλαια;  Εν εκατάλαβα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκάμετε την τοποθέτησή σας πολύ ωραία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και πριν να κράξουν οι πετεινοί, εν παραιτώ, για να ξέρεις.  Εν είμαι εκτός διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τωρά εννά συζητούμε ακόμα μισή ώρα, αν θα…  Αφού εκάμετε την τοποθέτησή σας.  Έκαμε τζιαι ο κ. 
Λουκαΐδης τη δική του.  Έληξε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Είπατε είναι σε σας η μομφή είπατε.  Ακούω καλά και τα ελληνικά μου είναι πάρα πολύ καλά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ζήτησα να τηρείται η διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επροσπάθησα.  Προσπαθώ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε…  Παρακαλώ συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα συνεχίσω.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Προσπαθούμε να τηρούμε τη διαδικασία και καλούμε τους συναδέλφους να μένουν εντός του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό κάνω.  Πιστέψτε με, δεν είναι καθόλου εύκολο, αλλά προσπαθώ να το κάνω πάντοτε με δίκαια και 
αντικειμενικά κριτήρια προς οποιονδήποτε και οποιαδήποτε.  Και αυτό πράττω.  Και αυτό θα συνεχίσω να 
πράττω. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Και τρίτη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και προχωράμε στα υπ’ αριθμόν 16 και 17 θέματα.  Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021» και «Οι περί Ειδικών Αστυνομικών 
(Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για αναβολή, κύριε Τορναρίτη; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τους σκοπούς και έχετε τον λόγο μετά.  Να διαβάσει ο γραμματέας τους σκοπούς και να σας δώσουμε 
τον λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16 θέματος:  Τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε 
να διασαφηνιστεί και εν μέρει να αναθεωρηθεί η προβλεπόμενη σε αυτούς διαδικασία διορισμού αστυνομικών 
ως προς τη διεξαγωγή των ψυχομετρικών εξετάσεων, προκειμένου να αντιμετωπιστούν αδυναμίες που 
διαπιστώθηκαν, υπό το φως σχετικής ακυρωτικής απόφασης του διοικητικού δικαστηρίου. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 17 θέματος:  Τροποποίηση των περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών, ώστε να διασαφηνιστεί και εν μέρει να αναθεωρηθεί η 
προβλεπόμενη σε αυτούς διαδικασία διορισμού ειδικών αστυνομικών ως προς τη διεξαγωγή των ψυχομετρικών 
εξετάσεων, προκειμένου να αντιμετωπιστούν αδυναμίες που διαπιστώθηκαν, υπό το φως σχετικής ακυρωτικής 
απόφασης του διοικητικού δικαστηρίου, και εισαγωγή κατ’ αναλογίαν αντίστοιχης πρόνοιας των ισχυόντων στους 
περί Αστυνομίας (Γενικούς) Κανονισμούς, σύμφωνα με την οποία κανένα πρόσωπο δε δύναται να διοριστεί στην 
αστυνομία σε θέση Ειδικού Αστυφύλακα, εκτός εάν υποβληθεί σε έλεγχο νάρκοτεστ με αρνητικό αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ.2) Κανονισμοί του 2021» και «Οι περί 

Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2021» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Σωτήρης Ιωάννου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 3 Δεκεμβρίου 2021, στις 12 
Ιανουαρίου και στις 16 και 23 Φεβρουάριου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ο Αρχηγός Αστυνομίας και 
εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΚ), του Κλάδου 
Αστυνομικού Σώματος της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου (ΚΑΣ-ΑΣΔΥΚ) και του 
Κλάδου Αστυνομικού Σώματος-ΙΣΟΤΗΤΑ.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Νίκος Γεωργίου και κ. Γιώργος Κουκουμάς, καθώς και τα μη μέλη της επιτροπής κ. Ρίτα Σούπερμαν και κ. 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου.  

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) 
Κανονισμών και σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Ειδικών 
Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών, ώστε να διασαφηνιστεί και εν μέρει να 
αναθεωρηθεί η προβλεπόμενη σε αυτούς διαδικασία διορισμού αστυνομικών και ειδικών αστυνομικών ως προς 
τη διεξαγωγή των ψυχομετρικών εξετάσεων, προκειμένου να αντιμετωπιστούν αδυναμίες που διαπιστώθηκαν 
υπό το φως σχετικής ακυρωτικής απόφασης του διοικητικού δικαστηρίου.  

 Ειδικότερα, στους προτεινόμενους κανονισμούς όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή περιλαμβάνονται 
τροποποιήσεις που αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Παροχή δυνατότητας στην προβλεπόμενη σε αυτούς επιτροπή που καθιδρύεται για σκοπούς διεξαγωγής 
ψυχομετρικών εξετάσεων να αναθέτει την ευθύνη διεξαγωγής τους σε άλλο κατάλληλο προς τούτο 
πρόσωπο. 

2. Διασαφήνιση ότι οι ψυχομετρικές εξετάσεις πρέπει να διενεργούνται έπειτα από γραπτή εξέταση των 
υποψηφίων, η δε επιτυχία τους σε αυτές θα αποτελεί προϋπόθεση για τη συμμετοχή τους στις υπόλοιπες 
εξετάσεις στις οποίες, σύμφωνα με τους υπό τροποποίηση κανονισμούς, απαιτείται να παρακαθίσουν για 
πρόσληψή τους στην αστυνομία. 

3. Παροχή δυνατότητας στο Συμβούλιο Προσλήψεων να καθορίζει τη σειρά πραγματοποίησης των 
εξετάσεων στις οποίες απαιτείται να παρακαθίσουν οι επιτυχόντες στην γραπτή εξέταση και στις 
ψυχομετρικές εξετάσεις για πρόσληψή τους στην αστυνομία.  

4. Εξαίρεση από την υποχρέωση εκ νέου υποβολής σε ιατρικές εξετάσεις υποψηφίων οι οποίοι είχαν 
υποβληθεί με επιτυχία σε τέτοιες εξετάσεις κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες στο πλαίσιο άλλης 
διαδικασίας πρόσληψης στην αστυνομία σε θέση Αστυνομικού ή Ειδικού Αστυνομικού. 

5. Διασαφήνιση ότι η κατοχή των προσόντων για διορισμό στην αστυνομία σε σχέση με το ύψος και τον 
δείκτη μάζας σώματος θα διαπιστώνονται έπειτα από εξέταση που θα διενεργείται από την αρμόδια 
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επιτροπή.  

 Περαιτέρω, με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς εισάγεται πρόνοια, κατ’ αναλογία αντίστοιχης 
πρόνοιας των ισχυόντων στους περί Αστυνομίας (Γενικούς) Κανονισμούς, σύμφωνα με την οποία κανένα 
πρόσωπο δε δύναται να διοριστεί στην αστυνομία σε θέση Ειδικού Αστυφύλακα, εκτός εάν υποβληθεί σε έλεγχο 
ναρκοτέστ με αρνητικό αποτέλεσμα. 

 Σημειώνεται ότι τόσο στους πρώτους κανονισμούς όσο και στους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς 
περιλαμβάνεται πρόνοια για αναδρομική ισχύ τους από τις 13 Δεκεμβρίου 2019. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων κανονισμών, ο Αρχηγός Αστυνομίας  ανέφερε ότι το 
Διοικητικό Δικαστήριο με πρόσφατη απόφασή του ακύρωσε τις πράξεις διορισμού, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 
2020, 75 νέων μελών στην Αστυνομία Κύπρου και 25 νέων μελών στην Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου.  Υπό 
το φως της υπό αναφορά απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου, όπως επισήμανε ο ίδιος, ενδέχεται να 
επηρεαστούν εν εξελίξει διαδικασίες προσλήψεων στην αστυνομία και, ως εκ τούτου, κρίθηκε σκόπιμη η 
κατάθεση των υπό συζήτηση τροποποιητικών κανονισμών στη Βουλή, με σκοπό την αποφυγή νέων ακυρωτικών 
αποφάσεων.  Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή ότι στη διαδικασία επανεξέτασης, η οποία διεξάγεται στη 
βάση της πιο πάνω ακυρωτικής δικαστικής απόφασης, εφαρμόστηκε το ισχύον κανονιστικό πλαίσιο, ενώ οι εν 
εξελίξει διαδικασίες προσλήψεων, στις οποίες οι απαιτούμενες ψυχομετρικές εξετάσεις είχαν διενεργηθεί στη 
βάση των υφιστάμενων κανονισμών, ακυρώθηκαν, ώστε να μεσολαβήσει η τροποποίηση των κανονισμών και 
να διενεργηθούν ψυχομετρικές εξετάσεις οι οποίες θα εδράζονται στο νέο κανονιστικό πλαίσιο.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι η εκκρεμής διαδικασία 
επανεξέτασης προς συμμόρφωση με την ακυρωτική απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου εδράζεται στο 
υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, ενώ οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποσκοπούν στη διασφάλιση της νομιμότητας 
εν εξελίξει και μελλοντικών διαδικασιών προσλήψεων.  

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας, ο οποίος σύμφωνα με τους υφιστάμενους κανονισμούς διατελεί μέλος 
της αρμόδιας επιτροπής της αστυνομίας που καθιδρύεται για σκοπούς διεξαγωγής ψυχομετρικών εξετάσεων, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι, για σκοπούς διεξαγωγής των εν λόγω εξετάσεων, η υπό αναφορά αρμόδια 
επιτροπή χρησιμοποιεί ψυχομετρικά εργαλεία που της παρέχονται από εταιρεία η οποία κατέχει και τα 
πνευματικά δικαιώματα αυτών.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως επισήμανε ότι βάσει του άρθρου 17 
του περί Αστυνομίας Νόμου, το οποίο προβλέπει για τον διορισμό μελών της αστυνομίας μέχρι και του βαθμού 
του Ανώτερου Υπαστυνόμου, η μόνη νομοθετική προϋπόθεση που τίθεται αναφορικά με τους κανονισμούς που 
εκδίδονται δυνάμει του άρθρου αυτού είναι να διασφαλίζουν κατά τις προσλήψεις στην αστυνομία τη δίκαιη 
μεταχείριση όλων των υποψηφίων, ώστε να διορίζονται οι άξιοι, τηρουμένων των γενικών αρχών της ισότητας.   

 Στο στάδιο της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό 
αναφορικά με τις πρόνοιες των κανονισμών που παρέχουν στην αρμόδια επιτροπή δυνατότητα ανάθεσης της 
ευθύνης της όλης διαδικασίας διεξαγωγής των ψυχομετρικών εξετάσεων σε άλλα πρόσωπα.  Ειδικότερα, 
απασχόλησαν την επιτροπή η νομική φύση, η εκτελεστότητα ή μη και, συνεπακόλουθα, οι έννομες συνέπειες 
των διενεργούμενων στο πλαίσιο της εν λόγω διαδικασίας πράξεων.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή εξέφρασε 
επιφυλάξεις αναφορικά με την εκχώρηση αρμοδιοτήτων δια των κανονισμών, χωρίς προβλεπόμενη στον οικείο 
νόμο εξουσιοδότηση, κενό το οποίο δύναται να καταστήσει την προτεινόμενη ρύθμιση ως υπερβαίνουσα την 
παρεχόμενη νομοθετική εξουσιοδότηση (ultra vires). 

 Περαιτέρω, η επιτροπή επισήμανε ότι ο χρόνος της έναρξης της ισχύος των προτεινομένων 
τροποποιήσεων και κατ’ επέκταση η πρόσδοση σε αυτές αναδρομικής ισχύος είναι καίριας σημασίας ζήτημα και 
κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους να εξετάσουν τα τυχόν ανακύπτοντα νομικά ζητήματα.  

 Τέλος, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό αναφορικά με την προτεινόμενη λεκτική 
διατύπωση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία εξαιρούνται από την υποχρέωση υποβολής τους σε ιατρικές 
εξετάσεις υποψήφιοι οι οποίοι είχαν υποβληθεί με επιτυχία σε ιατρικές εξετάσεις κατά τους τελευταίους δώδεκα 
μήνες, στο πλαίσιο άλλης διαδικασίας πρόσληψης στην αστυνομία, κρίνοντας ότι, λόγω της ασάφειας της εν 
λόγω ρύθμισης, ενδεχομένως να προκύψουν προβλήματα κατά την εφαρμογή της.  

 Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
και την Αστυνομία Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψη τους προβληματισμούς και τις εισηγήσεις μελών της επιτροπής, 
υπέβαλε στην επιτροπή δύο αναθεωρημένα κείμενα για αμφότερους τους προτεινόμενους κανονισμούς, 
επιφέροντας τροποποιήσεις επί των προνοιών τους, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Αναδιατύπωση της πρόνοιας που αφορά στην ανάθεση της διεξαγωγής των ψυχομετρικών εξετάσεων σε 
άλλο κατάλληλο προς τούτο πρόσωπο. 

2. Απάλειψη της προτεινόμενης αναδρομικής ισχύος των κανονισμών.  

3. Αναθεώρηση της πρόνοιας που αφορά την εξαίρεση από την υποχρέωση υποβολής σε ιατρικές εξετάσεις. 
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4. Εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία παρέχεται διακριτική ευχέρεια στο Συμβούλιο Προσλήψεων 
και στις αρμόδιες επιτροπές να απευθύνονται στον Αρχηγό Αστυνομίας για την επίλυση ζητημάτων που 
ανακύπτουν κατά την άσκηση των, δυνάμει των υπό τροποποίηση κανονισμών, αρμοδιοτήτων τους.  

Σημειώνεται ότι, επιπροσθέτως των πιο πάνω τροποποιήσεων, στο αναθεωρημένο κείμενο αμφοτέρων των 
κανονισμών είχε εισαχθεί πρόνοια σύμφωνα με την οποία η αρμόδια επιτροπή που καθιδρύεται για σκοπούς 
ψυχομετρικών εξετάσεων δύναται, εφόσον κρίνει τούτο σκόπιμο, να καλεί ενώπιόν της σε προφορική συνέντευξη 
οποιονδήποτε εκ των υποψηφίων.  Ωστόσο, η εν λόγω πρόνοια τελικά, λόγω των επιφυλάξεων που εκφράστηκαν 
από μέλη της επιτροπής, απαλείφθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως.  

 Τέλος, σημειώνεται ότι, προς κάλυψη του κενού το οποίο η επιτροπή διαπίστωσε αναφορικά με την 
έλλειψη νομοθετικής εξουσιοδότησης για τη σκοπούμενη ρύθμιση, κατατέθηκε πρόταση νόμου από το μέλος της 
επιτροπής κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για σχετική τροποποίηση 
του περί Αστυνομίας Νόμου η οποία, στις 15 Δεκεμβρίου 2021, ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια της 
Βουλής, ο οποίος τιτλοφορείται «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, εισηγείται την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν 
αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλά να πω ότι, μετά από συνεννόηση που είχαμε με τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής 
Νομικών, αλλά και μετά από επιστολή που έχουμε λάβει σήμερα από το αρμόδιο υπουργείο, η οποία 
υπογράφεται από τον γενικό διευθυντή, ζητούμε, προτείνουμε δηλαδή, να διαγραφεί από τους δύο κανονισμούς 
η εξής φράση:  «αξιολογεί τα αποτελέσματα των εξετάσεων». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παράλληλα, πρέπει να σας πω ότι μέσα από τούτους τους κανονισμούς γίνεται μία πολύ μεγάλη 
προσπάθεια από την πλευρά της επιτροπής, για να περιοριστούν στο ελάχιστο, αν είναι δυνατόν, τα ευρήματα 
του διοικητικού δικαστηρίου που οδήγησαν στην παύση των εκατό αστυνομικών και ειδικών αστυνομικών. 

 Και, αν μου επιτρέπετε, με την ευκαιρία που βρίσκομαι στο συγκεκριμένο βήμα, να ενημερώσω όλους 
τους συναδέλφους ότι έχω ήδη μιλήσει και με την Υπουργό Δικαιοσύνης και με τον Αρχηγό της Αστυνομίας και 
τους έχω ζητήσει να σταλούν στην επιτροπή πλέον κανονισμοί, οι οποίοι θα εξεταστούν εφ’ όλης της ύλης και σε 
όλα τα επίπεδα και θα καλύπτουν και τους διορισμούς και τις προαγωγές στην αστυνομία και στο πυροσβεστικό 
σώμα.   

 Έχουμε την πρόθεση, κυρία Πρόεδρε, μαζί με όλους τους συναδέλφους στην επιτροπή Νομικών να 
φτάσουμε στο σημείο εκείνο -δε βλέπω ότι θα προσεγγίσουμε την τελειότητα- που δε θα συνεχίσουν να 
υπάρχουν τα παρατράγουδα που υπάρχουν διαχρονικά μετά από οποιοδήποτε διορισμό ή προαγωγές στο 
αστυνομικό σώμα.  Τελεία και παύλα.  Το λέω τούτο το θέμα και το μήνυμα στα ώτα και εκείνων που μας ακούουν 
αυτή την ώρα και εκείνων που πρέπει να μας ακούσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Έχουμε κάποιον άλλο ομιλητή, ομιλήτρια; 

 Κύριε Πασιουρτίδη. 

 Και ο κ. Ιωάννου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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 Οφείλω να υπενθυμίσω λίγο σύντομα το ιστορικό.  Υπενθυμίζουμε πως το ότι αυτή η διαδικασία έππεσε 
οφείλεται στο ότι κάποιοι δεν άκουσαν τις προειδοποιήσεις και τις δικές μας και άλλων τεχνοκρατών για το θέμα, 
νομικών.  Εκατό αστυνομικοί και τετρακόσιοι έντεκα σε δεύτερη διαδικασία, άρα μιλούμε για τετρακόσιες και 
πλέον οικογένειες που έχουν βρεθεί σε σημείο αβεβαιότητας.  Κάποιοι μάλιστα εκπαιδεύτηκαν και αναγκάστηκαν 
να βγάλουν τη στολή και να την ξαναβάλουν μετά ’πού νέες εξετάσεις, διότι κάποιοι έκαναν τη διαδικασία λάθος.  
Το παράδοξο είναι ότι κανείς δεν ανέλαβε την ευθύνη.  Είναι ωσάν να μην έγινε λάθος ποτέ.  Και αυτό το τονίζω 
και το σημειώνω.   

 Θα υπερψηφίσουμε τους κανονισμούς.  Θα τους υπερψηφίσουμε, διότι, πρώτον, θέλουμε να τελειώσει 
αυτή η ταλαιπωρία και η αβεβαιότητα όσων έδωσαν εξετάσεις και περιμένουν να διοριστούν στην αστυνομία, 
αλλά και διότι έχουμε τη διαβεβαίωση του Υπουργείου Δικαιοσύνης, της Νομικής Υπηρεσίας και του Αρχηγείου 
της Αστυνομίας ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα με αυτό το κείμενο πλέον ούτε θα υπάρξει κίνδυνος να 
ππέσουν άλλες διαδικασίες.  Ας ελπίσουμε ότι πλέον εκείνοι που αναλαμβάνουν να φέρουν εις πέρας μια 
διαδικασία θα συμβουλεύονται σωστά αυτούς που πρέπει και θα ακούν και κάποιους εκτός από τον ίδιό τους τον 
εαυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ας το ελπίσουμε. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, το ιστορικό είναι γνωστό.  Αναφέρθηκε μόλις τώρα, αναφέρθηκε και στην επιτροπή.  Είναι 
ένα ζήτημα το οποίο ταλαιπωρεί για μήνες και εκατοντάδες νέους ανθρώπους.  Πολλοί απ’ αυτούς άφησαν τις 
δουλειές τους, άφησαν τις σπουδές τους.  Ταλαιπωρεί και την ήδη υποστελεχωμένη αστυνομία, με αποτέλεσμα 
να συμβαίνουν και τραγικά περιστατικά σε πάρα πολλές περιπτώσεις.   

 Θα υπερψηφίσουμε κι εμείς τους κανονισμούς, αλλά είναι η ώρα κάποιοι οι οποίοι ευθύνονται γι’ αυτή την 
κατάσταση να αναλάβουν τις ευθύνες τους, όπως επιρρίπτουν ευθύνες και στους αστυνομικούς και τους θέτουν 
σε διαθεσιμότητα για του ψύλλου πήδημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ πολύ. 

 Ο κ. Λεωνίδου τελευταίος ομιλητής. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Παρ’ όλο που εν ήθελα να μιλήσω, νομίζω χρειάζεται να αποκαταστήσουμε λίγο τα πράγματα.   

 Είναι γεγονός ότι υπήρξε μια ακυρωτική απόφαση σε μια συγκεκριμένη στιγμή.  Είχαμε υποδείξει ως μέλη 
της επιτροπής τη διαδικασία που γίνεται αυτή τη στιγμή, αλλά δυστυχώς δεν είχαμε εισακουστεί.   

 Εν πάση περιπτώσει, αυτό που γίνεται σήμερα είναι μια κοινή προσπάθεια του Αρχηγού της Αστυνομίας, 
του υπουργείου και της επιτροπής, όπως έχει πει ο αγαπητός πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, για να 
αποκαταστήσουμε αυτό το κενό που δημιουργήθηκε, που είχε ως αποτέλεσμα τετρακόσιοι άνθρωποι συνολικά 
-δεν ξέρω αν έν’ τόσος ο αριθμός ή γύρω σε αυτό τον αριθμό- να μείνουν μετέωροι.  Έτσι, με αυτή την πλήρωση 
του κενού που υπήρχε προηγουμένως αποκαθίσταται αυτή η αδικία συνολικά, σε όλους αυτούς τους ανθρώπους.   

 Εμείς συμφωνούμε με τον πρόεδρο της επιτροπής ότι επιτέλους πρέπει να υπάρξουν συνολικοί 
κανονισμοί, μια συνολική νομοθεσία η οποία θα πρέπει να βρει τους τρόπους αποφυγής τέτοιων ή παρόμοιων 
περιστατικών, εξαιτίας των οποίων ακυρώνονται στο τέλος διαδικασίες, πράγμα που έχει και κόστος οικονομικό 
από τη μια, αλλά και από την άλλη μεγάλη ταλαιπωρία για τους άμεσα επηρεαζόμενους.  Εμείς σήμερα…  Και 
είναι προς τιμή του συναδέλφου, του Ανδρέα, ο οποίος διαπίστωσε ακόμα ένα μικρό ζήτημα το οποίο θα 
μπορούσε να δημιουργήσει και ευρύτερα τεράστιο πρόβλημα πάλι και να ακυρώνονταν ξανά αυτές οι διαδικασίες.  
Και το υιοθετήσαμε έτσι, παρ’ όλο που είχαμε να συζητήσουμε τα θέματα της μεταρρύθμισης.  Και ευτυχώς και 
με την παρέμβαση πάλι του Νίκου του Τορναρίτη και όλων μας έγινε αυτή η διόρθωση.  Γι’ αυτό ζητήσαμε να 
αποκατασταθεί και να αφαιρεθεί εκείνη η λέξη, η οποία θα προκαλούσε τα νομικά ζητήματα. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λεωνίδου. 

 Προχωράμε στην ψήφιση. 
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 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Δεν είναι τροπολογία. 

 Κύριε Τορναρίτη, αντιλαμβάνομαι με τη διόρθωση, όπως ακριβώς την έχετε αναγνώσει και είναι ομόφωνη.  
Έχει ήδη ενσωματωθεί, έχει ήδη σταλεί και επιστολή με την οποία συναινεί και το αρμόδιο υπουργείο.  Οπόταν, 
τους διαμορφωθέντες κανονισμούς ψηφίζουμε. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε με την έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοσχέδια και οι προτάσεις 
νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 
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1.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.056-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 
25 Φεβρουαρίου 2022, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2021 
Νόμου του 2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 
2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 71, 
72, 74, 76, 78, 79, 80, 81, 83, 84 και 
85) με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών, ημερομηνίας 25 
Φεβρουαρίου 2022, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2021 Νόμου του 
2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001).  

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών με 
αρ. 8009, 8010 και 8011, ημερομηνίας 
25 Φεβρουαρίου 2022, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2021 
Νόμου του 2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 
2021]. 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Oι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.204, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Το 2006 λήφθηκε απόφαση για παραχώρηση αντισταθμιστικών οικοπέδων σε χρήστες 
τουρκοκυπριακών κατοικιών, αναγνωρίζοντας την αδικία που συντελούνταν εις βάρος τους.  Στη βάση αυτής της 
απόφασης ξεκίνησε η διαδικασία εξεύρεσης γης και διαχωρισμού οικοπέδων.  Εντούτοις, το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφασή του με  αρ. 75007, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2013, τερμάτισε το σχέδιο 
παραχώρησης αντισταθμιστικού οικοπέδου για εκτοπισθέντες που διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες ή 
σε κατοικίες που είχαν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή γη που δεν παραχωρήθηκε. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τον αριθμό των παραχωρητηρίων εγγράφων που είχαν δοθεί σε δικαιούχους του συγκεκριμένου σχεδίου 
μέχρι τις 29 Απριλίου 2013. 

2. Τον αριθμό των οικοπέδων που διαχωρίστηκαν και παραχωρήθηκαν στους δικαιούχους, στη βάση του 
συγκεκριμένου σχεδίου, από τις 29 Απριλίου 2013 μέχρι σήμερα. 

3. Τον αριθμό των παραχωρητήριων εγγράφων για τα οποία το Υπουργείο Εσωτερικών δε θα παραχωρήσει 

(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

5.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών με 
αρ. 9001, ημερομηνίας 28 
Φεβρουαρίου 2022, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2021 
Νόμου του 2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 
2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.025-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος 
και Κωστή Ευσταθίου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

2. Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.026-2022). 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

3. Ο περί της Πρόληψης και της 
Καταπολέμησης της Βίας κατά των 
Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής 
Βίας και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.027-2022). 

Αννίτα Δημητρίου, Πρόεδρο 
της Βουλής των 
Αντιπροσώπων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών 
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οικόπεδο. 

4. Το αν έχουν ενημερωθεί γραπτώς όλοι οι δικαιούχοι για την απόφαση του υπουργείου να μην τους 
παραχωρήσει οικόπεδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.205, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (ΚΟΑ) έχει ζητήσει όπως ο 
χώρος στον οποίο στεγάζεται το Δασικό Κολέγιο Κύπρου μεταβιβαστεί στον οργανισμό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Για ποιο σκοπό ο ΚΟΑ ζήτησε τον χώρο στον οποίο βρίσκεται το Δασικό Κολέγιο; 

2. Είναι εις γνώσιν του Τμήματος Δασών η πρόθεση του ΚΟΑ; 

3. Τι ενημέρωση υπάρχει και τι πρόκειται να γίνει στον συγκεκριμένο χώρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.206, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με τις μελέτες που διεξήχθησαν για την ίδρυση Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας 
του Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα και καταδεικνύουν κόστος ίδρυσης και λειτουργίας, βάσει σχετικών 
δηλώσεων του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού Αθλητισμού και Νεολαίας, ύψους €15 εκατομ. και €25 εκατομ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.207, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα 
όσον αφορά τους εκπαιδευτικούς ψυχολόγους: 

1. Ποιος ο αριθμός που εργοδοτείται στα σχολεία και ποια η αναλογία εκπαιδευτικού ψυχολόγου-μαθητή; 

2. Τι υπηρεσίες προσφέρονται από τους εκπαιδευτικούς ψυχολόγους; 

3. Ποια τα σχέδια και ποιος ο προγραμματισμός του υπουργείου για αναβάθμιση του θεσμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.208, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χρίστου Χριστοφίδη 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας κοινοποιήσει τις απόψεις των διευθυντών μέσης 
εκπαίδευσης για τις εξετάσεις του πρώτου τετραμήνου που διεξήχθησαν σε όλες τις τάξεις του λυκείου κατά τη 
φετινή σχολική χρονιά όπως αυτές κατατέθηκαν στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.209, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει για το πρωτόκολλο συνεργασίας του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ) σε σχέση με την υπαγωγή του ΑΞΙΚ στο ΤΕΠΑΚ, καθώς και για τα ακόλουθα ερωτήματα που 
προκύπτουν: 

1. Πότε αναμένεται να λειτουργήσει η Σχολή Διοίκησης Τουρισμού, Φιλοξενίας και Επιχειρηματικότητας, στην 
οποία θα ενταχθεί το ΑΞΙΚ, καθώς και το ινστιτούτο που θα προσφέρει προγράμματα επαγγελματικής 
κατάρτισης για επισιτιστικά και άλλα συναφή επαγγέλματα; 

2. Ποια προγράμματα σπουδών θα προσφέρουν και τι διάρκειας θα είναι; Θα συνεχίσουν να προσφέρονται 
τα ίδια προγράμματα που προσφέρει το ΑΞΙΚ, συμπεριλαμβανομένου του αγγλόφωνου προγράμματος 
μαγειρικών τεχνών; 

3. Η αναβάθμιση του προγράμματος μαγειρικών τεχνών σε τετραετές θα γίνει όπως έχει προγραμματιστεί; 

4. Πώς διασφαλίζεται η αδιάκοπη εισαγωγή φοιτητών που επιθυμούν να ακολουθήσουν προγράμματα 
σπουδών του ΑΞΙΚ μέχρι τη λειτουργία της πιο πάνω σχολής και του ινστιτούτου; Θα συνεχίσει η εισαγωγή 
φοιτητών στο ΑΞΙΚ και κατά τα επόμενα ακαδημαϊκά έτη; 

5. Τι θα γίνει με τους φοιτητές του ΑΞΙΚ οι οποίοι ενδεχομένως δε θα έχουν ολοκληρώσει τις σπουδές τους; 
Θα μεταφερθούν στο ΤΕΠΑΚ; 

6. Οι απόφοιτοι του ΑΞΙΚ θα έχουν τη δυνατότητα να συνεχίσουν τις σπουδές τους στη σχολή για απόκτηση 
πτυχίου; 
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7. Έχει ληφθεί πρόνοια, ώστε, με την υπαγωγή του ΑΞΙΚ στο ΤΕΠΑΚ, να διασφαλιστούν τα εργασιακά 
δικαιώματα των φοιτητών οι οποίοι θα κάνουν πρακτική εξάσκηση στην ξενοδοχειακή και επισιτιστική 
βιομηχανία με τον αντίστοιχο τρόπο που διασφαλίζονται σήμερα; 

8. Έχει ληφθεί πρόνοια, ώστε η στέγαση της σχολής στην Πάφο να μην επηρεάσει την πρόσβαση των 
φοιτητών στις διάφορες υπηρεσίες του ΤΕΠΑΚ, όπως εργαστήρια, βιβλιοθήκες κ.ο.κ., γεγονός που 
ενδεχομένως θα δημιουργήσει δυσμενή διάκριση σε βάρος τους; 

9. Έχει ληφθεί πρόνοια, ώστε η φοιτητική εστία να είναι σε θέση να καλύψει τις αυξημένες ανάγκες, καθώς 
η πλειοψηφία των φοιτητών θα προέρχεται από άλλες επαρχίες; 

10.  Ποιοι οι σχεδιασμοί της κυβέρνησης για την αξιοποίηση του χώρου που στεγάζεται σήμερα το ΑΞΙΚ;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.162, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και με βάση πληροφόρηση που 
λήφθηκε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου αναφορικά με την πρόοδο των εργασιών του έργου που αφορά 
την κατασκευή της Μονάδας Αεριοστροβίλων Συνδυασμένου Κύκλου αρ. 6 στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό 
Βασιλικού, σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(i) Ο διαγωνισμός της ΑΗΚ αρ. 20/2020 “EPC Turn-Key Contract for the Supply and Installation of Unit 6 
CCGT at Vasilikos Power Station - Phase V and Unit 6 Gas Turbines Long Term Service Agreement” αφορούσε 
“ολοκληρωμένο έργο”, δηλαδή περιλαμβάνει τον σχεδιασμό, την προμήθεια, την εγκατάσταση, την εγκατάσταση 
υποδομών, την επιθεώρηση και την αρχική λειτουργία της μονάδας, δυναμικότητας 130 με 160MW και επιπλέον 
ξεχωριστό συμβόλαιο μακράς διαρκείας (Long Term Service Level Agreement) με την κατασκευάστρια εταιρεία 
και περιλαμβάνει την μακρόχρονη συντήρηση της μονάδας, μέχρι τη συμπλήρωση της πρώτης μεγάλης 
συντήρησης. 

(ii) Ο διαγωνισμός εκδόθηκε στις 19/6/2020 και ως τελευταία ημερομηνία υποβολής προσφορών καθορίστηκε 
η 18/9/2020. Το πρώτο στάδιο αξιολόγησης των προσφορών, που αφορούσε τις προϋποθέσεις συμμετοχής και 
την τεχνική αξιολόγηση, διενεργήθηκε δύο φορές, αφού ένας εκ των προσφοροδοτών που δεν προκρίθηκε στο 
δεύτερο στάδιο αξιολόγησης, προσέφυγε ισάριθμες φορές στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών. 

(iii) Η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών αφού εξέτασε την προσφυγή αρ. 31/2021, αποφάσισε να επικυρώσει 
την απόφαση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και να κρίνει την προσφυγή ως αποτυγχάνουσα. 

(iv) Αμέσως μετά την απόφαση της ΑΑΠ, η ΑΗΚ προχώρησε με τη διαδικασία αξιολόγησης των οικονομικών 
προσφορών και ο επιτυχών προσφοροδότης ενημερώθηκε για το αποτέλεσμα της αξιολόγησης, για την 
προκαταρκτική κατακύρωση του διαγωνισμού και προσκλήθηκε σε τεχνικές διευκρινιστικές συναντήσεις με 
σκοπό να συμφωνηθούν όλες οι τεχνικές πτυχές του έργου. Η τελική κατακύρωση του συμβολαίου έγινε στις 
26/1/2022, η υπογραφή του στις 16/2/2022 και η αναμενόμενη ημερομηνία ολοκλήρωσής του είναι η 30/4/2024.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.163, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και με βάση πληροφόρηση που λήφθηκε από την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(i)  Το σύστημα αποθείωσης στον ατμολέβητα αρ. 1 παραλήφθηκε από την ΑΗΚ στις 10/3/2021 και αντίστοιχα 
για τον ατμολέβητα αρ. 2 στις 3/6/2021 και για τον ατμολέβητα αρ. 3 στις 19/7/2021. 

(ii) Τα συστήματα αποvίτρωσης στους ατμολέβητες αρ. 1 και αρ. 2 παραλήφθηκαν από την ΑΗΚ στις 
16/10/2021.  Οι κατασκευαστικές εργασίες στον ατμολέβητα αρ. 3 ολοκληρώθηκαν τον Οκτώβριο του 2020 όμως 
παρουσιάστηκαν αριθμός τεχνικών και λειτουργικών θεμάτων που δεν κατέστη δυνατόν να επιλυθούν με τον 
εργολάβο που ανέλαβε το έργο.  Η ΑΗΚ διερευνά εναλλακτικές λύσεις για την επίλυση των προβλημάτων αυτών. 

(iii)  Το σύστημα κατακράτησης στερεών σωματιδίων στον ατμολέβητα αρ. 3 παραλήφθηκε από την ΑΗΚ στις 
19/7/2019. 

(iν)  Τα συστήματα αντιρρυπαντικών έχουν εγκατασταθεί, ώστε να τηρούνται τα όρια εκπομπής των αέριων 
βιομηχανικών ρύπων και δεν αφορούν την μείωση των εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα.  Ως εκ τούτου, η ΑΗΚ 
εξακολουθεί να συνεχίζει να έχει υποχρέωση να αγοράζει δικαιώματα εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα το 
κόστος των οποίων περιορίζει κατόπιν συνεννόησης με τον Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου, ώστε 
να τίθενται σε λειτουργία οι αποδοτικότερες μονάδες παραγωγής ηλεκτρισμού.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.164, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνας Νικολάου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σας επισυνάπτεται πίνακας με τα στατιστικά στοιχεία 
που έχει στη διάθεσή της η Υπηρεσία Ασύλου για τα έτη 2009-2021 (Παράρτημα I). 

2. Στο σχετικό πίνακα καταγράφονται οι αριθμοί των ατόμων, που αιτήθηκαν διεθνή προστασία και έχουν 
εισέλθει στην Κυπριακή Δημοκρατία νόμιμα από τα αεροδρόμια της Λάρνακας και Πάφου, παράτυπα με 
βάρκες και παράτυπα μέσω της Πράσινης Γραμμής.  Καταγράφεται επίσης ο αριθμός των αιτητών 
διεθνούς προστασίας κατά φύλο και ο αριθμός των ατόμων, που υπέβαλαν αίτηση διεθνούς προστασίας 
ως οικογένεια, ως ασυνόδευτοι ανήλικοι και ως μονήρεις. 

3. Τέλος, επισυνάπτεται η παρουσίαση που ετοιμάστηκε από την Υπηρεσία Ασύλου, η οποία περιλαμβάνει 
σημαντικά στοιχεία σχετικά με τις μεταναστευτικές ροές στην Κυπριακή Δημοκρατία (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ II).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία θα πραγματοποιηθεί την Πέμπτη, 10 Μαρτίου 2022, στις 4.00 το απόγευμα, με 
ημερήσια διάταξη που θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 4 Μαρτίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής πρώτης συνεδρίας της Πρώτης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Προέδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 10 Μαρτίου 2022, στις 4.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.231-2021). 

 2.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.221-2021). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2022 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.037-2022). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, 
Γραμμάτων και Τεχνών του 2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.051-2022). 

 5.  Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.015-2022). 

 6.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.003-2022). 

 7.  Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021.  
(Αρ. Φακ. 23.01.062.163-2021).  

 8.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2021.  
(Αρ. Φακ. 23.03.058.057-2021). 

 9.  Ο περί Προστασίας της Πατρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστου Χριστόφια και 
Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.062.163-2021). 

 10.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2021. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστου Χριστόφια και 
Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.164-2021). 

 11.  Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.228-2021). 

 12.  Ο περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα 
Δικαιώματα, την Υποστήριξη  και την Προστασία Θυμάτων της 
Εγκληματικότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021.  
(Πρόταση νόμου της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.170-2021). 

Αποσύρονται 13.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα 
και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.008-2022). 

Αποσύρονται και 
Επανακατατίθενται 

14.  Οι περί Εγγραφής των Εκμεταλλεύσεων όπου Κρατούνται ή 
Εκτρέφονται Πουλερικά Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.002-2022). 

 15.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία 
Ωοπαραγωγών Ορνίθων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.003-2022). 

 16.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

 17.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, Κλινικών και 
Νοσοκομείων (Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

 18.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

 19.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις και Ιατρική 
Περίθαλψη) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου, προέδρου του Εθνικού 
Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας, οι στόχοι 
βιώσιμης ανάπτυξης (SDGs) και η πορεία υλοποίησής τους, η 
νομοθετική πρωτοβουλία “Fit for 55” για μείωση κατά πενήντα πέντε 
τοις εκατόν (55%) των ρύπων μέχρι το 2030 και η ανάγκη 
προγραμματισμού της επερχόμενης πράσινης μετάβασης χωρίς 
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οικονομικές επιπτώσεις.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Δημοκρατικής Παράταξης). 
(16.9.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.003-2021). 

 3. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  6.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  

(Πρόεδρος Βουλής) 

Μαυρίδης Μάριος 

Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 
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Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Ανεξάρτητοι  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στη στρατιωτική επίθεση που εξαπέλυσε η Ρωσία στην Ουκρανία και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

2. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της θυσίας του Γρηγόρη Αυξεντίου και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του ήρωα. 

3. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας. 

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή των κ. Γιώργου Κάρουλλα, ως επικεφαλής, Γιώργου Κουκουμά, Ζαχαρία Κουλία, 
Αλέκου Τρυφωνίδη και Αλεξάνδρας Ατταλίδου στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή 
Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφαλείας (ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας 
(ΚΠΑΑ) στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διάστασης της τρέχουσας Γαλλικής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

β. Συμμετοχή των κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, ως επικεφαλής, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Χρίστου 
Σενέκη στις εργασίες της 21ης Χειμερινής Συνάντησης της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ). 

γ. Διαδικτυακή συμμετοχή των κ. Δημήτρη Δημητρίου, ως επικεφαλής, Νίκου  Κέττηρου και 
Χρύσανθου Σαββίδη στη 10η Συνάντηση της Μικτής Ομάδας Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (ΜΟΚΕ) 
της Ευρωπόλ. 

δ. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, ως προέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, στη διάσκεψη των προέδρων των 
επιτροπών των εθνικών κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αρμόδιων για τον 
ψηφιακό χώρο και το διάστημα. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α.  «Ο περί Δήμων Νόμος του 2020», 

β. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

γ.  «Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του 2015», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Άριστος Δαμιανού, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Μαρίνος 
Μουσιούττας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Κωστής Ευσταθίου, Λίνος Παπαγιάννης, Σωτήρης Ιωάννου, Πανίκος 
Λεωνίδου, Πρόεδρος, Χρίστος Σενέκης, Χρύσανθος Σαββίδης, Άριστος Δαμιανού, Νίκος Σύκας, Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, Νίκος Γεωργίου, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Αβέρωφ Νεοφύτου), ψήφιση του πρώτου 
νομοσχεδίου σε νόμο, δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, παρατηρήσεις του κ. Άριστου Δαμιανού, συζήτηση (Άριστος 
Δαμιανού, Σωτήρης Ιωάννου, Νίκος Τορναρίτης, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, 
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Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος Ορφανίδης), ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου με αρ. 2 και του τρίτου με 
τον τίτλο «Ο περί Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης Νόμος του 2022». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», συζήτηση 
(Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Νίκος Τορναρίτης, Ηλίας Μυριάνθους, Σωτήρης Ιωάννου, Αλέκος Τρυφωνίδης, 
Σταύρος Παπαδούρης, Αντρέας Καυκαλιάς, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Κώστας 
Κώστα) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Αλέκος Τρυφωνίδης, Παύλος Μυλωνάς, Ανδρέας 
Θεμιστοκλέους, Χρύσανθος Σαββίδης, Χρίστος Χριστοφίδης, Ζαχαρίας Κουλίας, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, 
Νίκος Τορναρίτης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Χρύσης Παντελίδης, Ονούφριος Κουλλά, Κυριάκος 
Χατζηγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Αντρέας 
Καυκαλιάς, Ονούφριος Κουλλά, Χρύσης Παντελίδης, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α.  «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 

β. «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021», 

γ.  «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμος του 2021», 

παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κώστα και ψήφισή τους σε νόμους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε 
νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Δημήτρης Δημητρίου, 
Ανδρέας Αποστόλου, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Πρόεδρος, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, 
Μαρίνος Μουσιούττας, Γιώργος Λουκαΐδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία και ψήφισή του σε νόμο.  

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2021» και «Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021», συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Σωτήρης Ιωάννου, Πανίκος 
Λεωνίδου) και έγκρισή τους, των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021».  

18. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Τερματισμός σχεδίου παραχώρησης οικοπέδων σε χρήστες τουρκοκυπριακών κατοικιών - Αίτημα ΚΟΑ 
για μεταβίβαση σε αυτόν του Δασικού Κολεγίου Κύπρου - Κόστος ίδρυσης Σχολής Επιστημών και 
Τεχνολογίας της Θάλασσας του Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα - Ερωτήματα σχετικά με τον θεσμό 
του εκπαιδευτικού ψυχολόγου - Οι απόψεις των διευθυντών μέσης εκπαίδευσης για τις εξετάσεις πρώτου 
τετραμήνου - Πρωτόκολλο συνεργασίας ΥΠΠΑΝ και ΤΕΠΑΚ σε σχέση με την υπαγωγή του ΑΞΙΚ στο 
ΤΕΠΑΚ. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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Καθυστέρηση στην κατασκευή μονάδας αεριοστρόβιλων - Ατμολέβητες της ΑΗΚ στο Βασιλικό - Στοιχεία 
σχετικά με τους αιτητές ασύλου κατά την περίοδο 2009-2020. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3.50 


